
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 3ο Γυµνάσιο Υµηττού, το Γενικό Λύκειο Βάρης,
το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Βύρωνα, το 3ο Γενικό Λύκειο Αµα-
ρουσίου, το 7ο Γυµνάσιο Χαλανδρίου, σπουδαστές από το
ΙΕΚ Δηµοσιογραφίας Αµπελοκήπων, µαθητές από το Γυµνά-
σιο Ζαχάρως Ηλείας και το 11ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Ιω-
νίας Μαγνησίας, σελ. 4053, 4059, 4063, 4068, 4074, 4079,
4092

2. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη:                                                                                  
Συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως, σύµφωνα µε το

άρθρο 143 του Κανονισµού της Βουλής, µε πρωτοβουλία της
Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινής Γεννηµατά, σε
επίπεδο Αρχηγών Κοµµάτων, σχετικά µε τον πρωτογενή
τοµέα και τους αγρότες, σελ. 4054 - 4092

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 4053, 4054, 4068, 4075,
4082, 4083, 4086, 4088, 4089, 4089, 4090

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέµ-

πτης 19 Ιανουαρίου 2017, σελ. 4054

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίου νόµου:                                                                                              
Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Εθνικής  Άµυνας και Οικονοµι-

κών κατέθεσαν στις 17-1-2017 σχέδιο νόµου: "Κύρωση του
Πρωτοκόλλου για την Προσχώρηση του Μαυροβουνίου στη
Συνθήκη του Βορείου Ατλαντικού", σελ. 4079

ΠΡΟΕΔΡΟΣ

ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 4053 – 4068, 4079 – 4090, 
4092 - 4093

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ                                                                                                

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 4090 - 4092                                                         
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4068 - 4079

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της Ειδικής Ηµερήσιας Διάταξης:
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ Ε. , σελ. 4079, 4081, 4088, 4091, 

4092
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ Φ. , σελ. 4059, 4062, 4086, 4087
ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ Σ. , σελ. 4077, 4091
ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ Δ. , σελ. 4071
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Β. , σελ. 4074, 4075, 4076, 4090
ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ Κ. , σελ. 4063, 4065, 4066, 4084, 

4087, 4088, 4089
ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ Ν. , σελ. 4068, 4069
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ. 4054, 4056, 4057, 4083, 

4084, 4085, 4086, 4087
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Ι. , σελ. 4081, 4082, 4084, 4092

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4068
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 4053, 4054, 4068, 4082, 

4083, 4086, 4088, 4089, 
4090

ΔΕΝΔΙΑΣ Ν. , σελ. 4089
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 4083
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 4090
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 4068, 4075

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Χ. , σελ. 4065
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 4076
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 4089, 4091
ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ Γ. , σελ. 4082, 4092
ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ Γ. , σελ. 4085, 4090
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 4068
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 4065, 4075, 4082
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 4089
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 4089

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΖ’
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Αθήνα, σήµερα στις 18 Ιανουαρίου 2017, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.47’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΥ ΒΟΥΤΣΗ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, παρ’ ότι δεν έχει ξεκινήσει ακόµα τυπικά και ουσιαστικά η
συνεδρίαση και επειδή ήταν πάρα πολύ συνεπείς οι νεαροί φίλοι
και συµπολίτες µας µαθητές, θα ήθελα να πω στην Αίθουσα ότι
γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν
από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες
και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Υµητ-
τού.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία δεκαεπτά µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το Γενικό Λύκειο της Βάρης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ουσιαστικά είστε παρόντες και παρούσες στην προετοιµασία
για την έναρξη της συζήτησης σε επίπεδο Αρχηγών που θα γίνει
στη Βουλή. Η καθυστέρηση έχει κάποιους εύλογους λόγους,
στους οποίους δεν είναι της ώρας για να αναφερθώ. Σας ευχα-
ριστούµε πολύ για την παρουσία σας.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΖ’

Τετάρτη 18 Ιανουαρίου 2017



(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων

ερωτήσεων της Πέµπτης 19 Ιανουαρίου 2017.
Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ  Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-

ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)
1. Η µε αριθµό 340/16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-

τού Αιτωλοακαρνανίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Μαρίας Τριανταφύλλου  προς τον Υπουργό Εσωτερικών,
σχετικά µε τα προβλήµατα στην υδροδότηση του Αιτωλικού Αι-
τωλοακαρνανίας που απειλούν την υγεία των κατοίκων του.     

2. Η µε αριθµό 334/13-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Άρτας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Στύλιου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τη
λήψη µέτρων δράσης για την αντιµετώπιση της γρίπης των πτη-
νών. 

3. Η µε αριθµό 338/13-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς  του Λαϊκού Συνδέσµου –Χ ρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Κούζηλου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, σχετικά µε την προοπτική κατοικήσεως των είκοσι οκτώ νη-
σιών που αναβαθµίζει την εθνική ελληνική κυριαρχία και ενισχύει
τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας. 

4. Η µε αριθµό 337/13-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµο-
κρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµα-
στινού προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε το εύρος  εφαρµο-
γής της τηλεϊατρικής στην Ελλάδα.

5. Η µε αριθµό 342/16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Κωνσταν-
τίνου Στεργίου προς τον Υπουργό Εσωτερικών,  σχετικά µε την
άµεση αντιµετώπιση των προβληµάτων από την πρόσφατη κακο-
καιρία στη Σκόπελο και την Αλόννησο.

6. Η µε αριθµό 341/16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη µεταφορά χρη-
στών της ΔΕΗ σε εταιρείες εναλλακτικών παρόχων ηλεκτρικής
ενέργειας.

7. Η µε αριθµό 332/12-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας του Ποταµιού κ. Κωνσταντίνου Μπαργιώτα προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την ολοκλή-
ρωση των έργων στη Μεσοχώρα του Νοµού Τρικάλων. 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 335/13-1-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς
την Υπουργό Τουρισµού, σχετικά µε την καθίζηση της τουριστι-
κής οικονοµίας της Σάµου και των υπολοίπων νησιών του βορει-
οανατολικού Αιγαίου εξαιτίας της κυβερνητικής αδιαφορίας.

2. Η µε αριθµό 339/13-1-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών  του Λαϊκού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Ελένης
Ζαρούλια προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την τροµο-
κρατική επίθεση µε καλάσνικοφ κατά των ανδρών των ΜΑΤ. 

3. Η µε αριθµό 333/12-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Θε-
όδωρου Παπαθεοδώρου προς τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτι-
κής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, σχετικά µε την χρηµατο-
δότηση δηµοσιογράφων και ιστοσελίδων. 

4. Η µε αριθµό 343/16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σταύρου Τάσ-
σου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την αποζηµίωση στο 100% των αγροτών και των κτη-
νοτρόφων της Λέσβου για τις µεγάλες ζηµιές από τον χιονιά και
τον παγετό. 

5. Η µε αριθµό 336/13-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Ποταµιού κ. Γεωργίου Μαυρωτά προς τον Υπουργό
Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την υποχρη-
µατοδότηση του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου.

6. Η µε αριθµό 313/5-1-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β’ Πειραιώς της Ένωσης Κεντρώων κ. Θεοδώρας Μεγαλοοικο-
νόµου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τον κίνδυνο να µεί-

νουν χωρίς θεραπείες τα παιδιά και οι έφηβοι της ειδικής αγω-
γής. 

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 91/5-10-2016 ερώτηση του Δ’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Νικήτα Κακλαµάνη προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής, σχετικά µε το πρόγραµµα ενοικίασης διαµερισµάτων σε
πρόσφυγες από την Εταιρεία Ανάπτυξης και Τουριστικής Προ-
βολής Αθηνών (ΕΑΤΑ).

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως, σύµφωνα µε το άρθρο
143 του Κανονισµού της Βουλής, µε πρωτοβουλία της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινής (Φώφης) Γεννηµατά, σε επίπεδο
Αρχηγών Κοµµάτων, σχετικά µε τον πρωτογενή τοµέα και τους
αγρότες.

Σύµφωνα µε το άρθρο 143 παράγραφος 4 του Κανονισµού της
Βουλής, η διάρκεια της αγόρευσης του Πρωθυπουργού κ. Αλέξη
Τσίπρα και της Προέδρου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινής Γεννηµατά, µε πρωτοβουλία της ο-
ποίας πραγµατοποιείται η σηµερινή συζήτηση, είναι είκοσι πέντε
λεπτά της ώρας. Η διάρκεια αγόρευσης των Προέδρων των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων, της Νέας Δηµοκρατίας και Αρχηγού της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ. Κυριάκου Μητσοτάκη, του Λαϊκού
Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου Μιχαλολιάκου, του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµητρίου Κουτσούµπα, των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Παναγιώτη Καµµένου, της Ένωσης
Κεντρώων κ. Βασιλείου Λεβέντη και του Ποταµιού κ. Σταύρου Θε-
οδωράκη είναι είκοσι λεπτά της ώρας για τον καθένα. 

Στη συζήτηση συµµετέχουν έως δύο Υπουργοί. Η διάρκεια
αγόρευσης των Υπουργών είναι µέχρι δέκα λεπτά της ώρας. Ο
χρόνος οµιλίας του Υπουργού που παρεµβαίνει στο στάδιο των
κυρίων αγορεύσεων ή των δευτερολογιών πριν ολοκληρωθούν
οι αγορεύσεις ή οι δευτερολογίες των Προέδρων των Κοινοβου-
λευτικών Οµάδων, περιορίζεται στο ήµισυ του χρόνου που δι-
καιούται. 

Δικαίωµα δευτερολογίας έχουν για δεκαπέντε λεπτά της ώρας
ο Πρωθυπουργός και για δέκα λεπτά της ώρας οι Πρόεδροι των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων και οι Υπουργοί. 

Τέλος, ο Πρωθυπουργός µπορεί να τριτολογήσει για πέντε
λεπτά της ώρας.

Εξ όσων γνωρίζω, δεν θα µπορέσει να παραστεί ο Πρόεδρος
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και Υπουργός κ. Παναγιώτης Καµµέ-
νος. Δεν είναι δυνατό να υπάρξει αντικατάσταση από τον Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο του κόµµατος, όπως ζητήθηκε. 

Ο Πρωθυπουργός κ. Αλέξης Τσίπρας έχει τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να καλωσορίσω αυτή

την πρωτοβουλία από τη πλευρά της Προέδρου του ΠΑΣΟΚ για
την διεξαγωγή συζήτησης προ ηµερησίας διατάξεως για τα αγ-
ροτικά ζητήµατα.

Επιτρέψτε µου, όµως, για τρία λεπτά, καθότι η συγκυρία είναι
πολύ πυκνή, να πω δυο λόγια για τις εν εξελίξει διαπραγµατεύ-
σεις για το Κυπριακό. Η Διάσκεψη της Γενεύης συνεχίζεται σή-
µερα, µετά από ένα διάλειµµα µερικών ηµερών, συνεχίζεται σε
τεχνικό, διπλωµατικό επίπεδο. 

Η ελληνική Κυβέρνηση συνεχίζει σε στενή επικοινωνία και συν-
τονισµό µε την Κυβέρνηση της Κύπρου και τον Πρόεδρο Αναστα-
σιάδη µια σκληρή και επίπονη προσπάθεια να βρεθεί µια δίκαιη
και βιώσιµη λύση που θα είναι προς όφελος του συνόλου του κυ-
πριακού λαού, µια λύση χωρίς εγγυήσεις και µε την αποχώρηση
των τουρκικών κατοχικών στρατευµάτων από την Κύπρο. 

Καθ’ όλη τη διάρκεια των συνοµιλιών προσπαθήσαµε να καλ-
λιεργήσουµε κλίµα συνεννόησης και ορθολογικής συζήτησης
τόσο στο εσωτερικό, που νοµίζω ότι σε µεγάλο βαθµό αυτό επι-
τεύχθηκε, όσο όµως και στο εξωτερικό, δηλαδή στην επαφή µας

4054 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µε διεθνείς οργανισµούς και θεσµούς, µε τον Οργανισµό Ηνω-
µένων Εθνών, αλλά και µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, και να παί-
ξουµε εποικοδοµητικό ρόλο στη διαδικασία της διαπραγµά-
τευσης χωρίς, όµως, να υποχωρούµε από τις δίκαιες θέσεις µας. 

Χωρίς να έχουµε φτάσει σε ένα σηµείο όπου θα  µπορούσαµε
να πούµε ότι διαφαίνεται ορίζοντας λύσης άµεσα, πρέπει να
πούµε ότι έχουµε σηµαντικές εξελίξεις. Για πρώτη φορά µετά το
1974 ανταλλάχθηκαν χάρτες µεταξύ Ελληνοκυπρίων και Τουρ-
κοκυπρίων, αν και οι διαφορές παραµένουν. Επίσης, για πρώτη
φορά µπήκαν στην ατζέντα της διαπραγµάτευσης τα θέµατα των
εγγυήσεων και της ασφάλειας. Κι αυτό είναι µια µεγάλη διπλω-
µατική επιτυχία. Επίσης, η Ευρωπαϊκή Ένωση παίζει πλέον ενερ-
γό ρόλο στις διαπραγµατεύσεις πράγµα που είναι κατά την
άποψή µας πολύ θετική εξέλιξη. 

Χωρίς, λοιπόν, να είµαστε υπεραισιόδοξοι, αλλά µε σύνεση και
υπευθυνότητα, όπως αρµόζει στο σηµείο αυτό που βρισκόµαστε,
συνεχίζουµε µια σκληρή δουλειά µε χαµηλούς τόνους, χωρίς
όµως φοβικότητα, χωρίς ιδεοληψίες. Προχωράµε βήµα το βήµα.
Και ελπίζω να έχουµε θετικές εξελίξεις το επόµενο διάστηµα σε
ένα τεράστιας, κρίσιµης σηµασίας εθνικό θέµα. 

Όµως οι εξελίξεις οι θετικές δεν εξαρτώνται µόνο από τη δική
µας προσπάθεια. Προϋπόθεση είναι και η άλλη πλευρά του τρα-
πεζιού και ιδιαίτερα η Τουρκία, να προσέλθει στη διαπραγµά-
τευση µε παρόµοιο πνεύµα, να αφήσει στην άκρη την επιθετική
ρητορική και να δουλέψει σοβαρά και υπεύθυνα. Αυτό πάντως
που είναι δεδοµένο είναι ότι εµείς θα βρισκόµαστε πάντοτε στο
πλάι του κυπριακού λαού και θα υποστηρίζουµε τις ειλικρινείς
προσπάθειες για µια δίκαιη και βιώσιµη λύση στο πλαίσιο των
αποφάσεων του ΟΗΕ, αλλά και της ιδιότητας της Κύπρου ως
κράτους - µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Θα ήθελα κι απ’ αυτό εδώ το Βήµα να πω ότι θα είµαι διαρκώς
στη διάθεση των κοµµάτων και των αρχηγών των κοµµάτων τόσο
εγώ όσο και ο Υπουργός Εξωτερικών, γιατί είναι αυτονόητο ότι
σε αυτή την κρίσιµη και ευαίσθητη φάση των συνοµιλιών πρέπει
να υπάρχει και θα υπάρχει πλήρης αναλυτική και ειλικρινής ενη-
µέρωση σε όλα τα κόµµατα για τις εξελίξεις. 

Μετά απ’ αυτή τη µικρή εισαγωγή να έρθω στο θέµα µας.
Θέλω, λοιπόν, ξανά να πω ότι καλωσορίζω ειλικρινά το ενδιαφέ-
ρον των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης για τα ζητήµατα που αφο-
ρούν στον αγροτικό κόσµο. 

Θέλω να καλωσορίσω ιδιαίτερα το ενδιαφέρον τόσο του
ΠΑΣΟΚ, που ζήτησε τη συζήτηση, αλλά και της Νέας Δηµοκρα-
τίας, δηλαδή των κοµµάτων που κυβέρνησαν τον τόπο τις τελευ-
ταίες δεκαετίες από το 1974 έως το 2015 ασκώντας, ιδιαίτερα τα
τελευταία είκοσι χρόνια, µια πολιτική τα αποτελέσµατα της
οποίας τα γνωρίζουµε όλοι. Νοµίζω ότι, µιας και µιλάµε για τα
αγροτικά, τα γνωρίζουν οι ίδιοι οι αγρότες.

Μιλάµε για µια πολιτική δεκαετιών που υπονόµευσε συστηµα-
τικά την παραγωγικότητα και τη βιωσιµότητα του αγροτικού
τοµέα, µια πολιτική που αξιοποίησε συστηµατικά και πολλές
φορές µε κυνισµό, σηµαντικά χρηµατοδοτικά εργαλεία, ευρω-
παϊκά χρηµατοδοτικά εργαλεία και τις ενισχύσεις, όχι για την πα-
ραγωγική ανασυγκρότηση του χώρου, αλλά για τη συγκρότηση
τεράστιων πελατειακών δικτύων. Άλλωστε, βασική αρχή αυτής
της πολιτικής ήταν η αποσύνδεση των επιδοτήσεων από την πα-
ραγωγή. Μια πολιτική που µετέτρεψε µια σειρά από αγροτικούς
συνεταιρισµούς, το βασικό εργαλείο για να υπάρξει ουσιαστική
πολιτική στον χώρο του πρωτογενούς τοµέα, σε άντρα πελατει-
ακής διαπλοκής και διαφθοράς, δυσφηµώντας το συνεταιριστικό
κίνηµα. Μιλάµε για µια πολιτική που εν τέλει υπηρέτησε τους κερ-
δοσκόπους και τα κυκλώµατα των µεσαζόντων σε βάρος του
αγροτικού εισοδήµατος. 

Με αυτή την πολιτική, υπονοµεύτηκε για δεκαετίες ένας από
τους πιο σηµαντικούς παραγωγικούς τοµείς της οικονοµίας µας
και οι βασικοί κερδισµένοι ήταν τα κόµµατα που κυβερνούσαν
και το πελατειακό κράτος που οικοδόµησαν, όχι ο πρωτογενής
τοµέας παραγωγής και οι αγρότες. Στηθήκανε ευρύτατα πελα-
τειακά δίκτυα, αντλήθηκαν σηµαντικά πολιτικά οφέλη, αλλά η πο-
λιτική αυτή τελικά ήταν κοντόφθαλµη και καταστροφική, διότι
έθεσε εκτός συζήτησης τη δυνατότητα να παράγει η χώρα µας
ανταγωνιστικά προϊόντα, αγροτικά προϊόντα ποιότητας και µάλι-

στα σε ανταγωνιστικό κόστος, δηλαδή, προϊόντα που να µπο-
ρούν να πωληθούν στην εγχώρια, αλλά και στις ξένες αγορές
χωρίς υπέρµετρη προστασία και κρατικές επιχορηγήσεις. 

Και κάθε φορά που οι αγρότες έφθαναν µπροστά στα αδιέ-
ξοδα αυτής της πολιτικής, ερχόντουσαν σε σύγκρουση µε τις κυ-
βερνήσεις, αλλά και µε πρόθυµα µέσα ενηµέρωσης, τότε, να
εξαπολύσουν οργανωµένες επιθέσεις ενάντια στην πλειοψηφία
του αγροτικού κόσµου και στην αξιοπρέπειά τους, µιλώντας πολ-
λές φορές τότε στις αντίστοιχες αγροτικές κινητοποιήσεις για
«παρασιτισµό», «πολυτελή αυτοκίνητα» και για το «ζεστό χρήµα
των επιδοτήσεων που σπαταλιέται στα ξενυχτάδικα του κάµπου».
Τα θυµόµαστε όλα αυτά. 

Φυσικά, τώρα, είναι εύκολο αυτοί που τότε έλεγαν αυτά να πα-
ριστάνουν τους φίλους των αγροτών και να τους χτυπούν την
πλάτη και να εκφράζουν την ανησυχία τους για τη βιώσιµη ανά-
πτυξη του πρωτογενούς τοµέα. Όµως, κανείς δεν µπορεί να ξε-
χάσει τι συνέβαινε µέχρι χθες σε αυτόν τον τόπο και κανείς δεν
µπορεί να καµώνεται ότι τα κόµµατα που κυβέρνησαν τόσα χρό-
νια και βρίσκονται σήµερα στα έδρανα της Αντιπολίτευσης, έπε-
σαν από τον ουρανό. Και είναι κοµµάτι δύσκολο να γίνει πιστευτή
αυτή η ανησυχία ως ειλικρινής, όταν εκφράζεται από όλους όσοι
κυβερνώντας έβαλαν ταφόπλακα στις µεγάλες δυνατότητες
αυτού του τόπου για παραγωγική ανασυγκρότηση του πρωτογε-
νούς τοµέα. 

Το ζήτηµα, όµως, σήµερα δεν είναι να κάνουµε αναδροµή στο
χθες και στις µεγάλες ευθύνες αυτών που διαχειρίστηκαν το
χθες. Η κατάσταση –νοµίζω- που παραλάβαµε είναι γνωστή. Το
θέµα είναι πώς την αντιµετωπίζουµε και η αντιµετώπισή της απαι-
τεί σοβαρότητα, απαιτεί σχέδιο και απαιτεί και στρατηγική.

Αυτή την ώρα, λοιπόν, υλοποιούµε ένα ολοκληρωµένο στρα-
τηγικό σχέδιο για την ανασυγκρότηση της αγροτικής οικονοµίας
και την αναζωογόνηση της περιφέρειας και της υπαίθρου. Βα-
σικό εργαλείο για την υλοποίηση του στρατηγικού µας σχεδίου
είναι το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 – 2020. Προβλέ-
πει κοινοτική συµµετοχή ύψους 4,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ και
µαζί µε την εθνική και την ιδιωτική συµµετοχή αναµένεται να κι-
νητοποιήσει συνολικούς πόρους της τάξης των 6 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ για τον πρωτογενή τοµέα της παραγωγής.

Θα ήθελα εισαγωγικά να απαντήσω στα ερωτήµατα που θέτει
η κ. Γεννηµατά ζητώντας την προ ηµερησίας διάταξης συζήτηση
στη Βουλή ότι δεν υπάρχει καµµία καθυστέρηση στην αξιοποί-
ηση των κοινοτικών πόρων. Ήδη έχουν προκηρυχθεί από το Πρό-
γραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης µέτρα ύψους 1,5 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ και επειδή στην αντίληψή µας βρίσκεται η αποκέν-
τρωση και η ενίσχυση του ρόλου της αυτοδιοίκησης, το 37% των
πόρων του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης έχει εκχωρηθεί,
ώστε να το διαχειριστούν οι περιφέρειες.

Πρώτη στρατηγική µας επιδίωξη είναι η αύξηση της απασχό-
λησης στον πρωτογενή τοµέα, καθώς και η ηλικιακή ανανέωση
στο αγροτικό επάγγελµα. Θέλουµε να µπουν στον χώρο νέοι άν-
θρωποι, καταρτισµένοι και δυναµικοί, άνθρωποι που θέλουν και
µπορούν να αξιοποιήσουν τις παραγωγικές δυνατότητες και τις
επιχειρηµατικές ευκαιρίες του πρωτογενούς τοµέα, βασισµένοι
κυρίως στην καινοτοµία και τις νέες τεχνολογίες.

Δεύτερη στρατηγική µας επιδίωξη είναι η δηµιουργία προστι-
θέµενης αξίας από την τυποποίηση της αγροτικής παραγωγής,
να πάψει πλέον το θλιβερό φαινόµενο οι αγρότες µας να που-
λάνε χύµα και τα διεθνή δίκτυα να αρχίσουν να αξιοποιούν συν-
τονισµένα τα εκλεκτά, τα ποιοτικά ελληνικά προϊόντα και να
καρπώνονται οι αγρότες µας τα οφέλη, τα κέρδη από αυτή τη
διαδικασία.

Τρίτη στρατηγική µας επιδίωξη είναι η επιµονή σε αυτό που
ονοµάζουµε ποιοτική γεωργία µε την παραγωγή υψηλής ποιότη-
τας πιστοποιηµένων αγροτικών προϊόντων που παράγονται µε
µεθόδους φιλικές προς το περιβάλλον και παρέχουν εγγυήσεις
ασφάλειας στους καταναλωτές.

Το κρίσιµο ερώτηµα, όµως, είναι πόσο εύκολο είναι να υλοποι-
ηθούν στην πράξη αυτές οι στρατηγικές επιδιώξεις, όταν τα
πρώην κυβερνητικά κόµµατα, τα οποία έχουν έρθει σήµερα να
εκφράσουν την συµπάθειά τους στον αγροτικό κόσµο, µας πα-
ρέδωσαν στον τοµέα των ενισχύσεων πρόστιµα και καταλογι-
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σµούς που έφταναν τα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ, µια κανονική µά-
στιγα αποτέλεσµα συστηµατικής και συνειδητής πελατειακής κα-
κοδιαχείρισης, για την οποία βεβαίως σήµερα δεν αρέσει και
πολύ να γίνεται λόγος, και όταν οι εκκρεµότητες από την κατα-
βολή ενισχύσεων των προηγούµενων κυβερνήσεων, αυτές που
παραλάβαµε, φτάνουν έως και την δεκαετία ξεκινώντας από το
2007. 

Παρ’ όλα αυτά, όµως, µε στοχευµένες ενέργειες και προσπά-
θειες φέτος για πρώτη φορά στην ιστορία οι προβλεπόµενες ενι-
σχύσεις καταβλήθηκαν έγκαιρα, χωρίς πρόστιµα και χωρίς
καταλογισµούς και ταυτόχρονα εξοφλήθηκαν σε µεγάλο βαθµό
οι εκκρεµότητες δεκαετίας που παραλάβαµε, µια διαδικασία που
ολοκληρώνεται το πρώτο δίµηνο του 2017 µετά και την εξέταση
όλων των προβληµάτων και των ενστάσεων.

Το συνολικό ποσό των ενισχύσεων που πιστώθηκε στους λο-
γαριασµούς των δικαιούχων αγροτών σε όλα τα καθεστώτα µέσα
στο 2016 ανήλθε στο ποσό των 3,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριοι συνάδελφοι, παρα-
καλώ. Μιλάει ο Πρωθυπουργός. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Μέσα στο
2016 µπήκαν 3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ στους τραπεζικούς λο-
γαριασµούς δικαιούχων αγροτών. Και αυτό, ξέρετε, είναι ένα
ποσό ρεκόρ από τότε που υπάρχει η Κοινή Αγροτική Πολιτική. 

Και θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να κάνω µια παρατήρηση.
Ακούµε πολλές φορές ότι η οικονοµία µπήκε σε θετικούς ρυθ-
µούς ανάπτυξης. Καταγράφηκαν ήδη, είναι δεδοµένοι. Οι προ-
βλέψεις της Κοµισιόν και του ΔΝΤ για την ανάπτυξη µέσα στο
2017 είναι 2,5 έως 3%. Ακούµε ότι διαψεύστηκαν οι αρνητικές
προβλέψεις για το 2016. Όλα αυτά δεν συνέβησαν τυχαία. Δεν
έβρεξε από τον ουρανό ανάπτυξη. Συνέβησαν µε σχέδιο, µε δου-
λειά. Διότι αυτά τα 3,7 δισεκατοµµύρια δεν ζέσταναν µονάχα
τους τραπεζικούς λογαριασµούς των παραγωγών, αλλά ζέστα-
ναν και την αγροτική οικονοµία, που είναι κοµµάτι σηµαντικό, ου-
σιαστικό αυτού που ονοµάζουµε πραγµατική οικονοµία. Ξεπλη-
ρώθηκαν χρέη, κινήθηκαν επιχειρήσεις, κινήθηκε η αγορά. 

Όσο για την καθυστέρηση στις αποζηµιώσεις του ΕΛΓΑ, την
οποία αναφέρει η κ. Γεννηµατά στην επιστολή της, στην πρότασή
της για τη διεξαγωγή της συζήτησης, θα πρέπει να πω ότι ούτε
σε αυτό το σηµείο έχετε καλή πληροφόρηση. Οι αποζηµιώσεις
του ΕΛΓΑ, που το 2016 έφθασαν τα 144 εκατοµµύρια ευρώ, κα-
ταβλήθηκαν όλες µέσα στον ίδιο χρόνο. Και αυτό είναι επίσης
κάτι που συµβαίνει για πρώτη φορά. Ενώ η επιστροφή του φόρου
πετρελαίου ύψους πάνω από 150 εκατοµµύρια ευρώ, παρά την
καθυστέρηση για ελεγκτικούς λόγους, θα καταβληθεί έως το
τέλος του Γενάρη, δηλαδή του τρέχοντος µηνός, τις επόµενες
δεκαπέντε µέρες. 

Ταυτόχρονα, η επιστροφή ΦΠΑ στους αγρότες ειδικού καθε-
στώτος συνεχίζεται. Επειδή όµως µιλάτε για ασφυκτικές φορο-
λογικές επιβαρύνσεις και µεγάλη αύξηση των ασφαλιστικών
εισφορών, µου δίνετε την ευκαιρία µε αυτή τη συζήτηση να κά-
νουµε έναν απολογισµό και να δούµε και να ακούσουν και όλοι
οι αγρότες, που φαντάζοµαι µας παρακολουθούν, αλλά όχι µόνο
οι αγρότες αλλά και όλοι οι άλλοι φορολογούµενοι πολίτες, πώς
ακριβώς έχει η πραγµατική κατάσταση. Το καθεστώς που παρα-
λάβαµε προέβλεπε φορολόγηση του αγροτικού εισοδήµατος µε
ενιαίο συντελεστή 13%. Είτε 10.000 τον µήνα είχε εισόδηµα ο
αγρότης είτε 200.000, µε τον ίδιο συντελεστή καθοριζόταν ο
φόρος. Δεν χρειάζεται να σας πω εγώ ποιους ευνοούσε ένα τέ-
τοιο καθεστώς. Το αφήνω να το πείτε εσείς. 

Η Κυβέρνησή µας κι εγώ προσωπικά, πέρυσι κατά τη διάρκεια
των κινητοποιήσεων των αγροτών, δυο φορές δέχθηκα εκπρο-
σώπους των αγροτών και συζητήσαµε ουσιαστικά, πιστεύω, δε-
σµευτήκαµε σε ένα δικαιότερο φορολογικό σύστηµα για τους
αγρότες και δεσµευτήκαµε σε φορολογική ελάφρυνση για την
πλειοψηφία των αγροτών και αυτό το κάναµε πράξη. Υλοποι-
ήσαµε για πρώτη φορά αφορολόγητο για τους αγρότες περίπου
ως τις 9,5 χιλιάδες ευρώ ανάλογα µε τον αριθµό των προστα-
τευόµενων τέκνων. Ενώ µε τον συνυπολογισµό µόνο της βασικής
ενίσχυσης -γιατί η λεγόµενη συνδεδεµένη και η λεγόµενη πρά-

σινη ενίσχυση µένουν αφορολόγητες- το αφορολόγητο των
αγροτών φθάνει στα 12.000 ευρώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Έχετε καταλάβει τι σηµαίνει αυτό; Πιστεύετε ότι είναι λίγο;

Πιστεύετε ότι είναι ασήµαντο; Αν δεν έχετε καταλάβει τι σηµαίνει
αυτό, καλό θα ήταν να το πω εγώ για να το καταλάβετε. 

Αφορά τη µεγάλη πλειοψηφία, µε βάση το εισόδηµα που δη-
λώνουν οι αγρότες, το 95% των αγροτών, σύµφωνα µε τα στοι-
χεία του 2015, που δηλώνει, χωρίς τις ενισχύσεις, εισοδήµατα
κάτω από 9.000 ευρώ τον χρόνο. Και ξέρετε, αυτή η µεγάλη πλει-
οψηφία των αγροτών, το 95%, όχι µόνο δεν θα πληρώσει το 2017
ούτε ένα ευρώ φόρο, αλλά και θα του επιστραφεί µέσα στο τρέ-
χον έτος όλη η προκαταβολή φόρου που πλήρωσε το 2016. 

Πάµε παρακάτω, στο ασφαλιστικό. Γνωρίζετε, αλλά φυσικά θέ-
λετε να παριστάνετε ότι δεν γνωρίζετε, ότι η µετάβαση του ΟΓΑ
στον ενιαίο φορέα ήταν µια δέσµευση που δεν µπορούσαµε να
αποφύγουµε. Καταφέραµε, όµως, αυτή η µετάβαση να γίνει σε
βάθος πενταετίας και µε αναφορά στο 70% του κατώτερου µι-
σθού. 

Αν, όµως, τα βάλουµε κάτω και εδώ, µε νούµερα, µε στοιχεία
και µε αριθµούς, θα δούµε ότι για τη µεγάλη πλειοψηφία των
αγροτών, όχι βεβαίως για όλους, αλλά για την τεράστια πλειοψη-
φία, το 85% των αγροτών, τα οφέλη από τη µείωση της φορολο-
γίας που σας είπα πιο πριν από το αφορολόγητο που φτάνει τα
12.000 ευρώ -και πολλές φορές φοβόµαστε και να το πούµε,
γιατί µας ακούνε και οι απ’ έξω- υπερκαλύπτουν πλήρως ή και
υπερβαίνουν σε µεγάλο βαθµό τις ασφαλιστικές εισφορές. 

Και οι εισφορές αυτές, όµως, δεν πάνε στον βρόντο. Έχετε ει-
κόνα ποια ήταν η κατώτερη σύνταξη για τον αγροτικό κόσµο,
αυτή που βρήκαµε εµείς µέχρι πέρυσι, µέχρι την ασφαλιστική µε-
ταρρύθµιση; Ήταν 145 ευρώ, που σε βάθος δεκαετίας, το 2017
συγκεκριµένα, θα γινόταν µηδέν. 

Θεσµοθετήσαµε, λοιπόν, την εθνική σύνταξη στα 384 ευρώ,
όχι ως κατώτερη, αλλά ως ελάχιστη βάση υπολογισµού, που µαζί
µε την ανταποδοτική θα είναι τουλάχιστον 450 ευρώ για έναν
αγρότη µε είκοσι χρόνια ασφάλισης. Και στην πορεία, η ελάχιστη
σύνταξη θα είναι στα 504 ευρώ, γιατί πλέον ο αγρότης θα απο-
λαµβάνει ίδιες παροχές µε τους υπόλοιπους ασφαλισµένους.
Δεν θα είναι οι αγρότες ασφαλισµένοι δεύτερης κατηγορίας,
όπως ήταν όλα τα προηγούµενα χρόνια. 

Με δυο λόγια, σχεδόν διπλάσια θα είναι αυτή η ελάχιστη σύν-
ταξη από αυτή που θα προέκυπτε µε τις ισχύουσες διατάξεις για
τον ΟΓΑ που εµείς παραλάβαµε. Δεν µείναµε, όµως, εκεί. Προ-
χωρήσαµε σε θεσµικές τοµές και πρωτοβουλίες στον αγροτικό
χώρο. Δεν µείναµε µόνο στη συζήτηση για το φορολογικό και το
ασφαλιστικό εννοώ, που ήταν το βασικό περιεχόµενο της αντι-
παράθεσης κατά τις περσινές κινητοποίησες, όπου και υλοποι-
ήσαµε αυτές τις δεσµεύσεις που αναλάβαµε -κι εγώ προσωπικά-
απέναντι στους αγρότες.  

Προχωρήσαµε σε θεσµικές τοµές και σε πρωτοβουλίες για τον
αγροτικό χώρο και πιστεύω ότι αυτές έχει µεγαλύτερη σηµασία
και αξία να συζητήσουµε σήµερα. Θέλω να παραθέσω τις σηµαν-
τικότερες. 

Πρώτον, θεσπίσαµε το εργόσηµο για τους παράτυπα διαµέ-
νοντες µετανάστες εργάτες γης σαν στοιχείο αναγνώρισης της
εργασίας τους, της αµοιβής τους και των αντίστοιχων εισφορών. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κάντε ησυχία. 
Με συγχωρείτε, κύριε Πρωθυπουργέ. Συνεχίστε. 
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Δεύτερον,

προωθήσαµε νόµο για το πλαίσιο λειτουργίας του συνεργατι-
σµού, έτσι ώστε να αντιµετωπιστεί η υφιστάµενη απαξιωµένη και
νοσηρή κατάσταση στους συνεταιρισµούς. 

Κι εδώ επιτρέψτε µου να πω ότι είµαστε αποφασισµένοι να
συγκρουστούµε µε τις παθογένειες του παρελθόντος και πρέπει
να συγκρουστούµε µε αυτές τις παθογένειες. Δεν πρόκειται να
επιτρέψουµε να κυριαρχήσουν στον χώρο αυτό, στον συνεταιρι-
στικό χώρο, άλλες σκοπιµότητες. 

Εµείς θέλουµε τον συνεργατισµό ως βασικό εργαλείο για την
άσκηση της αγροτικής µας πολιτικής και όχι ως πελατειακό ερ-
γαλείο για να κρατάµε τους αγρότες, τους παραγωγούς σε οµη-
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ρία.  
Γιατί µόνο έτσι θα µπορέσουµε να καταστήσουµε τον Έλληνα

αγρότη πραγµατικό διαχειριστή της παραγωγής του και θα κα-
ταφέρουµε να σπάσουµε και τα κάθε είδους καρτέλ στις αγορές.
Τα καρτέλ βεβαίως αποτελούσαν προνοµιακούς συνοµιλητές των
προηγούµενων κυβερνήσεων.

Με τις στοχευµένες χρηµατοδοτήσεις του προγράµµατος
αγροτικής ανάπτυξης µπορούν να κρατηθούν ζωντανοί οι λίγες
δεκάδες παραγωγικοί συνεταιρισµοί αλλά και να δηµιουργηθούν
εξαρχής νέοι συνεταιρισµοί. Και ιδιαίτερη βαρύτητα δίνουµε εδώ
στους συνεταιρισµούς γυναικών, καθώς και στην οργάνωση των
φορέων κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας.

Τρίτον, ενισχύσαµε, προχωρήσαµε στην έκδοση της «Κάρτας
Αγρότη», υλοποιώντας µετά από επίπονες προσπάθειες µια βα-
σική µας δέσµευση µέσα από τη συνεργασία µας µε τις τράπεζες
για χαµηλότοκη χρηµατοδότηση των αγροτικών εργασιών αλλά
και για τη διασφάλιση της σχετικής ρευστότητας σε ετήσια βάση
µε εγγύηση τη βασική κοινοτική ενίσχυση.

Τέταρτον, ιδρύσαµε τον Οργανισµό Διαχείρισης Ακινήτων
Γαιών και Εξοπλισµών Αγροτικού Χαρακτήρα, έναν φορέα µη
κερδοσκοπικού χαρακτήρα υπό τον έλεγχο του δηµοσίου µε βα-
σικό στόχο την αξιοποίηση της περιουσίας του ιδίως από νέους
αγρότες. 

Πέµπτον, προχωρήσαµε στον νόµο για τις βοσκήσιµες γαίες,
για την ορθή αποτύπωση και την ορθολογική χρήση τους. Ο
νόµος ελαχιστοποιεί τους κινδύνους επιβολής προστίµων -που
ήταν γενικευµένα κατά την προηγούµενη περίοδο- ενώ παράλ-
ληλα συµβάλλει στη µείωση του κόστους παραγωγής µε την αει-
φόρο διαχείριση της βοσκής.

Παράλληλα, αντιµετωπίζοντας παθογένειες και συσσωρεµένα
προβλήµατα δεκαετιών, προετοιµάζουµε ειδικές παρεµβάσεις
για την υποχρεωτική αναγραφή της χώρας προέλευσης της πρώ-
της ύλης στα γαλακτοκοµικά προϊόντα, τον έλεγχο της αγοράς
και τον αποφασιστικό περιορισµό της ασυδοσίας µεσαζόντων και
των καρτέλ, για την εφαρµογή της κοινοτικής οδηγίας και τον έγ-
καιρο χρόνο πληρωµής προµηθευτών προς τους αγρότες. 

Άµεσα υπογράφεται η υπουργική απόφαση για τις λαϊκές αγο-
ρές και τις αγορές παραγωγών και βιοκαλλιεργητών, που θα
είναι καθοριστική για την αναβάθµιση της λιανικής εµπορίας
αγροτικών προϊόντων.

Επίσης, µε δεδοµένη την καλή απόδοση, την υπεραπόδοση –
θα έλεγα- της οικονοµίας, επανεξετάζουµε το αµέσως επόµενο
διάστηµα –και πάντως µέσα στο 2017- τον ειδικό φόρο κατανά-
λωσης στο κρασί, τον ΕΝΦΙΑ των κτηνοτροφικών εγκαταστά-
σεων, τη µείωση του ΦΠΑ στο 13% σε ορισµένες κατηγορίες
εισροών ιδίως στη ζωική παραγωγή και τη χρήση του εργόσηµου
για την οικογενειακή εργασία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι τέσσερις στοχευµένες παρεµβάσεις που επεξεργαζόµα-

στε και που πιστεύουµε ότι σε διαρκή διάλογο µε τον αγροτικό
κόσµο θα µπορέσουµε να υλοποιήσουµε τον επόµενο διάστηµα.

Κυρίες και κύριοι νοµίζω ότι πρέπει να µιλήσουµε ανοικτά. Δεν
είναι τόσο ειλικρινές το ενδιαφέρον όσων κυβέρνησαν για χρόνια
τον τόπο και σήµερα βρίσκονται στην Αντιπολίτευση για τα προ-
βλήµατα του αγροτικού κόσµου. Άλλος είναι ο σχεδιασµός. Αυτό
που πραγµατικά θέλετε είναι να εκβιάσετε µια σύγκρουση της
Κυβέρνησης µε τους αγρότες, ελπίζοντας ότι όλο και κάποιο πο-
λιτικό όφελος θα καρπωθείτε από αυτό. Έτσι άλλωστε εξηγείται
και ο µεγάλος εκνευρισµός σας για το γεγονός ότι παρά τις εν-
τάσεις, που είναι αυτονόητο να υπάρχουν, είµαστε σε έναν
διαρκή και ειλικρινή διάλογο µε τον αγροτικό κόσµο. 

Και βεβαίως το γεγονός ότι είµαστε σε έναν διαρκή διάλογο,
όπως και εγώ ο ίδιος προσωπικά -κάνατε µέχρι και µια µεγάλη
κινητοποίηση στην Κρήτη- ήρθαµε στο τέλος σε έναν ουσιαστικό
διάλογο µέσα στον τόπο της παραγωγής µε τους πραγµατικούς
αγρότες, που έχουµε µεγάλες διαφωνίες και διαφορές. 

Αυτό, ξέρετε κάτι; Χαλάει το αφήγηµά σας. Ποιο είναι το αφή-
γηµά σας; Το αφήγηµά σας είναι αυτό που προσπαθήσατε να
καλλιεργήσετε και πέρυσι, ότι η Κυβέρνηση, ο Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, ο Αναπληρωτής Υπουργός, ο Πρωθυπουργός
δεν συνοµιλούν µε τους αγρότες και βρίσκονται αποµονωµένοι

και περικυκλωµένοι από ένα µεγάλο παναγροτικό κίνηµα, το
οποίο παίρνει διαστάσεις πολιτικής κρίσης. 

Δεν σας βγήκε πέρυσι. Το πρόβληµα για εσάς είναι ότι η τα-
κτική που χρησιµοποιείτε για να υποδαυλίσετε τη κοινωνική δυ-
σαρέσκεια είναι εξαιρετικά απλοϊκή. Βγάζετε εκτός συζήτησης
την πραγµατική κατάσταση της χώρας, µέσα σε ποιο πλαίσιο διε-
ξάγεται αυτή η συζήτηση. Και, βεβαίως, παρακάµπτετε το µε-
γάλο γεγονός του ποιος ευθύνεται γι’ αυτή την κατάσταση.
Βγάζετε εκτός  συζήτησης τις δεσµεύσεις της συµφωνίας, εσείς
που όσο ήσασταν κυβέρνηση υπογράφατε ό,τι σας έβαζαν κάτω
από το στυλό και καλούσατε έξι µήνες που εµείς διαπραγµατευό-
µασταν σκληρά να κάνουµε το ίδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Στη συνέχεια, προσπαθείτε να εµφανίσετε τα τεράστια οικο-

νοµικά και κοινωνικά προβλήµατα, που η δική σας πολιτική προ-
κάλεσε µε την καταστροφική λεηλασία της οικονοµίας και του
πρωτογενούς τοµέα της παραγωγής 2010-2015, ως προβλήµατα
που έχει δηµιουργήσει αυτή εδώ η Κυβέρνηση. 

Όσο λοιπόν κι αν είναι ευπρόσδεκτη η κριτική και η πολιτική
συζήτηση για τα κοινωνικά προβλήµατα, άλλο τόσο απορεί κα-
νείς πραγµατικά µε το θράσος που έχετε. Το θράσος να µας εγ-
καλείτε για τα προβλήµατα του αγροτικού κόσµου που εσείς
συσσωρεύσατε, το θράσος να µιλάτε για την κατάσταση στη δη-
µόσια υγεία, την οποία συστηµατικά και απολύτως συνειδητά
διαλύσατε, το θράσος να µιλάτε εσείς µε το PSI για την κατά-
σταση στα ασφαλιστικά ταµεία και τα αποθεµατικά των ταµείων
που λεηλατήσατε µε µια υπογραφή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Το θράσος να επερωτάτε το δικό µας ηθικό πλεονέκτηµα,

όταν η «SIEMENS», η «NOVARTIS», οι κήρυκες των δανείων, οι
λίστες του µαύρου χρήµατος, τα θαλασσοδάνεια «σκάνε» το ένα
µετά το άλλο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Προσπαθείτε να πείσετε τον κόσµο ότι εάν δεν σας είχε ρίξει

το 2015 –γιατί η οργή του λαού σας έριξε- η Κυβέρνηση σήµερα
θα ήταν στη θέση της και η χώρα θα κάλπαζε προς την ανάπτυξη. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Εάν θέλετε

µια συµβουλή, λοιπόν, µην υποτιµάτε τόσο πολύ τη νοηµοσύνη
του ελληνικού λαού. Το γεγονός ότι δυο χρόνια τώρα σας στη-
ρίζουν απροκάλυπτα τα συµφέροντα εκείνα τα οποία σας στήρι-
ζαν και όσο ήσασταν στις κυβερνήσεις και τους δίνατε τη δυνα-
τότητα να στηρίζονται και αυτοί, το γεγονός αυτό δεν σηµαίνει
ότι µπορείτε να ελέγξετε το µυαλό και την κριτική σκέψη των πο-
λιτών. 

Ο κόσµος θυµάται πάρα πολύ καλά ποιοι είσαστε και ποιοι µας
έφεραν σε αυτό το χάλι που εµείς σήµερα προσπαθούµε µε πολύ
µεγάλη δυσκολία να ξεπεράσουµε µέρα τη µέρα, βήµα το βήµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ο κόσµος θυµάται ότι εσείς που διαµαρτύρεστε δήθεν για τα

υψηλά πλεονάσµατα της συµφωνίας είχατε συµφωνήσει πλεο-
νάσµατα ύψους 4,5% για το 2015, το 2016 και το 2017. Και αυτό
µόνο για το 2016 και το 2017 θα σήµαινε 13 δισεκατοµµύρια ευ-
ρώ περισσότερη επιβάρυνση, περισσότεροι φόροι και περισσό-
τερες περικοπές. 

Από πού θα τα βρίσκατε αυτά τα χρήµατα; Γιατί δεν το εξη-
γείτε στους Έλληνες πολίτες; Γιατί δεν εξηγείτε καθαρά στους
πολίτες ότι για εσάς ανάπτυξη σηµαίνει αφορολόγητες επιχειρή-
σεις και ατοµικές συµβάσεις εργασίας και αφορολόγητα µερί-
σµατα για τους µετόχους των ανώνυµων εταιρειών, όπως υπο-
σχέθηκε ο κ. Μητσοτάκης στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης;

Μόλις πριν λίγες ηµέρες ο κ. Μητσοτάκης ανακοίνωσε ότι θα
προβεί απέναντι στους θεσµούς σε µονοµερή ενέργεια για τη
µείωση της φορολογίας. Προσέξτε, κύριε Μητσοτάκη, σιγά τα
αίµατα! Μην είστε τόσο σκληρός απέναντι στους θεσµούς! Σιγά
τα αίµατα και σιγά τη συµφωνία της αλήθειας!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Την είδε, άλλωστε, ο ελληνικός λαός την παλικαριά σας, όταν

αυτή η Κυβέρνηση αποφάσισε να αποδώσει µέρος από την υπερ-
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κάλυψη του πλεονάσµατος, δηλαδή 617.000.000 ευρώ, στους
συνταξιούχους και τη δέκατη τρίτη σύνταξη. Είδαµε την παλικα-
ριά σας, όταν φτερνίστηκαν στο γερµανικό Υπουργείο Οικονοµι-
κών και κρυολογήσατε εσείς στην Αθήνα!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και όχι µόνο δεν ψηφίσατε, αλλά πανηγυρίσατε µε χαιρεκακία,

όταν προσωρινά ο ESM «πάγωσε» τα βραχυπρόθεσµα µέτρα για
το χρέος. Η χαιρεκακία σας, όµως, δεν ήταν απέναντι στην Κυ-
βέρνηση, η χαιρεκακία σας ήταν απέναντι στους χαµηλοσυντα-
ξιούχους.

Ξέρετε, όµως, κύριε Μητσοτάκη, γελάει καλύτερα όποιος γε-
λάει τελευταίος. Και αυτοί που γέλασαν καλύτερα ήταν αυτοί που
είχαν τη δυνατότητα φέτος τα Χριστούγεννα να κάνουν Χριστού-
γεννα µε αξιοπρέπεια και κυρίως αναφέροµαι στους συνταξιού-
χους του αγροτικού κόσµου, που παίρνουν συντάξεις των 200
και 300 ευρώ και είδαν στους λογαριασµούς τους 850 ευρώ.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Καµµία µονοµερή ενέργεια δεν έχετε σχέδιο να κάνετε, κύριε

Μητσοτάκη. Η µείωση της φορολογίας, άλλωστε, την οποία
ευαγγελίζεστε, στην πραγµατικότητα δεν αφορά τον κόσµο που
υποφέρει, τον κόσµο του µόχθου, αυτούς που πράγµατι τα βγά-
ζουν δύσκολα πέρα. Αφορά µόνο τα µεγάλα εισοδήµατα, τα µε-
γάλα κέρδη και τις µεγάλες περιουσίες. Γιατί αυτά τα συµφέ-
ροντα εκπροσωπείτε.

Μου κάνει εντύπωση το γεγονός, όµως, ότι ο κ. Μητσοτάκης
και οι συνεργάτες του, όταν βγαίνουν στα µέσα ενηµέρωσης,
από κανέναν δεν ερωτώνται σε ποιο δηµοσιονοµικό πλαίσιο θα
υλοποιήσουν αυτές τις υποσχέσεις, από πού θα συµπληρώσουν
τα µειωµένα φορολογικά έσοδα, υλοποιώντας τέτοιου είδους
εξαγγελίες, ποιες δαπάνες σχεδιάζουν να περικόψουν και ποιους
τοµείς του κοινωνικού κράτους σκοπεύουν να κατεδαφίσουν,
ώστε να έρθει µετά ο ιδιωτικός τοµέας να καλύψει το κενό γι’ αυ-
τούς που µπορούν να πληρώσουν. 

Κανείς δεν σας ρωτάει αυτό το οποίο έχει γίνει «καραµέλα»,
όταν ήµασταν εµείς στα έδρανα της Αντιπολίτευσης και από το
πρωί, µεσηµέρι, βράδυ, όλοι µας ρώταγαν ένα πράγµα: «Πού θα
βρείτε τα λεφτά;».

Εσείς δεν ερωτάσθε για το προφανές. Και ποιο είναι το προ-
φανές; Ότι στήνετε ήδη το πολιτικό σας αφήγηµα, για να προ-
χωρήσετε σε αυτό που θέλετε να υλοποιήσετε, δηλαδή σε απο-
λύσεις στον δηµόσιο τοµέα και βεβαίως σε µια πρωτοφανή επί-
θεση στους εργαζόµενους του ιδιωτικού τοµέα.

Μας λέτε ότι για τα δεινά αυτής της κοινωνίας δεν ευθύνεται
η φοροδιαφυγή, δεν ευθύνεται η µαύρη εργασία, δεν ευθύνεται
–προς Θεού!- η διαφθορά που εκθρέψατε επί σαράντα χρόνια,
η διαπλοκή, οι µίζες, το κοµµατικό κράτος, αλλά φταίνε οι δηµό-
σιοι υπάλληλοι, τους οποίους θέλετε να φέρνετε διαρκώς σε αν-
τιπαράθεση µε τους εργαζόµενους του ιδιωτικού τοµέα και τους
άνεργους. 

Όµως, η πραγµατική αντιπαράθεση δεν είναι αυτή. Η πραγµα-
τική αντιπαράθεση είναι άλλη. Είναι η αντιπαράθεση µεταξύ των
παραγωγικών δυνάµεων αυτής της χώρας και του παρασιτικού
πολιτικού συστήµατος που έστησε τους κρατικοδίαιτους επιχει-
ρηµατίες. Είναι η αντιπαράθεση ανάµεσα στους ανθρώπους του
µόχθου και της δουλειάς από τη µια και της αντιαισθητικής και
αλαζονικής ελίτ που εσείς εκπροσωπείτε και που δεν βλέπετε την
ώρα να έρθετε στην εξουσία, για να ευνοηθεί ξανά. 

Ακούστε, λοιπόν, µια και καλή: Αυτή η Κυβέρνηση, ακόµη και
στις χειρότερες δυνατές συνθήκες, προσπαθεί πάντα να διασφα-
λίσει τους πιο αδύναµους, κάτι που οι δικές σας κυβερνήσεις
ποτέ δεν σκέφτηκαν καν να κάνουν.

Μιλήσαµε για παράλληλο πρόγραµµα ενάµιση χρόνο πριν,
µετά την επανεκλογή µας από τον Σεπτέµβρη του 2015. Και αυτό
το παράλληλο πρόγραµµα, βήµα το βήµα, υλοποιείται. Δυόµισι
εκατοµµύρια ανασφάλιστοι σήµερα έχουν τη δυνατότητα δω-
ρεάν ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Αντιµετωπίζουµε τα κενά στην υγεία µε χιλιάδες προσλήψεις,

που για πρώτη φορά γίνονται στα χρόνια της κρίσης. Ανοίξαµε
τα σχολειά µας φέτος µε καθηγητές και µε βιβλία για πρώτη

φορά στα χρόνια της κρίσης. Καθιερώσαµε και διευρύναµε τα
σχολικά γεύµατα σε πάρα πολλές περιοχές της χώρας, που αν-
τιµετωπίζουν τεράστιο πρόβληµα ανεργίας. 

Προωθούµε συνεκτική πολιτική για την ανθρωπιστική κρίση,
διευρύνοντας διαρκώς το πρόγραµµα, το οποίο ξεκινήσαµε µε
την ανάληψη των καθηκόντων µας το 2015. Προστατεύουµε απο-
τελεσµατικά την πρώτη κατοικία των φτωχών, ανασυγκροτούµε
τα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας, για να εξυπηρετούν
τους άνεργους και όχι τους επιχειρηµατίες της κατάρτισης. 

Φέραµε, επίσης, έναν νόµο, τον οποίο λοιδορήσατε, για τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης, ώστε να µπει τάξη. Δυστυχώς για
εσάς και παρά τους πανηγυρισµούς σας και παρά την απόφαση
του ΣτΕ, η ίδια η απόφαση ΣτΕ λέει ότι αυτός ο νόµος ισχύει και
πρέπει να εφαρµοστεί. Θα προχωρήσει η αδειοδότηση. Πείτε
µας, λοιπόν, θα είστε και για δεύτερη φορά απέναντι στην προ-
σπάθεια να µπει µια τάξη σε αυτόν τον τόπο; 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Αλλά και στον τοµέα της οικονοµίας η χώρα επιστρέφει στην

ανάπτυξη. Η οικονοµία γυρίζει σελίδα. Τα έσοδα υπεραποδίδουν.
Η ανεργία αποκλιµακώνεται σταθερά. Έχει αποκλιµακωθεί τέσ-
σερις µονάδες από την ηµέρα που αναλάβαµε χρέη Κυβέρνη-
σης.

Αν αυτά τα µεγέθη τα είχατε εσείς, θα είχατε στήσει όχι suc-
cess story, αλλά µε τα µέσα ενηµέρωσης που σας στηρίζανε, θα
είχατε δηµιουργήσει την αίσθηση ότι ο ελληνικός λαός ζει σε
έναν παράδεισο. Εµείς δεν το κάνουµε αυτό. Αλλά έχουµε στοι-
χεία απτά, συγκεκριµένα, ένα προς ένα.

Η ελληνική οικονοµία σηµείωσε θετικούς ρυθµούς για τρίτο
συνεχόµενο τρίµηνο και θα κλείσει θετικά. Οι στόχοι του προ-
γράµµατος υπερκαλύφθηκαν. Είµαστε εντός προγράµµατος για
δεύτερη συνεχόµενη χρονιά µετά από την καταστροφική πεντα-
ετία 2010-2014. Χθες µόλις ανακοινώθηκαν τα στοιχεία των εσό-
δων σε τροποποιηµένη ταµειακή βάση. Τα έσοδα του κρατικού
προϋπολογισµού είναι 4,39 δισεκατοµµύρια ευρώ µε στόχο τα
1,98 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είµαστε 2,4 δισεκατοµµύρια ευρώ
πάνω από τον στόχο. 

Ενώ εσείς, µία φορά, έστω για δείγµα, δεν καταφέρατε να πιά-
σετε τους στόχους, παρ’ όλο που µας είχατε ζαλίσει για το suc-
cess story του κ. Σαµαρά. Γιατί όµως δεν καταφέρατε να πιάσετε
τους στόχους; Ξέρετε γιατί; Γιατί είχατε συµφωνήσει σε ένα αδύ-
νατο και καταστροφικό πρόγραµµα, αδύνατο να υλοποιηθεί. 

Αλλά εµείς δεν θα µιλήσουµε για success story, γιατί ζούµε
µέσα σε αυτή την κοινωνία και γνωρίζουµε ότι χρειάζεται δου-
λειά, κόπος, χρόνος ώστε οι οικονοµικοί δείκτες να έρθουν και
να αντικατοπτρίζουν την πραγµατική ευηµερία, την πραγµατικό-
τητα των πολιτών. 

Ξέρουµε τον αγώνα που δίνουν καθηµερινά οι µεροκαµατιά-
ρηδες, οι άνθρωποι του µόχθου, οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, οι
αγρότες –µιας και µιλάµε σήµερα για αυτούς–, τον αγώνα που
δίνουν µε αξιοπρέπεια για την επιβίωση και θέλουν να προσδο-
κούν ένα καλύτερο µέλλον, όχι να ζουν µε τις φαντασιώσεις περί
success story.

Είµαστε, λοιπόν, εντός προγράµµατος µε συνείδηση των δυ-
σκολιών, αλλά πετυχαίνουµε τους στόχους. Και ξέρετε γιατί;
Διότι αντιµετωπίσαµε τη φοροδιαφυγή, ιδιαίτερα των δυνατότε-
ρων στρωµάτων, καταπολεµήσαµε τη διαφθορά, µειώσαµε τη
σπατάλη, βάλαµε επιτέλους τον κρατικό µηχανισµό να δουλεύει
για το δηµόσιο συµφέρον και όχι για να εξυπηρετεί τους φίλους
µας. 

Αυτός είναι και ο δρόµος που θα µας επιτρέψει προοπτικά και
τη δυνατότητα µιας µεγαλύτερης φορολογικής ελάφρυνσης
στους πιο αδύναµους και στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις. 

Επίσης, καταφέραµε να νοικοκυρέψουµε το ΕΣΠΑ και να πε-
τύχουµε ρεκόρ στην απορροφητικότητά του, η οποία άγγιξε το
98%. Είµαστε πρώτοι στην Ευρώπη για δεύτερη χρονιά, επειδή
κόψαµε τις εξυπηρετήσεις που κάνατε εσείς. 

Ολοκληρώνουµε τα µεγάλα έργα, που είχαν κολλήσει επί τριε-
τία. Και ξέρετε γιατί είχαν κολλήσει τα µεγάλα έργα. Επειδή δεν
τα βρίσκατε στη µοιρασιά. Γι’ αυτό είχαν κολλήσει. Το λέω ευ-
θέως. Θα τα πούµε όλα σήµερα!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)

4058 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Διαµορφώνεται, λοιπόν, κλίµα ανάκαµψης. Διαµορφώνεται
κλίµα εµπιστοσύνης για την ελληνική οικονοµία. Και η έξοδος
από το πρόγραµµα, µε βάση τα οικονοµικά µεγέθη, είναι για
πρώτη φορά ρεαλιστική και ορατή στην ώρα της, στα µέσα του
2018.

Εντείνουµε, λοιπόν, τις προσπάθειές µας για την ολοκλήρωση
της δεύτερης αξιολόγησης, έτσι ώστε µετά και την ένταξη των
ελληνικών οµολόγων στο Πρόγραµµα Ποσοτικής Χαλάρωσης να
είναι δυνατή η πρόσβαση της χώρας στις αγορές χρήµατος. 

Εάν, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, το σχέδιό
σας βασίζεται στην αποτυχία της διαπραγµάτευσης και στην
υποκίνηση της κοινωνικής δυσαρέσκειας, καλό θα ήταν να το εγ-
καταλείψετε.

Και να µας πείτε ευθέως, κύριε Μητσοτάκη, εσείς που µας κα-
λείτε να κλείσουµε -άρον άρον- την αξιολόγηση, τι ακριβώς θέ-
λετε. Θέλετε να υπογράψουµε ό,τι µας δώσουν; Μιλήστε επιτέ-
λους ευθέως και απαντήστε.

Συµφωνείτε µε τις παράλογες απαιτήσεις του Διεθνούς Νοµι-
σµατικού Ταµείου, ναι ή όχι; Θέλετε τα µέτρα των 4,5 δισεκατοµ-
µυρίων, που προτείνει το Ταµείο για το 2019, να τα εφαρµό-
σουµε, ναι ή όχι; Θέλετε να συνεχιστεί στη χώρα το καθεστώς
εξαίρεσης στην ελληνική αγορά εργασίας από τους νόµους τους
εργασιακούς, που ισχύουν στην Ευρώπη, που εσείς επιβάλλατε;
Θέλετε να συνεχιστεί αυτό, ναι ή όχι; 

Τα ερωτήµατα, ξέρετε, είναι ρητορικά. Αυτό που θέλετε –και
το γνωρίζουν όλοι- είναι να αποτύχει η χώρα και την αποτυχία να
την καρπωθείτε πολιτικά εσείς, για να έρθετε µετά ως λευκός ιπ-
πότης και σωτήρας! Να κάνετε όµως τι; Τι να κάνετε σε µια κα-
τεστραµµένη χώρα; Να υλοποιήσετε το πιο σκληρό πρόγραµµα
λιτότητας, που έχει δει ποτέ αυτή η χώρα: διάλυση κοινωνικού
κράτους, απολύσεις, ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας και
µειώσεις µισθών και συντάξεων.

Αυτό είναι το σχέδιό σας, κύριε Μητσοτάκη: να κάνετε την Ελ-
λάδα ειδική οικονοµική ζώνη, να αποτύχει η δεύτερη αξιολόγηση,
να επιβάλλουν τις επιδιώξεις τους οι πιστωτές, να επιβάλλουν
επιπλέον µέτρα που δεν έχει ανάγκη η ελληνική οικονοµία, για
να έρθετε εσείς ως σωτήρας να κάνετε τι; Να ολοκληρώσετε την
καταστροφή, το σοκ και το δέος, που άφησαν στη µέση το 2015
ο κ. Σαµαράς και ο κ. Βενιζέλος. Δεν θα σας το επιτρέψουµε λοι-
πόν αυτό, κύριε Μητσοτάκη. 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Σας ζητώ, λοιπόν, να απαντήσετε σήµερα και σε συγκεκριµένα

ερωτήµατα: Συνεχίζετε να θεωρείτε την πιθανή αποχώρηση ή αλ-
λαγή ρόλου του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου στο ελληνικό
πρόγραµµα ως µια καταστροφική εξέλιξη; Συνεχίζετε να θεω-
ρείτε ότι οι πιο σκληροί από τους δανειστές πρέπει να επιµένουν
σε νέα σκληρά µέτρα; Συνεχίζετε να επαγγέλλεστε την άποψή
σας ότι πρέπει να εφαρµοστεί η ρήτρα µηδενικού ελλείµµατος,
να προχωρήσουµε σε οµαδικές απολύσεις; Συνεχίζετε να θεω-
ρείτε την αποκατάσταση των συλλογικών διαπραγµατεύσεων ως
µια ιδεοληψία της Αριστεράς; Εν τέλει, συνεχίζετε να θεωρείτε –
κάτι το οποίο είπατε και στη Βουλή- την κοινωνική πλειοψηφία
ως αδαή;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός παλεύει σε
δύσκολες συνθήκες. Ευτυχώς ο ελληνικός λαός είναι σε θέση να
καταλαβαίνει ποιος προσπαθεί να βγάλει τη χώρα από την κρίση
και ποιος προσπαθεί να µπλοκάρει την πορεία ανάκαµψης της
οικονοµίας, προκειµένου µόνο να καρπωθεί την κοινωνική δυσα-
ρέσκεια. Εδώ, θα είµαστε και θα ξαναµιλήσουµε ευθέως και ανοι-
χτά.

Η δεύτερη αξιολόγηση –που έχετε πάλι βάλει όλα τα λεφτά
σας, όλα, όπως και στην πρώτη, ότι δεν θα κλείσει– και θα κλείσει
χωρίς νοµοθέτηση επιπλέον µέτρων µετά το τέλος του προγράµ-
µατος, όσο κι αν εσείς δουλεύετε για το αντίθετο.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Θα µείνετε και πάλι µε το διαρκές σας αίτηµα για εκλογές να

κοιτάτε απογοητευµένοι, όπως γίνεται εδώ κι έναν χρόνο, που
κάνετε αντιπολίτευση στον αέρα µε καταστροφολογία, κινδυνο-
λογία, ψέµατα και προπαγάνδα.

Εµείς προχωράµε µπροστά και δεσµευόµαστε ότι κάθε φορά
τα πράγµατα θα είναι ακόµα καλύτερα για τη χώρα και την κοι-

νωνία, ακόµα και αν αυτό σηµαίνει ότι θα είναι χειρότερα για το
δικό σας πολιτικό σχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, είκοσι ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 9ο Δηµοτικό Σχολείο Βύρωνα.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον λόγο έχει η Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινή Γεννηµατά. 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Πρωθυπουργέ, έπρεπε να κάνουµε προ ηµερησίας συ-
ζήτηση στη Βουλή για να καθίσετε επιτέλους να ακούσετε µια
φορά και την Αντιπολίτευση!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς ζητήσαµε αυτή τη συζή-
τηση σήµερα εδώ, γιατί για µας ο πρωτογενής τοµέας έχει προ-
τεραιότητα. Για µας αποτελεί βασικό πυλώνα στο νέο παραγω-
γικό µοντέλο ανάπτυξης, που έχει ανάγκη ο τόπος και πρέπει να
βασίζεται σε ποιοτικά ελληνικά προϊόντα. Και ζητήσαµε αυτή τη
συζήτηση σήµερα εδώ, γιατί η κατάσταση στην ελληνική ύπαιθρο
βρίσκεται σε αδιέξοδο. 

Ίσως νοµίζατε σήµερα ότι σας ακούν µόνο στο Λεκανοπέδιο.
Σας διαβεβαιώ όµως ότι η κατάσταση για αγρότες, κτηνοτρό-
φους, αλιείς είναι πάρα πολύ δύσκολη και πραγµατικά δοκιµά-
ζονται.

Εµείς έχουµε σταθεί στο πλευρό τους όλα τα προηγούµενα
χρόνια και τα χρόνια της κρίσης – και στους αγρότες και στους
κτηνοτρόφους και στους αλιείς και στις οργανώσεις των παρα-
γωγών και στη µεταποίηση και στους εξαγωγείς, που κατάφεραν
να στηρίξουν µέσα στα πολύ δύσκολα χρόνια και άλλους σηµαν-
τικούς τοµείς της οικονοµίας, που ήταν απολύτως απαραίτητοι. 

Ξέρετε πάρα πολύ καλά, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι αυτή τη
στιγµή οι αγρότες συζητούν κινητοποιήσεις. Εµείς, λοιπόν, δεν
περιµένουµε να πάµε να πηδήξουµε πάνω στα τρακτέρ και να
λαϊκίσουµε, όπως κάνατε εσείς κάποτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Εµείς ερχόµαστε εδώ θεσµικά στη Βουλή, για να προλάβουµε
αδιέξοδα και για τον αγροτικό κόσµο, αλλά και για όλη την υπό-
λοιπη Ελλάδα. 

Κι επειδή είναι πάρα πολύ σηµαντικό το ζήτηµα, δεν θέλω να
καταναλώσω πολύ χρόνο από την πρωτολογία µου για όλα τα
υπόλοιπα που ακούστηκαν, αλλά δεν µπορώ να µη σταθώ σε µε-
ρικά θέµατα. Και ξεκινώ από την επικαιρότητα και τις παρεµβά-
σεις που επιχειρείτε αυτή τη στιγµή στον Τύπο. 

Γνωρίζει όλη η Ελλάδα ότι δεν καταφέρατε να φτιάξετε το «ΣΥ-
ΡΙΖΑ channel» και τώρα επιχειρείτε να φτιάξετε το «ΣΥΡΙΖΑ
news»! Δεν καταφέρατε να βάλετε Αντιπρόεδρο στο Εθνικό Συµ-
βούλιο Ραδιοτηλεόρασης –γιατί αντισταθήκαµε σθεναρά– τον κ.
Μουλόπουλο και τώρα τον επιβάλλετε στον ΔΟΛ. Και αφήστε
αυτά τα περί άδολης σχέσης του µε το συγκρότηµα. Απλά πρό-
κειται για µια ακόµη µάταιη προσπάθεια να στήσετε ένα καθε-
στώς, την ώρα που καταρρέετε. 

Ένα υπερχρεωµένο µέσο γίνεται υποχείριο της Κυβέρνησής
σας. Μέρος του τραπεζικού συστήµατος χρησιµοποιείται απρο-
κάλυπτα από την Κυβέρνηση για τον έλεγχο της ενηµέρωσης. Η
ελευθερία του Τύπου πάει περίπατο. Οι δηµοσιογράφοι είναι
όµηροι. Ο Πρωθυπουργός, που βρυχάται περί διαπλοκής και δια-
φθοράς, τώρα γίνεται γάτα Ιµαλαΐων!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ) 
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«Ο ΣΥΡΙΖΑ πολεµά τη διαπλοκή»: Το πιο σύγχρονο ανέκδοτο
στη χώρα αυτές τις µέρες. Πρώτη φορά τέτοια ντροπή για την
Αριστερά. Και ακούστε και πάρτε το απόφαση: Ό,τι και να κά-
νετε, η κρίση του ελληνικού λαού θα είναι αµείλικτη απέναντί
σας.

Πραγµατικά, σας άκουσα µε προσοχή. Για ένα τέταρτο περί-
που µας µιλήσατε σαν να είστε Αντιπολίτευση. Στη συνέχεια σχε-
δόν ακούσαµε ότι υλοποιείτε το πρόγραµµα της Θεσσαλονίκης.
Τόση φόρα πήρατε. Και τελικώς καταλήξατε στην αγαπηµένη
σας διαδροµή: Να ανοίξετε άλλη µια κοκοροµαχία µε τον κ. Μη-
τσοτάκη, µπας και σωθείτε, επιτέλους, από άλλον έναν καυγά
σήµερα στη Βουλή. 

Μας ρωτήσατε τι σηµαίνει για µας ανάπτυξη και µιλήσατε και
για πρωτογενή πλεονάσµατα. Τα πρωτογενή πλεονάσµατα, που
είχαν δεσµευτεί στις προηγούµενες κυβερνήσεις, είχαν λάβει υπ’
όψιν τους πρόβλεψη για ανάπτυξη στη διετία 6% και εσείς επι-
στρέψατε στην ύφεση. Δεν µπορείτε λοιπόν, να κάνετε συγκρί-
σεις. Αποτελεί θράσος τουλάχιστον αυτό σήµερα εδώ σε αυτή
την Αίθουσα. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Σταµατήστε και µάθετε να ακούτε. Συνηθίστε να ακούτε και

την κριτική. 
Μας ρωτήσατε για ανάπτυξη. Για µας ανάπτυξη σηµαίνει: στο-

χευµένα κίνητρα στους µικροµεσαίους και στις παραγωγικές δυ-
νάµεις αυτού του τόπου, συγκεκριµένα µέτρα, ώστε αυτά τα
κίνητρα και αυτή η παραγωγή πλούτου να δηµιουργεί και θέσεις
εργασίας για τη νέα γενιά και για τους µακροχρόνια άνεργους.
Ταυτόχρονα σηµαίνει πλεόνασµα που προέρχεται από την παρα-
γωγή του πλούτου και όχι από την υπερφορολόγηση που έχετε
καθίσει κάτω, έχετε γονατίσει, έχετε τσακίσει σήµερα τη µεσαία
τάξη. Απ’ αυτό το πλεόνασµα να µπορούµε να στηρίζουµε πραγ-
µατικά του πιο αδύναµους. 

Μπαίνετε, λοιπόν, στο τρίτο έτος διακυβέρνησής σας και έχετε
µια κυβέρνηση που παραπαίει, αναξιόπιστη, απαξιωµένη και ανα-
ποτελεσµατική, ηττηµένη ηθικά και πολιτικά. Έχετε φτάσει την
Ελλάδα στο κόκκινο. 

Στο ζήτηµα της οικονοµίας και της δεύτερη αξιολόγησης φαί-
νεται να βρίσκεστε σε άλλη µια φορά στα πρόθυρα µιας συνθη-
κολόγησης ηττηµένου. Υπογράφετε µέχρι σήµερα ό,τι σας έχει
ζητηθεί και χορεύετε στον ρυθµό των πιο συντηρητικών κύκλων
της Ευρώπης. Μας µιλάτε και µας κουνάτε το δάχτυλο για το τι
έχει υπογραφεί τα προηγούµενα χρόνια; Ήδη φαίνεται να συζη-
τάτε πρόσθετα µέτρα, επώδυνα. Και το µόνο που προσπαθείτε
είναι να το πάτε λίγο πιο πέρα, µετά το 2018. Τι κάνετε µ’ αυτό;
Υποθηκεύετε το µέλλον.

Ακούστε, κύριε Πρωθυπουργέ, εσείς και η σηµερινή σας πλει-
οψηφία στη Βουλή δεν έχετε κανένα δικαίωµα και καµµία νοµι-
µοποίηση να υποθηκεύσετε το µέλλον του τόπου. Δεν έχετε
καµµία εντολή και καµµία νοµιµοποίηση για µνηµόνιο 3plus, για
µνηµόνιο 4, όπως κι αν τα βαφτίσετε. Έχετε µια τέχνη στα βα-
φτίσια! Πρέπει να το παραδεχθώ αυτό. Δεν έχετε καµµία νοµιµο-
ποίηση, ούτε για µόνιµη επιτροπεία ούτε για µόνιµο κόφτη.
Έχετε πει πολλά. Αρκετά πια. Δεν µπορείτε να βαφτίζετε το
κρέας ψάρι. Να τα πάρουµε µε τη σειρά; 

Κάνατε σηµαία το κούρεµα του χρέους. Τι πετύχατε; Αρκεστή-
κατε σε βραχυπρόθεσµα µέτρα, που θα αποδώσουν µετά από
µια εικοσαετία, όταν θα τα ξεµπλοκάρετε. Είπατε ότι θα κλείσετε
γρήγορα τη δεύτερη αξιολόγηση. Μας διαβεβαιώνετε από πριν
τις γιορτές «ότι όλα πάνε πρίµα, όλα είναι έτοιµα». Τι κάνετε; Κα-
θυστερείτε. Κι αυτό δηµιουργεί ανασφάλεια και αβεβαιότητα,
που είναι θηλιά στον λαιµό της πραγµατικής οικονοµίας. 

Δηλώνατε ότι δεν θα δεχθείτε νέα µέτρα. Μας το είπατε και
σήµερα εδώ. Τι γίνεται στην πράξη; Φαίνεται ότι ήδη έχετε δεχθεί
νέα µείωση του αφορολόγητου. Αυτό µήπως αφορά και τους
αγρότες που είπατε πριν; Να µας απαντήσετε στη δευτερολογία
σας αν το σκέφτεστε και το σχεδιάζετε. Φαίνεται ότι έχετε δεχθεί
τον µόνιµο κόφτη και φαίνεται ότι έχετε δεχθεί και νέα αύξηση
στον ΦΠΑ. Ελπίζω να µη δεχθείτε, όπως ακούγεται, και την κα-
τάργηση της προσωπικής διαφοράς στις συντάξεις. 

Εγγυηθήκατε ότι θα επαναφέρετε τις συλλογικές διαπραγµα-
τεύσεις. Και τώρα φαίνεται ότι θα αποδεχθείτε και τις οµαδικές

απολύσεις. Και µας κουνάτε εδώ και το δάχτυλο. Αυτό πια είναι
θράσος.

Έχετε γίνει ανέκδοτο στα χείλη της νεολαίας, που σας τρολά-
ρει. Έχετε δει τι έχουν βγάλει. Ωραίες καρτούλες. «Διαπραγµά-
τευση µε ΣΥΡΙΖΑ», «Αξιοπρέπεια µε ΣΥΡΙΖΑ», «Ανάπτυξη µε ΣΥΡΙ-
ΖΑ», «Δουλειές µε ΣΥΡΙΖΑ». Έχασαν οι λέξεις την ουσία τους µε
εσάς. 

Προχωράτε χωρίς σχέδιο, δυστυχώς για τον τόπο, χωρίς
στρατηγική, ανίκανοι και αποτελεσµατικοί. Και είναι πια ορατό
ότι οδηγείτε τη χώρα σε νέα αδιέξοδα. 

Δείχνετε να τα έχετε χαµένα. Γι’ αυτό και ενώ έχετε γενέθλια
της Κυβέρνησής σας σε λίγες ηµέρες είναι βέβαιο ότι δεν υπάρ-
χει ούτε ένας Έλληνας ούτε µια Ελληνίδα και νοµίζω πια ούτε και
εσείς οι ίδιοι που θα γιορτάσουν γι’ αυτό. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, και στους αγρότες τάξατε λαγούς µε πε-
τραχήλια και οι προεκλογικές σας δεσµεύσεις ήταν και εδώ επι-
ταγές χωρίς αντίκρισµα. Τους εξαπατήσατε. 

Μέσα από τις συζητήσεις που έκανα µε τους εκπροσώπους
τους σε όλη την Ελλάδα -γιατί τους τελευταίους µήνες έχω γυ-
ρίσει όλη τη χώρα- και όχι από πληροφορίες, όπως είπατε πριν,
το συµπέρασµα είναι ένα: Η απόγνωση, τα αδιέξοδα, η απελπισία
στον πρωτογενή τοµέα έχουν ονοµατεπώνυµο: ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ.
Αυτό είναι το έργο σας!

Μέσα σε τόσο λίγο χρόνο πάρθηκαν τόσα πολλά αρνητικά
µέτρα για τον πρωτογενή τοµέα, που οι αγρότες και οι άνθρωποι
της υπαίθρου αισθάνονται πια ότι δεν µπορούν να τα βγάλουν
πέρα. Αυτό είναι το αίσθηµα σε όλη την ελληνική περιφέρεια και
κάνετε ότι δεν βλέπετε και ότι δεν ακούτε. 

Θέλετε να δούµε τα έργα και τις ηµέρες σας ένα-ένα; Και δεν
είναι λίγα, δεν είναι ένα και δύο. Είναι µια ντουζίνα βάρη, δώδεκα
µέτρα δυσβάσταχτα. 

Μέτρο πρώτο: Φορολόγηση των αγροτικών εισοδηµάτων µε
συντελεστή που αυξάνεται από το 13% στο 22% - 45%.

Μέτρο δεύτερο: Φορολόγηση των αγροτικών ενισχύσεων της
ΚΑΠ µε µικρές εξαιρέσεις. Αυτό θα κάνει το προηγούµενο µέτρο
ακόµα πιο δυσβάσταχτο. Σας επισηµαίνω εδώ ότι οι αγρότες
έχουν πολύ µεγάλη αγωνία γιατί το 2016 πληρώσατε τις επιδο-
τήσεις του 2016 και το 50% των επιδοτήσεων του 2015. Καταλα-
βαίνετε τι θα γίνει όταν θα πάρουν τα εκκαθαριστικά µέσα στο
2017. 

Μέτρο τρίτο: Φθάσατε στο σηµείο να αυξήσετε την προκατα-
βολή του φόρου στο 100%. Επιβάλατε τέλος επιτηδεύµατος επι-
πλέον 650 ευρώ για κάθε κατά κύριο επάγγελµα αγρότη και
αυξήσατε τον συµπληρωµατικό ΕΝΦΙΑ για τους αγρότες και τα
αγροτεµάχια. 

Μέτρο τέταρτο: Η µεγάλη αύξηση των ασφαλιστικών εισφο-
ρών. Πρόκειται ουσιαστικά για πρόσθετη φορολογία εισοδήµα-
τος, αφού για πρώτη φορά οι ασφαλιστικές εισφορές συνδέονται
µε το φορολογητέο εισόδηµα και θα ανέλθουν, µαζί µε τις εισφο-
ρές για την υγεία, στο 27% του εισοδήµατος. 

Μέτρο πέµπτο: Κατάργηση του ΟΓΑ, που αποτελούσε µια σο-
βαρή κατάκτηση για τους αγρότες. Και µη µας λέτε τώρα ότι δεν
µπορούσατε να το αποφύγετε, γιατί ήταν πρόταση του αρµόδιου
Υπουργού σας. Και σας λέγαµε «µην το κάνετε αυτό». 

Μέτρο έκτο: Αύξηση του ΦΠΑ των αγροτικών εφοδίων και ζωο-
τροφών από το 13% στο 23% το 2016 και από 1-1-2017 στο 24%.
Τώρα λέτε ότι το σκέφτεστε. Μακάρι να βοήθησε η σηµερινή συ-
ζήτηση να πάρετε µερικά πράγµατα πίσω και να τα βελτιώσετε.
Όµως, δεν ξέρουµε τι έρχεται µέχρι να κλείσει η δεύτερη αξιο-
λόγηση, τι έχουµε µπροστά µας. 

Μέτρο έβδοµο: Αύξηση του ΦΠΑ στα νησιά του Αιγαίου, οδη-
γώντας σε απόγνωση πλέον παραγωγούς και κτηνοτρόφους των
νησιών, λόγω της πολύ µεγάλης αύξησης του κόστους παραγω-
γής. Τίποτα δεν εγγυάται ότι η αναστολή, που και εµείς ψηφί-
σαµε, δεν θα επανέλθει το 2018. 

Μέτρο όγδοο: Επιβολή για πρώτη φορά ειδικού φόρου κατα-
νάλωσης στο κρασί, χωρίς κανένα εισπρακτικό αποτέλεσµα -
ίσως γι’ αυτό τώρα να το ξανασκέφτεστε- και επιβολή αυξηµένου
φόρου στην µπίρα από µικρές επιχειρήσεις. Σας λέγαµε από την
αρχή να µην το κάνετε αυτό, δίναµε µάχη σε αυτή την Αίθουσα,
αλλά δεν µας ακούσατε. 

4060 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Μέτρο ένατο: Κατάργηση της επιστροφής του ειδικού φόρου
κατανάλωσης στο πετρέλαιο για τους αγρότες και αύξηση της
τιµής του ηλεκτρικού ρεύµατος. Ειδικά µε τις νέες αυξήσεις στα
καύσιµα το κόστος ενέργειας θα πλήξει επιπλέον την ανταγωνι-
στικότητα των ελληνικών εκµεταλλεύσεων. 

Μέτρο δέκατο: Χρηµατοδοτική ασφυξία από τις τράπεζες και
τα capital controls. Οι αγρότες δυσκολεύονται να καλλιεργήσουν
και να εξασφαλίσουν χρηµατοδοτήσεις για τον εκσυγχρονισµό
των εκµεταλλεύσεών τους. Οι µεταποιητικές και εξαγωγικές επι-
χειρήσεις του πρωτογενούς τοµέα αδυνατούν να επενδύσουν
στη βελτίωση των εγκαταστάσεών τους. Αυτή είναι η πραγµατι-
κότητα σήµερα στην ελληνική ύπαιθρο. 

Μέτρο ενδέκατο: Αλλαγή της διάρκειας του φρέσκου γάλα-
κτος που οδήγησε σε αύξηση των εισαγωγών και έδωσε καίριο
χτύπηµα στην κτηνοτροφία. 

Δεν κατάλαβα γιατί πανηγυρίζατε προηγουµένως για τις ρυθ-
µίσεις σας. 

Μέτρο δωδέκατο: Μεταφορά των αποθεµατικών του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ και του ΕΛΓΑ και καθυστέρηση στην καταβολή των επιδο-
τήσεων και αποζηµιώσεων. Στον ΟΠΕΚΕΠΕ, ναι, στο τέλος του
2016 άρχισε η κατάσταση να εξοµαλύνεται. Όµως, στον ΕΛΓΑ η
κατάσταση παραµένει τραγική και υπάρχει αδυναµία ανταπόκρι-
σης στις ανάγκες για άµεση εκτίµηση των ζηµιών και πολύ µεγά-
λες καθυστερήσεις στις πληρωµές των αποζηµιώσεων. Λόγω δε
της πρόσφατης κακοκαιρίας και της ανικανότητας της Κυβέρνη-
σης να δώσει λύση στο πρόβληµα των µετακινήσεων του προ-
σωπικού του ΕΛΓΑ είναι βέβαιο ότι η κατάσταση θα επιδεινωθεί. 

Και αν δεν έχετε αντιληφθεί τι συµβαίνει µε τον ΕΛΓΑ και ποιο
είναι το πρόβληµα, φοβάµαι ότι δεν είστε και σε θέση να δώσετε
καµµία απολύτως λύση. Τα πράγµατα θα πάνε ακόµα χειρότερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από όλα αυτά, υπάρχει κα-
νένας που να πιστεύει ότι δεν θα «γονατίσουν» οι µικρές και οι
µεσαίες εκµεταλλεύσεις το 2017; Μετατρέψατε το αγροτικό ει-
σόδηµα σε επίδοµα. Άλλο ένα έργο της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ! 

Και δεν έφθαναν µόνο αυτά, αλλά «τραβήξατε χειρόφρενο» και
«παγώσατε» το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2015 - 2020,
το οποίο µας είπατε ότι είναι το βασικό σας εργαλείο, αλλά δεν
µας είπατε ποιος το εξασφάλισε. Μήπως οι προηγούµενες κυ-
βερνήσεις; Γιατί δεν λέτε µια κουβέντα γι’ αυτό; Στα 20 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ που εξασφαλίστηκαν το 2013 - 2014 –γιατί τότε
εξασφαλίστηκαν- περιλαµβάνονται και περίπου 6 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ για την αγροτική ανάπτυξη. 

Δύο χρόνια, λοιπόν, µετά την έναρξη του προγράµµατος εγώ
σας ρωτώ αυτό που ρωτούν και οι φορείς και οι αγρότες: Γιατί
δεν έχει ενταχθεί έστω και ένας νέος αγρότης στο πρόγραµµα;
Και προσέξτε, δεν ρωτώ αν έχει κάνει αίτηση, αλλά αν έχει εν-
ταχθεί, για να πετύχουµε τη ζητούµενη ανανέωση της ηλικιακής
πυραµίδας.

Γιατί δεν έχει γίνει προκήρυξη για τα σχέδια βελτίωσης και τα
σχέδια µεταποίησης, για την αύξηση της ανταγωνιστικότητας
των εκµεταλλεύσεων και των επιχειρήσεων, για βελτίωση της ποι-
ότητας και την αύξηση της προστιθέµενης αξίας των αγροτικών
προϊόντων; 

Γιατί δεν έχει γίνει προκήρυξη του µέτρου για τη δηµιουργία
νέων οµάδων παραγωγών και τη χρηµατοδότησή τους από το
νέο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης; 

Γιατί δεν προχωρούν οι συµπράξεις καινοτοµίας; Τι περιµέ-
νετε; Να τελειώσει το πρόγραµµα; Πριν από λίγες µέρες κάνατε
µια συγκέντρωση στο Χίλτον. Προχωρήστε, επιτέλους, έστω µία! 

Γιατί δεν έχει προχωρήσει η αξιοποίηση των πόρων που προ-
βλέπονται για την αντιµετώπιση των ζηµιών από τα ακραία και-
ρικά φαινόµενα λόγω της κλιµατικής αλλαγής, αλλά και η
εφαρµογή του µέτρου της ασφάλισης του εισοδήµατος λόγω έν-
τονων διακυµάνσεων των τιµών στην αγορά; 

Γιατί δεν έχει προχωρήσει το Ταµείο Εγγυοδοσίας για τη δα-
νειοδότηση αγροτών και επιχειρήσεων µε πόρους από το Πρό-
γραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2015 - 2020; 

Γιατί δεν έχει προχωρήσει η δηµιουργία µικρών αλυσίδων
απευθείας διάθεσης από τους αγρότες στους καταναλωτές των
προϊόντων τους και η συνεργασία του πρωτογενούς τοµέα µε

τον τουρισµό; 
Γιατί δεν έχουν προχωρήσει τα προγράµµατα προώθησης και

στήριξης των εξαγωγών, όταν, όπως γνωρίζετε, έξι στα δέκα
προϊόντα-πρωταθλητές των εξαγωγών είναι ποιοτικά προϊόντα
του αγροδιατροφικού τοµέα; 

Γιατί δεν έχει προχωρήσει το σύστηµα των γεωργικών συµβου-
λών και συµβούλων, που είναι αναγκαίο για την υποβοήθηση των
αγροτών, για να παράγουν ποιοτικά προϊόντα και να προσαρµο-
στούν στις απαιτήσεις των καταναλωτών και της αγοράς, για να
µπορέσουν οι αγρότες να διαχειριστούν την έλλειψη νερού, άρ-
δευσης και να εφαρµόσουν φιλοπεριβαλλοντικές µεθόδους καλ-
λιέργειας; 

Επί δύο χρόνια δεν αξιοποιήσατε τη διάταξη που είχαµε κάνει
µε το ΥΠΕΚΑ µε τα φωτοβολταϊκά στους ΤΟΕΒ, που θα είχε ως
αποτέλεσµα τη µείωση του κόστους του ηλεκτρικού ρεύµατος
µέχρι 50%. Βρήκατε δέκα µεγάλα αρδευτικά που είχαν προταθεί
στο πακέτο Γιούνκερ. Είχε ξεκινήσει η ωρίµανσή τους και σήµερα
είναι στα αζήτητα. 

Το επισηµάναµε αυτό, µε ερώτηση της Κοινοβουλευτικής µας
Οµάδας, απαντήσατε ότι θα προωθηθούν µέσω του Προγράµ-
µατος Αγροτικής Ανάπτυξης και έκτοτε αγνοείται η τύχη τους.

Γιατί δεν έχετε ήδη αδειοδοτήσει µε fast track διαδικασίες τις
κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις, για να µπορούν να ενταχθούν σε
ευρωπαϊκά προγράµµατα;

Γιατί το Επιχειρησιακό Πρόγραµµα Αλιείας και Θάλασσας έχει
µηδενική απορρόφηση πόρων;

Τι απαντάτε στους αλιείς και σε όσους δραστηριοποιούνται
στις υδατοκαλλιέργειες, έναν πολύ δυναµικό παραγωγικό τοµέα;

Κύριε Πρωθυπουργέ, σας έχει απασχολήσει καθόλου γιατί σε
όλες τις κινητοποιήσεις των αγροτών πρωτοστατούν νέοι άνθρω-
ποι; 

Θα σας απαντήσω εγώ: Γιατί είναι νέοι άνθρωποι, µε καινοτό-
µες ιδέες, που θέλουν να µείνουν εδώ, να απασχοληθούν στον
τόπο τους και εσείς δεν τους δίνετε τη δυνατότητα, τους κόβετε
κάθε ευκαιρία, νιώθουν ότι καταστρέφονται εάν παραµείνουν
στην ελληνική ύπαιθρο.

Και ενώ κουβαλάτε το βάρος αυτής της τεράστιας ευθύνης,
τα αντιµετωπίζετε όλα µε µία απίστευτη αλαζονεία. Και για όλα,
βέβαια, φταίνε κάποιοι άλλοι, ποτέ εσείς. Ούτε ίχνος αυτοκριτι-
κής! Τίποτα δεν έχετε κάνει λάθος;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Δηµοκρατική Συµπαράταξη, το
ΠΑΣΟΚ, η ΔΗΜΑΡ, στήριξαν και στηρίζουν διαχρονικά τους αγ-
ρότες και είµαστε ο κατ’ εξοχήν συνοµιλητής τους. Μαζί αλλά-
ξαµε την ύπαιθρο και τη χώρα, µε τη δηµοκρατική παράταξη, όλα
τα προηγούµενα χρόνια, µαζί θα δώσουµε τη µάχη για την επι-
βίωσή τους. 

Προκαλέσαµε, όµως, τη συζήτηση αυτή όχι µόνο για να µεί-
νουµε στην κριτική. Εµείς θέλουµε να είµαστε παραγωγικοί. Θέ-
λουµε να είµαστε εποικοδοµητικοί. Στο επίκεντρο των προτά-
σεών µας βρίσκεται η βαθιά µας πίστη ότι χρειάζεται ουσιαστική
περιφερειακή ανάπτυξη, για να µπορέσουµε να αφήσουµε µε
ασφάλεια πίσω µας την κρίση, ότι θα πρέπει να κατευθύνουµε
τους ελάχιστους πόρους που έχουµε στη δυνατότητά µας και
στα χέρια µας µε τέτοιο τρόπο, ώστε κάθε περιφέρεια της χώρας
µας να αποκτήσει αναπτυξιακή ταυτότητα. 

Στην πρώτη γραµµή αυτής της προσπάθειας για την ανάπτυξη
της ελληνικής υπαίθρου είναι η αποκέντρωση, αλλά και η ποι-
ότητα των αγροτικών προϊόντων.

Καταθέτουµε, λοιπόν, γι’ αυτό δώδεκα προτάσεις ανάπτυξης
απέναντι στα δώδεκα δικά σας βάρη, προτάσεις που είναι απο-
τέλεσµα συζήτησης µε τον αγροτικό κόσµο και τους φορείς του
όλο αυτό το διάστηµα. 

Πρόταση πρώτη: Ο φόρος εισοδήµατος να µειωθεί προοδευ-
τικά, οι ενισχύσεις να είναι ακατάσχετες και αφορολόγητες, ο
ΦΠΑ των αγροτικών εφοδίων και εισροών να επανέλθει στο 13%,
να καταργηθεί ο ειδικός φόρος κατανάλωσης στο κρασί και να
δοθεί κίνητρο για τη δηµιουργία νέων συλλογικών δοµών, µε την
επιστροφή 5 µονάδων ΦΠΑ στους οργανωµένους παραγωγούς. 

Πρόταση δεύτερη: Να αποσυνδεθούν οι ασφαλιστικές εισφο-
ρές από το φορολογητέο εισόδηµα και για να διευκολύνουµε την
ανανέωση των παραγωγών, για κάθε ζευγάρι νέων αγροτών τα
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πέντε πρώτα χρόνια εισφορές θα πληρώνει µόνο ο ένας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
Πρόταση τρίτη: Να παραµείνει ο ΟΓΑ φορέας ασφάλισης των

αγροτών, µε διαχωρισµό του ταµείου πρόνοιας και αφαίρεση
άλλων δαπανών, που δεν ανήκουν στον ΟΓΑ, αλλά τον επιβαρύ-
νουν, και να καθιερωθεί η καθολική επέκταση και εφαρµογή του
εργόσηµου σε όλους τους αγρεργάτες, που χρησιµοποιούν οι
αγρότες, ως ένα ακόµα µέσον ουσιαστικής µείωσης της εισφο-
ροδιαφυγής. 

Και επειδή µας είπατε προηγουµένως ότι εσείς θεσµοθετή-
σατε το εργόσηµο, µάλλον δεν σας έχουν πληροφορήσει καλά
οι σύµβουλοί σας. Το 2010 θεσµοθετήθηκε το εργόσηµο και το
2011 άρχισε να υλοποιείται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Τώρα το θέµα είναι η επέκτασή του. Αν εννοείτε ότι θα το επε-
κτείνετε, εµείς µαζί σας. 

Πρόταση τέταρτη: Αντιµετώπιση των κόκκινων δανείων και του
πρωτογενούς τοµέα, για µια δεύτερη ευκαιρία στους αγρότες
και τις επιχειρήσεις του αγροδιατροφικού τοµέα και καθιέρωση
ακατάσχετου λογαριασµού και για τις αγροτικές εκµεταλλεύσεις
και επιχειρήσεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)

Πρόταση πέµπτη: Να καθιερωθεί αγροτικό πετρέλαιο, σύµ-
φωνα µε την τροπολογία που έχουµε καταθέσει από τις 3-11-
2015, για να µειωθεί έτσι το κόστος ενέργειας, να στηριχθεί η
επέκταση των ΑΠΕ στον πρωτογενή τοµέα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Προέδρου) 

Κύριε Πρόεδρε, φαντάζοµαι ότι θα έχω περισσότερο χρόνο,
όπως είχε και ο Πρωθυπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχετε άνετα χρόνο, κυρία
Γεννηµατά.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Πρόταση έκτη: Να γίνει εφαρµογή ειδικών πολιτικών για την
αγροτική γη µε διανοµή της σε νέους αγρότες και επιστήµονες
και να ενισχυθεί η έρευνα και η καινοτοµία για στροφή σε ποι-
οτικά προϊόντα και παραγωγή πολλαπλασιαστικού υλικού.

Πρόταση έβδοµη: Ενεργοποίηση των ελεγκτικών µηχανισµών
–το αυτονόητο- για να παταχθούν οι παράνοµες ελληνοποιήσεις,
οι πρακτικές των εναρµονισµένων τιµών και του αθέµιτου αντα-
γωνισµού και να κλείσει έτσι η ψαλίδα µεταξύ των τιµών στο χω-
ράφι και των τιµών στο ράφι, ώστε να προκύψει όφελος και για
τους παραγωγούς αλλά και για τους καταναλωτές. 

Πρόταση όγδοη: Για την αξιοποίηση κάθε δυνατότητας της
ΚΑΠ και ΚΑΛΠ, για την αλιεία, για την ανάπτυξη της υπαίθρου
και της χώρας, πρέπει όχι µόνο να προκηρυχθούν, αλλά και να
υλοποιηθούν όλα τα µέτρα του Προγράµµατος Αγροτικής Ανά-
πτυξης 2015 - 2020, συνολικού προϋπολογισµού 6 δισεκατοµµυ-
ρίων που εξασφαλίσαµε, όπως είπα πριν, τα προηγούµενα χρό-
νια.

Πρόταση ένατη: Δηµιουργία ταµείου ΕΤΕΑΝ χρηµατοδότησης
των επενδύσεων στην παραγωγή, µεταποίηση και εµπορία των
αγροτικών προϊόντων.

Πρόταση δέκατη: Να υπάρξει ένα ειδικό πρόγραµµα για την
κτηνοτροφία και την πτηνοτροφία, µε στόχο την υποκατάσταση
των εισαγωγών και την αύξηση των εξαγωγών και να διασυνδεθεί
ο πρωτογενής τοµέας µε τον τουρισµό, για να µπορέσουµε να
έχουµε καλύτερη αξιοποίηση της ντόπιας παραγωγής, όπως και
προγράµµατα στήριξης των εξαγωγών, µε ενέργειες προώθησης
των αγροτικών προϊόντων, αξιοποιώντας τις κοινοτικές χρηµατο-
δοτήσεις.

Πρόταση ενδέκατη: Πρέπει να αρθεί το αδιέξοδο στον ΕΛΓΑ.
Επιτέλους δεχθείτε την τροπολογία που έχουµε καταθέσει επτά
φορές µέχρι σήµερα για να λύσετε το πρόβληµα µετακίνησης
του προσωπικού, αλλιώς οι πληγέντες θα κάνουν «µαύρα µάτια»
για να δουν το χρώµα του χρήµατος!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)

Πρόταση δωδέκατη: Προτείνουµε την εφαρµογή προγραµµά-
των κατάρτισης νέων αγροτών και ανέργων σε λειτουργούσες
αγροτικές επιχειρήσεις, µε χρηµατοδότηση από το Ευρωπαϊκό
Κοινωνικό Ταµείο, για απόκτηση εµπειρίας -που είναι το πιο χρή-
σιµο από όλα- αλλά και την ενίσχυση όλων των κοινωνικών υπο-
δοµών και της παιδείας, για να µπορέσουµε να σταθούµε στο
πλάι και της Ελληνίδας αγρότισσας, για να νιώθει ότι µε ασφά-
λεια µπορεί να µείνει στον τόπο της και να µεγαλώσει τα παιδιά
της. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι προτάσεις µας αυτές είναι φα-
νερό ότι δεν µπορούν να υλοποιηθούν από αυτή την Κυβέρνηση.
Όµως, οι πολιτικές εξελίξεις δεν θα αργήσουν. Το ζήτηµα που
προκύπτει σήµερα δεν είναι το πότε, αλλά κυρίως τι αποτέλεσµα
θα έχουν αυτές για τη χώρα και για τον ελληνικό λαό, γιατί οι
επόµενες εκλογές δεν πρέπει να είναι ούτε άλλο ένα πείραµα
ούτε άλλη µια χαµένη ιστορική ευκαιρία για τον τόπο. 

Το 2017 πρέπει να γίνει ένα έτος-ορόσηµο για την Ελλάδα,
ορόσηµο που θα σηµατοδοτήσει την οριστική ήττα του λαϊκισµού
και την επιστροφή επιτέλους σε µια ώριµη πολιτική σκέψη και
δράση. Δεν έχει ανάγκη ο τόπος από εναλλασσόµενους σωτήρες
µιας χρήσης. 

Οκτώ χρόνια µετά την αποκάλυψη ότι η αλόγιστη σπατάλη της
περιόδου 2004 - 2009 χρεοκόπησε τη χώρα, ελάχιστοι πια παρα-
µένουν σε αυτό τον τόπο, οι οποίοι δεν αναγνωρίζουν ότι υπάρχει
µόνο ένας αξιόπιστος δρόµος για να αφήσουµε πίσω µας τα µνη-
µόνια, η υλοποίηση µιας σοβαρής εθνικής γραµµής για τον τόπο,
που εξελίσσεται και στηρίζεται πάνω σε τρεις πυλώνες. 

Πρώτον, ουσιαστική αναδιαπραγµάτευση του κόστους εξυπη-
ρέτησης του χρέους. Άλλωστε µας το οφείλουν αυτό οι δανει-
στές. Δεύτερον, περιορισµό των ανεδαφικών πλεονασµάτων που
έχετε αποδεχθεί και δεν µπορούµε µε κανέναν τρόπο να πετύ-
χουµε κάτω από αυτές τις συνθήκες και θα οδηγήσουν σε νέα
αδιέξοδα τον τόπο. Τρίτον, ένα εµπροσθοβαρές σχέδιο ριζοσπα-
στικών αλλαγών στο κράτος και στην οικονοµία, για να χτυπή-
σουµε τις στρεβλώσεις και τα αίτια που οδήγησαν τη χώρα µας
στην κρίση. 

Αυτή η εθνική γραµµή έχει ανάγκη από µια σοβαρή, ισχυρή
εθνική Κυβέρνηση συνεννόησης, έτσι όπως την προτείνουµε
εµείς, για να µπορέσει να υλοποιηθεί. Μόνο µία τέτοια Κυβέρ-
νηση µπορεί να είναι αξιόπιστη, να διαπραγµατευθεί σκληρά και
να τεκµηριώσει τις προτάσεις που προβάλλει, όχι να κάνει παζά-
ρια απλώς για να κερδίσει χρόνο στην εξουσία.

Στους συντηρητικούς κύκλους των δανειστών δεν θα αντιτά-
ξουµε τους δήθεν λεονταρισµούς, αλλά σοβαρές, τεκµηριωµέ-
νες, όπως είπα πριν, προτάσεις. Και αυτό έκαναν όλες οι σοβα-
ρές χώρες που άφησαν πίσω τους τα µνηµόνια. Δείτε τι έχει γίνει
και στην Κύπρο και στην Πορτογαλία και στην Ιρλανδία. Η βάση
για να κάνουν το επόµενο βήµα ήταν η συνεννόηση των πολιτι-
κών δυνάµεων.

Είναι πραγµατικά κρίµα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µετά από
όλες αυτές τις περιπέτειες του λαού µας, της χώρας µας, το ότι
ο κ. Τσίπρας και ο κ. Μητσοτάκης αρνούνται να κατανοήσουν τα
αυτονόητα. Ο κ. Τσίπρας, αµετανόητα πολιτικά απερίσκεπτος,
ασκείται σε µια καθηµερινή προσπάθεια, που δεν σχετίζεται,
όµως, µε τις ανάγκες του τόπου και των πολιτών. Η µόνη του
έγνοια είναι να καθίσει λίγο παραπάνω σε αυτή την καρέκλα, µε
κάθε κόστος. Αν δεν µπορέσει να παγιδεύσει τους πολιτικούς του
αντιπάλους, τότε τους κατασυκοφαντεί. Αν δεν µπορεί να ελέγξει
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τότε θα προσπαθήσει να τα φιµώ-
σει. Αν δεν µπορεί να υποτάξει τη λειτουργία των ανεξάρτητων
αρχών, τότε θα κοιτάξει να βρει τρόπο να τις υποβαθµίσει.

Η χώρα, όµως, χρειάζεται µια άλλη πολιτική. Χρειάζεται, επι-
τέλους, µια προοδευτική πολιτική, που θα µπορέσει να αγκαλιά-
σει τα µεσαία στρώµατα που σήµερα φτωχοποιούνται και
χτυπιούνται περισσότερο από όλους από αυτή την πολιτική, που
θα µπορέσει έµπρακτα να στηρίξει µε αλληλεγγύη τους πιο αδύ-
ναµους και θα µπορέσει να αγκαλιάσει, κυρίως, τη νέα γενιά και
να της δώσει ευκαιρίες και πραγµατική ελπίδα να δουλέψει και
να εξελιχθεί στην Ελλάδα. Ο νέος εθνικός µας στόχος πρέπει να
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είναι να κρατήσουµε τα παιδιά µας στον τόπο µας.
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ την κ.

Γεννηµατά.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γενικό Λύκειο Αµαρουσίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ πολύ, τον λόγο έχει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν µπορώ να µην ξεκινήσω
τη σηµερινή µου τοποθέτηση από τα χθεσινά εξαιρετικά ανησυ-
χητικά γεγονότα στον Δηµοσιογραφικό Οργανισµό Λαµπράκη.

Διότι οι εξελίξεις αυτές, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έριξαν
και το τελευταίο φύλλο συκής και αποκάλυψαν την ηθική γύµνια,
την αδίστακτη φύση αλλά και τον τροµακτικό κυνισµό αυτής της
Κυβέρνησης.

Ανεβήκατε, κύριε Τσίπρα, στην εξουσία, παρουσιάζοντας τους
εαυτούς σας ως αδιάφθορους, αυτούς που θα άλλαζαν όλο το
πολιτικό και µιντιακό κατεστηµένο. Μέσα σε δύο χρόνια εξελιχ-
θήκατε όχι µόνο στην πιο αποτυχηµένη Κυβέρνηση αλλά και στην
πιο αδίστακτη, στην πιο επικίνδυνη, στην πιο αυταρχική Κυβέρ-
νηση που έχει γνωρίσει η χώρα από τη Μεταπολίτευση και µετά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εδώ και µήνες προσπαθείτε αγωνιωδώς να ελέγξετε τα µέσα

µαζικής ενηµέρωσης. Το αποδείξατε µε το φιάσκο των τηλεοπτι-
κών αδειών, όταν επιχειρήσατε να ελέγξετε πλήρως το µιντιακό
τοπίο µε τα λεφτά της Τράπεζας Αττικής, τα βοσκοτόπια για εγ-
γυήσεις, πιέσεις, συναλλαγές και τελικά, αντισυνταγµατικές µε-
θοδεύσεις. 

Άραγε διαβάσατε πραγµατικά, κύριε Τσίπρα, την απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας; Διότι αν κρίνω καλά από αυτά τα
οποία είπατε σήµερα, µάλλον δεν έχετε καταλάβει ότι ο νόµος
Παππά έχει κηρυχθεί αντισυνταγµατικός από το ανώτατο δικα-
στήριο.

Επίσης επιχειρήσατε τον έλεγχο των µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης, όταν πήγατε να ρίξετε «µαύρο» στα κανάλια και ξεσηκώθηκε
το σύµπαν εναντίον σας. Το κάνετε, βέβαια, σήµερα και µε τους
εκδότες. Πρώτα τους καταγγείλατε όλους ως διαπλεκόµενους.
Στη συνέχεια, κύριε Τσίπρα, συναλλαχθήκατε µαζί τους, τους συ-
ναντούσατε στα κρυφά. Κάποιοι συµβιβάστηκαν, έκαναν τις εφη-
µερίδες τους «γραφεία Τύπου» της Κυβέρνησης. Άλλους, όµως,
τους εκβιάζετε, χρησιµοποιώντας τις δικαστικές τους εκκρεµό-
τητες. Χρησιµοποιήσατε ακριβώς αυτές τις δικαστικές εκκρεµό-
τητες, για να επιχειρήσετε να πάρετε τον έλεγχο του ΔΟΛ, βά-
ζοντας ως τοποτηρητή τον κ. Μουλόπουλο. 

Και δεν πιστεύω να ισχυριστείτε, κύριε Τσίπρα, ότι ο κ. Μου-
λόπουλος κινήθηκε µε δικιά του πρωτοβουλία! Ήταν πρώην Βου-
λευτής σας. Ήταν Πρόεδρος, µέχρι χθες, στο Διοικητικό Συµβού-
λιο της «ΑΥΓΗΣ». Μάλιστα να θυµίσω, ότι αυτόν τον άνθρωπο εί-
χατε και το θράσος να τον υποδείξετε για αντιπρόεδρο στο
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Αυτή είναι η αντίληψή σας
για τις ανεξάρτητες αρχές!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως πλέον το έχουµε καταλάβει όλοι, κύριε Τσίπρα, η Κυ-

βέρνησή σας δεν έχει κανέναν απολύτως ηθικό φραγµό. Είστε ο
ορισµός της διαπλοκής, της συναλλαγής και των µεθοδεύσεων.
Είστε µια Κυβέρνηση επικίνδυνη για τη χώρα αλλά πια επικίνδυνη
και για τη δηµοκρατική οµαλότητα. Είστε ένα καθεστώς, το οποίο
αγωνίζεται µε νύχια και µε δόντια για το πώς θα κρατηθεί στην
εξουσία.

Κύριε Τσίπρα, πάρτε το καλά χαµπάρι και εσείς και οι Υπουρ-
γοί σας, ο πλουραλισµός, η πολυφωνία, η δηµοκρατία είναι ισχυ-
ρότερες από εσάς. Στην προσπάθειά σας να φέρετε την Ελλάδα
και τη δηµοκρατία στα δικά σας µικρά µέτρα, θα µας βρείτε απέ-
ναντι και τα σχέδιά σας θα καταρρεύσουν. Τα σχέδια σας θα κα-
ταρρεύσουν πολύ σύντοµα. Και το µόνο το οποίο θα µείνει τελικά
από όλη αυτή την ιστορία είναι ένα στίγµα, ένα πολύ βαρύ στίγµα
σε εσάς προσωπικά και σε όποιον Βουλευτή ή και σε όποιο
κόµµα εξακολουθεί να ανέχεται αυτή την κατάσταση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µία εβδοµάδα από σήµερα
συµπληρώνονται δύο χρόνια από την εκλογική νίκη του ΣΥΡΙΖΑ
και την άνοδο του κ. Τσίπρα στην εξουσία. Σήµερα µπορεί, πραγ-
µατικά, να καµαρώνει για τα επιτεύγµατά του!

Μερικές φορές σας ακούω, κύριε Τσίπρα, και, πραγµατικά,
αναρωτιέµαι αν έχετε οποιαδήποτε επικοινωνία µε τη χώρα, της
οποίας αυτή τη στιγµή προΐσταστε πολιτικά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποια είναι η Ελλάδα σήµερα;
Είναι µια καθηµαγµένη κοινωνία σε κατάθλιψη, µια χώρα σε συλ-
λογική απογοήτευση, µια Κυβέρνηση βαθιά αποµονωµένη από
τα προβλήµατα του ελληνικού λαού, χωρίς πυξίδα, χωρίς κανένα
απολύτως σχέδιο για το αύριο της πατρίδος µας. Και όλα αυτά
σε ένα παγκόσµιο περιβάλλον εξαιρετικά απαθές, µε πολλά
εθνικά µέτωπα ανοιχτά. Ποτέ τα τελευταία επτά χρόνια, από τη
στιγµή που η κρίση χτύπησε µε ορµή την ελληνική κοινωνία, δεν
ήταν πιο σκοτεινός ο ορίζοντας για το «σκάφος» της Ελλάδος. 

Ξεκινώ αυτή την πρώτη µου οµιλία στη Βουλή για το 2017, µε
την κοινή διαπίστωση ότι η κατάσταση στη χώρα, κύριε Τσίπρα,
έχει φτάσει στο απροχώρητο. Ένα πέπλο απαισιοδοξίας, κατή-
φειας και φόβου πλανάται σήµερα πάνω από την Ελλάδα.

Η κοινωνία εµποτισµένη από το δηλητήριο της απόγνωσης και
της µαταιότητας, κλείνεται στον εαυτό της, ενίοτε δε γίνεται και
εύκολη βορά στις πιο παρανοϊκές θεωρίες συνοµωσίας. Η άγρια
υπερφορολόγηση πνίγει κάθε παραγωγικό Έλληνα. Η πραγµα-
τική οικονοµία παραπαίει. Και οι στόχοι του προϋπολογισµού ως
προς το σκέλος της ανάπτυξης είναι ήδη φανερό ότι µε τους
ρυθµούς που ακολουθείτε, πολύ δύσκολα θα επιτευχθούν για το
2017.

Και οι κίνδυνοι οι οποίοι ελλοχεύουν είναι τεράστιοι. Η Κυβέρ-
νηση προσποιείται ότι δεν τους καταλαβαίνει. Εξακολουθεί να
µην µπορεί, ίσως να µη θέλει να ξεχωρίσει την αµείλικτη πραγ-
µατικότητα από τις βολικές της ψευδαισθήσεις.

Ο κ. Τσίπρας µας έλεγε µε άρθρο του στην «Εφηµερίδα των
Συντακτών» πριν από δύο µήνες, στις 12 Νοεµβρίου, ότι η αξιο-
λόγηση θα κλείσει άµεσα, εννοούσατε στις 5 Δεκεµβρίου, µαζί
µε τα µέτρα για το χρέος, για να ενταχθούν στη συνέχεια τα ελ-
ληνικά οµόλογα στο πρόγραµµα ποσοτικής χαλάρωσης και µε
αυτόν τον τρόπο να έρθει η πολυπόθητη ανάπτυξη. 

Καταθέτω τη σχετική συνέντευξη για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
άρθρο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο ίδιος, όµως, ο Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Τσακαλώτος –
δεν τον βλέπω σήµερα να είναι µαζί µας- σε ένα σπάνιο ξέσπα-
σµα ειλικρίνειας µόλις πριν από δύο εβδοµάδες, είπε ότι οι
συνέπειες σε περίπτωση που δεν κλείσει, κύριε Τσίπρα, η δεύ-
τερη αξιολόγηση, θα είναι καταστροφικές. Και το τι έγινε από
τότε είναι γνωστό. Η ολοκλήρωση της αξιολόγησης έχει µετατε-
θεί στην καλύτερη περίπτωση για τον Μάρτιο του 2017.

Να σας θυµίσω, κύριε Τσίπρα, πότε έπρεπε να έχει κλείσει η
δεύτερη αξιολόγηση µε βάση το τρίτο πρόγραµµα; Τον Φε-
βρουάριο του 2016. Και η µη έγκαιρη ολοκλήρωση της αξιολό-
γησης καθιστά από µόνη της δυσκολότερη την εφαρµογή του
προγράµµατος και αυτό πια το καταλαβαίνουν όλες οι Ελληνίδες
και όλοι οι Έλληνες. Γι’ αυτό όταν ακούν ότι καθυστερούµε, διότι
δήθεν εσείς διαπραγµατεύεστε, ανησυχούν, διότι ξέρουν ότι
τους περιµένουν νέα άδικα µέτρα και νέες άδικες θυσίες. Το χει-
ρότερο το οποίο αντιλαµβάνονται, είναι ότι οι πολύ µεγάλες προ-
σπάθειες δεν πιάνουν τόπο, διότι σήµερα δεν έχετε κανένα
απολύτως σχέδιο για την έξοδο της χώρας από την κρίση.

Εδώ πέρα, όµως, που έχουµε φτάσει δεν κινδυνεύουµε µόνο,
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κύριε Τσίπρα, από τον εκτροχιασµό του προγράµµατος. Κινδυ-
νεύουµε να ξαναζήσουµε τις στιγµές του τραγικού πρώτου εξα-
µήνου του 2015.

Και ενώ ο ελληνικός λαός έχει καταλάβει τι ζηµιά γίνεται µε τη
δήθεν διαπραγµατευτική σας πρακτική, εσείς συνεχίζετε το ίδιο
τροπάριο. Ποιο είναι αυτό; Διαπραγµατεύεστε µε το ένα µάτι
στραµµένο στους πιστωτές και το άλλο µάτι στραµµένο στις συ-
νιστώσες. Και σήµερα ακόµα εξακολουθείτε να διαβάζετε λάθος
τους διεθνείς συσχετισµούς. Δεν ξέρετε τι θέλετε. Τη µια στέλ-
νετε επιστολές στο ΔΝΤ, ζητώντας την παραµονή του και την
άλλη βγάζετε non paper, προκρίνοντας την αποχώρησή του, για
να διαπιστώσετε φυσικά στην πορεία, ότι ένα τέτοιο ενδεχόµενο
δίνει λαβή στους πιο σκληρούς κύκλους να εισηγηθούν ακόµα
πιο επώδυνα µέτρα. Και το χειρότερο, πιστεύετε ότι ο χρόνος
δουλεύει υπέρ της χώρας, διαρρέοντας µάλιστα και κάποιες ανυ-
πόστατες θεωρίες για από µηχανής θεούς, οι οποίοι µπορεί µε
κάποιον µαγικό τρόπο να δώσουν λύση στο ελληνικό αδιέξοδο,
για να διαπιστώσετε ότι κάθε φορά που καθυστερείτε, ο λογα-
ριασµός µεγαλώνει.

Δεν µπορείτε, όµως, κύριε Τσίπρα, να κρύβεστε άλλο πίσω από
το δάχτυλό σας. Οι Έλληνες πολίτες γνωρίζουν ότι υπάρχουν
υποχρεώσεις της χώρας, οι οποίες είναι δεδοµένες και ανελα-
στικές. Δεν είναι χρονικά µεταθέσιµες. Τα όρια για άλλη µια φορά
εξαντλούνται και η κλεψύδρα αδειάζει απειλητικά.

Μπορεί να καταφέραµε, πράγµατι, να διασφαλίσουµε από την
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα λίγους ακόµα µήνες, για να καρ-
πωθούµε τα οφέλη της ποσοτικής χαλάρωσης µέχρι το τέλος του
2017. Όµως όσο καθυστερούµε, τόσο αναβάλλουµε την ανά-
καµψη της οικονοµίας και ταυτόχρονα, βέβαια, ρισκάρουµε την
απώλεια αυτού του καθοριστικής σηµασίας εργαλείου, της πο-
σοτικής χαλάρωσης δηλαδή, το οποίο µε αποκλειστική δικιά σας
ευθύνη έχετε καθυστερήσει δύο χρόνια για να το αξιοποιήσετε.
Και µέσα στο πρώτο εξάµηνο του 2017 δεν θα κριθεί µόνο η
µοίρα του τρίτου προγράµµατος, θα κριθεί και η πορεία της
χώρας µετά το 2018. Και εδώ θέλω να είµαι απολύτως ξεκάθα-
ρος.

Κύριε Τσίπρα, είµαι πια απολύτως πεπεισµένος, ότι δεν µπο-
ρείτε να οδηγήσετε την πατρίδα στην έξοδο από την κρίση και
στην απαγκίστρωση από τα µνηµόνια και το σηµαντικότερο είναι
ότι δεν µπορείτε να εξασφαλίσετε ότι στα µέσα του 2018, όταν
θα λήξει το τρίτο πρόγραµµα, η Ελλάδα θα δανείζεται από τις
αγορές όπως όλες οι κανονικές χώρες.

Και αν η Ελλάδα σήµερα συνεχίσει σε αυτόν τον καταστροφικό
δρόµο, στην καλύτερη περίπτωση –το επαναλαµβάνω, στην κα-
λύτερη περίπτωση- θα παραµείνει διασωληνωµένη και εξαρτώ-
µενη από τους πιστωτές και τους εταίρους µας για πολύ µεγάλο
χρονικό διάστηµα, σε βαθµό πάντα που εκείνοι θα εξακολουθούν
να επενδύουν σε ένα σενάριο ανάκαµψης της χώρας µέσα στην
Ευρωζώνη.

Ούτε αυτό, όµως, σήµερα µπορεί να θεωρείται δεδοµένο µε
τους ευρωπαϊκούς πολιτικούς συσχετισµούς. Και ο συνδυασµός
µια αναµενόµενης εσωστρέφειας στις προτεραιότητες των εταί-
ρων µας µαζί µε µια κούραση, µερικές φορές µια οργή για την
έκβαση του ελληνικού ζητήµατος, ίσως αφαιρέσει κάθε προ-
οπτική περαιτέρω στήριξης µετά τη λήξη του τρέχοντος προ-
γράµµατος.

Και µια τέτοια εξέλιξη θα ήταν καταστροφική. Θα οδηγούσε
νοµοτελειακά στην αναβίωση των σεναρίων του Grexit και αυτό,
κύριε Τσίπρα, είναι το τραγικό δίλληµα στο οποίο µας έχετε εγ-
κλωβίσει. Τέταρτο µνηµόνιο απροσδιόριστης διάρκειας ή επανα-
φορά των σχεδίων για έξοδο της Ελλάδας από την Ευρωζώνη.
Είναι άλλη µια απόδειξη, ότι η δικιά σας ανευθυνότητα και ο δι-
κός σας τυχοδιωκτισµός διευκολύνει ακραίες φωνές στην Ευ-
ρώπη και όχι µόνο, που θέλουν την Ελλάδα εκτός Ευρωζώνης.

Γι’ αυτό, κύριε Τσίπρα, σήµερα είναι περισσότερο παρά ποτέ
επιβεβληµένη η πολιτική αλλαγή. Γι’ αυτό, κύριε Τσίπρα, σήµερα
το αίτηµα για εκλογές είναι περισσότερο επίκαιρο παρά ποτέ. Η
χώρα δεν µπορεί να περιµένει άλλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας το ξαναλέω, σας το ξαναλέω για να το ακούσετε κι εσείς

και οι Βουλευτές σας και για να το ξανακούσουν οι Έλληνες πο-

λίτες. Οι εκλογές δεν είναι πρόβληµα, είναι µέρος της λύσης του
προβλήµατος της χώρας. Η χώρα σήµερα έχει ανάγκη από µια
κυβέρνηση ικανή να υλοποιήσει αυτό το οποίο επιτάσσει η κοινή
λογική και η βούληση του ελληνικού λαού, την επιστροφή στην
κανονικότητα.

Ο ελληνικός λαός σήµερα απαιτεί µια κυβέρνηση που θα οχυ-
ρώσει τη θέση της χώρας στην Ευρωζώνη και θα την καταστήσει
από παρία ισάξιο µέλος, µε συγκεκριµένο πρόγραµµα, για την
ανασυγκρότηση της Ελλάδος αλλά και µε συγκεκριµένη άποψη
για την πορεία του ευρωπαϊκού οικοδοµήµατος. Αυτό επιθυµούν
όλοι οι Έλληνες. Έγιναν τόσες θυσίες τα τελευταία χρόνια. Κιν-
δυνεύουν να εξαϋλωθούν, αν δεν υπάρξει πολιτική αλλαγή σύν-
τοµα.

Η Ελλάδα χρειάζεται σήµερα επειγόντως ένα τολµηρό εθνικό
σχέδιο µεταρρυθµίσεων, που θα δηµιουργήσει τις προϋποθέσεις
για προσέλκυση σηµαντικών επενδύσεων, δηµιουργίας θέσεων
απασχόλησης και εισόδου της χώρας σε έναν σταθερό κύκλο
βιώσιµης ανάπτυξης και που θα περιορίσει, βέβαια, τις τεράστιες
ανισότητες που, δυστυχώς, προκάλεσαν οι αλλοπρόσαλλες πο-
λιτικές σας και θα δίνει ευκαιρίες σε όλους τους πολίτες.

Αυτή είναι η µεγάλη µας διαφορά, κύριε Τσίπρα. Εµείς γνωρί-
ζουµε πολύ καλά πώς να φέρουµε επενδύσεις και δουλειές στη
χώρα. Έχουµε και τη γνώση, έχουµε και το σχέδιο. Και έχουµε
προετοιµαστεί και είµαστε αποφασισµένοι να βάλουµε την Ελ-
λάδα σε µια τροχιά σταθερής ανάπτυξης. Και η κοινωνία –αυτό
είναι το πιο σηµαντικό και θέλω να το τονίσω- είναι σήµερα ώρι-
µη, να στηρίξει ένα σχέδιο το οποίο θα πηγαίνει πέρα και πάνω
από τα µνηµόνια. Ένα σχέδιο το οποίο θα αφορά κρίσιµους το-
µείς, της παιδείας, της υγείας, της δικαιοσύνης, της δηµόσιας
διοίκησης, της ασφάλειας, ένα σχέδιο το οποίο θα φέρει ελπίδα
και σιγουριά στην ελληνική οικογένεια.

Το 2015, το «πείραµα ΣΥΡΙΖΑ» όχι µόνον απέτυχε παταγωδώς
αλλά ανέδειξε ακόµα πιο επιτακτικά τον µονόδροµο των ριζικών
µεταρρυθµίσεων που έχει ανάγκη ο τόπος. Εσείς ούτε θέλετε
ούτε ξέρετε ούτε µπορείτε να το κάνετε. Θα καταγραφείτε στην
ιστορία ως µια τραυµατική υποσηµείωση. Η µόνη χρησιµότητά
σας θα είναι η οριστική –ελπίζω- αποκαθήλωση του τοτέµ του µε-
ταπολιτευτικού λαϊκισµού.

Γιατί σήµερα συγκρούονται από τη µία µεριά ο λαϊκισµός, ο
τυχοδιωκτισµός και η ανευθυνότητα, που κρατούν τη χώρα κα-
θηλωµένη και από την άλλη όλες οι δυνάµεις της µεταρρύθµι-
σης, της αλήθειας και της αναγκαίας αλλαγής, που θα οδηγή-
σουν τη χώρα µπροστά. Οι δυνάµεις του µέτρου και της λογικής
από τη µία, µε τις δυνάµεις της ανευθυνότητας και της αποτυχίας
από την άλλη. Και αυτή είναι η πραγµατική διαχωριστική γραµµή
που υφίσταται σήµερα στην ελληνική κοινωνία. Πρόσωπα, κόµ-
µατα κρίνονται, από το πώς θα τοποθετηθούν απέναντι σε αυτή
τη διαχωριστική γραµµή. 

Ουδετερότητα -µη γελιέστε- δεν υφίσταται και ούτε µπορεί να
υφίσταται. Και µην κουράζεστε, κύριε Τσίπρα -το επιχειρήσατε,
είδα και σήµερα στην πρωτολογία σας µε ιδιαίτερα οργίλο και
θυµωµένο ύφος- να οικοδοµήσετε για άλλη µια φορά ψεύτικα δι-
λήµµατα. Το δίληµµα δεν είναι από τη µια οι υπερήφανοι αγωνι-
στές των συµφερόντων του λαού και από την άλλη οι εκπρό-
σωποι του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και του κ. Σόιµπλε.
Το πραγµατικό δίληµµα είναι αν συντάσσεται κανείς σήµερα µε
το καθεστώς των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, της νέας διαπλοκής, της απο-
τυχίας, των ατελείωτων διορισµών ή µε την Ελλάδα της δηµιουρ-
γίας, της εργασίας, της προκοπής, της ελπίδας και της αλήθειας.
Αυτό είναι το δίληµµα, κύριε Τσίπρα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και για να σας το πω λίγο πιο παραστατικά, αν συντάσσεται

µε την Ελλάδα του κάθε κοµµατικού Καρανίκα ή µε την Ελλάδα
κάθε νέου παιδιού που θέλει να ξέρει, ότι αν δουλέψει σκληρά
θα έχει δικαίωµα να προκόψει στη ζωή του. Και σ’ αυτή την κα-
θοριστική για το µέλλον του τόπου αντιπαράθεση, θα πρέπει
κάθε πολιτικός αλλά και κάθε πολίτης να επιλέξει στρατόπεδο.
Και αυτό αφορά ιδιαίτερα κόµµατα, τα οποία στο πρόσφατο πα-
ρελθόν κατάφεραν και παραµέρισαν το πολιτικό κόστος και παρά
τις διαφορές τους, συνεργάστηκαν για την έξοδο της χώρας από
την κρίση. Αυτή η αναµέτρηση θα είναι καθοριστική για το µέλλον
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της Ελλάδος. Εγώ δεν έχω προσωπικά καµµία αµφιβολία για την
τελική της έκβαση.

Η Νέα Δηµοκρατία σήµερα είναι αναµφισβήτητα η ισχυρότερη
πολιτική δύναµη του τόπου. Είναι έτοιµη να αναλάβει τις ευθύνες
της, ενώνοντας τον ελληνικό λαό µε µια Κυβέρνηση άξιων και
ικανών, µε πρόσωπα και δυνάµεις που ενδεχοµένως θα έχουν και
διαφορετικές πορείες από εµάς αλλά µε τις οποίες θα µας ενώ-
νουν κοινοί στόχοι. Υπερήφανη, σύγχρονη, αξιόπιστη µεταρρυθ-
µιστική Ελλάδα. 

Ο χρόνος που αποµένει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι
πολύ λίγος. Και προτού η χώρα βρεθεί µε την πλάτη στον τοίχο,
µε τον κίνδυνο της εξόδου από την Ευρωζώνη να έχει επανέλθει
και µόνη εναλλακτική ένα τέταρτο πρόγραµµα, οφείλουµε να δώ-
σουµε τώρα τη διέξοδο.

Κύριε Τσίπρα, σταµατήστε επιτέλους να κρατάτε όµηρο την
Ελλάδα και αφήστε τον ελληνικό λαό ελεύθερο να αποφασίσει
για το µέλλον του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως σας προειδοποιώ. Μη διανοηθείτε να διαφύγετε, παί-

ζοντας νέα παιχνίδια µε τον εκλογικό νόµο. Δεν θα σας το επι-
τρέψουµε αυτό. Τα δοκιµάσατε αυτά, εξάλλου, πριν από λίγους
µήνες και αποτύχατε παταγωδώς. Οι επερχόµενες εκλογές θα
διεξαχθούν µε τον ισχύοντα εκλογικό νόµο και οι αµέσως επόµε-
νες εκλογές θα διεξαχθούν µε νόµο, τον οποίο η νέα Βουλή θα
ψηφίσει µε µεγάλη πλειοψηφία τις πρώτες εβδοµάδες της νέας
κοινοβουλευτικής περιόδου, έναν νόµο τον οποίο θα τον στηρί-
ξουν όλες οι δυνάµεις της µεταρρύθµισης και της ευθύνης. Είναι
οι ίδιες δυνάµεις, που θα εγγυηθούν τη σταθερότητα και τη βιώ-
σιµη ανάπτυξη και την έξοδο από την κρίση.

Θα µάθετε, κύριε Τσίπρα -θα το µάθετε κάποια στιγµή-, ότι
µέσα στους κανόνες της δηµοκρατίας είναι και η οµαλή µεταβί-
βαση της εξουσίας. Και ευτυχώς η χώρα διαθέτει επαρκή θε-
σµικά αναχώµατα για να την εξασφαλίσει. Θα µάθετε, κύριε
Τσίπρα, και να χάνετε. Έτσι είναι η δηµοκρατία. Και άλλοι πολύ
σηµαντικότεροι από εσάς έχουν χάσει εκλογές. Αλλά δεν διανοή-
θηκαν να τινάξουν τη χώρα στον αέρα, βυθίζοντάς την στην ακυ-
βερνησία και στην αστάθεια.

Και για να παραφράσω λίγο τον Κωνσταντίνο Καβάφη, αν δεν
µπορείτε να κάµετε την άσκηση της εξουσίας όπως τη θέλετε,
τούτο προσπαθήστε όσο µπορείτε, µην την εξευτελίζετε µες τις
πολλές κινήσεις και οµιλίες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στο κύριο αντι-

κείµενο της σηµερινής προ ηµερησίας διατάξεως συζήτησης για
τον αγροτικό τοµέα και τον αγροτικό κόσµο. Φαντάζοµαι ότι θα
έχω την ίδια άνεση χρόνου που είχε και ο Πρωθυπουργός, κύριε
Πρόεδρε.

Πρόκειται για έναν τοµέα που έχει σηµαντικές δυνατότητες και
οφείλει να αποτελέσει βασικό πυλώνα ανάπτυξης της ελληνικής
οικονοµίας και εξόδου από την κρίση αλλά που δυστυχώς και
αυτός έχει πέσει θύµα µιας Κυβέρνησης, η οποία επιµένει να
υπερφορολογεί αντί να µεταρρυθµίζει. 

Αξίζει να επισηµάνει κανείς ότι η συµβολή του πρωτογενούς
τοµέα στη συνολική οικονοµική δραστηριότητα, παρά την ύφεση,
βαίνει µειούµενη τόσο σε ποσοστό προστιθέµενης αξίας, όσο και
σε αριθµό απασχολούµενων και αυτό παρά το γεγονός ότι πάρα
πολλοί συµπολίτες µας στα χρόνια της κρίσης, είτε από επιλογή
είτε από ανάγκη, επέστρεψαν στην πρωτογενή παραγωγή. 

Κι εδώ, όµως, ισχύει το σταθερό δόγµα ΣΥΡΙΖΑ. Όλα προς το
χειρότερο. Δεν υπάρχει κανένας τοµέας της οικονοµίας, καµµία
πληθυσµιακή οµάδα η οποία σήµερα, κύριε Τσίπρα, να είναι σε
καλύτερη κατάσταση απ’ ό,τι ήταν στο τέλος του 2014 µε µία –
ίσως- εξαίρεση τα κοµµατικά σας στελέχη, τα οποία σιτίζονται
παρασιτικά στην πλάτη των υπερφορολογούµενων πολιτών. 

Για να µη µένουµε µόνο στις τελικές διαπιστώσεις, ας θυµη-
θούµε λίγο σύντοµα, τι κάναµε εµείς ως Κυβέρνηση τα δυόµισι
χρόνια που ήµασταν στην εξουσία, τι παραλάβατε, κύριε Τσίπρα,
και πού είµαστε σήµερα.

Τι κάναµε εµείς; Προκειµένου και οι αγρότες να συµβάλουν
στη δηµοσιονοµική προσαρµογή και να στηρίξουν τη συνολική
προσπάθεια εξόδου της χώρας από την κρίση, επιδιώξαµε την

οµαλή και σταδιακή προσέγγιση, µ’ αυτά που ισχύουν σε άλλες
κοινωνικές επαγγελµατικές οµάδες, που τα κέρδη τους προέρ-
χονται από επιχειρηµατική δραστηριότητα. 

Επιδιώχθηκε η αύξηση του ποσοστού των αγροτών που ασφα-
λίζονται στον ΟΓΑ. Είχαµε θεσπίσει επτά κλάσεις ασφάλισης για
τους αγρότες και όπως σας θύµισε και η κ. Γεννηµατά διότι δεν
το γνωρίζατε, εργόσηµο για απασχολούµενους στην αγροτική
παραγωγή. Θεσπίστηκε το 2013 κόντρα σε σηµαντικές τότε αν-
τιδράσεις, η φορολόγηση του εισοδήµατος των αγροτών µε
βάση τον λογιστικό προσδιορισµό του φορολογητέου εισοδήµα-
τος, που αντιστοιχεί στα επιχειρηµατικά κέρδη. Θεσπίστηκε φο-
ρολογικός συντελεστής 13% από τα εισοδήµατα του 2014.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Από το πρώτο ευρώ. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Εξαιρέθηκαν.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Και χωρίς τις επιδοτήσεις. Τίποτα δεν

εξαιρέθηκε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Περιµένετε λίγο. Μην είστε ανυπόµονοι.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ µην παρεµβαί-

νετε.
Συνεχίστε, κύριε Μητσοτάκη.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Οι κοινοτικές επιδοτήσεις από τη φορολόγηση µειώθηκαν.
Μειώθηκαν ορισµένα ειδικά προνόµια των αγροτών, όπως η µεί-
ωση της επιστροφής ΦΠΑ και η µείωση της επιστροφής του ει-
δικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο κίνησης για τα αγρο-
τικά µηχανήµατα που χρησιµοποιούνται για την αγροτική παρα-
γωγή. 

Με την πολιτική µας καταφέραµε κάτι σηµαντικό. Στο τέλος
του 2014, δεν υπήρχε κανένα απολύτως αίτηµα από τους πιστω-
τές µας για λήψη πρόσθετων µέτρων όσον αφορά στους αγρό-
τες.

Τι κάναµε, µε άλλα λόγια; Καταστήσαµε σαφές και στον αγρο-
τικό πληθυσµό, ότι πρέπει και αυτοί να επωµιστούν ένα µέρος
του κόστους της δηµοσιονοµικής προσαρµογής, χωρίς όµως σε
καµµία περίπτωση να υπονοµεύσουµε την αναπτυξιακή προ-
οπτική του πρωτογενούς τοµέα και να διαταράξουµε την κοινω-
νική συνοχή στην ύπαιθρο.

Εσείς, κύριε Τσίπρα, τι ακριβώς κάνατε; Ό,τι κάνατε µε κάθε
κοινωνική οµάδα. Υποσχεθήκατε στους πάντες τα πάντα και στη
συνέχεια τούς επιβαρύνατε µε βίαιο τρόπο, σε πλήρη αντίθεση
µε τις προεκλογικές σας υποσχέσεις. 

Έχω εδώ πέρα το κυβερνητικό σας πρόγραµµα για τον αγρο-
τικό τοµέα. Σ’ ένα επίπεδο είµαστε τυχεροί που δεν το έχετε υλο-
ποιήσει, διότι συµπεριλάµβανε πάρα πολλές αστοχίες, όµως
περιλάµβανε και µια σειρά από συγκεκριµένες δεσµεύσεις, υπο-
σχέσεις προς τους αγρότες. 

Διαλέγω µερικά µόνο απ’ αυτά, για να σας τα υπενθυµίσω:
Επαναφορά του ΦΠΑ στα αγροτικά εφόδια στα προ µνηµο-

νιακά επίπεδα. Καθιέρωση φτηνού αγροτικού πετρελαίου. Μει-
ωµένο τιµολόγιο της ΔΕΗ για όλη την καλλιεργητική περίοδο.
Ρύθµιση αγροτικών χρεών συµπεριλαµβανοµένης και διαγραφής
µέρους τους. Δηµόσια αγροτική τράπεζα. Κατάργηση τέλους
επιτηδεύµατος. Κατάργηση της προκαταβολής φόρου. Φοροα-
παλλαγή για µια πενταετία στους νέους αγρότες. 

Εσείς ο ίδιος, κύριε Τσίπρα, θυµάστε αλήθεια τι λέγατε πάνω
στις καρότσες των αγροτικών τον Φεβρουάριο του 2013 στη Βοι-
ωτία; Να σας το θυµίσω, λοιπόν, αυτολεξεί. «Μόλις τελειώσουν»,
µιλούσατε τότε για τη Νέα Δηµοκρατία, «οι εκλογές, ξεχνάνε τα
λόγια και τις δεσµεύσεις και οι σωτήρες του τόπου κρύβονται
πίσω από τις κλούβες των ΜΑΤ».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τον εαυτό σας περιγράφατε, κύριε Τσίπρα. Εσείς κρύβεστε

πίσω από τις κλούβες των ΜΑΤ. Απροσπέλαστη έγινε επί των
ηµερών σας η Ηρώδου Αττικού. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ της Αγροτικής Ανάπτυξης, κύριε Απο-
στόλου, θυµάστε ποια µέτρα ονοµάζατε ταφόπλακα για τον
αγροτικό τοµέα; Ούτε ένα, ούτε δυο. Δέκα µέτρα ονοµάζατε τα-
φόπλακα για τον αγροτικό τοµέα. Τα έχω εδώ. Τα καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-
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ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Λίγες µέρες αργότερα τα κατάπιατε όλα και τα υπογράψατε
όλα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτή είναι η ταφόπλακα. Όπως και σε κάθε τοµέα τάξατε τα

πάντα και πράξατε τα ακριβώς αντίθετα. Αυξήσατε την προκα-
ταβολή του φόρου από το 27,5% στο 100%, την εισφορά αλλη-
λεγγύης έως 120%. Θεσπίσατε νέο άδικο αναποτελεσµατικό
φόρο στο κρασί. Αλήθεια πόσα έσοδα έχει αποδώσει ο φόρος
στο κρασί, κύριε Τσίπρα; Να σας το θυµίσω; Είχατε προβλέψει
110 εκατοµµύρια. Με το ζόρι θα µαζέψετε 15 εκατοµµύρια. Και
χαίροµαι τουλάχιστον, που σήµερα αναγνωρίσατε το σφάλµα
σας και ενδεχοµένως να κινηθείτε στη κατάργησή του. Αλλά, βέ-
βαια, αυξήσατε τον φόρο στην εγχώρια µπύρα, πλήττοντας µια
αναπτυσσόµενη, εξωστρεφή, εγχώρια παραγωγή. 

Συµπεριλάβατε και τα αγροτεµάχια στον συµπληρωµατικό
φόρο του ΕΝΦΙΑ και για να γλιτώσετε την κατακραυγή, δώσατε
µια προσωρινή αναστολή για ένα χρόνο και βέβαια τριπλασιά-
σατε σχεδόν το ύψος των ασφαλιστικών εισφορών των αγροτών,
συνδέοντάς τις ευθέως µε το εισόδηµά τους. Καταργήσατε τον
ΟΓΑ και αυξήσατε σηµαντικά το κόστος παραγωγής. Αυξήθηκε
ο ειδικός φόρος κατανάλωσης στο πετρέλαιο πάνω από 20%. Κα-
ταλήγω. 

Καταργήθηκε η επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης
στο πετρέλαιο κίνησης και φυσικά αυξήθηκε, κόντρα σ’ αυτά που
τάζατε, ο ΦΠΑ στα αγροτικά εφόδια από το 13% στο 24%. Αυξή-
σατε φόρους και εισφορές, που πλήττουν ευθέως την ανταγωνι-
στικότητα της πρωτογενούς παραγωγής. Συρρικνώνουν το
εισόδηµα των νέων αγροτών και αποτελούν µεγάλο αντικίνητρο
για την πραγµατοποίηση των επενδύσεων. 

Και να ήταν µόνο αυτά. Η διακυβέρνησή σας αφήνει παντού
πληγές. Θα σας δώσω δυο µόνο παραδείγµατα, τα οποία όµως
θεωρώ ότι είναι εξαιρετικά σηµαντικά.

Πρώτον. Δυο από τα βασικότερα και πλέον αναγνωρίσιµα προ-
ϊόντα σε όλες τις αγορές του κόσµου, η φέτα και οι ελιές Καλα-
µάτας, προστατεύθηκαν από όλες τις κυβερνήσεις. Και ήρθατε
εσείς σε µια νύχτα από αµέλεια, στην καλύτερη περίπτωση, να
εκχωρήσετε τη χρήση του ονόµατος σε τρίτες χώρες. 

Δεύτερον, αντί να προλαµβάνετε επικίνδυνες ζωονόσους που
καταστρέφουν το ζωικό κεφάλαιο, τρέχετε ασθµαίνοντας πίσω
από το πρόβληµα, όταν αυτό έχει µετατραπεί σε επιδηµία. Και
πώς απαντάτε σε όλα αυτά; Με το µόνο το οποίο ξέρετε. Φτηνή
προπαγάνδα για να ρίξετε στάχτη στα µάτια των αγανακτισµένων
αγροτών. 

Είδα την περασµένη Κυριακή ένα ένθετο σε κυριακάτικη εφη-
µερίδα, αρκετά πολυτελές πρέπει να πω. Δεν θα σταθώ στο πώς
βγήκε, πόσο κόστισε, αν αυτή είναι η προτεραιότητά σας, κύριε
Υπουργέ, εν µέσω τόσων ανεξόφλητων υποχρεώσεων του δηµο-
σίου. Αλλά δεν στέκοµαι σ’ αυτά. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ησυχία, παρακαλώ, θα εξε-

λιχθεί ο διάλογος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Θα σταθώ στο τι λέει. 
Και το καταθέτω στα Πρακτικά ως ενθύµιο της σηµερινής µας

συζήτησης.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γιατί είστε υπερήφανοι; Ότι πληρώσατε τους αγρότες; Ότι
πληρώσατε τις ενισχύσεις; Ότι δώσατε 3,7 δισεκατοµµύρια από
τα οποία παραπάνω από το ένα δισεκατοµµύρια είναι αυτά που
δεν είχατε δώσει το 2015, κύριε Τσίπρα; Αυτά γιατί δεν τα λέτε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Για πρώτη φορά! Αυτό σας έλειπε. Να µην καταβάλετε και

τους πόρους που προέρχονται από τον κοινοτικό προϋπολογι-
σµό! Για τα ψέµατα που λέτε, για το ασφαλιστικό, το φορολογικό
ή για την απορροφητικότητα του Προγράµµατος Αγροτικής Ανά-

πτυξης 2014-2020; Και θα επανέλθω σε αυτό. Γεµάτο ψέµατα
είναι το αίτηµά σας. Και αν έχετε το θάρρος, γιατί δεν πάτε να
τα πείτε αυτά στους αγρότες, κύριε Τσίπρα; Ανεβείτε πάλι στις
καρότσες, όπως το κάνατε, να τους περιγράψετε την κατάσταση
που επικρατεί σήµερα στον πρωτογενή τοµέα, αντί να είστε κλει-
σµένος στο Μαξίµου και σε κλειστές συσκέψεις και να διώχνετε
και τις κάµερες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Ο πρωτογενής τοµέας είναι δυστυχώς, κύριε Τσίπρα, µια µι-

κρογραφία της συνολικής κυβερνητικής σας αποτυχίας. Αντί να
κάνετε µεταρρυθµίσεις, αντί να δηµιουργείτε τις προϋποθέσεις
για ουσιαστική ανάπτυξη, για νέες επενδύσεις, κάνετε το ακρι-
βώς αντίθετο. 

Ποιες διαρθρωτικές αλλαγές, αλήθεια, έχετε εφαρµόσει αυτά
τα δύο χρόνια που είστε στην Κυβέρνηση; Δεν έχετε κάνει ούτε
καν αυτά για τα οποία εσείς οι ίδιοι έχετε δεσµευθεί στο τρίτο
πρόγραµµα -το οποίο να σας θυµίσω, ότι φέρνει τη δικιά σας
υπογραφή- να θεσπίσετε, δηλαδή, µια στρατηγική για την αντα-
γωνιστικότητα του πρωτογενούς τοµέα. 

Το νέο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης της χώρας για την
περίοδο 2014-2020 προβλέπει, πράγµατι, πολλά µέτρα και πολ-
λές δράσεις και επενδύσεις που στόχο έχουν την ανάπτυξη αλλά
και την οικονοµική και περιβαλλοντική αειφορία αλλά και την
προώθηση της κοινωνίας της γνώσης ως δοµικού στοιχείου της
καινοτόµου αγροτικής επιχειρηµατικότητας, την εξωστρέφεια,
την απασχόληση, την κοινωνική συνοχή. 

Όµως ακόµα και αυτό το τόσο βασικό το τόσο σηµαντικό ερ-
γαλείο ανάπτυξης, στοχευµένης χρηµατοδότησης και διαρθρω-
τικών αλλαγών το έχετε καταστήσει, κύριε Τσίπρα, τελείως ανε-
νεργό. Ποια είναι η εικόνα στην απορρόφηση των κοινοτικών κον-
δυλίων; Σύµφωνα µε τα στοιχεία της διαχειριστικής αρχής του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, συνολικά 5,9
δισεκατοµµύρια πόρων για την περίοδο 2014-2020 έχουν δε-
σµευθεί, αλλά εδώ πέρα έχουν, συγκεκριµένα από τις δράσεις
αυτού του προγράµµατος, δεσµευθεί –προσέξτε, δεν έχουν πλη-
ρωθεί, έχουν δεσµευθεί- µόλις 485 εκατοµµύρια, µόλις το 8,2%
του διαθέσιµου ποσού. 

Αυτά είναι τα πραγµατικά στοιχεία. Έχουν ενεργοποιηθεί δύο
από τα δεκαέξι µέτρα, τρία από τα σαράντα τέσσερα υποµέτρα
και τρεις από τις εξήντα πέντε δράσεις. Αν ήταν να βρείτε µια
φόρµουλα για να εξυπηρετήσετε τίποτα κοµµατικούς σας πελά-
τες, θα είχατε σίγουρα εξαντλήσει τη φαντασία σας. Τώρα, ό-
µως, που πρέπει να κάνετε καµµιά δουλειά για να πάρει µπροστά
ο πρωτογενής τοµέας, φοβάµαι ότι τα έχετε αφήσει όλα στην
τύχη τους. 

Αλλά όπως το έχω πει σε πολλά επίπεδα, έτσι ισχύει και στον
πρωτογενή τοµέα. Η αποτυχία της Κυβέρνησης δεν µπορεί να
είναι αποτυχία της χώρας, διότι οι δυνατότητες των Ελλήνων και
ειδικά των Ελλήνων αγροτών και ειδικά των νέων Ελλήνων αγρο-
τών είναι ευτυχώς πολύ µεγαλύτερες από τις δυνατότητες του
κ. Τσίπρα. Διότι ακόµα και σήµερα –προσέξτε- κόντρα στην φο-
ροεπιδροµή, κόντρα στην τραγική έλλειψη ρευστότητας, κόντρα
στην απαράδεκτα χαµηλή απορρόφηση κοινοτικών πόρων, υπάρ-
χουν πολλές καθηµερινές ιστορίες ανθρώπων που επένδυσαν
στον πρωτογενή τοµέα και πέτυχαν κόντρα σε όλες τις αντιξοό-
τητες. 

Θα αναφέρω µόνο ορισµένα παραδείγµατα, τα οποία έχω συλ-
λέξει από τις περιοδείες µου στην επικράτεια, αλλά πιστεύω ότι
αξίζει να µνηµονευτούν σε αυτή την Αίθουσα. Πιπεριές από το
Τυµπάκι, µετάξι και πάλι στο Σουφλί, κατίκι στο Δοµοκό, αµύ-
γδαλο και σουµάδα στον Άγιο Νικόλαο, αρωµατικά φυτά στο
Βελβεντό, µέλι µε βρώσιµο χρυσό στην Εύβοια, µανιτάρια πλευ-
ρώτους στο Κιλκίς, βιολογικό µηλόξυδο στην Ελασσόνα, τριαν-
τάφυλλο στη Ροδόπη, τρούφα στην Πιερία, υδροπονικά
θερµοκήπια στον Πυργετό, τσακώνικη µελιτζάνα στο Λεωνίδιο,
ιχθυοτροφείο πέστροφας στις Σέρρες, βιολογικό ελαιόλαδο στην
Ηλεία.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Γιατί γελάτε; Σας φαίνονται αδιάφορες αυτές οι πρωτοβου-

λίες; Μου κάνει πολλή εντύπωση πραγµατικά η αντίδρασή σας.
Αντί να αναγνωρίζετε και να χαιρετίζετε αυτές τις ωραίες επιχει-
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ρηµατικές προσπάθειες, χασκογελάτε. Τι να σας πω; 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Τις µνηµονεύω ονοµαστικά, γιατί αξίζει να πούµε ένα µεγάλο
µπράβο σε αυτούς τους νέους αγρότες, οι οποίοι επενδύουν κόν-
τρα στις αντιξοότητες, αλλά µάλλον όπως δείξατε και από την
αντίδρασή σας, όλα αυτά δεν σας λένε τίποτα. Αποδεικνύουν,
όµως, κάτι. Αποδεικνύουν ότι προϋποθέσεις υπάρχουν, αλλά
αυτό το οποίο σίγουρα δεν υπάρχει, είναι ένα συνολικό σχέδιο
στήριξης της πρωτογενούς παραγωγής.

Γι’ αυτό και για την ανασυγκρότησή της ένας ακόµα λόγος που
είναι απαραίτητη η πολιτική αλλαγή, είναι για να µπει µπροστά
ένα συλλογικό σχέδιο ανάπτυξης και στήριξης, που θα διευκο-
λύνει θα πολλαπλασιάσει τις πολλές µικρές και µεγάλες αγροτι-
κές επιχειρηµατικές προσπάθειες για να ενισχυθεί η εξωστρέ-
φεια των αγροτικών προϊόντων. 

Εµείς αυτή την πολιτική πιστεύουµε και αυτή την πολιτική θα
υλοποιήσουµε. Θα είναι µια πολιτική µε δύο κεντρικούς άξονες,
την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας του πρωτογενούς τοµέα
πρωτίστως µέσα από την µείωση του κόστους παραγωγής αλλά
και τη µετάβαση σε ένα τελείως νέο πρότυπο αγροτικής επιχει-
ρηµατικότητας. Θα το πετύχουµε µε εννέα συγκεκριµένες θεσµι-
κές δράσεις και στόχους, τους οποίους θα παρουσιάσω συνο-
πτικά.

Πρώτον, απόλυτη προτεραιότητα στην ενθάρρυνση της σύ-
στασης οµάδων και οργανώσεων παραγωγών ανά προϊόν, όπως
προβλέπει το νέο ευρωπαϊκό πλαίσιο, αλλά κυρίως όπως επιβάλ-
λουν οι συνθήκες της αγοράς. Προσέξτε. Σήµερα το ποσοστό
των αγροτών που συνεταιρίζονται είναι απελπιστικά χαµηλό, είναι
µόλις στο 11%, όταν στις ευρωπαϊκές χώρες, στις µεγάλες αγρο-
τικές παραγωγικές χώρες της Δυτικής Ευρώπης είναι άνω του
50% και στόχος µας είναι να πλησιάσουµε αυτά τα δεδοµένα,
ώστε να µπορούν ολοένα και περισσότεροι αγρότες να δουν τα
µεγάλα οφέλη της εµπορικής συγκέντρωσης και της µείωσης
των εξόδων.

Ο συνεταιριστικός νόµος τον οποίο ψηφίσατε θα καταργηθεί,
είναι ένα µνηµείο κρατισµού. Οι ενώσεις θα λειτουργούν µε ιδιω-
τικοοικονοµικά κριτήρια λαµβάνοντας φυσικά υπ’ όψιν τις ιδιαι-
τερότητες του συνεργατισµού. Δείτε πετυχηµένα παραδείγµατα
όπως οι οµάδες παραγωγών στην Ηµαθία, µια Ηµαθία η οποία
ως κλάδος έχει γίνει παγκόσµια δύναµη στην παραγωγή, αλλά
και στην εξαγωγή του βιοµηχανικού ροδάκινου. Αυτές τις πρα-
κτικές θα έπρεπε να ενθαρρύνετε, αντί να ψηφίζετε, κύριε Τσί-
πρα, νόµους µνηµεία του κρατισµού.

Δεύτερον, ενεργοποιούµε τάχιστα όλα τα µέτρα του Προγράµ-
µατος Αγροτικής Ανάπτυξης 2014 - 2020, ειδικά εκείνα τα οποία
αφορούν στις επενδύσεις ιδιωτών, αγροτών και συνεταιρισµών
και συµβάλλουν στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των πα-
ραγόµενων προϊόντων µέσω της αγροτικής εκπαίδευσης και και-
νοτοµίας.

Τρίτον, διασφαλίζουµε εγγυητικά κεφάλαια, δανειοδότηση και
επαρκή χρηµατοδότηση του αγροτικού τοµέα και γι’ αυτό χρει-
άζεται ένα τελείως διαφορετικό πλαίσιο συνεργασίας µε ελληνι-
κές αλλά και µε διεθνείς τράπεζες και οργανισµούς για εγγυή-
σεις, για χρηµατοδότηση, για νέα δάνεια και επενδύσεις στον
αγροτικό τοµέα και συνεχίζουµε και επαυξάνουµε την επιτυχη-
µένη λειτουργία της κάρτας του αγρότη.

Τέταρτον, προωθούµε την παρουσία του ιδιωτικού ασφαλιστι-
κού τοµέα στην υπηρεσία του αγρότη για την κάλυψη ζηµιών
στους παραγωγούς, ειδικά τις ζηµιές που προέρχονται από τις
κλιµατικές αλλαγές συνδυαστικές µε τον κρατικό ΕΛΓΑ και τα
ΠΣΕΑ.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ξέρω ότι οποιαδήποτε αναφορά στον ιδιωτικό τοµέα σας προ-

καλεί µια άµεση αλλεργία, είναι σαφές αυτό. Είναι περίπου αυ-
ταπόδεικτο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πέµπτον, επιταχύνουµε και ολοκληρώνουµε τις διαδικασίες

καθορισµού χρήσεων γης ανά περιοχή.
Προβλέπουµε την αξιοποίηση γεωργικών αποβλήτων και υπο-

λειµµάτων είτε για ενέργεια είτε για περαιτέρω αξιοποίηση.
Έκτον, συνδέουµε την αγροτική παραγωγή µε άλλους κλά-

δους της ελληνικής οικονοµίας, όχι µόνο τον τουρισµό και την
εστίαση, αλλά και τη βιοµηχανία καλλυντικών και φαρµακευτικών
φυτών, τη χηµική βιοµηχανία και τη βιοµηχανία τροφίµων. 

Έβδοµον, δίνουµε µια ιδιαίτερη σηµασία στην ελληνική ορεινή
κτηνοτροφία αιγοπροβάτων, όπου έχουµε ένα πραγµατικό στρα-
τηγικό πλεονέκτηµα στο γάλα, τη φέτα και το κρέας και αξιοποι-
ούµε τις δυνατότητες ανάπτυξης πιστοποιηµένων προϊόντων µε
βάση το αίγειο γάλα, καταθέτοντας παράλληλα ολοκληρωµένα
σχέδια δράσης για τη στήριξη της βιωσιµότητας του κλάδου,
αλλά και της προστασίας του περιβάλλοντος. Και παράλληλα
είναι µια ευκαιρία να προωθήσουµε και νέα σήµατα ιδιαίτερων
προϊόντων, τα οποία παράγονται σε περιοχές µε ιδιαίτερη περι-
βαλλοντική ευαισθησία της χώρας µας, όπως για παράδειγµα το
ρύζι που παράγεται στο Δέλτα του Αξιού ή τα αλιεύµατα του Αµ-
βρακικού ή τα φασόλια στις Πρέσπες. 

Όγδοον, καθιερώνουµε έναν τακτικό δοµηµένο διάλογο της
Κυβέρνησης µε τις διεπαγγελµατικές οργανώσεις των παραγω-
γών των προϊόντων. Είναι σηµαντικό να συνοµιλούµε ως πολιτική
ηγεσία µε όλους τους κρίκους της παραγωγικής αλυσίδας, εµ-
πόρους, µεταποιητές, παραγωγούς. Μόνο µε αυτόν τον τρόπο
θα δηµιουργήσουµε πραγµατικές συνέργειες, συµφωνίες, κοι-
νούς τρόπους εµπορίας και επιχειρηµατικά επενδυτικά σχέδια
που είναι απαραίτητα για την ανάπτυξη κάθε στρατηγικού προ-
ϊόντος. 

Ένατον, δηµιουργούµε ένα εθνικό αγροτικό επιµελητήριο κατά
τα πρότυπα της Γαλλίας. Ο σκοπός αυτού του επιµελητηρίου
είναι να αναλάβει επιτέλους τον συνολικό θεσµικό ρόλο εκπρο-
σώπησης των αγροτών. Θα συνδιαλέγεται µε την πολιτεία για
όλα τα θέµατα που αφορούν τους αγρότες, µε πρώτη προτεραι-
ότητα βέβαια την καθιέρωση µιας σωστής πιστοποίησης για το
κατά κύριο επάγγελµα αγρότη, για να σταµατήσει οριστικά αυτό
το φαινόµενο της άναρχης διαβούλευσης της κάθε κυβέρνησης
µε τα εκάστοτε µπλόκα των αγροτών. 

Φυσικά δεν είναι µόνο αυτά. Σε ό,τι αφορά τη µείωση του κό-
στους παραγωγής, έχουµε αναλάβει δέσµευση για τη µείωση
του ΦΠΑ στα αγροτικά εφόδια από το 24% στο 13%. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έχουµε αναλάβει δέσµευση ότι θα καταργήσουµε τον τελείως

αντιπαραγωγικό ειδικό φόρο στο κρασί και βέβαια ότι θα µει-
ώσουµε τον φόρο στις επιχειρήσεις, άρα και στις αγροτικές επι-
χειρήσεις µέσα σε δύο χρόνια από το 29% στο 20%. 

Όµως, παράλληλα είναι πάρα πολύ σηµαντικό να προβάλουµε
καλές πρακτικές, οι οποίες υπάρχουν, και οι οποίες µπορούν να
γίνουν υπόδειγµα ενός νέου παραγωγικού µοντέλου στον αγρο-
τικό τοµέα. 

Θυµάµαι, για παράδειγµα, τις πολύ µεγάλες αντιδράσεις και
από τον δικό σας χώρο που είχε προκαλέσει τότε η ιδιωτικοποί-
ηση της γαλακτοβιοµηχανίας «ΔΩΔΩΝΗ» στην Ήπειρο. Είχα την
ευκαιρία να την επισκεφθώ κατά την πρόσφατη επίσκεψή µου.
Και σήµερα η «ΔΩΔΩΝΗ», παρά τις πρώτες δυσκολίες, έχει κα-
ταστεί µια επιτυχηµένη επένδυση, ένα επιτυχηµένο παράδειγµα
ιδιωτικοποίησης, ένας πρεσβευτής των αγροτικών προϊόντων
στο εξωτερικό. Όµως, το πιο σηµαντικό είναι ότι χιλιάδες κτηνο-
τρόφοι απολαµβάνουν καλές τιµές γάλακτος κι έχουν κίνητρο να
επενδύσουν στο ζωικό τους κεφάλαιο. Γιατί αν είχαν επικρατήσει
οι δικές σας λογικές, η κτηνοτροφία θα είχε εξαφανιστεί από την
Ήπειρο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και χαίροµαι πραγµατικά να βλέπω καινοτόµους συνεταιρι-

σµούς, όπως ο «ΘΕΣγάλα» ή ο «ΘΕΣγη», που κατάφεραν να ενώ-
σουν δυνάµεις Θεσσαλών αγελαδοτρόφων και γεωργών και να
αποτελέσουν ένα σύγχρονο πρότυπο προσέγγισης, οργάνωσης
και εφαρµογής της συνεταιριστικής ιδέας. 

Και αυτά τα παραδείγµατα και πολλά άλλα, στα οποία επιµένω
ιδιαίτερα, µπορούν να πολλαπλασιαστούν. Πώς, κύριε Υπουργέ;
Με την άµεση ενεργοποίηση του µέτρου εννέα του Προγράµµα-
τος Αγροτικής Ανάπτυξης που δίνει κίνητρα για την οργάνωση
παραγωγών. 

Δεν θα κουραστώ να επαναλαµβάνω ότι είναι απαραίτητο να
δηµιουργηθούν οικονοµίες κλίµακος στον αγροτικό τοµέα, για
να µειωθεί το κόστος παραγωγής. 
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Εξίσου απαραίτητο είναι οι Ενώσεις να λειτουργήσουν µε ιδιω-
τικοοικονοµικά κριτήρια, ως επιχειρήσεις, οι οποίες θα πρέπει να
τα βγάλουν πέρα στο πέλαγος της ελεύθερης οικονοµίας και όχι
ως αποκλειστικοί αποδέκτες επιδοτήσεων ή ακόµα χειρότερα
κρατικών δανείων από τράπεζες, που φορτώνονται τελικά στις
πλάτες των φορολογούµενων. 

Εσείς, µέχρι σήµερα δεν έχετε βγάλει ούτε µία απόφαση για
να ενεργοποιήσετε τη σχετική διαδικασία. 

Θέλω να κάνω και µία σύντοµη ειδική αναφορά στον κλάδο της
αλιείας και των υδατοκαλλιεργειών. Στην ιχθυοκαλλιέργεια, κυ-
ρίες και κύριοι, είµαστε η πρώτη δύναµη παγκοσµίως σε τσι-
πούρα και λαβράκι. Ο τοµέας αυτός απασχολεί δέκα χιλιάδες ερ-
γαζόµενους. Εξάγει, αν δεν κάνω λάθος, περί τους εκατόν δέκα
χιλιάδες τόνους προϊόντων τον χρόνο. Και η πρόβλεψη του κλά-
δου είναι ότι µπορούµε να διπλασιάσουµε τις εξαγωγές µας εν-
τός µίας δεκαετίας. 

Αυτό σηµαίνει διπλάσια παραγωγή, ελπίζουµε διπλάσια κέρδη
και ελπίζουµε διπλάσιες θέσεις εργασίας. Για να γίνει, όµως,
αυτό χρειάζονται ορισµένα βασικά βήµατα, όπως η επιτάχυνση
της διαδικασίας του χωροταξικού σχεδιασµού και των περιοχών
οργανωµένης ανάπτυξης υδατοκαλλιεργειών. Δεν έχουν γίνει
πολλά σε αυτήν την κατεύθυνση.

Κρίσιµη, βέβαια και απολύτως καθοριστική, είναι η ενσωµά-
τωση της τεχνολογίας και της καινοτοµίας, µε σκοπό την αύξηση
της παραγωγικότητας. Παραδείγµατος χάριν, να επιδιώξουµε
επενδύσεις στους τοµείς της γεωθερµίας, κυρίως σε θερµοκη-
πιακές καλλιέργειες αλλά και σε βιοαέριο, που θα µειώσουν ση-
µαντικά το κόστος παραγωγής και µάλιστα µε φιλικούς όρους
για το περιβάλλον. 

Σήµερα έχουµε δεκατρία αναγνωρισµένα γεωθερµικά πεδία.
Δυστυχώς, οι επενδύσεις είναι ελάχιστες σε σχέση µε τις δυνα-
τότητες που υπάρχουν. Εξίσου µεγάλες, όµως, είναι και οι ευκαι-
ρίες για µεγάλα οργανωµένα θερµοκήπια, τα οποία θα µπορούν
να έχουν πρόσβαση σε δωρεάν ενέργεια και να είναι εξαιρετικά
ανταγωνιστικά, όπως τα προϊόντα που παράγουν. Και αυτά είναι
λίγα µόνο από τα παραδείγµατα των τεράστιων δυνατοτήτων που
έχει ο πρωτογενής τοµέας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε τις εξής παρατηρή-
σεις. Το δικό µας σχέδιο οδηγεί τον πρωτογενή τοµέα µακριά
από µια στρεβλή κουλτούρα επιδοτήσεων, σε µια κουλτούρα επι-
χειρηµατικότητας, σε µια κουλτούρα εξωστρέφειας. Το σκεπτικό
µας δεν πρέπει να ξεκινάει από το χωράφι, αλλά από το ράφι,
του µπακάλικου, του σουπερµάρκετ, του παντοπωλείου. Και ξέ-
ρετε, αυτό το ράφι δεν είναι µόνο ελληνικό, είναι αµερικάνικο,
είναι κινέζικο, είναι γαλλικό, είναι γερµανικό, είναι διεθνές πια. 

Γι’ αυτό και ο Έλληνας παραγωγός πρέπει να αντιµετωπίζεται
ως ένας δηµιουργικός επιχειρηµατίας και η αντίληψη αυτή στη-
ρίζεται σε µια θεµελιακή αλλαγή. Πρέπει να µεταβούµε από το
µοντέλο της οικογενειακής εκµετάλλευσης στο µοντέλο της
αγροτικής επιχείρησης, µιας επιχείρησης η οποία τολµά, επεν-
δύει, αναλαµβάνει ρίσκα, αναζητά και στρέφεται σε καλλιέργειες
και συνεταιριστικά σχήµατα που επιτρέπουν στα προϊόντα να
έχουν µεγαλύτερη βιωσιµότητα, µεγαλύτερη κερδοφορία, λιγό-
τερη εξάρτηση από το κράτος. 

Το κράτος προφανώς και πρέπει να είναι αρωγός σε αυτή την
προσπάθεια, αφαιρώντας όλα τα εµπόδια, αλλά και µέσω στο-
χευµένων χρηµατοδοτήσεων παροχής εκπαίδευσης και τεχνο-
γνωσίας. Έτσι αντιλαµβανόµαστε εµείς τη µεταρρύθµιση του
πρωτογενούς τοµέα. 

Οι άνθρωποι οι οποίοι µοχθούν κάθε µέρα στα χωράφια είναι
ένας µεγάλος πλούτος για τη χώρα µας. Εµείς θα σταθούµε
δίπλα τους. Θα σταθούµε δίπλα τους όχι µόνο όσον αφορά στην
παραγωγή, αλλά και όσον αφορά τις συνθήκες διαβίωσης στην
ύπαιθρο, σχολεία, νοσοκοµεία, υποδοµές, όλα αυτά τα οποία
αφορούν τη δύσκολη καθηµερινότητα του να ζει κανείς σήµερα
στην ύπαιθρο, για να έχουν, πρωτίστως, τα παιδιά των αγροτικών
οικογενειών ισότιµη πρόσβαση σε όλες τις κοινωνικές παροχές,
αλλά και σε όλες τις ευκαιρίες να υλοποιήσουν τις φιλοδοξίες
τους. Κι αν το επιλέξουν, να τους πείσουµε να αγαπήσουν και
πάλι την ελληνική γη και τον πλούτο που µπορεί αυτή να παράγει. 

Έχουµε το σχέδιο, τη βούληση και τα στελέχη για να κάνουµε

πράξη αυτή την πολιτική. Για να υλοποιηθεί, όµως, αυτή η πολι-
τική χρειάζεται µια πολιτική αλλαγή, η χώρα χρειάζεται µια δυ-
ναµική επανεκκίνηση, µια συµφωνία αλήθειας ανάµεσα σε όλες
τις παραγωγικές δυνάµεις αυτού του τόπου, καθαρές κουβέντες,
µετρηµένα λόγια, όχι πολλές υποσχέσεις, αποτελεσµατικότητα. 

Εµείς σε αυτήν τη βάση χτίζουµε την ανταγωνιστική Ελλάδα,
όπως την οραµατιζόµαστε. Μια Ελλάδα της βιώσιµης ανάπτυξης,
του ανταγωνισµού, του ανταγωνιστικού πρωτογενούς τοµέα. Μια
Ελλάδα δυνατή και υπερήφανη, αισιόδοξη, γεµάτη αυτοπεποί-
θηση. Και όσο πιο γρήγορα ξεκινήσουµε αυτήν την προσπάθεια,
τόσο καλύτερο θα είναι για τη χώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Μη-
τσοτάκη.

Επί τη ευκαιρία λέω οι µεγάλες υπερβάσεις στους χρόνους να
λαµβάνονται υπ’ όψιν, έτσι ώστε τουλάχιστον στις δευτερολογίες
να έχουµε πολύ συνοπτικές διατυπώσεις. Διότι ήδη από τις πρω-
τολογίες κατατίθεται το σύνολο των προτάσεων των κοµµάτων. 

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Λαϊκού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή, κ. Μιχαλολιάκος, αλλά θα πα-
ρακαλούσα µετά από ένα λεπτό, αφού όσοι θέλουν, να εξέλθουν
της Αιθούσης.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, να
καταδικαστεί η Χρυσή Αυγή για αυτά που έκανε χθες.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Αναγνωστοπούλου,
παρακαλώ πολύ. Βρισκόµαστε σε µια οιονεί διακοπή της συνε-
δρίασης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού συµµετείχαν στο Εκπαιδευτικό Πρόγραµµα «Καποδί-
στριας», που οργανώνει το ίδρυµα της Βουλής, τριάντα ένας µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 7ο
Γυµνάσιο Χαλανδρίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, να
καταδικαστεί…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύρια Αναγνωστοπούλου,
παρακαλώ.

Σήµερα είναι προ ηµερησίας συζήτηση σε επίπεδο Αρχηγών
κοµµάτων και όποιος επικεφαλής κόµµατος θέλει να αναφερθεί
σε οποιοδήποτε ζήτηµα που έχει προκύψει, άρα και στα γεγο-
νότα στα οποία αναφέρεστε, θα το κάνει µέσα στην τακτική συ-
ζήτηση ή δεν θα το κάνει. Παρακαλώ πολύ, δεν υπάρχει θέµα
έκτακτης διαδικασίας. Το αντιλαµβάνεστε.

Ορίστε, κύριε Μιχαλολιάκο, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, όσοι νοµίζουν, µε αφορµή τις φωνασκίες, ότι µε τα
λιντσαρίσµατα από τους νταβατζήδες των καναλιών και από το
κόµµα των πολιτικών κοµµάτων θα πάψουν οι Βουλευτές της
Χρυσής Αυγής να βρίσκονται δίπλα στον λαό και στα προβλή-
µατά του, κάνουν λάθος!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Η πολιτική σκευωρία την οποία στήσατε…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κύριε Πρόεδρε παρακαλώ…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Στα σχολεία θρασύδειλοι, στα παιδά-

κια…
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Φεύγετε, φεύγετε.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ, ηρεµήστε, κύριοι!
Κύριε Μιχαλολιάκο, σας παρακαλώ, µη δηµιουργείτε ένταση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-

κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Δεν δηµιουργώ εγώ ένταση.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Συνεχί-
στε την οµιλία σας παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου-Χρυσή Αυγή): Κυρία Πρόεδρε, δεν δηµιουργώ
ένταση. Την ένταση τη δηµιουργούν αυτοί οι οποίοι µας θυµίζουν
τον Θανάση Βέγγο, που έλεγε «πελάτες µου». Έτσι λέτε και όλοι
εσείς που έχετε τις ΜΚΟ για τους λαθροµετανάστες, που κόπτε-
στε και έχετε πάρει ατελείωτα κονδύλια και τους αφήσατε να ξε-
παγιάσουν µέσα στα χιόνια, ενώ είχατε πάρει λεφτά για να βά-
λετε κοντέινερ. Αυτός είναι ο ανθρωπισµός σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Αλλά δεν είδα, όµως, καµµία ευθιξία και δεν γίνεται καµµία

έρευνα για τις ΜΚΟ. Αντίθετα, βγήκε και ο ίδιος ο αρµόδιος Υ-
πουργός, ο κ. Μουζάλας και είπε ότι δεν είναι δυνατόν να γίνει
οικονοµικός έλεγχος στις µη κυβερνητικές οργανώσεις. 

Θα αναφερθώ, όµως, γενικά επί των πολιτικών ζητηµάτων στη
συνέχεια, αφού προηγουµένως αναφερθώ στο αγροτικό ζήτηµα,
το οποίο έφερε σε συζήτηση προ ηµερησίας διατάξεως, ως γνω-
στόν, το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό Κίνηµα, η Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη, όπως λέγεται. Μίλησαν γι’ αυτό το ζήτηµα τόσο η
Πρόεδρός της η κ. Γεννηµατά όσο και ο Πρόεδρος της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο κ. Μητσοτάκης, αλλά και ο Πρωθυπουργός, ο κ.
Τσίπρας.

Άκουσα να λέτε πολλά. Δεν άκουσα, όµως, ούτε λέξη για τις
βασικές αιτίες που έχουν καταντήσει τον ελληνικό αγροτικό
κόσµο στη σηµερινή κατάσταση. Δεν άκουσα ούτε λέξη από το
ΠΑΣΟΚ για τους Υπουργούς του που πήγαν φυλακή για τα «κα-
λαµπόκια».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Δεν άκουσα ούτε λέξη για τις επιδοτήσεις που δίνονταν για

καλλιέργειες ελαιόδεντρων, που η έκτασή τους ξεπερνούσε όχι
την Ελλάδα, αλλά και την Αυστραλία ακόµα. Δεν άκουσα ούτε
λέξη για τους «πράσινους» συνεταιρισµούς, που λεηλάτησαν τον
ιδρώτα του ελληνικού λαού και του Έλληνα αγρότη. Δεν άκουσα
ούτε λέξη για τα βαµβάκια που ζυγίζονταν µαζί µε τα τρακτέρ και
δίνονταν επιδοτήσεις. Τίποτα για όλα αυτά! Ούτε λέξη ούτε από
το ΠΑΣΟΚ ούτε από τη Νέα Δηµοκρατία! Δεν ήταν αυτοί, φαίνε-
ται, στην κυβέρνηση.

Έρχοµαι στο θέµα της προ ηµερησίας διατάξεως συζήτησης.
Σύµφωνα, λοιπόν, µε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ: «Η ελληνική γε-
ωργία και κτηνοτροφία διέρχονται περίοδο έντονης δοκιµασίας.
Η απογοήτευση είναι ορατή παντού στην ύπαιθρο». Πράγµατι,
αλλά την αφορά και την ίδια και το κόµµα της.

Λέει, επίσης, ότι οι αγρότες πιέζονται ασφυκτικά λόγω των φο-
ρολογικών επιβαρύνσεων, της µεγάλης αύξησης των ασφαλιστι-
κών εισφορών, του κόστους του πετρελαίου και της ηλεκτρικής
ενέργειας, της αύξησης σε 24% του συντελεστή ΦΠΑ.

Ξέχασε, όµως, η κ. Γεννηµατά, ξέχασε ο κ. Μητσοτάκης να
αναφέρουν ότι όλα αυτά αποφασίστηκαν και ήταν προαπαιτού-
µενα του µνηµονίου του ΣΥΡΙΖΑ, το οποίο ψήφισαν όλοι µαζί στις
14 Αυγούστου 2015, όταν η Χρυσή Αυγή, που την θέλουν όλοι
έξω απ’ αυτή τη Βουλή, αλλά τη θέλει µέσα στη Βουλή ο ελληνι-
κός λαός, είπε «όχι» στο αντεθνικό µνηµόνιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Ύστερα, λοιπόν, από τις απαράδεκτες αποφάσεις της Κυβέρ-

νησης, είπε η κ. Γεννηµατά, το κόστος λειτουργίας των γεωργι-
κών και κτηνοτροφικών εκµεταλλεύσεων έχει αυξηθεί υπερβο-
λικά, µε συνέπεια να λειτουργεί ως αντικίνητρο για την αύξηση
της παραγωγής. Πράγµατι, έτσι είναι. Ποιος ευθύνεται για όλα
αυτά; 

Βρήκαµε τώρα µια νέα λέξη. Λέει η κ. Γεννηµατά στο αίτηµά
της: «Το µείγµα των µέτρων της Κυβέρνησης». Τι µείγµα και κο-
λοκύθια τούµπανα; Εδώ είναι το µνηµόνιο, κύριοι, το µνηµόνιο
το οποίο ψηφίσατε, κύριοι του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρα-
τίας, το οποίο προέβλεπε αυτά τα πράγµατα. Τα ψηφίσατε εκείνο
το βράδυ της 14ης Αυγούστου 2015. 

Αναγνωρίζοντας, λέει, την πολύ µεγάλη οικονοµική και κοινω-
νική σηµασία που έχει για την έξοδο από την κρίση ο γεωργικός
τοµέας, πρέπει να υπάρξουν άµεσες ενέργειες και µέτρα ανα-
στροφής. Πράγµατι. Αλλά αυτά τα µέτρα δεν υπάρχουν και ούτε
προβλέπεται να υπάρξουν από την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Έρχοµαι στο θέµα του ασφαλιστικού του αγροτικού τοµέα.
Βγήκαν πρόσφατα δύο εγκύκλιοι του Υπουργείου Οικονοµικών
για τα ασφάλιστρα των αγροτών, τα οποία πραγµατικά οδηγούν
σε απόγνωση τον αγροτικό κόσµο, που για εµάς είναι η ψυχή του
έθνους. Ο αγρότης είναι ο φύσει πατριώτης, είναι ο άνθρωπος
που έχει την περιουσία του, τον τάφο των προγόνων του, την πα-
τρίδα του δίπλα του ακριβώς, που ζει για τη γη του, πεθαίνει για
τη γη του, αγωνίζεται για τη γη του.

Και γι’ αυτό θέλετε να εξοντώσετε τον αγροτικό κόσµο σαν
πιστά υποκινούµενα όργανα της παγκοσµιοποίησης. Γιατί, για
εσάς, ο ιδανικός πολίτης είναι ο κάτοικος των κοσµοπόλεων, των
µεγαλουπόλεων, που σέρνεται χωρίς πατρίδα, χωρίς γη και γί-
νεται έρµαιο είτε των µαρξιστικών είτε των νεοφιλελεύθερων ιδε-
ολογηµάτων.

Απέναντι, λοιπόν, σε όλους αυτούς είµαστε εµείς, οι εθνικι-
στές, οι µόνοι από τη φύση µας ορισµένοι να υπερασπιστούµε
τους Έλληνες αγρότες. 

Ένας αγρότης, λοιπόν, µε καθαρό φορολογητέο εισόδηµα
20.000 ευρώ είναι υποχρεωµένος να πληρώσει εισφορές 3.816
ευρώ, σύµφωνα µε τις επίσηµες εγκυκλίους. Και έρχοµαι στο πιο
κραυγαλέο παράδειγµα, όπου σύµφωνα µε τον πίνακα οι εισφο-
ρές του 2017 για εισόδηµα –προσέξτε- 8.522 ευρώ, δηλαδή ένα
εισόδηµα πραγµατικά χαµηλότατο, υπολογίζονται στα 1.828
ευρώ. Η συνολική πραγµατική επιβάρυνση, εποµένως, θα είναι
2.506 ευρώ. Εξακόσια εβδοµήντα οκτώ ευρώ η εισφορά δευτέ-
ρου εξαµήνου του 2016 συν 1.828 ευρώ ετήσια εισφορά. Τον
αφήνετε δηλαδή να ζήσει µε ένα ετήσιο ποσό των 500 ευρώ.
Στην κυριολεξία τον αφήνετε να λιµοκτονήσει. 

Οι φορολογικές επιβαρύνσεις βάσει του µνηµονίου που ψή-
φισε και το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία, όπως είπα, είναι από
13%, που ήταν, στα επίπεδα του 22% έως 45% για πάνω από πεν-
τακόσιες εβδοµήντα πέντε χιλιάδες φορολογούµενους που δεν
θεωρούνται κατά κύριο επάγγελµα αγρότες.

Εδώ υπάρχει ένα δεδοµένο το οποίο πρέπει να το δούµε.
Υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι ζουν στις πόλεις, έχουν ένα επάγ-
γελµα και συντηρούν την αγροτική τους περιουσία. Πρέπει να τι-
µωρηθούν φορολογικά ή να ευεργετηθούν; Για εµάς θα έπρεπε
να ευεργετηθούν και όχι να τιµωρηθούν. Όµως εσείς τους τιµω-
ρείτε.

Και µέσα στο πλαίσιο της τιµωρίας του αγροτικού κόσµου
έχουµε το κόστος του πετρελαίου και της ηλεκτρικής ενέργειας.
Από 1ης Οκτωβρίου του 2016 ο ειδικός φόρος κατανάλωσης που
επιβαρύνει το πετρέλαιο κίνησης, το οποίο χρησιµοποιούν οι
αγρότες, αυξήθηκε κατά 65%. Η αύξηση στο αγροτικό πετρέλαιο
θα συµβάλει στην κατακόρυφη αύξηση του κόστους παραγωγής
και στη µείωση της ανταγωνιστικότητας της ελληνικής γεωργίας.

Αλλά αυτό βεβαίως και δεν σας ενδιαφέρει. Φέρνετε σκόρδα
από την Κίνα, πατάτες από την Αίγυπτο, µήλα από τη Χιλή και
στέλνετε στον αγύριστο στην κυριολεξία τον Έλληνα παραγωγό,
τον οποίον είχατε καθήκον σαν Κυβέρνηση των Ελλήνων, σαν Κυ-
βέρνηση που σας ψήφισε ο ελληνικός λαός και υπερασπίζεται
τα συµφέροντα του ελληνικού έθνους, να τον προστατεύσετε.

Καµµία προστασία, όµως. Και δεν υπάρχει καµµία προστασία,
γιατί αυτό υπογράψατε και προβλέπεται και από τη συµφωνία εν-
τάξεως της χώρας µας στην περίφηµη ΕΟΚ τότε, σήµερα Ευρω-
παϊκή Ένωση, την Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα. 

Πράγµατι έχει δίκιο το ΠΑΣΟΚ στο θέµα που έθεσε για προ
ηµερησίας διατάξεως, ότι υπάρχει µια σηµαντική καθυστέρηση
αξιοποίησης των πόρων του προγράµµατος αγροτικής ανάπτυ-
ξης. Και η καθυστέρηση αυτή είχε αποτέλεσµα 902 εκατοµµύρια
ευρώ από το προηγούµενο πρόγραµµα συν 62 εκατοµµύρια
ευρώ από το πρόγραµµα της πρόωρης συνταξιοδότησης, τα
οποία ουδέποτε καταβλήθηκαν στους δικαιούχους στη διάρκεια
του 2015, να µεταφερθούν αναγκαστικά στο νέο, µειώνοντας έτσι
κατά 21% τα κονδύλια. 

Πριν από τρία χρόνια, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έγινε η µε-
γάλη µεταρρύθµιση, όπως την είπατε, κι όλοι σχεδόν οι αγρότες
εντάχθηκαν στο κανονικό καθεστώς ΦΠΑ, βιβλία εσόδων-εξόδων,
µε συντελεστή φορολόγησης 13%. Τώρα ο συντελεστής σκαρ-
φάλωσε στο 26% έως 45%, επιπλέον είναι η καταβολή φόρου, το
αγροτικό ηλεκτρικό ρεύµα αυξήθηκε συνολικά από το 2014-2017
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κατά 195%.
Είναι προφανές, ότι τόσο εσείς οι οποίοι κυβερνάτε σαν πολι-

τικά κόµµατα, όσο και η Ευρωπαϊκή Ένωση, θέλετε να εξοντώ-
σετε τον Έλληνα αγρότη και αυτό προς όφελος αφ’ ενός µεν των
δικών τους αγροτών, αφ’ ετέρου για την εξυπηρέτηση του ιδεο-
λογήµατος της παγκοσµιοποίησης, που δεν θέλει εθνικά ανεξάρ-
τητα κράτη, όπως µπορεί να είναι εθνικά ανεξάρτητο ένα κράτος,
εάν έχει αυτάρκεια στην αγροτική του παραγωγή. 

Τραγικός για τις εξαγωγές προς τη Ρωσία ο αποκλεισµός που
ακολουθήσαµε κατόπιν εντολής των Βρυξελλών. Η Χρυσή Αυγή
το έχει δηλώσει και το ξαναδηλώνει: Είναι εις βάρος των ελληνι-
κών συµφερόντων.

Είναι πράξις αντεθνική οι κυρώσεις και το εµπάργκο κατά της
Ρωσίας, που πλήττει καίρια τους Έλληνες αγρότες. Αφήνετε ανυ-
περάσπιστους τους Έλληνες αγρότες κατόπιν εντολής ξένων
κέντρων αποφάσεων. Η Χρυσή Αυγή, αντίθετα µε όλα αυτά, αν-
τιστέκεται και στέκεται δίπλα στους Έλληνες αγρότες. 

Φτάσαµε στο σηµείο κατόπιν εντολής των Βρυξελλών να θέ-
λουµε ολλανδικές εταιρείες να εξάγουν τα φρούτα µας στη
Ρωσία µέσω Ιορδανίας και Ιράν. Και χάσαµε δύο χρόνια εµπορι-
κών δρόµων. 

Εθνική παραγωγή για µας σηµαίνει εθνική ανεξαρτησία. Θυ-
µίζω ότι η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ λίγες ηµέρες
πριν την προκήρυξη των εκλογών του Σεπτεµβρίου 2015 ψήφισε
ένα από τα πακέτα προαπαιτούµενων µέτρων για το µνηµόνιο
της Αριστεράς. Το πακέτο των µέτρων αυτών, όµως, δεν το ψή-
φισε µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ. Το ψήφισε και η Νέα Δηµοκρα-
τία και το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάµι.

Τα µέτρα αυτά αφορούσαν την αύξηση του συντελεστή φορο-
λόγησης από 13% στο 26%, την αύξηση της προκαταβολής του
φόρου από 27,5% στο 55%, το διπλάσιο δηλαδή, την κατάργηση
της απαλλαγής από φόρο των επιδοτήσεων για ποσό ως 12.000
ευρώ, την κατάργηση της επιστροφής για τον φόρο κατανάλω-
σης στο πετρέλαιο για τους αγρότες, την αύξηση της τιµής του
αγροτικού ρεύµατος.

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ όλα αυτά τα έκανε και τα πραγ-
µατοποιεί µε τις ψήφους της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και
του κόµµατος Ποτάµι. Αφήνει για µια ακόµα φορά στο απυρό-
βλητο το κοµµατικό, πελατειακό κράτος και προχωρά στην κα-
ταστροφή των υγιών και παραγωγικών δυνάµεων του τόπου.

Η Χρυσή Αυγή, αντίθετα µ’ αυτά τα εθνοκτόνα σχέδια, τα
οποία προχωρούν κατόπιν εντολής των µνηµονίων, πιστεύει ότι
µόνο αν σπαρθούν χωράφια και καπνίσουν φουγάρα βιοµηχα-
νιών θα έρθει η αναγέννηση της ελληνικής οικονοµίας.

Αντίθετα µε τα µέτρα που επέβαλαν οι µνηµονιακές δυνάµεις
του τόπου εναντίον των Ελλήνων αγροτών, πιστεύουµε ότι πρέ-
πει να υπάρχει επιδότηση της αγροτικής παραγωγής µε έµφαση
στις ακριτικές περιοχές και κυρίως στη Θράκη και στις νήσους
του ανατολικού Αιγαίου.

Επίσης, πιστεύουµε στη διαγραφή των χρεών των Ελλήνων
αγροτών. Μόνο τότε θα δοθεί ώθηση στην ελληνική αγροτική οι-
κονοµία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Βεβαίως, άµεση σύνδεση της αγροτικής παραγωγής µε την

κατανάλωση και τέλος στο καθεστώς των µεσαζόντων. 
Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην Ελλάδα

εδώ και πολλά χρόνια υπάρχει ένα καρτέλ, το καρτέλ τροφίµων.
Δώστε µια λογική απάντηση πώς είναι δυνατόν τα σούπερ µάρ-
κετ στη Γαλλία και τη Γερµανία να είναι φθηνότερα απ’ ό,τι στην
Ελλάδα, να είναι φτηνότερα στα καταστήµατα τροφίµων της Γερ-
µανίας και της Γαλλίας ακόµη και ελληνικά προϊόντα απ’ ό,τι είναι
στην Ελλάδα. Υπάρχει ένα καρτέλ. Αλλά αυτό το καρτέλ εξυπη-
ρετεί φαίνεται µεγάλα συµφέροντα τα οποία ξεπερνούν τα µαρ-
ξιστικά ιδεολογήµατα των συνιστωσών του ΣΥΡΙΖΑ και δεν
µπορείτε να τα αγγίξετε καθόλου.

Θα πέσει η χώρα στα βράχια. Μέγας θεός –Μαµωνάς, θα
έλεγα, όχι θεός- το ευρώ, προς χάριν του οποίου πρέπει να θυ-
σιάσουµε τα πάντα. Η Χρυσή Αυγή στο δίληµµα ευρώ ή Ελλάδα
έχει απαντήσει: Ελλάδα.

Αλλά αξίζει τον κόπο να δούµε µε στοιχεία τι µας προσέφερε
όχι µόνο το ευρώ αλλά και η Ευρωπαϊκή Οικονοµική Κοινότητα.

Η Ελλάδα µέχρι τα τέλη του 1979 µε επίσηµα στοιχεία είχε επάρ-
κεια αγροτικών προϊόντων και µάλιστα είχε θετικό ισοζύγιο στον
αγροτικό τοµέα.

Από το 1981 έως σήµερα έλαβε από την ΕΟΚ το ποσό των 100
δισεκατοµµυρίων ευρώ για την ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα
και δεν έγινε καµµία ανάπτυξη. Τα περισσότερα απ’ αυτά τα
χρήµα χαλάστηκαν στα σκυλάδικα των εθνικών οδών. Αυτή είναι
η αλήθεια.

Και τότε Κυβερνούσε η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Και
δεν έκανε τίποτα. Αλλά και οι Ευρωπαίοι δεν έκαναν τίποτα. Αλλά
γιατί να κάνουν; Προς το συµφέρον τους ήταν να καταστραφεί
η ελληνική αγροτική οικονοµία κι αυτοί από εκεί και πέρα να τρο-
φοδοτούν τη χώρα.

Χαρακτηριστικό είναι ότι ώς τα τέλη της δεκαετίας του 1970
είχαµε επάρκεια τροφίµων και τώρα έχουµε επάρκεια της τάξης
µόλις του 30%. 

Ιδού οι εισαγωγές µερικών βασικών αγροτικών προϊόντων, που
τότε δεν υπήρχαν. Χοιρινό κρέας: Εισάγουµε το 70%. Άλευρα:
Εισάγουµε το 70%. Εισαγωγή αγελαδινού γάλακτος: 60% περί-
που. Εισαγωγή οσπρίων: 70%. Δεν έχουµε τη δυνατότητα εµείς
οι Έλληνες ούτε τα όσπρια να παράγουµε. Εισαγωγή βόειου κρέ-
ατος: 80%. Εκεί κατάντησε η Ελλάδα µε την περίφηµη Ευρω-
παϊκή Ένωση.

Για τον αγροτικό τοµέα η Χρυσή Αυγή έχει συγκεκριµένες προ-
τάσεις, οι οποίες υπάρχουν και στο διαδίκτυο, για όλους αυτούς
οι οποίοι λένε ότι δεν έχουµε θέση. Θα σας διαβάσω επιγραµµα-
τικά κάποιες από τις θεµελιώδεις προτάσεις της Χρυσής Αυγής,
για να τις ακούσει ο ελληνικός λαός, διότι βεβαίως εδώ σε αυτήν
την Αίθουσα δεν ενδιαφέρονται και πολλοί να τις ακούσουν. 

Εκπαίδευση της νεολαίας για επιστροφή στη γη. Ναι, ένα νέο
αγροτικό ιδανικό είναι κρίσιµο σηµείο και καίριο για την εθνική
αναγέννηση. 

Έµφαση στις ακριτικές περιοχές.
Προώθηση και προστασία των ελληνικών προϊόντων, όχι µόνο

στο εγχώριο αλλά και στο διεθνές εµπόριο. Είναι απαράδεκτο να
µαθαίνουµε ότι ακόµη και ο Ελληνικός Στρατός προµηθεύεται
τρόφιµα από την Τουρκία ή από την Αίγυπτο και ρουχισµό από
την Κίνα. Δεν θα πρέπει σε κανέναν τοµέα του δηµοσίου να υπάρ-
χει προµήθεια προϊόντων ξένης χώρας, εάν δεν εξαντληθούν τα
ελληνικά αποθέµατα. Πρέπει να προστατεύσετε τα ελληνικά προ-
ϊόντα. Πρέπει να προστατεύσετε τον Έλληνα αγρότη.

Φυσικά, επανεξέταση και ρύθµιση µε πενταετή περίοδο χάρι-
τος, διαγραφή τόκων και διαγραφή χρεών των Ελλήνων αγροτών
και µείωση του ΦΠΑ στο 9%.

Τίποτε δεν πρόκειται να κάνετε από αυτά. Είστε δεµένοι χει-
ροπόδαρα και µε την περίφηµη αξιολόγηση θα δεθείτε ακόµη πε-
ρισσότερο.

Όπως φαίνεται, όµως, ο κύβος ερρίφθη και πρώτοι οι αγρότες
της κεντρικής Μακεδονίας ετοιµάζουν δυναµικές κινητοποιήσεις.
Μάλιστα, το επόµενο Σάββατο, 21 Ιανουαρίου, θα γίνει µια κα-
θοριστική ευρεία συνάντηση. 

Δηλώνω µέσα σε αυτή τη Βουλή ότι η Χρυσή Αυγή θα είναι
δίπλα στους Έλληνες αγρότες, που είναι η τελευταία γραµµή
αµύνης ενάντια στην αντεθνική πολιτική των µνηµονίων. Θα στα-
θεί στο πλευρό τους και όχι σαν κάποιους άλλους που πρόδωσαν
τον αγώνα τους µε τη φιέστα των τρακτέρ. Η Χρυσή Αυγή θα
συµπαρασταθεί στους Έλληνες αγρότες µε όλη της την ψυχή,
γιατί οι αγρότες είναι η ψυχή του έθνους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Αναφέρθηκα προηγουµένως στα περιστατικά τα οποία συµ-

βαίνουν σε πολλές πόλεις και χωριά της Ελλάδος, όπου µε το
έτσι θέλω κάποιοι «αλληλέγγυοι» των ΜΚΟ, όπου γίνεται µπίζνα
εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ εις βάρος του ελληνικού λαού,
αλλά και των λαθροµεταναστών, λένε ότι δεν θα είµαστε δίπλα
στον λαό. Ξεχάστε το.

Εµείς οι Χρυσαυγίτες είµαστε ταγµένοι. Δεν πρόκειται ούτε µε
ψευδολογίες ούτε µε συκοφαντίες ούτε µε λάσπη να µας σταµα-
τήσετε. Δεν είµαστε όµηροι. Είµαστε ελεύθεροι και θα είµαστε
δίπλα στον ελληνικό λαό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Στον αγώνα µας αυτό, βέβαια, έχουµε να αντιµετωπίσουµε ένα
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ανθελληνικό παρακράτος. Και αυτό αποδείχτηκε από τα γεγο-
νότα της Βεροίας. Ένα πολιτικό κόµµα, ψηφισµένο από τον ελ-
ληνικό λαό, θέλησε να εγκαινιάσει τα γραφεία του. Βγήκαν ανα-
κοινώσεις από όλα τα κόµµατα. Ιδού ένας λόγος, λοιπόν, για τον
οποίον είναι ενωµένοι όλοι. Από το ΚΚΕ µέχρι τη ΝΔ είναι όλοι
ενωµένοι κατά της Χρυσής Αυγής. Το κόµµα των πολιτικών κοµ-
µάτων ενάντια στην Ελλάδα που έρχεται, ενάντια στη Χρυσή
Αυγή που αγωνίζεται για αξιοπρέπεια, για πατρίδα, τιµή, πίστη,
ελευθερία.

Και µαζέψατε δήθεν κάποιους δηµοκρατικούς πολίτες –έτσι
τους είπε η κρατική τηλεόραση– οι οποίοι έσκισαν µπροστά στην
Αστυνοµία την ελληνική σηµαία και δεν έγινε καµµία σύλληψη.
Έχετε προσχωρήσει σε παλιές µεθόδους της δεκαετίας του ‘50
και του ‘60 των αντι-συγκεντρώσεων και των αγανακτισµένων πο-
λιτών. 

Κι επειδή ο κύριος Πρωθυπουργός είπε ότι είναι πρόθυµος να
ενηµερώσει για το Κυπριακό, ενηµερώνω τον ελληνικό λαό από
το Βήµα αυτό, διότι από τα τηλεπαράθυρα των νταβατζήδων δεν
έχω λόγο, ότι εµείς δεν ενηµερωθήκαµε για το Κυπριακό. Πρό-
κειται για έναν πρωτοφανή ρατσισµό εις βάρος του τρίτου πολι-
τικού κόµµατος. Μάλιστα, είχε το θράσος να βγάλει και µια
ψευδή ανακοίνωση και να λέει ότι σύµπας ο ελληνικός πολιτικός
κόσµος συµπαρίσταται στον Αναστασιάδη. Και του απήντησα µε
επιστολή µου στον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας: «Όχι, εµείς δεν
συµπαριστάµεθα στον Αναστασιάδη». Και δικαιωθήκαµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Δικαιωθήκαµε λίγες ηµέρες µετά, όταν είδαµε στη Διεθνή Διά-

σκεψη της Γενεύης τον Αναστασιάδη να κάθεται και να έχει
µπροστά του ένα ταµπελάκι, στο οποίο δεν έγραφε «Πρόεδρος
της Κυπριακής Δηµοκρατίας». Του κάνατε αβάντα όλοι σας για
τη διάλυση του κυρίαρχου κράτους της Κύπρου και τη µετα-
τροπή της σε οµοσπονδία. Τα σχέδιά σας, όµως, να ξέρετε ότι
δεν θα περάσουν. 

Και µου κάνει µεγάλη εντύπωση ότι σε όλα τα δελτία ειδήσεων
των µεγάλων τηλεοπτικών σταθµών και των εφηµερίδων έλεγαν
ότι συµφώνησε όλος ο πολιτικός κόσµος. Ξεχνούσαν τρεις λέ-
ξεις: «πλην Χρυσής Αυγής» ή αλλιώς, «πλην Νικολάου Μιχαλο-
λιάκου». Τόσο πολύ σας φοβίζουν αυτές οι τρεις λέξεις; Ακόµη
και τον αποκλεισµό µας φοβάστε να αναφέρετε; 

Ο Αναστασιάδης απέτυχε. Αυτή τη στιγµή, δέχεται την κατα-
κραυγή του συνόλου σχεδόν του ελληνικού κυπριακού λαού. Και
στην αποτυχία του αυτή ήσασταν όλοι συµπαραστάτες, πλην
ηµών, πλην της Χρυσής Αυγής, που στάθηκε σταθερά πιστή στα
εθνικά συµφέροντα και είπε «Όχι» στα σχέδια του Αναστασιάδη
να µετατρέψει ένα κυρίαρχο κράτος σε µια συνοµοσπονδία. 

Και έχουµε µέσα σε όλα αυτά και το ΠΑΣΟΚ να θριαµβολογεί
ότι θα γίνει τρίτο κόµµα µε µετεγγραφές Βουλευτών. Η περί-
πτωση αυτή µας θυµίζει το κόµµα Λαφαζάνη, το οποίο λίγο πριν
τις εκλογές του Σεπτεµβρίου του 2015, προκειµένου να µην
πάρει η Χρυσή Αυγή την εντολή σχηµατισµού κυβερνήσεως
έκανε µια Κοινοβουλευτική Οµάδα εκτός Βουλής –η Βουλή είχε
διαλυθεί- και πήγε και πήρε εντολή σχηµατισµού κυβερνήσεως.
Και λίγες ηµέρες µετά, το κόµµα αυτό δεν υπήρχε. Νοµίζει το
ΠΑΣΟΚ ότι µε µετεγγραφές θα γίνει τρίτο κόµµα. Οι εκλογές πι-
στεύω ότι δεν αργούν. Θα έρθουν οι εκλογές και η κάλπη θα ανα-
δείξει ποιο είναι το τρίτο κόµµα. Μέχρι στιγµής, η κάλπη και ο
ελληνικός λαός τρίτο κόµµα έχει τη Χρυσή Αυγή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Πηγαίνετε για αξιολόγηση και δίνετε τα πάντα. Κύριοι της Κυ-

βερνήσεως του ΣΥΡΙΖΑ, ο ελληνικός λαός σε λίγους µήνες κλεί-
νει επτά χρόνια µνηµονίου, επτά χρόνια δυστυχίας, που δεν
έφεραν καµµία λύση στο τεράστιο πρόβληµα του ελληνικού
λαού. Να ξέρετε πολύ καλά ότι από αυτά τα επτά χρόνια, τα δύο
χρόνια σας ανήκουν, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Μην κάνετε τους αµέ-
τοχους. 

Μέσα σε όλα τα άλλα, είδαµε δηµοσιεύµατα για το µέγα σκάν-
δαλο, που απασχολεί την αµερικανική δικαιοσύνη, της «ΝOVAR-
TIS», όπου υπάρχουν –λέει- σε κάµερες συνοµιλίες και επισκέ-
ψεις Υπουργών και Πρωθυπουργού στα γραφεία της αµερικανι-
κής αυτής εταιρείας φαρµάκων. 

Ερωτώ: Γιατί η Κυβέρνηση δεν ζητάει τα στοιχεία αυτά; Γιατί

δεν κινείται η ελληνική δικαιοσύνη; Θα έχουµε τα ίδια µε τη λίστα
Λαγκάρντ, που έλεγε σε συνεντεύξεις του ο Φαλτσιανί ότι υπάρ-
χουν πολιτικά πρόσωπα, τα οποία ποτέ δεν βρήκατε;

Τελειώνω µε τα όσα είπε ο Ερντογάν τελευταία για το ζήτηµα
της Κύπρου, ότι δεν πρόκειται να αποχωρήσουν τα στρατεύµατα
του Αττίλα από την ελληνική Μεγαλόνησο. Πάρτε το είδηση.
Ποτέ τουρκικός στρατός όπου πάτησε δεν έφυγε µε ειρηνικό
τρόπο. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα. Ποτέ όπου ανέβηκε η ηµι-
σέληνος δεν κατέβηκε χωρίς να προηγηθεί µια πραγµατική θυσία
κάποιων ανθρώπων που διεκδίκησαν τα δίκαιά τους. 

Μιας και αναφέρθηκα προηγουµένως στο ΠΑΣΟΚ και στις µε-
τεγγραφές, οι οποίες θα το καταστήσουν τρίτη δύναµη, να σας
διαβάσω ένα µικρό απόσπασµα από το βιβλίο «Ιστορία (κωµικο-
τραγική) του νεοελληνικού κράτους», τη σελίδα 361, του Βασίλη
Ραφαηλίδη -αριστερός, πλην όµως µια έντιµη γραφίδα-, ο οποίος
γράφει: «Όµως η περίφηµη Ένωση Κέντρου υπό τον Γεώργιο
Παπανδρέου ήταν καθαρά και απροκάλυπτα αµερικανικό δηµι-
ούργηµα και δεν καταλαβαίνω γιατί αυτό αποκρύπτεται τεχνηέν-
τως.  

Δεν αµφισβητήθηκε ποτέ το γεγονός αυτό. Τον Ιούνιο του
1961 ήρθε στην Αθήνα ο Αµερικανός Υφυπουργός Εξωτερικών
Μακ Γκι και µε την εκπληκτική δραστηριότητα που αναπτύσσει
καταφέρνει να πείσει συντοµότατα όλους τους ηγέτες των κεν-
τρώων κοµµάτων πως έχουν υποχρέωση για το καλό του τόπου
να ενωθούν».

Αυτό γίνεται τώρα και µε το ΠΑΣΟΚ. Και γιατί γίνεται; Γιατί
έγινε τότε, το 1961; Γιατί είχε βγει Αξιωµατική Αντιπολίτευση η
ΕΔΑ. Τώρα φοβούνται το ενδεχόµενο, µέσα στην κατρακύλα που
έρχεται για τον ΣΥΡΙΖΑ, να γίνει Αξιωµατική Αντιπολίτευση η
Χρυσή Αυγή και προσπαθούν να δηµιουργήσουν µια άλλη κατά-
σταση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Μας λένε εδώ, τόσο η Κυβέρνηση όσο και η Αξιωµατική Αντι-

πολίτευση ότι το Αιγαίο είναι ελληνικό και καταγγέλλουν τους
Τούρκους που αµφισβητούν την κυριαρχία µας. Σε λίγες ηµέρες
συµπληρώνονται είκοσι ένα χρόνια από την τραγική, τη µεγάλη
θυσία τριών γενναίων αξιωµατικών του Πολεµικού µας Ναυτικού
στις βραχονησίδες των Ιµίων. 

Καλώ την ελληνική Βουλή -και είναι πρόταση της Χρυσής
Αυγής- µια αντιπροσωπεία Βουλευτών από όλα τα κόµµατα να
πάει στα Ίµια να καταθέσει ένα στεφάνι και να υψώσει µια ελλη-
νική σηµαία. Μόνο τότε θα δεχτούµε ότι τα Ίµια είναι ελληνικά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Αλλιώς, ακολουθείτε έναν ολισθηρό δρόµο εθνικής µειοδοσίας

και την πολιτική των γκρίζων ζωνών. Η Χρυσή Αυγή δεν πιστεύει
στις γκρίζες ζώνες. Πιστεύει σε µια Ελλάδα που θα ανήκει στους
Έλληνες. Πιστεύει σε µια νέα Ελλάδα, εθνικιστική, που έρχεται
µέσα από την τραγική σας αποτυχία και τη δυστυχία που σπεί-
ρατε στον λαό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος Κουτσούµπας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, τα υπόδικα τσιράκια του κεφαλαίου, που µόλις
κατέβηκαν από το Βήµα, τα οποία κατηγορούνται για σοβαρά
ποινικά αδικήµατα-εγκλήµατα, συνεχίζουν το βρώµικο έργο τους
και µε την ανοχή της Αστυνοµίας χθες στο Πέραµα. 

Τώρα τα βάζουν και µε αθώα παιδιά, θύµατα των πολέµων και
των διώξεων που τους ξερίζωσαν από την πατρίδα τους, από τη
γη τους, από τα σπίτια τους και τους έστειλαν εδώ, να ταλαιπω-
ρούνται και οι ίδιοι και να ταλαιπωρούνται ταυτόχρονα και οι Έλ-
ληνες εργαζόµενοι. 

Και βέβαια, τους έστειλαν εδώ οι ίδιοι µε αυτούς που συναγε-
λάζεται διεθνώς η Χρυσή Αυγή, µεγάλα συµφέροντα, ιµπεριαλι-
στικά συµφέροντα που δηµιουργούν αυτούς τους πολέµους, που
δηµιουργούν τους ξεριζωµούς, που δηµιουργούν την προσφυγιά
και κατά περίπτωση ενισχύουν και τους τζιχαντιστές. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση, αν και δηλώνει για
µια ακόµη φορά ότι δεν θα νοµοθετήσει νέα µέτρα για µετά το
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2018, την ίδια στιγµή, όµως, ήδη παζαρεύει µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση και µε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο αύξηση του αφο-
ρολόγητου, µείωση συντάξεων, νέες συµφωνίες και δεσµεύσεις
µετά τη λήξη του τρέχοντος Προγράµµατος, δηλαδή του τρίτου
µνηµονίου, χώρια όλα τα αντιλαϊκά µέτρα που επίσης ετοιµάζει
και έχουν συµφωνηθεί στο πλαίσιο της δεύτερης αξιολόγησης. 

Ξεκινώντας αυτή την οµιλία θέλουµε να επισηµάνουµε ότι ο
λαός µας δεν θα αποδεχτεί τους µόνιµους κόφτες στη ζωή και
στα δικαιώµατα, όσα τέλος πάντων του έχουν αποµείνει, για
χάρη µιας ανάκαµψης αναιµικής και µάλιστα, υπέρ των κερδών
των λίγων.

Χρειάζεται τώρα να οργανωθεί η πάλη ενάντια στην πολιτική
αυτής της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, που είναι ταυτόχρονα και
πολιτική στην ουσία και της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ,
των συνεταίρων δηλαδή στα µνηµόνια, που σήµερα όλοι τους
βρίσκονται σε διαδικασία µεταµφίεσης στα λόγια, όχι βέβαια
γιατί έφτασαν οι Απόκριες -έχουµε έναν µήνα ακόµα µέχρι να
φτάσουµε στα καρναβάλια- αλλά το κάνουν µόνο και µόνο για να
ξεγελάσουν για µια ακόµη φορά τον ελληνικό λαό. Δηλαδή,
παλιά τους τέχνη κόσκινο!

Κυρίες και κύριοι, ένα κρίσιµο ζήτηµα που κρίνεται αυτό το διά-
στηµα και θα καθορίσει για πολλά χρόνια τις εξελίξεις στην πε-
ριοχή, ανάλογα µε το πώς θα επιλυθεί είναι το Κυπριακό, ένα
πρόβληµα εισβολής και κατοχής του βόρειου τµήµατος της Κύ-
πρου από την Τουρκία. Και εάν επιµένουµε να το επισηµαίνουµε
αυτό, δεν είναι γιατί το έθεσε ο κύριος Πρωθυπουργός στην ει-
σηγητική του οµιλία, αλλά λόγω του γεγονότος ότι δεν είναι αυ-
τονόητο σήµερα για όλους και για όλες. 

Ακριβώς, λοιπόν, λόγω αυτού του γεγονότος, οποιαδήποτε
λύση σηµαίνει πρώτα από όλα, άµεση αποχώρηση όλων των κα-
τοχικών δυνάµεων και κατάργηση του καθεστώτος των εγγυή-
σεων. 

Λύση σηµαίνει ένα κράτος -και όχι δύο κράτη- ενιαίο, µε µία
κυριαρχία, µία ιθαγένεια, µία διεθνή προσωπικότητα, κοινή πα-
τρίδα Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων, χωρίς ξένες βάσεις
και χωρίς ξένους προστάτες. 

Η διαπραγµάτευση, έτσι όπως εξελίσσεται σήµερα, δεν µας
κάνει καθόλου αισιόδοξους. Διεξάγεται κάτω από όρους διχοτο-
µικής λύσης, αφού πρόκειται για επίφαση οµοσπονδίας µη λει-
τουργική, πρόκειται για επικίνδυνη εξέλιξη και για τον κυπριακό
και για τον ελληνικό λαό, στο σύνολό τους. 

Το ΚΚΕ θα συνεχίσει και να παρεµβαίνει καθαρά και άµεσα,
χωρίς να στρογγυλεύει τις θέσεις του, χωρίς να στρογγυλεύει
τις όποιες εξελίξεις, για να χαϊδέψει αφτιά ή για να ρίχνει στάχτη
στα µάτια του λαού µας, να τον αποκοιµίζει από τις δυσκολίες
και από τις αρνητικές εξελίξεις, όπως κάνουν άλλες δυνάµεις,
που µεταδίδουν εν γνώσει τους ψεύτικες νότες αισιοδοξίας, που
δεν πατάνε σε καµµία πραγµατικότητα ούτε σχετίζονται, έστω µε
κάποια στρατηγική, όπως λένε υπογείως και όχι δηµόσια, συνε-
πούς διαπραγµάτευσης. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για άλλη µια φορά σε διάστηµα
ενός χρόνου πραγµατοποιείται συζήτηση στην Ολοµέλεια της
Βουλής για το αγροτικό ζήτηµα. Θυµίζουµε ότι στις 6 Φλεβάρη
του 2016 έγινε συζήτηση για τα προβλήµατα και τα αιτήµατα των
αγροτών, µε πρωτοβουλία της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
κόµµατός µας. 

Ήταν η περίοδος όπου συναντήθηκαν οι αγρότες των µπλό-
κων, που ξεκληρίζονται, οι απεργοί εργάτες, που αγωνίζονται για
το µεροκάµατο, οι άνεργοι που δίνουν τη µάχη για να επιβιώ-
σουν, οι αυτοαπασχολούµενοι επαγγελµατίες που παλεύουν µε
το λουκέτο που τους βάζουν άλλοι, οι νέοι και οι νέες, οι γυναίκες
της λαϊκής οικογένειας. 

Τότε ήταν οµόφωνο το αίτηµα της απόσυρσης του φοροασφα-
λιστικού νοµοσχεδίου, αυτού του εκτρώµατος που αργότερα ψή-
φισε η κυβερνητική πλειοψηφία. 

Η Κυβέρνηση, µέσα στον πολυήµερο αγώνα και τα µπλόκα,
αναγκάστηκε να συζητήσει για τα συγκεκριµένα αιτήµατα των µι-
κροµεσαίων αγροτών, τα οποία σε µεγάλο βαθµό βέβαια, ισχύ-
ουν ακόµη. 

Το κέρδος του αφορολόγητου, που αναγκάστηκε να παραχω-
ρήσει η Κυβέρνηση, κάτω από την αγωνιστική πίεση των µπλό-

κων -πολύ πιο χαµηλό βέβαια, από αυτό που ζητούσαν οι αγωνι-
ζόµενοι αγρότες- είναι µε έκπτωση φόρου µόνο στο αγροτικό ει-
σόδηµα, του κατά κύριο επάγγελµα αγρότη. 

Το όποιο όφελος το αρπάξατε αµέσως µόνο µε την αύξηση
των ασφαλιστικών εισφορών. Κάνατε νέα επιπλέον επιδροµή, µε
αυξήσεις στην προκαταβολή φόρου στον ΦΠΑ, στα καύσιµα,
στον καφέ κ.λπ.. 

Γνωρίζετε τα αιτήµατα των αγροτών και την πραγµατικότητα,
την οποία βιώνουν: Ανασφάλιστοι, µε αδυναµία να πληρώσουν
τις αυξηµένες ασφαλιστικές εισφορές που επιβάλατε, µε τερά-
στιο κόστος παραγωγής από την αύξηση του ΦΠΑ στα αγροτικά
µέσα και εφόδια από 13% σε 24%, από την κατάργηση της επι-
στροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης αγροτικού πετρε-
λαίου, µε κουτσουρεµένες ή καθόλου αποζηµιώσεις από τις
προηγούµενες καταστροφές, µε χαµηλές τιµές και απλήρωτη
παραγωγή. 

Και αν µέσα σε όλα αυτά προσθέσουµε και τις µεγάλες κατα-
στροφές αυτών των τελευταίων ηµερών, από την πρόσφατη κα-
κοκαιρία, που προστίθενται στις προηγούµενες αποζηµιώσεις
που δεν έχουν δοθεί ακόµα στην πλειοψηφία των περιπτώσεων,
χωρίς καµµιά αποκατάσταση, µπορεί καθένας εδώ µέσα και έξω
από αυτή την Αίθουσα να καταλάβει το µέγεθος του προβλήµα-
τος. 

Κάνετε το κορόιδο, όταν οι αγρότες ζητούν αφορολόγητο πε-
τρέλαιο, όπως έχουν σήµερα οι εφοπλιστές. Χρειάζεται άµεση
µείωση της τιµής του αγροτικού ρεύµατος κατά 50% για µικρο-
µεσαίους αγρότες, όπως έχουν οι βιοµήχανοι, στους οποίους κά-
νετε, επίσης, νέες µειώσεις στην τιµή του ρεύµατος. 

Γνωρίζετε ότι χιλιάδες µικροπαραγωγοί επιβιώνουν µε συµ-
πληρωµατικό εισόδηµα, ότι συνταξιούχοι αγρότες εξήντα επτά,
εβδοµήντα, εβδοµήντα πέντε χρονών αναγκάζονται να καλλιερ-
γούν. Αυτοί δεν έχουν αφορολόγητο στο αγροτικό εισόδηµα και
µάλιστα, τους απειλείτε µε περικοπές της τάξης του 60% στη
σύνταξη, στις ενισχύσεις ή και στα δυο. 

Δεν ξέρει µήπως η Κυβέρνηση ότι οι φτωχοί αγρότες δεν φο-
ρολογούνται µε το πραγµατικό καθαρό εισόδηµά τους, αλλά µε
βάση τα τεκµήρια διαβίωσης, που έχει όλος ο κόσµος; Αυτά τα
ξέρει πολύ καλά η Κυβέρνηση, βέβαια, αλλά αντί να απαντήσει
σε αυτά, συκοφαντεί πραγµατικά τους αγρότες. Λέει ότι µια νέα
κλιµάκωση των αγώνων δηµιουργεί πολιτική αναταραχή. Μιλάει
για υποκινούµενους εποχικούς αγώνες, για άγνωστα αιτήµατα
και άλλα φαιδρά. 

Είναι πρόκληση να παρουσιάζετε τους αγρότες πότε ως απα-
τεώνες που φοροδιαφεύγουν, πότε ως πιο ευνοηµένους σε σχέ-
ση µε τους πάµπτωχους, τους άνεργους, που δηµιουργεί ο ίδιος
ο καπιταλισµός, το σύστηµα που υπηρετείτε και η πολιτική όλων
των κυβερνήσεων και η δική σας. 

Όµως, όλα αυτά δεν είναι καινούργια. Μας τα είπαν και οι προ-
ηγούµενοι από εσάς αυτά τα επιχειρήµατα µε τα ίδια ή παραπλή-
σια λόγια. Όλα αυτά τα κόλπα µε τους εκβιασµούς, τις απειλές,
τον εκφοβισµό τα χρησιµοποιούσε και τα χρησιµοποιεί κάθε αν-
τιλαϊκή κυβέρνηση. 

Τα ίδια λέτε, όπως και πέρυσι, κύριοι της Κυβέρνησης, στους
χιλιάδες αγρότες που παλεύουν να επιβιώσουν, «ελάτε να συζη-
τήσουµε πώς και πότε θα σας σφάξουµε». 

Τα µνηµόνια και η ΚΑΠ είναι εργαλεία που επιταχύνουν το ξε-
κλήρισµα της αγροτιάς και το πέρασµα της γης και της αγροτι-
κής παραγωγής, στα χέρια λίγων καπιταλιστών που δραστη-
ριοποιούνται στον αγροτικό τοµέα. Μέτρα του τρίτου µνηµονίου
που πέρασαν στον προϋπολογισµό του 2017, µεταξύ των άλλων,
επιβαρύνουν µικροµεσαίους αγρότες µε 92,7 εκατοµµύρια ευρώ
ασφαλιστικές εισφορές, τη στιγµή που το 60% από αυτούς αδυ-
νατεί να ανταποκριθεί και στις µέχρι σήµερα πιο χαµηλές εισφο-
ρές του. 

Οι κεφαλαιοκράτες σε τούτη εδώ τη χώρα δεν φορτώνονται
βάρη από τις κυβερνήσεις, γιατί είναι δικές τους κυβερνήσεις,
είναι κυβερνήσεις της τάξης τους. Όλα τα βάρη της κρίσης, όλα
τα βάρη των µνηµονίων τα φορτώνεται ο λαός µας. Τα κέρδη
τους, τα ελλείµµατα και τα πλεονάσµατά τους στάζουν από το
αίµα του. Οι εφοπλιστές έχουν δεκάδες νόµιµες φοροαπαλλαγές
και παίρνουν αφορολόγητο το πετρέλαιο για τα καράβια τους,

4072 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αλλά ο µικροµεσαίος αγρότης το πληρώνει πανάκριβα. 
Είστε σε συγχορδία, τα κόµµατα της συγκυβέρνησης του ΣΥ-

ΡΙΖΑ, τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, από τη Νέα Δηµο-
κρατία και το ΠΑΣΟΚ µέχρι τα τσιράκια, τους υπόδικους του
κεφαλαίου, τους δουλέµπορους της ναζιστικής Χρυσής Αυγής,
όλοι εσείς, τέλος πάντων, που µιλήσατε µέχρι τώρα. Όλοι σας
δηµαγωγείτε για τη σηµασία της πρωτογενούς παραγωγής, για
την ανάγκη –λέτε- παραγωγικής ανασυγκρότησης, για την ανα-
τροπή του παραγωγικού µοντέλου, για την ατµοµηχανή της ανά-
πτυξης και άλλα διάφορα τέτοια, που ίσως σε κάποιους ακού-
γονται και όµορφα. 

Κοροϊδεύετε, όµως, τους αγρότες, προσπαθώντας να κρύψετε
ότι η πρωτογενής παραγωγή µέσα σε αυτό το σάπιο σύστηµα
καθορίζεται, υποτάσσεται τελικά στις σχέσεις που συµφέρουν
τον µεγαλέµπορο, τον βιοµήχανο, τις τράπεζες, δηλαδή αυτό
που λέµε, «τον ίδιο τον καπιταλιστικό τρόπο παραγωγής». 

Το τι και πώς θα παραχθεί καθορίζεται από το κίνητρο του κέρ-
δους. Και όχι βέβαια, από την επιδίωξη ενός κέρδους του µικρού
ή έστω του σχετικά µεσαίου αγρότη παραγωγού και της οικογέ-
νειάς του. Γι’ αυτό η αγροτική παραγωγή δεν µπορεί πραγµατικά
να ικανοποιήσει τις διατροφικές ανάγκες του λαού µας, αφού πα-
ράγονται και εξάγονται ή εισάγονται προϊόντα µόνο και µόνο µε
στόχο το καπιταλιστικό κέρδος, το κέρδος των µεγαλεµπόρων,
το κέρδος των βιοµηχάνων και όχι βέβαια αυτό που συµφέρει τον
αγρότη που παράγει, το σύνολο του ελληνικού λαού.

Η κερδοφορία αυτών των λίγων καθορίζει, παραδείγµατος
χάριν, το ότι εξάγει σήµερα η Ελλάδα σκληρό σιτάρι και εισάγει
µαλακό σιτάρι, που θα µπορούσε βέβαια, να παραχθεί και εδώ.
Αυτή καθορίζει την αναδιάρθρωση του τοµέα του αγελαδινού γά-
λακτος, που οδήγησε το 2014 την αυτάρκεια σε γάλα στο 60%
περίπου των αναγκών. Γι’ αυτό εισάγουµε δεκάδες χιλιάδες τό-
νους ζάχαρη και συρρικνώθηκε η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης,
που την ξεπουλάτε ξεδιάντροπα. Το ίδιο συµβαίνει και µε άλλα
προϊόντα, µε τα όσπρια, τα πουλερικά, τα κηπευτικά.

Λέτε ότι νοιάζεστε για την ντόπια παραγωγή, ενώ κρύβετε ότι
οι παραγωγικές δυνατότητες της χώρας καταστρέφονται εξαι-
τίας αυτής της καπιταλιστικής οργάνωσης της παραγωγής, της
οικονοµικής κρίσης, της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της ανισόµετρης
θέσης της Ελλάδας µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Σε τέτοιες συζητήσεις στήνεται πάντα το εξής θέατρο του πα-
ραλόγου: Να συµφωνείτε και ταυτόχρονα να διαφωνείτε, όπως
έγινε και σήµερα ανάµεσα στον κ. Τσίπρα και στον κ. Μητσοτάκη.
Έχετε στόχο να κάµψετε τις λαϊκές αντιστάσεις, εξαπατώντας
µε τις κάθε φορά δήθεν εναλλακτικές φιλολαϊκές λύσεις, που
αναζητείτε εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των λυκοσυµµαχιών
σας. Με αυτούς, όµως, τέτοιες λύσεις δεν υπάρχουν. 

Υπάρχει πείρα αρκετή πλέον. Υπάρχει αρκετή πείρα ήδη από
την ένταξη της Ελλάδας στην ΕΟΚ το 1981, πείρα µετατροπής
του αγροτικού–εµπορικού ισοζυγίου από θετικό σε αρνητικό. 

Με την πολιτική των κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας και
ΠΑΣΟΚ το αποτέλεσµα ήταν η καταστροφή εγχώριων παραγω-
γικών δυνάµεων. Εκατοντάδες χιλιάδες µικροµεσαίοι αγρότες,
αν και υποτάχθηκαν σε αυτό, ακολουθώντας τους ευρωκοινοτι-
κούς κανονισµούς που υπήρχαν, τις ποσοστώσεις, τις απαγορεύ-
σεις της ΚΑΠ, τις αναδιαρθρώσεις σε καλλιέργειες, τελικά ξε-
κληρίστηκαν. Αυτό είναι το αποτέλεσµα της πολιτικής σας. 

Συρρικνώθηκαν παραδοσιακές καλλιέργειες και βιοµηχανικοί
κλάδοι, µε πρώτη ύλη από την αγροτική παραγωγή –η ζάχαρη, ο
καπνός, η κλωστοϋφαντουργία, η υποδηµατοποιία- και ενισχύ-
θηκε παράλληλα η κυριαρχία των µονοπωλιακών οµίλων, ιδιαί-
τερα στην κτηνοτροφική παραγωγή, στη συγκέντρωση των
αγροτικών προϊόντων, στην παραγωγή και εµπορία των τροφί-
µων.

Από αυτούς τους στόχους και αυτές τις πολιτικές δηµιουργή-
θηκαν τα ελλείµµατα του κράτους, άδειασαν τα ασφαλιστικά τα-
µεία και τώρα για µια ακόµα φορά ενοχοποιούν τους εργαζό-
µενους, τους συνταξιούχους, τους αγρότες γι’ αυτό.

Σύντοµα, αποδείχτηκαν πολύ στενά τα λεγόµενα «αριστερά»
όρια των διαπραγµατεύσεων της νέας Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ,
εντός της λυκοσυµµαχίας. Δεν είναι µε το µέρος του µικροµε-
σαίου αγρότη παραγωγού. Επιδιώκει µόνο τη βελτίωση της

θέσης του µεγάλου ελληνικού κεφαλαίου, δηλαδή των λίγων αε-
τονύχηδων µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το πολύ πολύ. 

Γι’ αυτό και η Νέα Δηµοκρατία, όταν κάνει κριτική στην Κυβέρ-
νηση, συνειδητά αποπροσανατολίζει, για να µπερδεύει και για να
εξαπατά και αυτή τους αγρότες. Δεν λέει την αλήθεια για την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και την ΚΑΠ. 

Είναι κοροϊδία, λέµε εµείς, η δήθεν αντίθεση Δεξιάς–Αριστε-
ράς, νεοφιλελεύθερης ή αριστερής πολιτικής από την άλλη. 

Πολλοί αγρότες µπορεί ακόµα να πιστεύουν ότι υπάρχουν και
περιθώρια επιστροφής σε κάποιες καλύτερες µέρες, όπως ήταν
βέβαια κάποιες τέτοιες στο παρελθόν. Τους λέµε, µε κάθε ειλι-
κρίνεια, ότι αυτό δεν είναι ρεαλιστικό. Ήδη πλέον έχει µπει στη
ζωή, η κάθε κρατική κοινοτική πολιτική να ενισχύει όλο και πε-
ρισσότερο µόνο τη µεγάλη καπιταλιστικά οργανωµένη πρωτο-
γενή ή δευτερογενή παραγωγή. Αυτό εξυπηρετεί και η νέα ΚΑΠ
και τα διάφορα προγράµµατα αγροτικής ανάπτυξης.

Κύριοι της Κυβέρνησης και των άλλων κοµµάτων, το νέο Πρό-
γραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, όπως και τα προηγούµενα, για τα
οποία κόπτεσθε γύρω από τους στόχους απορροφητικότητας,
αποδοτικότητας, εξωστρέφειας, καινοτοµίας, βιολογικών καλ-
λιεργειών και άλλα, είναι για τους λίγους. 

Αφορούν τους εµποροβιοµήχανους, ορισµένους µόνο µεγα-
λοαγρότες καπιταλιστές, αφού απαιτούνται για την ένταξη σε
αυτά δεκάδες χιλιάδες ευρώ ίδια συµµετοχή. Για τους πολλούς
-και πάλι όχι για όλους- θα µείνουν τα ψίχουλα από το φαγοπότι
των οµίλων.

Για παράδειγµα, στις είκοσι χιλιάδες νέους αγρότες του προ-
γράµµατος δίνεται από 17.000 έως 22.000 ευρώ σε διάστηµα
τριών, τεσσάρων χρόνων, αν και γνωρίζετε ότι µε αυτά τα ποσά
δεν στήνεται αγροτικό νοικοκυριό. Από χέρι, τους στέλνετε στη
θηλιά του τραπεζικού δανεισµού ή στην εγκατάλειψη της καλ-
λιέργειας, µετά το τέλος του προγράµµατος, όπως γίνεται συνή-
θως.

Τα αποτελέσµατα του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης
2007-2013, ύψους 4,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ, όπως τα αποτι-
µάτε, είναι ότι µεγάλωσε η δυσκολία επιβίωσης σε νέα τµήµατα
αγροτών, λόγω αύξησης του κόστους. Νέοι και µικροί βιοκαλ-
λιεργητές εγκατέλειψαν τα προγράµµατα. Παραµένει γερασµέ-
νος ο αγροτικός πληθυσµός. 

Αυξήθηκε, και µάλιστα σε συνθήκες οικονοµικής κρίσης, η
εξωστρέφεια και η κερδοφορία, ιδιαίτερα σε κλάδους, µόνο µε
µεγάλη συγκέντρωση στα χέρια λίγων, όπως είναι στις ιχθυοκαλ-
λιέργειες, σε κτηνοτροφικά, οπωροκηπευτικά, εµφιαλωµένα πο-
τά, λάδι και ελιές. Οι υπόλοιποι, η πλειοψηφία δηλαδή, βρίσκον-
ται στη µιζέρια, στη φτώχεια και στα χρέη.

Η κάρτα του αγρότη έχει βασικά στόχο να εξασφαλίσει σί-
γουρα κέρδη στον τραπεζίτη. Αυτό εξυπηρετούν οι αλλαγές στη
χρήση γης, οι επιδοτήσεις, οι τρόποι φορολογίας εισφορών
κ.λπ.. Τελικά, από αυτό εξαρτάται και το κόστος παραγωγής, το
γεγονός δηλαδή ότι είναι πολύ ανεβασµένο αυτό, ενώ οι τιµές
πώλησης στον έµπορο είναι πάρα πολύ χαµηλές. Αυτό συµβαίνει
γιατί υπάρχουν µονοπώλια στη βιοµηχανία, στο εµπόριο, στην
ενέργεια, στις µεταφορές, στις τράπεζες, που όλοι µαζί συνθλί-
βουν και υποτάσσουν τον αυτοαπασχολούµενο, τον µικροµεσαίο
αγρότη. 

Αυτό, άλλωστε, σηµαίνει εκείνο που λέει µόνο το ΚΚΕ, καθαρά
και ξάστερα χωρίς φιοριτούρες, ότι αυτό εδώ είναι το κράτος
του µεγάλου κεφαλαίου, των εκάστοτε αστικών κυβερνήσεων µε
όποια σύνθεση και αν έχουν αυτές, που ταυτόχρονα χαρατσώ-
νουν κυριολεκτικά και µατώνουν τον φτωχό, τον µικρό και µικρο-
µεσαίο αγρότη. 

Με όλα αυτά, βέβαια, δεν σηµαίνει ότι η κατάσταση είναι και
αδιέξοδη. Το ΚΚΕ λέει ότι υπάρχει διέξοδος για όλους αυτούς
τους ανθρώπους του µόχθου της αγροτικής παραγωγής. Το ΚΚΕ
παλεύει για τη µόνη λύση, που ειλικρινά συµφέρει τους πολλούς
ενάντια στη φτώχεια, ενάντια στην ανεργία και το ξεκλήρισµα,
για το δρόµο όπου ο λαός µας θα είναι πραγµατικά στην εξουσία
µε κοινωνικοποιηµένες αυτές τις καπιταλιστικές εκµεταλλεύσεις,
τη γη, τα συγκεντρωµένα βιοµηχανοποιηµένα µέσα παραγωγής,
τις κρατικές υποδοµές, το εµπόριο, µε άµεση ένταξή τους στον
κεντρικό πανεθνικό, επιστηµονικό σχεδιασµό για την οργάνωση
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της οικονοµίας, για την ανάπτυξη σε όφελος του λαού. 
Μιλάµε για παραγωγή, δηλαδή µε στόχο την ικανοποίηση,

πρώτα απ’ όλα των µεγάλων λαϊκών αναγκών, της διατροφής του
λαού µας, της εξασφάλισης πρώτων υλών για τη βιοµηχανία και
την ανάπτυξη της βιοµηχανικής παραγωγής. Αυτή η αγροτική πα-
ραγωγή θα αξιοποιεί όλες τις παραγωγικές δυνατότητες πραγ-
µατικά που έχει η χώρα µας, τα συγκριτικά πλεονεκτήµατά µας,
σε σχέση µε άλλες χώρες και εδαφικά και κλιµατολογικά και τε-
χνογνωσίας και επιστήµης και βιοµηχανικής παραγωγής, επεξερ-
γασίας πρώτων υλών, προστασίας του περιβάλλοντος και διαχεί-
ρισης φυσικών πόρων.

Σε αυτή θα έχουν θέση οι νέοι αγρότες µε τεχνική ή επιστηµο-
νική ειδίκευση, µε πραγµατικά καλές, σύγχρονες συνθήκες ερ-
γασίας και ζωής, χωρίς χρέη και τον καθηµερινό κίνδυνο της
καταστροφής, που έχουν σήµερα ως ατοµικοί παραγωγοί.

Η διέξοδος µιας κοινωνικά οργανωµένης παραγωγής µε κρα-
τικό ή συνεταιριστικό τρόπο δεν φοβίζει πλέον κανέναν και καµ-
µία και σε αυτή τη χώρα και σε άλλες χώρες. Σε αυτή την κοινω-
νία, θέση έχουν οι αγρότες µέσω του Αγροτικού Παραγωγικού
Συνεταιρισµού, ο οποίος θα έχει το δικαίωµα χρήσης της γης ως
παραγωγικού µέσου, ενώ θα µειώνει το κόστος παραγωγής µε
την κοινή καλλιεργητική φροντίδα, µε τη συλλογή των προϊόντων,
αξιοποιώντας όλες τις κρατικές υποδοµές.

Είναι η λύση, η οποία απαλλάσσει τους µικροµεσαίους αγρό-
τες µια για πάντα από τις τράπεζες, από τους βιοµήχανους, από
τους µεγαλέµπορους, από τους φόρους. Διασφαλίζει το αγρο-
τικό εισόδηµα, τη διάθεση, τη συγκέντρωση, την αποθήκευση,
τη συντήρηση και τη µεταφορά της αγροτικής παραγωγής, µέσω
ακριβώς αυτού του κεντρικού κρατικού µηχανισµού, που πρέπει
να φτιαχτεί, µε καθορισµένες αναλογίες βέβαια, στην παραγωγή,
κρατικές τιµές στα προϊόντα και προστασία, φυσικά, από φυσικές
καταστροφές. Παρέχει τη δυνατότητα, τα χωριά µας να αποκτή-
σουν µορφωτική, πολιτιστική ζωντάνια, σύγχρονες υποδοµές γε-
νικής παιδείας, υγείας, πολιτισµού, φυσικής αγωγής, αθλητι-
σµού.

Το κοινό µέλλον των πολλών µικροµεσαίων αγροτών µε τους
µισθωτούς εργαζόµενους και στη βιοµηχανία, στο εµπόριο, στις
υπηρεσίες, αλλού, σε άλλους τοµείς βρίσκεται πραγµατικά στην
προσπάθεια απαλλαγής τους από τη σηµερινή καπιταλιστική
ιδιοκτησία, στην οικοδόµηση σχέσεων πραγµατικής κοινωνικής
ιδιοκτησίας, δηλαδή τελικά αυτό που λέµε σοσιαλιστικής οικονο-
µίας.

Αυτή η οικονοµία, αυτή η κοινωνία είναι ρεαλιστική και ακούστε
την πρόταση του ΚΚΕ, που δεν πέφτει και πολύ συχνά έξω, γιατί
εκεί οδηγείται, όχι µόνο η Ελλάδα µε την οργάνωση και την πάλη
των εργαζοµένων, των αγροτών, όλου του λαού και τη συµµαχία
µεταξύ τους, αλλά ολόκληρη η ανθρωπότητα. Είναι ρεαλιστική,
γιατί συµφέρει πρώτα απ’ όλα την εργατική τάξη, τον εργαζό-
µενο λαό, τα λαϊκά στρώµατα, τους βιοπαλαιστές αγρότες, που
είναι στα χωράφια. Αυτούς ενδιαφέρει αυτός ο συνεταιριστικός
τύπος οργάνωσης της αγροτικής παραγωγής, που δεν έχει, βέ-
βαια, τίποτα το κοινό µε τις διάφορες συνεταιριστικές οργανώ-
σεις, που γνωρίσαµε µέχρι σήµερα, µε τη συµβολή όλων µέχρι
τώρα και της σηµερινής Κυβερνήσεως και που ακούσαµε και από
τον Πρωθυπουργό να λέει εισηγητικά, ότι ενδιαφέρεται να τους
αναπτύξει, ούτε βεβαίως µε αυτές που υπόσχεσθε για τη νέα ΠΑ-
ΣΕΓΕΣ, που την καταργήσατε ως αµαρτωλή τότε και τώρα δεί-
χνετε µετανιωµένοι και θέλετε να την ξαναστήσετε.

Οι σηµερινές οµάδες παραγωγών και οι συνεταιρισµοί είναι
προετοιµασία να µην κυνηγά το πολύ µεγάλο ψάρι το πολύ
µικρό, αλλά να φάει πρώτα απ’ όλα το µεσαίο. Σε αυτό είστε στα-
θεροί και αµετανόητοι.

Το ΚΚΕ υποστηρίζει τους αγώνες επιβίωσης, τα αιτήµατα της
µαχόµενης µικροµεσαίας αγροτιάς, όπως και της αγροτιάς, των
µισθωτών, των επιστηµόνων µε µπλοκάκι, των άλλων επαγγελ-
µατιών, των αυτοαπασχολούµενων στις πόλεις. Αντιπαλεύει την
ανεργία και µε τη συνολική πολιτική του και µε τη στήριξη άµε-
σων διεκδικήσεων και στόχων πάλης. Το ΚΚΕ θέτει όλες τις δυ-
νάµεις του, για να αποσπάσουν ό,τι µπορούν σήµερα ή έστω, να
ανακόψουν νέα αντιλαϊκά µέτρα οι αγρότες, οι υπόλοιποι εργα-
ζόµενοι. Είναι µεγάλη κατάκτηση των περσινών αγώνων η Πανελ-

λαδική Συντονιστική Επιτροπή και το πλαίσιο πάλης της, η κοινή
δράση των αγροτών µε την εργατική τάξη και η δυνατότητα από
καλύτερη αφετηρία να οργανωθεί νέα κλιµάκωση του αγώνα.

Στις 23 Γενάρη, από ότι πληροφορηθήκαµε, οι αγρότες έχουν
δώσει το νέο ραντεβού τους στα µπλόκα, στα συλλαλητήρια, στις
κινητοποιήσεις. Το ΚΚΕ, µε όσες δυνάµεις διαθέτει, θα βρίσκεται
εκεί και εδώ µέσα, διεκδικώντας, παλεύοντας, πιέζοντας, µε κάθε
µέσο, την Κυβέρνηση, το κράτος οπουδήποτε µπορεί, µέχρι και
το Ευρωκοινοβούλιο, την Ευρωπαϊκή Ένωση, έτσι ώστε να ικα-
νοποιηθούν άµεσα ζωτικά αιτήµατα των αγροτών και φυσικά, να
ανοίξει µέσα από αυτή τη διαδικασία της οργάνωσης, του οργα-
νωµένου αγώνα, της συνεχούς πάλης τους, ο δρόµος για να επι-
λυθούν οριστικά τα προβλήµατα, µε βάση την πρόταση, που µό-
λις πριν σας καταθέσαµε.

Μπροστά µας είναι ο δρόµος για τη λαϊκή, κοινωνική, οικονο-
µική και πολιτική διέξοδο και προοπτική. Ο αγώνας, βέβαια, δεν
είναι εύκολος, θα είναι δύσκολος. 

Όµως, αυτή η κοινωνική συµµαχία µε ισχυρό ΚΚΕ είναι µονό-
δροµος για πραγµατική αλλαγή στον αρνητικό συσχετισµό, που
υπάρχει σήµερα, ανάµεσα σε εκµεταλλευτές και εκµεταλλευό-
µενους, προϋπόθεση για µια οικονοµία και κοινωνία µε κριτήριο
µόνο και αποκλειστικά τη λαϊκή ευηµερία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και εµείς, κύριε Κουτσούµπα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τρεις σπουδαστές και ένας εκπαιδευ-
τικός συνοδός τους από το ΙΕΚ Δηµοσιογραφίας Αµπελοκήπων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Ένωσης Κεντρώων κ. Βασίλης Λεβέντης, για είκοσι λεπτά.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Καληµέρα σας κύριοι Υπουργοί, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές.

Έγινε και συνεχίζεται στη Γενεύη η Σύνοδος για το Κυπριακό.
Εγώ είχα πει στον κ. Τσίπρα να µην προσδοκά τίποτα, διότι η
Τουρκία, είναι η Τουρκία! Εκτός αν κάποιοι έχουν αυταπάτες. 

Ο κ. Αναστασιάδης έχει τον πρώτο λόγο. Αυτός διεξάγει τις
διαπραγµατεύσεις και εµείς συµπαριστάµεθα ως Ελλάδα. Να
συµπαριστάµεθα ως Ελλάδα. Όµως, το φιάσκο ήταν δεδοµένο. 

Πώς πάµε σε µια σύνοδο, όταν δεν έχουµε εξασφαλίσει µια
στοιχειώδη υποχώρηση από την άλλη πλευρά. Το Κυπριακό είναι
ένα θέµα ζωτικής σηµασία για τα εθνικά συµφέροντα. Αν δεν έχει
εξασφαλιστεί κάτι, γιατί πάµε στη σύνοδο; Οι Τούρκοι χρησιµο-
ποιούν την κάθε σύνοδο για τα Ελληνοτουρκικά, για να θέτουν
νέες αξιώσεις. Το ξέρετε. 

Ο Γεώργιος Μαύρος το 1974 πέτυχε µια σειρά καταδικαστικών
αποφάσεων στο Συµβούλιο Ασφαλείας, για την Τουρκία. Και
όταν βγήκε ο Καραµανλής το 1974 στις εκλογές –αυτά τα κατα-
δικαστικά ψηφίσµατα τα πέτυχε η Κυβέρνηση Εθνικής Ενότητας-
επισκέφθηκε ο Γεώργιος Μαύρος τον τότε κερδίσαντα τις εκλο-
γές Καραµανλή Κωνσταντίνο και του είπε: «Προς Θεού! Μην
πάτε σε απευθείας διάλογο µε τους Τούρκους, διότι ακυρώνετε
αυτά τα ψηφίσµατα. Αυτοί, θέλουν διµερείς σχέσεις, ακριβώς για
να ακυρώσουν τα ψηφίσµατα και να χορεύουν την Ελλάδα στο
ταψί.». Ο Καραµανλής είπε: «Προς Θεού, κύριε Πρόεδρε! Θα
πάµε σε διµερείς;». Δεν πέρασε µία εβδοµάδα και εξάγγειλε δι-
µερείς ο Καραµανλής. 

Δυστυχώς, παρ’ όλο που τον λέµε Εθνάρχη, αν κάτσουµε και
µετρήσουµε για το τι έχει προσφέρει αυτός ο Καραµανλής και τι
ζηµιές έχει κάνει, δεν ξέρω! Για τον γέρο µιλάω. Για τον νέο αφή-
στε το! Και µόνο που υπέγραψε 3% το Μάαστριχτ -το ξέραµε
όλοι- και το πήγε 16%, έπρεπε να είναι φυλακή. Λυπούµαι που το
λέω. Το λέω γιατί στη Γερµανία πάει φυλακή ο Καγκελάριος αν
υπερβεί το έλλειµµα το 3%. 

Στη Γερµανία έχουν κάνει νόµο και πάει φυλακή ο Καγκελά-
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ριος. Στην Ελλάδα το πήγε Πρωθυπουργός 16% και είµαστε µια
χαρά! Και λιµουζίνες και παρατάξεις τιµών ενώπιον του Καρα-
µανλή που πήγε το 3%, 16%! Αυτή είναι η µεγάλη προσφορά του
νεότερου! 

Λέω για τον γέρο που τον λέµε «Εθνάρχη». Του είπε ο Γεώρ-
γιος Μαύρος: «Ποτέ µην πάτε σε διµερείς επαφές».

Και το είπα και του Τσίπρα, γιατί µου είπε ο Τσίπρας: «Εγώ θα
πάω στη Γενεύη, αν τα κατώτερα κλιµάκια έχουν πετύχει προ-
σέγγιση». Του λέω: «Να µην πας καθόλου µε τον Ερντογάν, γιατί
ο Ερντογάν θα αρχίσει τις τρέλες, θα αρχίσει για Έβρο, θα αρ-
χίσει για νησιά». Και η άποψή µου είναι –επιµένω ακόµη- όλοι οι
Βουλευτές να δώσουµε από τρεις µισθούς και να ξεκινήσει. Όσοι
έχουν πάνω από 1.500 ευρώ σύνταξη ή µισθό να µαζέψουµε από
200 ευρώ τον µήνα από τον καθένα για να παραγγείλουµε
τριάντα αεροπλάνα F35. Ο Τούρκος αυτή µόνον τη γλώσσα κα-
ταλαβαίνει, κατά τον Βασίλη Λεβέντη. Θέλετε εσείς ανεξόπλιστη
τη χώρα; Θα πάρετε και την ευθύνη. Άµα είναι η χώρα ανεξόπλι-
στη, θα πάρετε και την ευθύνη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Να κάνουµε πόλεµο;
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Όχι να κάνετε πόλεµο. Τότε εντάξει, να µείνουµε ξεβράκωτοι, να
έρθει στην Οµόνοια ο Τούρκος να πίνει καφέ. Όπως θέλετε, δική
σας είναι η απόφαση, εσείς κυβερνάτε, αλλά να ξέρετε κάθε κυ-
βερνών, έχει και ευθύνη, η οποία ευθύνη δεν µετριέται τώρα. Με-
τριέται όταν προκύψει πρόβληµα.

Ελέχθη κάτι και γράφτηκε στις εφηµερίδες για τον εκλογικό
νόµο, ότι σκέπτεται ο Πρωθυπουργός να αλλάξει τον εκλογικό
νόµο. Ελπίζω να είναι ψέµα αυτό το πράγµα, διότι τον εκλογικό
νόµο επιχειρήσαµε σε αυτήν τη Βουλή να τον αλλάξουµε προ τρι-
µήνου και δεν τα καταφέραµε. Το ΠΑΣΟΚ ψήφισε ενισχυµένη και
προσέφερε πενήντα έδρες δώρο στον κ. Μητσοτάκη.

Έχει κανένα στοιχείο ο κύριος Πρωθυπουργός ότι αλλάζει η
στάση του ΠΑΣΟΚ; Αν έχει τέτοια στοιχεία, ας το επαναφέρει.
Τότε έχει αξία. Μετά λέει, θα κάνει 2% το όριο εισόδου. Με 2%
όριο εισόδου υπάρχει κίνδυνος να µπει τούρκικο κόµµα µέσα
εδώ στη Βουλή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αγριεύετε τώρα.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Δεν κάνω διάλογο µαζί σας. Αφήστε να µιλήσω. Μάθετε να
ακούτε κιόλας. Τουλάχιστον, όταν φύγετε από Βουλευτής, να
σας µείνει κάτι, να έχετε διδαχθεί κάτι, γιατί πολλοί φεύγουν από
Βουλευτές και δεν έχουν διδαχθεί τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Λεβέντη, µην απαντάτε κι εσείς, γιατί δεν έχουµε απεριόριστο
χρόνο.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ναι, δεν θέλω διάλογο µε τον κύριο.

Με το 2% κινδυνεύουµε να φέρουµε τους Τούρκους στην Αί-
θουσα αυτή. Εσείς θα το αποφασίσετε.

Μετά λέει για το σπάσιµο των περιφερειών. Όταν σπάνε οι πε-
ριφέρειες -έστω της Αθήνας, που έχει σαράντα τόσες και θα γίνει
δια τρία, δια του πόσο δεν ξέρω θα γίνει- πρέπει τα κόµµατα να
πιάνουν το µέτρο για την πρώτη κατανοµή. Δηλαδή, ένα κόµµα
σε µία περιφέρεια δέκα Βουλευτών, για να βγάλει Βουλευτή από
την πρώτη κατανοµή, πρέπει να πάρει 10%. Νοµίζω ότι αυτήν τη
στιγµή πάνω από 10% έχουν µόνον δυο κόµµατα µέσα εδώ. Οι
υπόλοιποι Βουλευτές θα βγουν την άλλη µέρα το µεσηµέρι τε-
λείως τυχαία.

Εγώ, που αρνούµαι την κατανοµή των µεγάλων περιφερειών,
δεν το κάνω γιατί έχω κανένα κέρδος, αλλά πρέπει τα κόµµατα
να γνωρίζουµε πού εκλέγουµε τους Βουλευτές. Και βλέπω ότι
στην Αίθουσα αυτή µόνον ο κ. Κουτσούµπας –και το λέω προς
έπαινό του- κάπου που τον είδα, είναι κατά της κατάτµησης. Οι
άλλοι λένε ότι µε την κατάτµηση επιφέρεται κάθαρση. Τι κά-
θαρση επιφέρεται; Αν ένας Βουλευτής είναι κλέφτης είτε στη µο-
νοεδρική των Γρεβενών είτε στην Αθήνα, θα κλέψει. Είναι δύ-
σκολο –λέει- να κάνεις εκλογικό αγώνα. Ο εκλογικός αγώνας πώς
γίνεται; Πόρτα-πόρτα; Έτσι γίνεται ο εκλογικός αγώνας; Δεν νο-
µίζω. Είµαστε µια σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα. Υποτίθεται, λει-
τουργούν τα µέσα ενηµέρωσης ισοτίµως. Δεν λειτουργούν;

Εποµένως, η κατάτµηση των περιφερειών θα κάνει κόµµατα,

πλην των δύο, να µην γνωρίζουν πού βγάζουν τους Βουλευτές
τους και θα είναι λαχείο συντακτών το πού θα βγει. Μπορεί να
βγει στη Βοιωτία, µπορεί να βγει στα Γρεβενά, όπου έχει υπό-
λοιπα, όπου είναι ο λογάριθµος εκεί προσφερόµενος κ.λπ.. Αυτοί
που το προβάλλουν, δεν καταλαβαίνω τι σκοπεύουν, ιδιαίτερα
όταν είναι κόµµατα κάτωθεν του 10%. Χαρακίρι θέλουν να κά-
νουν;

Αλλά και δεν καταλαβαίνω τη συζήτηση. Δηλαδή, το ΠΑΣΟΚ
θα ψηφίσει αυτή τη φορά την απλή; Μακάρι. Αν έχετε τέτοια
στοιχεία, φέρτε αύριο το πρωί την απλή.

Εµείς ως Ένωση Κεντρώων, επειδή έχουµε ανατραφεί πολιτικά
µε την απλή αναλογική και είναι παρακαταθήκη από την εποχή
του Αλεξάνδρου Παπαναστασίου, εµείς θα την ψηφίσουµε, όποια
κυβέρνηση κι αν φέρει την απλή αναλογική και ας συγκρουόµα-
στε µε όλους. Δεν µας ενδιαφέρει. Είναι µείζον το θέµα, γιατί θε-
ωρούµε ότι γυρίζει σελίδα η χώρα και πάµε σε διαφάνεια, σε
εξυγίανση του πολιτικού βίου.

Με τις αυτοδύναµες κυβερνήσεις και µε τα µπόνους πενήντα
εδρών, ακόµα και να µειωνόταν το µπόνους σε τριάντα έδρες,
πιστεύω ότι είναι κλοπή εδρών. Μιλάνε οι Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας -κάπου έκατσα και κουβέντιασα µε έναν- για «κυ-
βερνησιµότητα». Λέει, ναι µεν αξία έχει η αναλογικότητα της
ψήφου, αλλά η κυβερνησιµότητα. Τι είναι η κυβερνησιµότητα;
Δηλαδή, επιδότησε το κόµµα, για να κάνει κυβέρνηση. Ξέρετε
πόσο καλύτερος θα ήταν και ο ΣΥΡΙΖΑ αν του έλειπαν οι πενήντα
έδρες; Ξέρετε πόσο σοβαρό κόµµα θα ήταν σήµερα και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Εγώ το λέω και σε εσάς τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Ξέ-
ρετε πόσο καλύτερο κόµµα θα ήταν, πολύ πιο σκεπτόµενο για
συναίνεση, αν είχε µόνο τους εκατόν πέντε, που του αναλογούν
και όχι τους εκατόν σαράντα πέντε µε τα µπόνους; Και η Νέα Δη-
µοκρατία ξέρετε πόσο διαφορετική θα ήταν, αν δεν ήλπιζε να
πάρει σαν πρώτο κόµµα εκατόν σαράντα δύο, εκατόν σαράντα
τρεις και ήξερε ότι θα πάρει εκατόν πέντε; Ξέρετε πόσο πιο συ-
νεργάσιµοι, πόσο πιο διαφορετικοί θα ήταν, πιο δηµοκρατικοί;
Αυτά τα µπόνους κάνουν και αλαζονικό ένα κόµµα, το κάνουν αυ-
ταρχικό, χαλάνε την εξουσία, τη διαφθείρουν.

Καθυστερεί η αξιολόγηση. Η Κυβέρνηση λέει «διαπραγµατευό-
µεθα». Ο Μητσοτάκης είπε «Κάντε γρήγορα, γιατί ο χρόνος κο-
στίζει». Το θέµα είναι, γίνεται καµµία διαπραγµάτευση ουσιώδης;
Δηλαδή, εγώ βλέπω ότι ό,τι θέτουν οι ξένοι το κερδίζουν. Υπάρ-
χει κάτι. Δηλαδή οι ξένοι, το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο έχουν
πει 1.200 µεγίστη σύνταξη, µεικτά. Αµφιβάλλετε ότι θα γίνει σε
λίγους µήνες; Αµφιβάλλει κανείς στην Αίθουσα αυτή; Εγώ έχω
δει αίτηµα του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου ότι το ασφαλι-
στικό σύστηµα στην Ελλάδα δεν αντέχει και η µεγίστη σύνταξη
να είναι 1.200 µεικτό. Υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι θα περάσει;
Ότι ο Τσίπρας -ο Ιησούς Χριστός να ήταν- θα µπορέσει να αντι-
σταθεί; Κανένας. Δεν υπάρχει περίπτωση.

Μετά, στα εργασιακά, θέλει ο Τσίπρας να επαναφέρει κάτι
συµβάσεις, που κατήργησε η Βουλή το 2012. Αυτό δεν καταλα-
βαίνει ότι είναι casus belli, γιατί θα θεωρήσουν οι άλλοι ότι σε µια
εποχή που θέλεις ιδιωτικοποιήσεις αυτά όλα συνιστούν εµπόδιο;
Δεν ξέρω. Αυτό είναι βλακώδες από πλευράς ΣΥΡΙΖΑ που το
ζητεί, διότι ήταν µνηµονιακή υποχρέωση και κατάργησε η Βουλή
τις συλλογικές συµβάσεις, για να τις επαναφέρει τώρα, προς
προστασία των συνδικαλιστών. Θα κάτσει η Ευρώπη να το δεχτεί
αυτό το πράγµα, όταν αµφιβάλλει περί της ταχύτητας ή ακόµη
και αν πιστεύουµε ή αν θα γίνουν τελικά κάποιες ιδιωτικοποι-
ήσεις; Εγώ δεν το αντιλαµβάνοµαι αυτό.

Άρα, η αξιολόγηση είναι κάτι το οποίο προσκρούει, γιατί µετά
λένε «δεν δεχόµεθα µετά το ’18 µέτρα». Μα αφού οι ξένοι έχουν
δώσει εγγύηση µέχρι το ’18. Αν το ’18 πτωχεύσει η χώρα, οι ξένοι
τι θα κάνουν; Απολογούνται κι αυτοί στα κοινοβούλιά τους. Μέχρι
το ’18 προστατεύεται η χώρα. Έχει υπογράψει ο Τσίπρας µνη-
µόνιο, έτσι; Μετά το ’18, αν η χώρα ξεφύγει και δεν έχει τα πλε-
ονάσµατα, δεν έχει αυτά που πρέπει να έχει, οι ξένοι Πρω-
θυπουργοί θα είναι απολογούµενοι, κατηγορούµενοι, στα κοινο-
βούλιά τους και στις χώρες τους ότι έκαναν αξιολογήσεις, χωρίς
να πάρουν πρόνοια περί του µέλλοντος, περί του τι θα συµβεί
µετά τη λήξη του προγράµµατος.

Άρα, αν είµαστε ρεαλιστές στην Αίθουσα αυτή, πρέπει να κά-
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τσουµε να συζητήσουµε για όλα και να αφήσουµε τους τσαµπου-
κάδες.

Ξέρετε γιατί το ελληνικό πρόγραµµα κρατάει επτά χρόνια
τώρα; Γιατί άρχισαν οι τσαµπουκάδες. Ο τσαµπουκάς του Σα-
µαρά µε τα Ζάππεια, ο τσαµπουκάς του Τσίπρα µε το να σκίζει
µνηµόνια. Αυτά δεν είναι σοβαρά πράγµατα. Τα άλλα κράτη έφυ-
γαν στα πρώτα δύο χρόνια από το µνηµόνιο, γιατί δεν είχαν τέ-
τοιες λογικές ψηφοθηρίας και εµπαιγµού της κοινωνίας.

Κάποιοι µε κατηγορούν ότι είµαι µε τον Σόιµπλε. Θέλετε να
σας πω κάτι; Όποιος, δηλαδή είναι υπέρ της Ευρώπης και υπέρ
των µεταρρυθµίσεων είναι µε τον Σόιµπλε κι εσείς οι υπόλοιποι
είστε πατριώτες; Αφού, τελικώς, του Σόιµπλε τα υπογράφετε
όλα. Αφού τελικώς, η κατάληξη είναι «ξεβράκωµα» µπροστά στον
Σόιµπλε, είτε «ξεβράκωµα» εκ δεξιών είτε εξ αριστερών. Αυτές
είναι τσάµπα µαγκιές και δεν πιστεύω να σας πιστεύουν πια κά-
ποιοι, δηλαδή ότι διαπραγµατεύεστε και ότι θα επιτύχετε κάτι.

Και στα εργασιακά και στα συνταξιοδοτικά και στα πρόσθετα
µέτρα µετά το 2018, σε όλα θα υπογράψουµε, αλλιώς θα φύ-
γουµε από το ευρώ. Αυτή είναι η θέση µου. Θα κρατήσουµε την
κασέτα και θα δούµε οι µαγκιές και οι µάγκες ποιοι είναι στην Αί-
θουσα αυτή.

Και εγώ πιστεύω ότι εξ αρχής κάναµε το λάθος. Έπρεπε το
2009 να κάνουµε µια εθνική κυβέρνηση, όλων των κοµµάτων και
να κάνουµε µεταρρυθµίσεις και το 2011 θα ήµασταν εκτός µνη-
µονίων.

Ταλαιπωρούµε έναν λαό, έχει γίνει εφιάλτης η ζωή του κόσµου
από τις µαγκιές του Σαµαρά, του Τσίπρα και των διαφόρων, που
θέλουν να βγαίνουν στους άµβωνες και να δίνουν ψεύτικες ελπί-
δες εις τον κόσµο. Αυτή είναι η θέση µου. Θα κρατήσουµε, εί-
παµε, την κασέτα.

Να πούµε και δυο λόγια για το ΠΑΣΟΚ, το οποίο κάνει ανοίγ-
µατα. Παίρνει κόσµο από εδώ και από εκεί. Το να παίρνεις Βου-
λευτές και ιδιαίτερα αποστατούντες από άλλα κόµµατα δεν δίνει
δυναµική ψήφου. Αυτό δεν δίνει δυναµική ψήφου. Δυναµική
ψήφου δίνει το να είσαι σοβαρός κι ο λαός να βλέπει ότι µε νέο
δυναµικό και µε νέο πνεύµα διορθώνεσαι από τα λάθη του πα-
ρελθόντος.

Το ΠΑΣΟΚ πήρε κάποια δάνεια, ύψους 210 εκατοµµυρίων.
Απάντησε πότε θα τα δώσει; Η Νέα Δηµοκρατία άλλα τόσα.
Απαντήσατε; Θέλετε να κυβερνήσετε τη χώρα. Έχετε πληρώσει
τα δάνεια σας ή θέλετε δανεισµένοι να γίνετε και Πρωθυπουρ-
γοί;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Απαντήσαµε.
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Εν πάση περιπτώσει, εγώ πιστεύω ότι δυναµική δεν δίνει το να
παίρνεις, το να στεγάζεις αποστασίες. Δυναµική δίνει το να είσαι
σοβαρός και υπεύθυνος. Αυτά τα στοιχεία δεν τα πολυβλέπω.
Όχι µόνο στο ΠΑΣΟΚ, για να είµαι ειλικρινής, αλλά και σε άλλες
πτέρυγες. Δεν τα πολυβλέπω.

Συναντώ τώρα το τελευταίο διάστηµα να µην βάζουν τις ανα-
κοινώσεις της Ένωσης Κεντρώων στα κανάλια. Αντίθετα, της κ.
Γεννηµατά, του κ. Κουτσούµπα τις βάζουν. Της Ένωσης Κεν-
τρώων δεν τις βάζουν. Πιστεύουν, αλήθεια, κάποιοι ότι δι’ αυτού
του τρόπου θα εξοντώσουν την Ένωση Κεντρώων; Έτσι πι-
στεύετε;

Εγώ πιστεύω κάτι άλλο. Ότι έχετε σχέδιο να παρουσιάσετε το
ΠΑΣΟΚ ως κέντρο, προκειµένου να κάνετε συνεταιρισµό µε τη
Νέα Δηµοκρατία. Δηλαδή, η Νέα Δηµοκρατία, ξέροντας ότι δεν
θα πάρει το 150, χρειάζεται Βουλευτές. Φροντίζει, λοιπόν, για το
ΠΑΣΟΚ. 

Αν πιστεύετε ότι γίνεται ισχυρότερο το ΠΑΣΟΚ µε τον Γιωρ-
γάκη, τότε αντιλαµβάνεστε ότι είστε σε πλήρη πλάνη. Ο Γιωργά-
κης έφερε το µνηµόνιο. Όταν προ έξι µηνών είπαµε –γιατί εγώ
γενικά σαν άνθρωπος είµαι κεντροαριστερός- να γραφτούµε σαν
Ένωση Κεντρώων και τελικά γραφτήκαµε στα κόµµατα του κέν-
τρου, της Ευρώπης, στη Σοσιαλιστική Διεθνή, χωρίς να ξέρω ότι
ο Γιωργάκης είναι εκεί, µε πήρε τηλέφωνο να µε δει. Του λέω
«γιατί θέλεις να µε δεις;» και µου λέει «για τη Σοσιαλιστική Διε-
θνή, γιατί είµαι Πρόεδρος». «Παναγία µου!», λέω και έλαβα πάνω
από δέκα χιλιάδες φαξ και email. Μα, ούτε το χέρι µην δώσεις
σε αυτόν! Του απάντησα ότι «ούτε ραντεβού δεν µπορώ να κάνω

µαζί σου».
Τώρα, πώς θα φέρει ψήφους ο άνθρωπος αυτός, η οικογένεια

αυτή, που διόρισε ένα εκατοµµύριο κόσµο στο δηµόσιο; Βέβαια,
δεν είναι αυτοί οι µόνοι υπεύθυνοι για την πτώχευση της χώρας,
αλλά κατ’ ουσίαν είναι σίγουρο ότι από κει ξεκίνησε.

Εγώ πιστεύω ότι η Νέα Δηµοκρατία απλά φροντίζει να ετοιµά-
σει ένα θυγατρικό κόµµα προς συµπλήρωση. Σφάλλετε, όµως,
έτσι. Καλύτερα να ήσασταν πιο γενναίοι, καλύτερα να απευθυ-
νόσασταν σε όλα τα κόµµατα τίµια, µήπως βρείτε συνεταίρους.
Με το να κατασκευάζετε, όµως, τέτοια πράγµατα, δεν καταφέρ-
νετε τίποτα. 

Μέχρι τώρα το ΠΑΣΟΚ πολέµαγε την Κυβέρνηση. Τώρα, λέει,
πολεµάει και τη Νέα Δηµοκρατία. Άλλαξε στρατηγική. Ας απαν-
τήσουν, λοιπόν: Αν αύριο πιάσει ο Κυριάκος 142 και του λείπουν
8, δεν θα γίνει κυβέρνηση; Με ποια λογική πήγαν και ψήφισαν
προ τριµήνου την ενισχυµένη αναλογική, για να πάρει πενήντα
έδρες; Με την προοπτική της συγκυβέρνησης. Με τι άλλο; Δι’
αυτού του τρόπου, µε την ενισχυµένη αναλογική, έχασαν και έδ-
ρες. Χάνει δυο-τρεις έδρες το ΠΑΣΟΚ, όσο και να πάρει.

Μιλάµε για τους αγρότες. Καλύτερα θα ήταν να µη µιλήσουµε
για τους αγρότες και καλά έκαναν στις οµιλίες τους και ο κ. Τσί-
πρας και ο κ. Μητσοτάκης και µίλησαν πολύ λίγο για τους αγρό-
τες. Ξέρετε γιατί; Διότι αν εις αυτή την Αίθουσα έλθει η οργή των
αγροτών διατυπωµένη, θα πάρουµε δρόµο όλοι. 

Οι αγρότες είναι κατεστραµµένοι. Η πρωτογενής παραγωγή
δεν υπάρχει πια. Η αγροτιά βαίνει εξαφανιζόµενη. Μα το φορο-
λογικό σύστηµα, µα οι συνθήκες, µα ο τρόπος που λειτουργούσε
ο ΟΓΑ, ο ΕΛΓΑ, το ένα, το άλλο, οι αποζηµιώσεις, το τίνι τρόπω
εδίδοντο, όλα αυτά συνιστούσαν έναν εφιάλτη κατά των αγρο-
τών.

Οι αγρότες παλαιότερα έβγαιναν στην εθνική οδό, έκλειναν
τους δρόµους και τούς έδινε κάτι, µισό δισεκατοµµύριο, ο Αν-
δρέας. Βέβαια και αυτό ζηµιά ήταν. Αυταπάτη ήταν και αυτή για
τους αγρότες, γιατί κατ’ ουσίαν τελείωναν οι επιδοτήσεις και ερ-
χόταν το τέλος τους.

Το τέλος δεν σταµάτησε να έρχεται. Αυτά ήταν φιλοδωρήµατα
σαν αυτά που έδωσε ο Τσίπρας τώρα, τριακόσια ευρώ στον κα-
θένα, προκειµένου να σωθεί ο κόσµος. Αντί να τα δώσει στους
ανέργους, που τουλάχιστον θα έτρωγαν και λίγη γαλοπούλα, τα
έδωσε σ’ αυτούς που είχαν έστω ένα µικρό εισόδηµα. Γιατί δεν
τα δίνατε στους καταγεγραµµένους ανέργους; Τουλάχιστον εκεί
θα ψήφιζα κι εγώ, θα ψηφίζαµε όλοι. Τα δώσατε στους συνταξι-
ούχους, θεωρώντας ότι δι’ αυτού του τρόπου οι συνταξιούχοι θα
σας ψηφίσουν. Τέλος πάντων.

Μαθαίνω ότι έχει γίνει µια κίνηση από κάποιους Βουλευτές για
Βουλευτές που έχουν χρήµατα στο εξωτερικό. Καλώ τον κ. Τσί-
πρα να πάρει µια πρωτοβουλία όσοι έχουν λεφτά στο εξωτερικό
να τα επιστρέψουν. Είναι αδιανόητο. Το ακούω παντού όπου
πάω.

Να δεχθώ ότι είναι νόµιµα τα λεφτά που έχουν κάποιοι. Να τα
φέρουν, όµως, εδώ που υπάρχουν capital controls, εδώ που
υπάρχει ο κίνδυνος του «κουρέµατος», εδώ που υπάρχουν όλοι
αυτοί οι κίνδυνοι. Εδώ θα έλθουν τα λεφτά. Δεν είναι ηθικό να
είσαι Υπουργός και να τα έχεις έξω. Δεν λέω ονόµατα τώρα, γιατί
δεν έχει σηµασία.

Σηµασία έχει ότι ο Πρωθυπουργός πρέπει να λάβει πρόνοια.
Να τους δώσουµε δύο µήνες για να τα φέρουν πίσω όλοι και να
κάνουν και δήλωση στο αντίστοιχο γραφείο ότι τα λεφτά που
εδηλώθησαν εκεί, είναι µέσα. Σας παρακαλώ γι’ αυτό, γιατί η τιµή
του πολιτικού κόσµου έχει πληγωθεί πάρα πολύ, σε σηµείο που
να µην µπορούµε να βγούµε έξω.

Όσο για τον αριθµό των Βουλευτών, χρειάζονται τριακόσιοι
στην Αίθουσα αυτή; Είναι τόσο απαραίτητοι; Είναι, για να είστε
κι εσείς µέσα. 

Παρακαλώ θερµά οι Βουλευτές να γίνουν διακόσιοι, γιατί αν
συγκρίνουµε αριθµό Βουλευτών µε πληθυσµούς άλλων χωρών,
πρέπει οι Βουλευτές να µειωθούν. Θα έλεγα ότι εκατόν πενήντα
είναι το σωστό νούµερο, αλλά επειδή αυτό θέλει αναθεώρηση,
για να µην καθυστερήσει, αυτή η Βουλή, πριν κλείσει, να κατε-
βάσει το νούµερο στους διακόσιους Βουλευτές. Θα είναι προς
τιµήν της.
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Επίσης, να κάνει τον µισθό του Βουλευτή τρεισήµισι αντί επτά,
να τον πάει στη µέση. Παρακαλώ θερµά. Εκτός αν θέλετε να µην
µπορείτε να πάτε στις περιφέρειές σας. Τελεία και παύλα.

Και θέλω να πω κάτι για τις συντάξεις, γιατί µε ρωτούν τι κόµµα
είναι η Ένωση Κεντρώων, µνηµονιακό; Τι κόµµα είναι; Λέω, ένα
λεπτό, ρε παιδιά: Υπάρχουν τριακόσιες τριάντα χιλιάδες συντά-
ξεις τριπλές, δηλαδή άτοµα παίρνουν τρεις συντάξεις. Ζήτησα
να συγχωνευθούν σε µία και να βάλουµε ανώτερο πλαφόν το
1.500, που οι ξένοι ζητούν 1.200, αλλά εγώ λέω 1.500. Ένα εκα-
τοµµύριο διακόσιες χιλιάδες άνθρωποι παίρνουν δύο συντάξεις
και ζήτησα να συγχωνευθούν σε µία.

Ζήτησα οι ογδόντα χιλιάδες συντάξεις των πλουσίων να κο-
πούν και αυτά τα χρήµατα εν µέρει να µειώσουν τον ΕΝΦΙΑ και
εν µέρει να δοθούν ως επιδόµατα στους πολύτεκνους, στους
ανάπηρους, στις µονογονεϊκές µάνες. Γιατί δεν το κάνετε αυτό;

Και υπάρχουν Βουλευτές που παίρνουν και τη βουλευτική απο-
ζηµίωση –να µην πω ονόµατα τώρα- και συντάξεις κλπ.. Αυτά
γιατί τα κρατάτε; Τι περιµένετε δηλαδή; Να καεί το σπίτι εντελώς;
Να µην έχουµε µούρη να βγούµε στους δρόµους; Αυτό περιµέ-
νετε;

Ζήτησα από τον Πρωθυπουργό να βγει και να εξηγηθεί, αν θα
γίνουν οι εκλογές µέχρι τις 20 Μαρτίου µε λίστα ή αν θα γίνουν
µετά. Όλο διαψεύσεις, ηµιδιαψεύσεις, ο Σκουρλέτης έτσι, ο
άλλος αλλιώς. Αυτά δεν είναι τίµια πράγµατα. Πρέπει να εξηγη-
θείτε στην κοινωνία.

Διότι, ξέρετε κάτι; Το κατά πόσο οι εκλογές θα γίνουν µε λίστα
ή µε σταυρό αλλάζει τελείως τη δοµή και τη στρατηγική των κοµ-
µάτων. Πώς θα κάνουµε συνδυασµούς όταν είναι µε λίστα; Ή θέ-
λετε σε µία µέρα µέσα να αιφνιδιαστούµε και να κάτσουµε να
ξενυχτήσουµε να κάνουµε συνδυασµούς; Έτσι θέλετε; Είναι
αυτά ηθικά πράγµατα από έναν Τσίπρα, που παριστάνει τον Αρι-
στερό; Τέλος πάντων!

Ήθελα να πω και δυο λέξεις για τα κανάλια. Τα κανάλια σε
πάρα πολλά σηµεία έχουν σταµατήσει να µεταδίδουν ανακοινώ-
σεις της Ένωσης Κεντρώων. Είναι κοινοβουλευτικό κόµµα η
Ένωση Κεντρώων. Και, προφανώς, αντιλαµβάνεστε ότι θα προ-
σφύγουµε εκεί που πρέπει.

Εγώ ξέρω βέβαια ότι υπάρχει σχέδιο, να παρουσιαστεί το
ΠΑΣΟΚ ως κεντρώο και η Νέα Δηµοκρατία ως έχουσα συνεταίρο
το «κεντρώο» ΠΑΣΟΚ. Δεν θα το αφήσει ο λαός αυτό, κύριοι!

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε τον κ. Λεβέντη.

Τώρα να έρθει στο Βήµα ο κ. Σταύρος Θεοδωράκης, ο οποίος
έχει τον λόγο για είκοσι λεπτά. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Έχει µια γλύκα, τελικά, να µιλάς τελευταίος. Δεν διακόπτει
κανείς, για να τελειώσουµε γρήγορα.

Θα ξεκινήσω από τα επίκαιρα. Είναι φανερό, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, ότι η Κυβέρνηση περνάει σε άλλη πίστα. Μετά από
τις προσπάθειες συνεννόησης µε τη διαπλοκή, µετά από πολλά
γεύµατα, πολλούς καφέδες, πολλά ξενύχτια, µε καναλάρχες, µε
εκδότες, µε εργολάβους, µε επίδοξους καναλάρχες και µιντιάρ-
χες, µε ιδιοκτήτες βοσκοτόπων, αποφάσισε να πάρει την υπό-
θεση στα χέρια της και αναλαµβάνει η ίδια πλέον, µε τους αν-
θρώπους της, τους δηµοσιογραφικούς οµίλους.

Η επίλυση των διαρθρωτικών και οικονοµικών προβληµάτων
του ΔΟΛ –αυτός είναι ο όρος- ανετέθη στον κ. Μουλόπουλο, έµ-
πιστο του κ. Τσίπρα και Πρόεδρο του ΔΣ της «ΑΥΓΗΣ».

Προσέξτε τώρα κάποιες µικρές, αλλά σηµαντικές, νοµίζω, συµ-
πτώσεις:

Σήµερα, ο κ. Ψυχάρης, µε αρκετές φορολογικές εκκρεµότητες
πέρασε την πόρτα του ανακριτή, αφού πρώτα χθες το βράδυ
έβγαλε την ανακοίνωση που παρέδιδε το συγκρότηµα στον έµ-
πιστο του κ. Τσίπρα.

Και χθες, επίσης, η κ. Δούρου ανέθεσε τελικά την ανάπλαση
του φαληρικού Δέλτα στον «ΑΚΤΟΡΑ» του κ. Μπόµπολα µε έκ-
πτωση –αυτά που καταγγέλλατε- 53%. Ο κ. Μπόµπολας είναι
γνωστό ότι θέλει να αναλάβει αυτός κάποια στιγµή τον «ΔΟΛ».
Και γίνανε οι απαραίτητες συνεννοήσεις µε την παρουσία κυβερ-

νητικών στελεχών.
Και ο κ. Τσίπρας προσπαθεί να πει ότι, δεν είναι αυτό που νο-

µίζετε. Βέβαια. Γιατί είναι σύνηθες ένα κυβερνητικό κόµµα να
αναλαµβάνει να λύσει τα διαρθρωτικά και οικονοµικά προβλή-
µατα ενός δηµοσιογραφικού συγκροτήµατος. Έχει συµβεί στην
Τουρκία, έχει συµβεί στη Ρωσία, στη Βόρεια Κορέα, στη Βενε-
ζουέλα, σε πολλές χώρες-πρότυπο.

Φοβάµαι, κυρίες και κύριοι, ότι βρισκόµαστε µπροστά σε µια
κυβερνητική επέλαση στα ΜΜΕ. Με µοχλό τις ελεγκτικές και διω-
κτικές αρχές, µε βάση τα υπαρκτά προβλήµατα δανειοδότησης
και σπατάλης που είχαν πολλοί δηµοσιογραφικοί διαγωνισµοί, ο
ΣΥΡΙΖΑ έρχεται και αναλαµβάνει να ελέγξει και να συνετίσει τα
ΜΜΕ που µέχρι χθες καταριόταν.

Ο στόχος είναι βέβαια προφανής: Το όνειρο κάθε εξουσίας,
να µιλούν όλοι µε την ίδια φωνή. ΣΥΡΙΖΑ Α.Ε., τώρα και στα ΜΜΕ.
Νέα διάσταση στην επικοινωνία, νέα διάσταση στην διαπλοκή.

Και εδώ υπάρχει ένα ουσιαστικό ερώτηµα, πέρα από τα συµ-
περάσµατα: Πώς µπορεί κάποιος να επιλύσει τα διαρθρωτικά και
οικονοµικά προβλήµατα µιας τόσο υπερχρεωµένης επιχείρησης;
Ποιος θα βάλει τα λεφτά στον «ΔΟΛ», κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ; Έχει
κρυφή περιουσία ο κ. Μουλόπουλος; Μάλλον όχι. Έχει κολλη-
τούς επενδυτές ή µήπως έχει κάποιο µυστικό τρόπο να πείσει τις
τράπεζες να µην επιµείνουν στις οικονοµικές τους απαιτήσεις;

Ελπίζω οι δηµοσιογράφοι να βρουν τρόπο να απαντήσουν, να
αντισταθούν και οι αναγνώστες επίσης. Τι περιθώρια, όµως,
πραγµατικής αντίστασης υπάρχουν;

Πριν από µερικές εβδοµάδες ένας πολίτης, µε αποτύπωµα
στην ελληνική κοινωνία, µε έργο κατήγγειλε πολύ συγκεκριµένα
ότι για χρόνια –περίπου δυόµισι, νοµίζω- έπαιρνε µαύρο χρήµα
από έναν άνθρωπο του κ. Τσίπρα, τον κ. Παππά. Η καταγγελία
είναι σαφής: «Κάθε µήνα πήγαινα στο γραφείο του κ. Παππά,
έπαιρνα λεφτά για να προβάλλω στο διαδίκτυο θετικά τον Αλέξη
Τσίπρα».

Τώρα, γιατί το έκανε βέβαια, είναι άβυσσος η ψυχή των ανθρώ-
πων. Σηµασία έχει ότι το σκέφτηκε, το παραδέχτηκε δηµοσίως
και περίµενε –και όλοι περιµέναµε- να εµφανιστεί ένας εισαγγε-
λέας και να ζητήσει εξηγήσεις, να δούµε αν όντως ισχύει ή αν
είναι ένα ψέµα.

Προτείναµε, επίσης, εδώ στη Βουλή να έρθει ο κ. Δαβαράκης
στην εξεταστική επιτροπή για τα δάνεια των ΜΜΕ και να µας πει
τι συνέβη, να µπορέσουν οι Βουλευτές να τον ρωτήσουν ευθέως:
Πότε γινόταν αυτή η πληρωµή, από ποιόν, σε ποιον φάκελο, από
ποιο µαύρο ταµείο; Η κυβερνητική πλειοψηφία, όµως, το αρνή-
θηκε. Το ερώτηµα, όµως, κυρίες και κύριοι, παραµένει: Πόσοι
έπαιρναν µαύρα χρήµατα; Από ποιο ταµείο;

Γιατί δεν µπορεί κανείς λογικός άνθρωπος σε αυτήν την χώρα,
σε αυτήν την πόλη να δεχτεί ότι από όλο το διαδίκτυο ο ΣΥΡΙΖΑ
επέλεξε να χρηµατοδοτήσει ένα µικρό site και όλοι οι άλλοι, που
πάλευαν για τον κ. Τσίπρα και τον κ. Καµµένο, βρίζοντας τον Θε-
οδωράκη και το Ποτάµι –τότε ήταν πολύ της µόδας- το έκαναν
µόνο και µόνο για την ψυχή της µάνας τους. 

Εµείς –και σας το έχουµε ξαναπεί- έχουµε µια λίστα από site
και πρόσωπα που δραστηριοποιούνται στο διαδίκτυο χωρίς φα-
νερούς πόρους ζωής και περιµένουµε κάποια στιγµή να ξεκινήσει
η έρευνα των εισαγγελέων.

Νοµίζω ότι το σχέδιο σας ήταν παλιό και απλό: Να ελέγξετε
την ενηµέρωση, να καθοδηγήσετε την κοινή γνώµη και τώρα να
το κάνετε αυτό προσλαµβάνοντας τα «τρολ» στα Υπουργεία. Δεν
θα πω περισσότερα για αυτό. Πληροφορίες: Γεροβασίλη, εν-
ταύθα, και κάποιοι άλλοι Υπουργοί.

Και όσους δεν µπορείτε να ελέγξετε, να τους εκφοβίσετε. Εδώ
εµφανίζεται ο κ. Καµµένος. Κύριε Τσίπρα, ο ελληνικός λαός δεν
γνωρίζει τι περιλαµβάνει η συµφωνία σας µε τον κ. Καµµένο. Ο
ίδιος πάντως λέει ότι το κυνήγι των δηµοσιογράφων γίνεται κα-
τόπιν συνεννόησης µαζί σας. Απειλές και αυτόφωρες διαδικασίες
και αγωγές εκατοµµυρίων ευρώ. 

Θα αναφερθώ ιδιαίτερα στην προσπάθεια φίµωσης από τον κ.
Καµµένο του Ανδρέα Πετρουλάκη. Τον έγραψε ακροδεξιό, κάτι
που λέει όλη η χώρα για τον κ. Καµµένο, και αυτός θίχτηκε και
του ζήτησε 2 εκατοµµύρια αποζηµίωση. Μετά το κατέβασε στα
100 χιλιάρικα. Και στο δικαστήριο – και εδώ θέλω να φτάσω- είπε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΖ’ - 18 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2017 4077



ότι όλα αυτά τα σχόλια εναντίον του γίνονται, γιατί οι ξένοι και ο
Σουλτς συγκεκριµένα, ήθελαν να του φάνε το Υπουργείο.

Θα ήταν αστείο, θα ήταν για γέλια αν δεν ήταν τόσο επικίν-
δυνο. Και είναι θλιβερό που κανείς Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ δεν
τόλµησε και δεν τολµάει δηµοσίως να καταδικάσει τις συµπερι-
φορές του κ. Καµµένου.

Θα πρότεινα πάντως στον κ. Τσίπρα, αν δεν έχει όντως ανά-
µειξη στην υπόθεση –γιατί ο κ. Καµµένος λέει ότι έχει αυτός ανά-
µειξη στην υπόθεση, ότι είναι δική του διάθεση να κυνηγήσει
κάποιους που γράφουν εναντίον του-, για την ηρεµία όλων µας
να δώσει όσες διαβεβαιώσεις χρειάζονται στον κ. Καµµένο για
να πάψει να βλέπει εφιάλτες. Εν ανάγκη να του υπογράψει κι ένα
χαρτί ότι θα παραµένει πάντα στο Υπουργείο, ότι δεν θα τον διώ-
ξει ούτε επειδή είναι ακροδεξιός ψάλτης ούτε επειδή κάνει δια-
κοπές στις Άλπεις.

Κυρίες και κύριοι, τη Δευτέρα η εξεταστική επιτροπή για τα
δάνεια των κοµµάτων και των ΜΜΕ παραδίδει το πόρισµά της.
Και, ω του θαύµατος, δεν υπάρχει καµµία συγκεκριµένη ανα-
φορά για πολιτική ευθύνη κανενός. Όλα αυτά λοιπόν, που λέ-
γαµε και που λέγατε εδώ στη Βουλή για το τρίγωνο της
διαπλοκής µίντια-τράπεζες-κόµµατα τι ήταν; Ήταν όλα ψέµατα;
Όλοι αθώοι και κανείς υπεύθυνος; Πού είναι οι αποκαλύψεις µε
τις οποίες απειλούσατε τους προκατόχους σας στην εξουσία για
τα θαλασσοδάνεια και τις χαριστικές ρυθµίσεις; Προφανώς η
εθνική συνεννόηση άρχισε από τα δάνεια των κοµµάτων. 

Και θέλω να είµαι σαφής, απευθυνόµενος σε όλες τις πτέρυ-
γες της Βουλής, σε όλα τα κόµµατα που είναι χρεωµένα στις τρά-
πεζες: Οι εξηγήσεις τους δεν κρίνονται επαρκείς. Το ερώτηµα
είναι το εξής τριπλό: Γιατί τα πήρατε όλα αυτά τα λεφτά, πού τα
ξοδέψατε και πότε θα τα επιστρέψετε; Είναι οι απαντήσεις που
οφείλετε όχι στη Βουλή, είναι οι απαντήσεις που οφείλετε στον
ελληνικό λαό. 

Πάµε τώρα στο θέµα που ήταν η αφορµή για τη σηµερινή µας
συνάντηση. Θα είµαι εντός χρόνου, νοµίζω ο µόνος. Η συζήτηση
µέχρι τώρα φανερώνει ότι δεν έχουµε αντιληφθεί πόσο σηµαν-
τική για την επιβίωση της χώρας είναι η γεωργία, η κτηνοτροφία,
η αλιεία.

Πριν από λίγες ηµέρες είκοσι οκτώ αγροτικοί φορείς έδωσαν
µια επιστολή στον Πρόεδρο της Βουλής, στην οποία αναφέρουν
βασικά δύο πράγµατα, ότι το κόστος παραγωγής είναι δυσβά-
σταχτο και αντιπαραγωγικό για τη χώρα και έξι εκατοµµύρια
στρέµµατα µένουν ακαλλιέργητα από παραγωγούς που δεν επέ-
λεξαν την παραγωγή, αλλά την ενίσχυση. Σαφές, λιτό και ξεκά-
θαρο. Και σε αυτά θα πρέπει να βρούµε το θάρρος να απαντή-
σουµε.

Να ξεκινήσω από το πρώτο, το κόστος παραγωγής. Συζητάµε
για τη φορολογία, το ασφαλιστικό, τον ΦΠΑ, το πετρέλαιο, τα
αγροεφόδια και συζητάµε σαν να είναι ξεχωριστές ενότητες.
Όµως, για τον παραγωγό είναι µία µόνο ενότητα, ενιαία. Είναι η
ενότητα «κόστος παραγωγής». Είναι ένα µεγάλο τσουβάλι που
έχει µέσα του τον ΦΠΑ αγροεφοδίων 24% -ενώ στην Ιταλία επί
παραδείγµατι είναι 4%- και κόστος ηλεκτρικής ενέργειας και πε-
τρελαίου 50%, ακριβότερο απ’ όλες τις ευρωπαϊκές χώρες. Έχει
κόστος ΟΣΔΕ, λογιστή και πιστοποίησης παραγωγής, κόστος
διαχείρισης φυσικών πόρων, νερού και εδαφών, εξαιτίας και της
υπεράντλησης, εξαιτίας και της κλιµατικής αλλαγής. Έχει µέσα
αυτό το τσουβάλι τα «κανόνια» από τους εµπόρους και πληρωµή
σε δώδεκα-δεκατρείς µήνες. Και βέβαια, το τσουβάλι αυτό έχει
µέσα, ως κερασάκι, τη φορολογία και το ασφαλιστικό. 

Αν θέλουµε να µην σβήσει ο πρωτογενής τοµέας και η µετα-
ποίηση, θα πρέπει, κυρίες και κύριοι, να δεσµευθούµε σε εθνικό
επίπεδο πως θα περιορίσουµε τον ΦΠΑ αγροεφοδίων και το κό-
στος ηλεκτρικής ενέργειας και αγροτικού πετρελαίου, έτσι ώστε
να πλησιάσουµε τους ευρωπαϊκούς µέσους όρους. Είναι από-
λυτη προτεραιότητα. 

Στη φορολογία εφαρµόσατε στους αγρότες βιβλία εσόδων
εξόδων, χωρίς να καταφέρετε να χτυπήσετε τη φοροδιαφυγή και
τη φοροαποφυγή. Το αποτέλεσµα είναι να κόβουν τιµολόγια κυ-
ρίως όσοι διακινούν προϊόντα µέσω συνεταιρισµών ή όσοι πάνε
τα προϊόντα τους στις βιοµηχανίες. Θα βλέπετε κι εσείς τα δη-
µοσιεύµατα για φορτία ακτινιδίων, πορτοκαλιών, χωρίς παραστα-

τικά, φορτία που πάνε στην Ιταλία, στη Βουλγαρία και σε άλλες
γειτονικές χώρες. Το ίδιο και µε τη διακίνηση χύµα κρασιού. Και
το φαινόµενο θα επεκτείνεται. 

Ο Πρωθυπουργός, µε µεγάλη καθυστέρηση, όπως συµβαίνει
δυστυχώς συνήθως, είπε σήµερα ότι θα ξαναδούµε τον φόρο
στο κρασί και τον ΦΠΑ σε ορισµένα εφόδια. Παραδέχεται η Κυ-
βέρνηση εµµέσως ότι µέχρι σήµερα η πολιτική σας έχει φέρει
αύξηση της φοροδιαφυγής και αύξηση της αδήλωτης εργασίας. 

Στη γεωργία κάνουµε ό,τι κάνουµε παντού. Υπερφορολογούµε
τους νοµοταγείς και µειώνουµε έτσι πρακτικά τα κρατικά έσοδα.
Ελλάδα το πρόβληµά σου! 

Κυρίες και κύριοι, πρέπει να καταλάβουµε ότι η προσφορά της
αγροτικής παραγωγής και της ιχθυοκαλλιέργειας σε θέσεις ερ-
γασίας, σε προϊόντα και έσοδα, είναι πολλαπλάσια του στενού
ακαθάριστου γεωργικού προϊόντος της χώρας. Και το πολιτικό
σύστηµα εδώ στην Αθήνα πρέπει να δηµιουργήσει τις προϋπο-
θέσεις έτσι ώστε να υπάρξει πλούτος στην περιφέρεια.

Κοµβικής σηµασίας είναι η υιοθέτηση κινήτρων και αντικινή-
τρων για να υπάρξουν νέα ισχυρά συλλογικά σχήµατα, οµάδες
παραγωγών και οργανώσεις παραγωγών. Και το φορολογικό σύ-
στηµα πρέπει να µην αποτρέπει τους παραγωγούς από το να πα-
ράγουν. Υπερφορολογώντας το στάρι καταλήγεις να έχεις στη
χώρα ψωµί εισαγόµενο και να χάνεις φόρους και έσοδα από πολ-
λές άλλες µεριές. 

Εµείς προτείνουµε οι γεωργοί να φορολογούνται ως επιχειρη-
µατίες και όχι ως ελεύθεροι επαγγελµατίες. Προτείνουµε την ενί-
σχυση της έρευνας και της καινοτοµίας, µε τη συνεργασία
ερευνητικών ιδρυµάτων, για τη δηµιουργία cluster καινοτοµίας,
µε κίνητρο από το κράτος, χρηµατοδοτήσεις, παραχώρηση δη-
µοσίων υποδοµών, για όλες τις πρότυπες καλλιέργειες.

Πρέπει να δώσουµε κίνητρα για την επιστροφή και εγκατά-
σταση νέων ανθρώπων στην ύπαιθρο. Σήµερα –το στοιχείο είναι
δραµατικό- µόνο το 16% των ασφαλισµένων αγροτών έχει ηλικία
µέχρι τριάντα ετών. 

Πρέπει άµεσα να δηµιουργηθεί υποχρεωτικό ηλεκτρονικό µη-
τρώο εµπόρων αγροτικών προϊόντων -µιλώ για τους έµπορους-,
για να προσπαθήσουµε να τελειώνουµε µε τις ακάλυπτες επιτα-
γές και να υπάρχει έλεγχος και τιµωρία. Και η εξόφληση των τι-
µολογίων αγροτικών προϊόντων να προσπαθήσουµε να κατέβει
και να θεσµοθετηθεί στις τριάντα µέρες. 

Πάµε στον ΕΛΓΑ, την ασφάλιση της παραγωγής. Πρόκειται για
ένα σύστηµα πελατειακό, αναποτελεσµατικό και κοστοβόρο, το
οποίο βεβαίως κληρονοµήσατε. Θα πούµε κάποια συγκεκριµένα
πράγµατα. Απαιτείται διαπίστευση ιδιωτών γεωπόνων εκτιµητών,
για να µειωθεί το κόστος για να γίνονται άµεσα οι εκτιµήσεις. 

Απαιτείται εκσυγχρονισµός του κανονισµού του ΕΛΓΑ για να
προσαρµοστεί στα νέα δεδοµένα της κλιµατικής αλλαγής -δεν
µπορεί επί παραδείγµατι η µελισσοκοµία να είναι εκτός ΕΛΓΑ-
και να έχουν τη δυνατότητα οι αγρότες να συµµετέχουν και σε
ιδιωτικά ασφαλιστικά προγράµµατα. Απαιτείται, κυρίες και κύ-
ριοι, άµεση κατοχύρωση του αγροτικού επαγγέλµατος.

Να ξεκαθαριστούν οι όροι, οι ρόλοι και τα χαρακτηριστικά των
κατά κύρια επάγγελµα αγροτών, των µη κατά κύρια επάγγελµα
αγροτών και των µικρών γεωργών των µειονεκτικών περιοχών.
Όλοι µπορεί να είναι χρήσιµοι. Κάθε οµάδα, όµως, χρειάζεται ει-
δική µεταχείριση ανάλογα µε τις ανάγκες και την προσφορά της.
Πάντως, το «κάθοµαι στο καφενείο και παίρνω check» πρέπει να
σταµατήσει, γιατί πρώτα απ’ όλα ενοχλεί τους αγρότες που πα-
ράγουν. 

Η κατοχύρωση του επαγγέλµατος πρέπει να συνοδεύεται µε
τη θεσµοθέτηση ενός ισχυρού και αξιόπιστου οργάνου εκπρο-
σώπησης των αγροτών. Η συζήτηση για την αγροτική πολιτική
δεν µπορεί να γίνεται στα µπλόκα. Και φέρετε, νοµίζω, όλοι οι
πολιτικοί της δηµαγωγίας και του λαϊκισµού µια µεγάλη ευθύνη.
Γιατί κατά καιρούς όλοι έχουν υποκύψει στη λαγνεία των τρα-
κτέρ. Και κάποιοι υπερηφανεύονται για τα πράσινα, κόκκινα και
γαλάζια µπλόκα.

Εκτός, όµως, από το να πηγαίνουν οι πολιτικοί στα µπλόκα, να
ανεβαίνουν πάνω στο τρακτέρ και σε λίγους µήνες να ρεζιλεύον-
ται, είναι καιρός να καταλήξουµε σε ένα εθνικό σχέδιο αγροτικής
πολιτικής µε αρχή, µέση και τέλος. Ένα σχέδιο που θα αξιοποιεί
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και την κοινή ευρωπαϊκή αγροτική πολιτική.
Το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης έχει σήµερα µόνο το 62%

των αρµοδιοτήτων αγροτικής ανάπτυξης. Πρέπει, λοιπόν, να δια-
µορφωθεί ένα εθνικό κέντρο αγροτοδιατροφικής πολιτικής για
τη διατροφική επάρκεια της χώρας, για την καλύτερη οργάνωση
της αγροτικής παραγωγής, µε στόχο οι εξαγωγές να συναγωνι-
στούν κάποια στιγµή τις εισαγωγές.

Θέλουµε µια µακροχρόνια στρατηγική µε µετρήσιµους στό-
χους, τι θέλουµε να παράξουµε, ποιοι µπορούν να το παράξουν
και πόσο θέλουµε να το πουλήσουµε. Η Ελλάδα δεν µπορεί να
γίνει φθηνή αγροτική χώρα, η χώρα των χύµα προϊόντων. Χωρίς
υψηλή προστιθέµενη αξία δεν µπορούµε να συνεχίσουµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Για την αγροτική πολιτική νοµίζω ότι ήµουν αρκετά συγκεκρι-
µένος και θα µπορούσα να είµαι και πιο συγκεκριµένος, αλλά επι-
λέγουµε να καταθέσουµε τις απόψεις µας –και θα το κάνουµε-
µετά από µια διαβούλευση που κάνουµε αυτήν την εποχή µε τους
αγρότες. 

Επιµένω, όµως, ότι αγροτική πολιτική µε συνθήµατα δεν µπο-
ρεί να συµβεί, όπως δεν µπορεί να συµβεί σχεδόν σε κανέναν
τοµέα. Ο αγροτικός κόσµος υπέφερε από τον λαϊκισµό, τη δη-
µαγωγία, τις γενικότητες, και τις πελατειακές σχέσεις. Πρέπει να
τελειώνουµε µε τα συνθήµατα και πρέπει να απελευθερώσουµε
τον γίγαντα της ελληνικής γεωργίας, ένα γίγαντα που αυτή τη
στιγµή είναι µε κάτι τεράστιες αλυσίδες στα πόδια και νοµίζω ότι
µπορούµε να τις σπάσουµε πριν πεθάνει ο γίγαντας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Θεο-
δωράκη. Έχετε και την επαγγελµατική εµπειρία που σας επιτρέ-
πει σε συγκεκριµένο χρόνο να λέτε τα πράγµατα. Να είστε καλά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα τέσ-
σερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το Γυµνάσιο Ζαχάρως Ηλείας.

Η Βουλή τούς υποδέχεται. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, θέλω να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Εξω-
τερικών, Εθνικής Άµυνας και Οικονοµικών κατέθεσαν στις 17-1-
2017 σχέδιο νόµου «Κύρωση του Πρωτοκόλλου για την Προσχώ-
ρηση του Μαυρουβουνίου στη Συνθήκη του Βορείου Ατλαντι-
κού».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Καλώ στο Βήµα τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Ευάγγελο Αποστόλου για δέκα λεπτά, βεβαίως µε την
πρέπουσα ανοχή στον χρόνο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Αγαπητοί συνάδελφοι, καλή η συζήτηση και βέ-
βαια όλοι συµφωνούµε ότι οι αγρότες έχουν προβλήµατα, όπως
έχουν και οι υπόλοιποι αγρότες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Γι’
αυτό και στηρίζονται ιδιαίτερα τόσο από την Ευρωπαϊκή Ένωση
µε τον µοναδικό κοινοτικό προϋπολογισµό που έχει για την Κοινή
Αγροτική Πολιτική, τη γνωστή ως ΚΑΠ, όσο βεβαίως και από τις
κυβερνήσεις τους µε τα ιδιαίτερα µέτρα που αυτές παίρνουν,
εφόσον βεβαίως κινούνται εντός των σχετικών κανονισµών για
τον αγροτικό τους χώρο. 

Όµως, στους δικούς µας αγρότες πρέπει να πούµε και µια
αλήθεια, ότι αυτήν την περίοδο ειδικά έχουν λιγότερα προβλή-
µατα από πολλούς άλλους συµπολίτες µας, πόσω µάλλον όταν
τα στοιχεία της EUROSTAT στο εισόδηµα δείχνουν ανοδική τρο-
χιά το 2015 και φαίνεται ότι θα υπάρχει και το 2016. Το δείχνουν
βεβαίως και τα ίδια τα στοιχεία του Υπουργείου Οικονοµικών για
το ακαθάριστο εισόδηµα που δήλωσαν οι ίδιοι, που από 4,87 δι-
σεκατοµµύρια το 2014 έφθασε τα 5,28 δισεκατοµµύρια το 2015,
ενώ από το 2010 έως το 2014 υπήρξε µια µείωση στην Ελλάδα
της τάξης του 12,1%. 

Θα σας καταθέσω, λοιπόν, έναν σχετικό πίνακα, όπου φαίνεται

ξεκάθαρα ότι στις δεκατρείς χώρες που είχαν άνοδο στο εισό-
δηµα η Ελλάδα κατέχει την τρίτη θέση και οι υπόλοιπες δεκα-
πέντε χώρες από τις είκοσι οκτώ έχουν µείωση στο εισόδηµά
τους. Τον καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ευάγγελος Αποστόλου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή το κείµενο του αιτήµατος της
προ ηµερήσιας διάταξης συζήτησης είναι γενικόλογο και επειδή
πολλές από τις τοποθετήσεις που έγιναν γιατί είχαν ως στόχο να
υιοθετήσουν την προσπάθεια που µπορεί να χαϊδέψει τα αυτιά
των αγροτών, σε µια στιγµή µάλιστα που βρίσκονται εν όψει των
φετινών τους κινητοποιήσεων, εγώ ως Υπουργός Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων οφείλω να είµαι συγκεκριµένος και τεκµη-
ριωµένος, γιατί πάνω απ’ όλα στόχος της Κυβέρνησης, στόχος
δικός µας είναι η προστασία του Έλληνα αγρότη.

Ας δούµε τι κάναµε εµείς για τα ζητήµατα που αναδεικνύονται
ως βασικά προβλήµατα του αγροτικού χώρου. 

Φορολογικό. Είπε ο κ. Μητσοτάκης ότι χαρακτήρισα παραµο-
νές του δηµοψηφίσµατος τα µέτρα που ζητούσαν οι θεσµοί ως
ταφόπλακα για τον αγροτικό χώρο. Ναι, όντως αυτά αποτελού-
σαν ταφόπλακα. Ξέχασε, όµως, να πει ότι ακολούθησε ένα δη-
µοψήφισµα και το «όχι» του δηµοψηφίσµατος µας έδωσε αυτή
τη δυναµική για να διαπραγµατευθούµε. Αυτό το 26%, για παρά-
δειγµα, που έλεγε φορολόγηση από το πρώτο ευρώ στο αγρο-
τικό εισόδηµα να το φέρουµε σ’ αυτό που σήµερα όλοι συζητάµε
και δεν είναι άλλο από την καθιέρωση του ατοµικού αφορολογή-
του ορίου των 8.630 ευρώ ή των 9.500 ευρώ για µια µέση οικο-
γένεια, όπου εάν υπολογίσουµε βεβαίως και το κοµµάτι των
ενισχύσεων, το οποίο δεν εµφανίζεται ως φορολογητέο εισό-
δηµα, φθάνουµε στις 12.000 ευρώ.

Τι βρήκαµε, όµως; Αφήνω αυτό που έλεγε η συµφωνία και το
διαπραγµατευθήκαµε και πάµε στον νόµο που βρήκαµε εµείς να
εφαρµόζεται στη χώρα µας. Είναι ο ν.4172/2013 που φορολο-
γούσε από το πρώτο ευρώ µε 13% όχι µόνο το καθαρό εισόδηµα
των αγροτών, αλλά και το σύνολο των αποζηµιώσεων και το σύ-
νολο των ενισχύσεων.

Μην επικαλείστε διαδικασίες ότι δεν εφαρµόστηκε. Απλά –ιδι-
αίτερα απευθύνοµαι στους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας-
είκοσι πέντε Βουλευτές, τον Μάρτιο του 2014, υπέγραψαν ερώ-
τηση στη Βουλή και εγκαλούσαν τον αρµόδιο Υπουργό γιατί δεν
παίρνει πίσω τη συγκεκριµένη ρύθµιση. Να τα ξεκαθαρίζουµε
αυτά τα πράγµατα µεταξύ µας.

Εγώ, λοιπόν, θα καταθέσω σήµερα έναν σχετικό πίνακα που
θα δείχνει τι είναι αυτό το οποίο από τη δική µας πλευρά εµείς
θεσπίσαµε και τι επιπτώσεις έχει στο εισόδηµα των αγροτών,
χρησιµοποιώντας βεβαίως τα στοιχεία που µπορώ να έχω στη
διάθεσή µου και δεν είναι άλλα από αυτά που αφορούν το 2015
που εκκαθαρίστηκε το 2016, συγκρίνοντάς τα µε αυτά που θα γί-
νουν στο εισόδηµα του 2016 που θα εκκαθαριστεί το 2017. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ευάγγελος Αποστόλου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Μόνο ένα θα σας πω νούµερο, ότι θα επιστραφεί στο 95% των
αγροτών η προκαταβολή φόρου, ύψους 66.700.000 ευρώ, που
ήδη έχουν καταβάλει. Τα υπόλοιπα, αν θέλετε -γιατί είναι και θέ-
µατα που πρέπει λίγο να τα σεβόµαστε, ιδιαίτερα στο θέµα της
θέσπισης του αφορολογήτου ατοµικού ορίου σε µια επιχειρηµα-
τικού χαρακτήρα δραστηριότητα, όπως είναι η αγροτική- είναι
πρωτόγνωρα και είναι πραγµατικά µια κατάκτηση του αγροτικού
χώρου, αλλά βεβαίως αυτήν την κατάκτηση την οφείλει στη δια-
κυβέρνηση της χώρας από τον ΣΥΡΙΖΑ και τους ΑΝΕΛ.

Ισχυρίζονται κάποιοι ότι το αφορολόγητο µπορεί να υπερκα-
λύπτεται από τα τεκµήρια. Μα, είναι γνωστό ότι τα τεκµήρια αφο-
ρούν όλους τους Έλληνες, αλλά παρ’ όλα αυτά εµείς εξετάζουµε
την περίπτωση των αγροτικών σπιτιών στις ορεινές µειονεκτικές
περιοχές προς την κατεύθυνση µείωσης του τεκµηρίου τους
κατά 30%. Να έχουµε υπόψη µας ότι το αγροτικό αυτοκίνητο που
επικαλείστε δεν είναι µέσα στο τεκµήριο, άρα, λοιπόν, τουλάχι-
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στον απ’ ό,τι δείχνουν τα στοιχεία, ελαχιστότατες έως µηδενικές
είναι οι περιπτώσεις που εφαρµόζεται το τεκµήριο διαβίωσης
στους αγρότες. 

Έρχοµαι στο ασφαλιστικό. Έχω πει και το επαναλαµβάνω ότι
ήταν ιστορική η µέρα που θεσπίστηκε εθνική σύνταξη για τον
αγροτικό χώρο. Υπάρχει ένα πρόβληµα µε την πληρωµή των ει-
σφορών του δευτέρου εξαµήνου του 2016. Θα αντιµετωπισθεί
µε τη µεταφορά τους στο δεύτερο εξάµηνο του ’17, που θα
υπάρχει και η δυνατότητα σύνδεσής τους µε τις επιστροφές των
προκαταβολών φόρου. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, στις περσινές κινητοποιήσεις είχε κυ-
ριαρχήσει η σύνδεση του φορολογικού µε το ασφαλιστικό. Μα,
αυτό κάναµε εµείς. Συνδέσαµε και τα δύο και αποδείχθηκε ότι η
φορολογική ελάφρυνση των αγροτών είναι για το 95% µεγαλύ-
τερη από την ασφαλιστική τους επιβάρυνση.

Έρχοµαι στο άλλο θέµα που κυριαρχεί και αφορά τη διαχεί-
ριση των κοινοτικών ενισχύσεων. Αγαπητοί συνάδελφοι, η λογική
της ενίσχυσης έχει κυριαρχήσει στον αγροτικό χώρο, σε σηµείο
–ειλικρινά, επειδή οι επαφές µου είναι πολλαπλές µε τους αγρό-
τες- που δεν υπάρχει συνάντηση ακόµη και µε τους εκφραστές
των απόψεων εναντίον της Ευρωπαϊκής Ένωσης που να µην κα-
ταλήγει στην επωδό: «πόσα θα πάρουµε ενισχύσεις και πότε θα
τα πάρουµε;». Τι κάναµε εµείς; Εξασφαλίσαµε την οµαλή κατα-
βολή των ενισχύσεων, νοικοκυρεύοντας µάλιστα όλες τις παλιές
εκκρεµότητες από το 2007 και το 2008. Ιστορικό το ρεκόρ των
πληρωµών. Και βεβαίως υπήρχαν πληρωµές που έρχονται από
παλιά –µην το ξεχνάτε αυτό το πράγµα- αλλά πρέπει να γίνει κα-
τανοητό από όλους τους αγρότες ότι τα συγκεκριµένα χρήµατα,
τα 3,7 δισεκατοµµύρια στην προκειµένη περίπτωση, προέρχονται
από ένα ταµείο, στο οποίο συµβάλλουν όλες οι χώρες-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και στη σχέση αυτή η χώρα µας είναι κερ-
δισµένη, αφού για το 1 ευρώ που δίνει, παίρνει πολλαπλάσια. 

Είµαστε, αγαπητοί συνάδελφοι, από τις χώρες µε την υψηλό-
τερη ανά εκτάριο κοινοτική ενίσχυση: 500 ευρώ εµείς, 260 ευρώ
ο µέσος όρος των υπολοίπων. Άρα να γνωρίζουν οι αγρότες –και
αναφέροµαι ιδιαίτερα στους αγρότες της Θεσσαλίας– ότι ούτε
ένα κιλό βαµβάκι δεν θα είχαµε στην Ελλάδα, αν ήµασταν εκτός
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Να τα ξεκαθαρίζουµε αυτά τα πράγ-
µατα. 

Και κάτι ακόµη, δίνουµε µάχες για να απαλύνουµε τις επιπτώ-
σεις από τα πρόστιµα και τους καταλογισµούς, που οι κυβερνή-
σεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ επιφύλαξαν στον
αγροτικό κόσµο και που σύµφωνα µε γνωµοδότηση του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους –του δικού µας Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους– για την αποφυγή δυσάρεστων καταστάσεων στο
µέλλον, που θα µας στερήσουν τη χορήγηση νέων ενισχύσεων,
πρέπει να επιστραφούν. 

Ακούστε, αγαπητοί συνάδελφοι, πώς αντιµετώπισε Βουλευτής
του κόµµατος που κατέθεσε σήµερα το αίτηµα για τη συζήτηση
την έκκλησή µου να δούµε από κοινού το ζήτηµα, δηλαδή να λύ-
σουµε από κοινού το πρόβληµα που αυτοί δηµιούργησαν. Αρνή-
θηκε, λέγοντας: «Όχι, από το 1993 µέχρι σήµερα δεν πλήρωσε
αυτές τις ανακτήσεις η ελληνική πολιτεία. Αν τις πληρώσουµε
τώρα, η ευθύνη είναι καθαρά δική σας», δηλαδή δική µας.
Βγάλτε, λοιπόν, τα συµπεράσµατά σας για τη διαχείριση που γι-
νόταν. Εξακολουθεί, δυστυχώς, για τα συγκεκριµένα ζητήµατα
να υπάρχει τέτοια προσέγγιση. 

Είπε ο κ. Μητσοτάκης για όλους αυτούς που ανέφερε ότι είναι
παραδείγµατα στον χώρο. Τους υπερασπιζόµαστε. Δεν είναι
µόνο αυτοί, είναι και άλλοι. Τους στηρίζουµε. 

Μάλιστα, η υποστήριξή µας έχει συγκεκριµένο τρόπο. Υπερα-
σπιζόµαστε την προώθηση των προϊόντων τους στις διεθνείς
αγορές µέσα από συγκεκριµένες χρηµατοδοτήσεις, που το 2016
έφτασαν τα 150 εκατοµµύρια ευρώ. Ήδη τα στοιχεία δείχνουν
ότι η αύξηση των εξαγωγών και το 2016 είναι εντυπωσιακή. Σύµ-
φωνα µε προχθεσινά δηµοσιεύµατα, από τα συνολικά 18 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ των εξαγωγών τα 9 δισεκατοµµύρια ευρώ, δη-
λαδή το 50%, αφορούν προϊόντα του αγροτικού χώρου. Να γίνει
αυτό αντιληπτό από όλους µας. 

Εµείς, όµως, δίνουµε µάχες και στα πλαίσια των συµφωνιών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τρίτες χώρες, όπως ο Καναδάς και

η Νότιος Αφρική, όπου για τη φέτα, για παράδειγµα, προβλεπό-
ταν µετά τη µεταβατική πενταετία να µπορούν να κυκλοφορούν
ως «φέτα Νότια Αφρικής» και «φέτα Καναδά» ή «feta style», «τύ-
που φέτας», ενώ εµείς καταφέραµε να δεσµευθεί η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή για την αναθεώρηση της συµφωνίας πριν τη λήξη της
πενταετίας, µε στόχο την πλήρη κατάργηση της χρήσης του
όρου «φέτα» για τα λευκά τυριά τους. Δηλαδή, µιλάµε για πλήρη
απαγόρευση της χρήσης του όρου «φέτα». 

Επειδή υπάρχουν αµφισβητίες, καταθέτω τη σχετική συµφωνία
που έχουµε συνυπογράψει στη διάθεσή σας. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ευάγγελος Αποστόλου κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πληρωµές του ΕΛΓΑ: Απευθύνοµαι προς τους φίλους αγρότες
–έτσι µου αρέσει να τους αποκαλώ– για να τους υπενθυµίσω τι
είπε πριν από λίγη ώρα ο κ. Μητσοτάκης. «Προωθούµε την ιδιω-
τικοποίηση της ασφάλισης των αγροτικών προϊόντων». Δηλαδή,
πάει η αλληλεγγύη, πάει η κοινωνική συµπεριφορά. Κυρίαρχο
δόγµα στην ασφάλιση της αγροτικής παραγωγής από εδώ και
πέρα είναι η κερδοσκοπία, στον χώρο των αγροτών που πραγ-
µατικά όλοι έχουµε χρέος να υπερασπιστούµε τον µόχθο τους. 

Εµείς, λοιπόν, κάναµε πληρωµές. Όντως, το 2016, που ήταν
µία δύσκολη χρονιά, ξεπεράσαµε κάθε προηγούµενο. Μας έρχε-
ται ένα 2017 που, από ό,τι φαίνεται, είναι πάρα πολύ δύσκολο.
Έχουµε ζηµιές αυτή την περίοδο και µάλιστα έχουµε και το µε-
γάλο πρόβληµα της εκτίµησης των ζηµιών. Ήδη ξεκινήσαµε τη
διαδικασία της πρόσληψης έκτακτου προσωπικού που θα πάει
µαζί µε τους υπάρχοντες εκτιµητές, για να µπορέσουµε να απο-
ζηµιώσουµε όσο γίνεται πιο έγκαιρα τους αγρότες. 

Έχουν προκύψει πολλές ζηµιές, τόσο στη φυτική όσο και στη
ζωική παραγωγή και ιδιαίτερα στην αιγοπροβατοτροφία. Αναφέ-
ροµαι ιδιαίτερα στους αιγοπροβατοτρόφους, διότι έδωσαν
µάχες αυτή την ώρα µέσα στα λαγούµια που είχε δηµιουργήσει
το χιόνι στις στάνες τους, για να κρατήσουν όρθια τα κοπάδια
τους. 

Μάλιστα, έχουµε δώσει κι ένα ραντεβού αύριο. Θα τους επι-
σκεφθώ στις µονάδες τους. Είναι απόλυτο το χρέος µας να τους
στηρίξουµε. 

Ρευστότητα του χώρου: Μίλησε τόσο η κ. Γεννηµατά όσο και
ο κ. Μητσοτάκης για χρηµατοδοτική ασφυξία. Ποιοι µίλησαν; Μί-
λησαν αυτοί που κατήργησαν την αγροτική πίστη, αυτοί που χά-
ρισαν την Αγροτική Τράπεζα. Κι ερχόµαστε εµείς µέσα σε αυτές
τις δύσκολες συνθήκες, µε µεγάλη προσπάθεια, µε πολλές δυ-
σκολίες, να θεσµοθετήσουµε την κάρτα του αγρότη µε την οποία
πραγµατικά θα υπάρξει ρευστότητα για ένα εξάµηνο, χρησιµο-
ποιώντας τη βασική ενίσχυση. Έχετε ακούσει εσείς επιτόκιο στον
αγροτικό χώρο που να κυµαίνεται γύρω στο 4%; Ειλικρινά, εκ-
πλήσσοµαι γιατί προσπαθούµε να λύσουµε ένα µεγάλο πρό-
βληµα, πόσο µάλλον και στο κοµµάτι το επενδυτικό, που έχουµε
έρθει σε επαφή µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Ήδη
ετοιµάζουµε συγκεκριµένο πρόγραµµα που να έχει σχέση µε το
Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης, για την πιο εύκολη υλοποίησή
του. Άρα µη µιλάτε εσείς για σκοινί στο σπίτι του κρεµασµένου! 

Αναφέρθηκαν ιδιαίτερα τόσο ο κ. Μητσοτάκης όσο και η κ.
Γεννηµατά στο Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης. Εµείς, αγα-
πητοί συνάδελφοι, βρήκαµε τον Γενάρη του 2015, έναν χρόνο
δηλαδή από την ηµεροµηνία έναρξης της συγκεκριµένης προ-
γραµµατικής περιόδου, ένα πρόγραµµα που είχε επιστραφεί
λόγω µη ωριµότητας της πρώτης υποβολής του που έγινε τον
Ιούλιο του 2014. Το επικαιροποιήσαµε και µε τις δικές µας προ-
τάσεις και εγκρίθηκε στο τέλος του 2015. 

Στον έναν χρόνο εφαρµογής του Προγράµµατος, η απορρο-
φητικότητα του δεν είναι αυτή που είπε ο κ. Μητσοτάκης. Λάθος
τον πληροφόρησαν. Κι αν θέλει αύριο να του στείλω τα σχετικά
στοιχεία. Έφτασε στα 650 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή ποσοστό
17%, το οποίο αποτελεί ρεκόρ για όλα τα έως τώρα προγράµ-
µατα στον πρώτο χρόνο εφαρµογής τους. 

Ο χρόνος δεν µου επιτρέπει να επεκταθώ. Αν αρχίσω και ανα-
φερθώ στις προκηρύξεις από το Πρόγραµµα... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Υπουργέ, άλλα τρία
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λεπτά µπορώ να σας δώσω, εάν θέλετε. Τα υπόλοιπα συµµα-
ζέψτε τα να τα πείτε στη δευτερολογία σας, για να κλείσουµε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν πάρα πολλά µέτρα
και δράσεις που πραγµατικά είναι όχι απλά ανάσα, αλλά κυρίως
εργαλεία για τη στήριξη του αγροτικού χώρου. 

Για παράδειγµα, το µέτρο που αφορά τους γεωργικούς συµ-
βούλους. Χίλιους γεωτεχνικούς θα στείλουµε στην επόµενη πεν-
ταετία µέσα στις τριακόσιες δοµές που θα δηµιουργηθούν στην
επαρχία. Με ποιον στόχο; Να υπάρχει δίπλα ο γεωπόνος εφαρ-
µογών, ο γεωτεχνικός εφαρµογών, ο γεωπόνος στο χωράφι, ο
κτηνίατρος στον στάβλο. Αυτό θα το κάνουµε. Είναι απόλυτη
ανάγκη, γιατί εγκαταλείφθηκε ο αγροτικός χώρος από τον φυ-
σικό του σύµβουλο, από τον επιστήµονά του. Τελικά, ποιος πα-
ρέχει σήµερα συµβουλές για τα γεωργικά στον αγροτικό χώρο;
Τα καταστήµατα εµπορίας γεωργικών φαρµάκων! Έχουµε υπο-
λογίσει τι επιπτώσεις στο κόστος τους έχει η συγκεκριµένη δια-
δικασία; 

Ανέφερε ο κ. Μητσοτάκης ότι θα καταργήσει τον νόµο-πλαίσιο
για τους συνεταιρισµούς. Αυτό να το πείτε και στους συνεταιρι-
στές τους δικούς σας. Διότι προχθές είχα µία συνάντηση. Πή-
ραµε µία πρωτοβουλία και καλέσαµε τους τριάντα µεγαλύτερους
από πλευράς κύκλου εργασιών συνεταιρισµούς, για να δούµε τι
θα κάνουµε µε τον νόµο-πλαίσιο, αλλά και για να αναλάβουν και
οι ίδιοι τις ευθύνες τους. Ιδιαίτερα οι ίδιοι ζήτησαν τη δική µας
βοήθεια. Διότι τα προβλήµατα είναι πάρα πολλά. Δεν άκουσα να
αναφέρει ο κ. Μητσοτάκης τι θα γίνει µε το µεγάλο πρόβληµα
υπερχρέωσης του συνεταιριστικού χώρου, που ξεπερνάει τα 2,5
δισεκατοµµύρια ληξιπρόθεσµων οφειλών προς την «κακή» τρά-
πεζα, προς την Τράπεζα Πειραιώς, προς τα ασφαλιστικά ταµεία,
προς το δηµόσιο. Πώς θα λυθούν αυτές οι υποχρεώσεις, όταν
µάλιστα την ίδια ώρα υπάρχει η απειλή των πλειστηριασµών µιας
περιουσίας σηµαντικής, πόσο µάλλον αυτής που αφορά τον
αγροτικό χώρο, που δεν θέλουµε να τη χάσουµε; Τι θα κάνουµε
στον καταλογισµό που µας έχει επιβληθεί, να ανακτήσουµε 450
εκατοµµύρια από τους συνεταιρισµούς τους συγκεκριµένους, και
απειλεί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή; 

Αυτά είναι τα προβλήµατα. Κι εµείς από τη δική µας πλευρά
έχουµε καλέσει τους φορείς του συνεταιριστικού χώρου να συ-
ζητήσουµε. 

Μάλιστα µην ξεχνάτε και εσείς που συµµετέχετε στην Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου ότι έχουµε συζητήσει και
έχουµε δεσµευθεί να γίνει µια συζήτηση από κοινού µε βάση τις
θέσεις των κοµµάτων πάνω σε αυτά τα µεγάλα προβλήµατα.

Μιας και ανέφερα, αγαπητοί συνάδελφοι, για το τι κάνουµε
εµείς από πλευράς στρατηγικής για τον χώρο, θέλω να υπενθυ-
µίσω στους συµµετέχοντες στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµ-
πορίου ότι στις 15 Δεκεµβρίου παρουσιάσαµε το σχέδιό µας για
την ανταγωνιστικότητα όπως έχει κατατεθεί στους Θεσµούς και
τουλάχιστον αυτό που εµείς πήραµε ήταν ότι υπήρξε από την
πλευρά τους, ιδιαίτερα των κοµµάτων που είναι υπέρ της ευρω-
παϊκής πορείας της χώρας, µία θετική αποδοχή και τους ευχαρι-
στήσαµε γι’ αυτό.

Άρα βλέπετε, κάνουµε µια µεγάλη προσπάθεια. Ήδη τα στοι-
χεία δείχνουν ότι ο αγροτικός χώρος πηγαίνει καλά. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, αφήστε αυτούς τους τόνους για έναν
χώρο που πραγµατικά τον έχει ανάγκη η χώρα µας. Γιατί έχει τις
δυνατότητες να αποτελέσει το εργαλείο για την παραγωγική ανα-
συγκρότηση της χώρας. 

Εµείς παρά τα όποια προβλήµατα, παρά τις κάποιες θεσµικές
καθυστερήσεις -δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να τις αποδεχ-
θούµε-, έχουµε ορατά αποτελέσµατα για τον αγροτικό κόσµο και
την ύπαιθρο. Μέσα σε δύο χρόνια βάλαµε µία άλλη σφραγίδα
στον αγροτικό χώρο, µία άλλη σφραγίδα στα προβλήµατα δε-
καετιών.

Στην κατεύθυνση αυτή σε διάλογο µε τους φορείς του χώρου,
σε διάλογο και σε συνεργασία µε τα κινήµατα, η Κυβέρνηση θα
πορευθεί και θα στηρίξει µε συνέπεια τους αγρότες, την αγρο-
τική παραγωγή και την ύπαιθρο.

Επαναλαµβάνουµε προς τους αγρότες που αυτή την ώρα βρί-
σκονται στη διαδικασία, στην προσπάθεια να οργανώσουν τις κι-

νητοποιήσεις: Δικό τους θέµα είναι το πώς οι ίδιοι θα οργανω-
θούν και θα διεκδικήσουν. Υπάρχει, όµως, δίπλα και µία κοινωνία
η οποία βλέπει και ακούει. Σε αυτή την προσπάθεια πρέπει οι
αγρότες, όπως είχαν µέχρι τώρα, να έχουν και αυτή την ώρα τη
συµπαράσταση της υπόλοιπης ελληνικής κοινωνίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων κ. Τσιρώνης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Καλησπέρα, κυρίες και κύριοι. 
Να χαιρετίσω και εγώ µε τη σειρά µου την πρωτοβουλία για

τον διάλογο για το µείζον ζήτηµα, το αγροτικό, αν και οφείλω να
οµολογήσω ότι µε λίγες εξαιρέσεις σε κάποιες παρυφές λόγου,
ο διάλογος αυτός µάλλον θα απογοητεύσει τις αγρότισσες και
τους αγρότες µας. Μπορώ να αναφέρω µία εξαίρεση -να αναφέ-
ρουµε και τα καλά-, την ειλικρινή τοποθέτηση του Αρχηγού του
Ποταµιού ότι τώρα διαβουλεύονται για να βγάλουν συγκεκριµέ-
νες προτάσεις. Αυτό είναι µία ειλικρινής τοποθέτηση, ότι τώρα
διαβουλεύονται για να βγάλουν. Γιατί τα άλλα που ακούσαµε, λυ-
πάµαι που το λέω, αλλά όταν ήµασταν φοιτητές τα λέγαµε «κα-
σέτα».

Αναρωτιέµαι µε ποιους αγρότες µιλάει η κυρία Πρόεδρος της
Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, επειδή εµείς γυρνάµε κάθε µέρα
και γυρνάγαµε και πριν κάθε µέρα, δεν γυρνάµε µόνο τώρα. Μά-
λιστα ακούσαµε και κριτική από κάποιους συνδικαλιστές αγρότες
της Αντιπολίτευσης γιατί βγαίνουµε τόσο κοντά, ενώ την ίδια ώρα
κάποιοι εδώ πέρα λένε ότι κρυβόµαστε στα γραφεία. Όχι, είµα-
στε εκεί έξω µε τους αγρότες, µε όλους τους παραγωγούς και
στο σύνολό τους παραδέχονται -και µιλάνε οι ίδιοι οι συνδικαλι-
στές των κοµµάτων σας- ότι τα προβλήµατα είναι προβλήµατα
δεκαετιών. Δεν είναι τωρινά προβλήµατα, δεν είναι προβλήµατα
που, όπως ειπώθηκε, έχουν την σφραγίδα ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ.

Αναφέρω µερικά στοιχεία για να καταλάβουν για τι µιλάµε. Το
1995 -µιλάµε για τις χρυσές εποχές τώρα- η αγροτική παραγωγή
ήταν 11,7 δισεκατοµµύρια, ήταν το 8,1% του ΑΕΠ. Το 2000 ήταν
10,3 δισεκατοµµύρια, έπεσε. Ήταν 6,1% του ΑΕΠ. Το 2004 -δεν
µιλάµε για κρίση- ήταν 9,8 δισεκατοµµύρια και 4,7% του ΑΕΠ.
Ήταν ήδη το µισό από ό,τι το 1995. Μέσα σε µία δεκαετία χάθηκε
το µισό αγροτικό µας εισόδηµα σε ποσοστό ΑΕΠ. 

Το 2008 πήγαµε στο 3,2% του ΑΕΠ και το 2014 πήγαµε στο
3,7% του ΑΕΠ, αλλά βέβαια επειδή είχε καταρρεύσει κατά 25%
όλη η οικονοµία της χώρας, γιατί από 7 δισεκατοµµύρια είχε
πέσει στα 6,1 δισεκατοµµύρια ο τζίρος, η ακαθάριστη προστιθέ-
µενη αξία παραγωγής το 2014. Μιλάµε για κατάρρευση. Το κα-
ταστροφικό 2015 για πρώτη φορά ο τζίρος πήγε στα 6,7 δι-
σεκατοµµύρια και ανέβηκε ξανά στο 4,1% του ΑΕΠ. 

Άρα, για να µιλήσουµε για περιόδους, να θυµίσω ότι την πε-
ρίοδο 2004 -2009 το δηµόσιο χρέος της χώρας µας σχεδόν δι-
πλασιάστηκε κατά 120 δισεκατοµµύρια. Για να δούµε τι έγιναν
αυτά τα χρήµατα; Το έλλειµµα αυτά τα χρόνια ήταν 50 δισεκα-
τοµµύρια. Τα έφαγε το κράτος που τώρα εσείς υβρίζετε, αυτό
που οικοδοµήσατε, το πελατειακό κράτος. Πού είναι τα υπόλοιπα
70 δισεκατοµµύρια; Σε ποια οικονοµία πέσανε; 

Εκτός από αυτά τα 70 δισεκατοµµύρια, άλλα 30 δισεκατοµµύ-
ρια ήταν τα χρήµατα που ήρθαν από την Ευρωπαϊκή Ένωση την
ίδια περίοδο. Αυτή, λοιπόν, ακριβώς την περίοδο, που δεν υπήρ-
χε κρίση, η αγροτική µας παραγωγή µειώθηκε κατά 28%. Την ίδια
ακριβώς περίοδο µειώθηκε η βιοµηχανική µας παραγωγή κατά
21%. 

Αυτή είναι η προσφορά σας την περίοδο 2004-2009, δηλαδή
τα χρόνια εκείνα που δεν υπήρχε κρίση, ούτε η «LEHMAN BRO-
THERS», ούτε είχαν έρθει οι «καρχαρίες» της Ευρώπης, που λέ-
µε, να µας φάνε. Ήταν τα καλά χρόνια. Τα καλά χρόνια κατα-
στρέψατε την αγροτική παραγωγή. 

Γι’ αυτό, ας αφήσουµε τα κροκοδείλια δάκρυα. Δεν τα λέω
αυτά για να εγκαλέσω κανέναν. Το έχω πει ξανά και στο παρελ-
θόν. Εάν πρέπει να αναζητούµε τις αιτίες, δεν τις αναζητούµε για
να κατηγορήσουµε κάποιον και να γινόµαστε  εισαγγελείς. Τις
αναζητούµε για να βρούµε τη σωστή λύση. 
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Γιατί όταν οι ίδιοι οι αγρότες και οι αγρότισσές µας, µας λένε
ότι το πρόβληµα είναι παλιό, αυτό πρέπει να το γνωρίζετε και να
το γνωρίζουµε, εάν θέλουµε να βρούµε λύσεις. 

Θα αναφερθώ τώρα στο συνεταιριστικό κίνηµα, γιατί οι πάντες
παραδέχονται ότι σήµερα ο µόνος τρόπος για να µπορέσουµε
να ξεπεράσουµε τον µικρό κλήρο και το δύσκολο γεωγραφικό
ανάγλυφο είναι να ενωθούµε, να κάνουµε οµάδες παραγωγών
και συνεταιριστικές επιχειρήσεις. 

Ξέρετε για ποιο λόγο διστάζουν οι αγρότες και οι αγρότισσες,
από ό,τι µας λένε, αυτή τη στιγµή; Διστάζουν γιατί φοβούνται
από την παλιά τους αρνητική εµπειρία. Διστάζουν γιατί φοβούν-
ται ότι εάν µπουν θα µπλέξουν. Αυτό µας λένε οι ίδιοι. Σε εσάς
δεν το λένε; Άντε να τους πείσετε λοιπόν εσείς ότι δεν ισχύει.
Γιατί, εάν µιλήσετε τετ α τετ µαζί τους και όχι βάσει αυτών που
γράφουν οι λογογράφοι, θα δείτε γιατί δεν µπαίνουν και ωρύον-
ται για το συνδικαλιστικό κίνηµα. 

Δεν είναι εύκολο, σας πληροφορώ. Γιατί οι ίδιοι οι πρόεδροι,
οι οποίοι ανέλαβαν τώρα, που δεν έχουν καµµία ευθύνη για την
παλιά διαφθορά, οι άνθρωποι αυτή τη στιγµή καλούνται να κα-
λύψουν αµαρτίες του παρελθόντος. 

Αυτά είναι προβλήµατα. Δεν είναι ότι ξαφνικά, µε το µαγικό ρα-
βδάκι θα έρθει κάποιος πολιτικός και θα τάξει ότι θα γίνει συνε-
ταιριστικό κίνηµα από το µηδέν. Θέλει δουλειά για να πείσουµε
αυτούς τους ανθρώπους. Πρέπει να είµαστε κοντά τους για να
τους πείσουµε, να τους εξηγήσουµε ότι είναι αναγκαιότητα. 

Να αναφερθούµε και σε ορισµένα αντικειµενικά προβλήµατα,
τα οποία ξεχάστηκαν σε αυτή την Αίθουσα. Οι ίδιοι οι αγρότες
µας λένε ότι το µείζον πρόβληµα σήµερα στους κτηνοτρόφους
–και αναφέροµαι στο παράδειγµα του τοµέα µου- είναι οι στα-
βλικές εγκαταστάσεις, ένα πρόβληµα που χρονίζει δεκαετίες,
αλλά είµαστε σε πάρα πολύ καλό δρόµο να το λύσουµε τώρα,
όχι να το λύσουµε κάποτε. Είναι ένα πρόβληµα που έχει µηδενικό
κόστος. Γιατί δεν το λύσατε εσείς, λοιπόν;

Να αναφερθούµε στις ελληνοποιήσεις. Οι ελληνοποιήσεις δεν
είναι ένα εύκολο πρόβληµα. Ελληνοποίηση γίνεται και στο µαντρί
και στο σφαγείο και στο κρεοπωλείο. Είναι ένα σύνθετο πρό-
βληµα, ένα πρόβληµα το οποίο κάποτε βόλευε και κάποιες ή κά-
ποιους «επιδοτησάκηδες» αγρότες, όπως τους λένε, οι οποίοι
δεν είχαν την παραγωγή αλλά έπαιρναν τις επιδοτήσεις. Όµως,
το ζώο δεν ήταν ελληνικό. Γιατί, σας πληροφορώ, ότι ακόµα και
σε συνθήκες κρίσης ο Έλληνας καταναλωτής προτιµάει το ελλη-
νικό προϊόν, το εµπιστεύεται καλύτερα. Νοµίζει ότι αγοράζει ελ-
ληνικό προϊόν, αλλά δεν αγοράζει. Γιατί το αγοράζει ακριβότερα,
αλλά το προϊόν δεν είναι ελληνικό αλλά πιθανόν βουλγάρικο. 

Θα ήθελα τώρα να αναφερθώ στη βιολογική γεωργία. Γιατί
άκουσα το ευχολόγιο, τα ελληνικά προϊόντα ξαφνικά, µε έναν µα-
γικό τρόπο, να σαρώσουν στις ξένες αγορές. 

Σας πληροφορώ ότι εκτός από τη φέτα και την ελιά Καλαµών
και δύο, τρία άλλα σπάνια παραδείγµατα, µερικές εξαιρέσεις, τα
ελληνικά προϊόντα είναι άγνωστα στον διεθνή κατάλογο και στο
ξένο εµπόριο. Δεν τα ξέρει ο κόσµος. Δεν θα πλήρωνε κανείς 1
ευρώ παραπάνω για να αγοράσει ελληνικό αντί για γερµανικό
λουκάνικο, γιατί δεν έχουµε καταφέρει να το κάνουµε, δεν
έχουµε καταφέρει να το βάλουµε µέσα. Αν θέλετε να ξέρετε, για
να το βάλει κανείς µέσα, ο πρώτος παράγοντας, βέβαια, είναι η
ποιότητα, να είναι κάτι καλύτερο από το άλλο και γευστικά και
από πλευράς υγείας. 

Εδώ, λοιπόν, η βιολογική γεωργία είναι το σηµείο-κλειδί, για
την οποία τόσα χρόνια δεν έχει γίνει τίποτα. Ενηµερώνω, λοιπόν,
ότι φέτος για πρώτη φορά στο πρόγραµµα βάζουµε 100 εκατοµ-
µύρια -66 εκατοµµύρια για τη γεωργία και 34 εκατοµµύρια για
την κτηνοτροφία- τα οποία είναι ακριβώς για τη µετατροπή του
αγρότη που δεν είναι τώρα βιοκαλλιεργητής και θέλει να γίνει.
Υπάρχουν, φυσικά, τα άλλα 343 εκατοµµύρια, τα οποία είναι για
τη διατήρηση της βιολογικής γεωργίας. 

Πάντως, να ξεκαθαρίσουµε ότι πρώτη φορά υπάρχει µέτρο
βιολογικής γεωργίας. Παλιά ήταν απλώς γενικώς µέσα στον
κουβά του αγροπεριβαλλοντικού. Το βιολογικό προϊόν έχει ελπί-
δες στο γερµανικό ράφι, έχει µεγάλες ελπίδες. 

Να µιλήσουµε για τον ελληνικό σπόρο; Να σας θυµίσω ότι ήταν
κάποτε -εδώ βλέπω τον κ. Παπαδόπουλο- η ΚΥΔΕΠ, η Κεντρική

Υπηρεσία Διαχείρισης Εγχωρίων Προϊόντων, που έδινε σπόρο
εξαιρετικής ποιότητας στον βαµβακοπαραγωγό µας; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Όλα τα σπόρια!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Τώρα όλοι οι σπόροι σχεδόν είναι ει-
σαγόµενοι. 

Κόπτεσθε, λοιπόν, για την ελληνική παραγωγή χωρίς ελληνικό
σπόρο! 

Ποιος την κατάργησε, λοιπόν; Ο πατέρας του Προέδρου του
κ. Μητσοτάκη, τη διέλυσε την ΚΥΔΕΠ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Θα την ξανασυστήσετε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Μακάρι να συστήσουµε υγιείς οργα-
νισµούς. 

Αν διαβάσετε την έκθεση McKinsey, µιλάει για υγιείς κρατικούς
οργανισµούς, γιατί υπάρχουν τέτοιοι οργανισµοί και σε άλλες
χώρες. Εσείς θέλετε να πάτε τα πάντα στον άγριο νεοφιλελευ-
θερισµό. 

Να µιλήσουµε για τη διάλυση των δοµών ελέγχου; Ξαφνικά
ανακαλύψατε ότι έχουµε πρόβληµα µε τις δοµές ελέγχου. Σας
λέω, λοιπόν, ότι αυτή τη στιγµή στη Βουλγαρία -φαίνεται ότι εκεί
είναι κρατιστές ακόµα- έχουν τριάντα κτηνιάτρους µόνο για την
οζώδη δερµατοπάθεια. Τριάντα στο Υπουργείο τους! Εµείς για
όλες τις ζωονόσους είχαµε µέχρι πρόσφατα µια προϊσταµένη και
υπήρχαν και άλλοι δύο. Πήγαιναν έξω σε συσκέψεις και για να
µην πάει µόνη της, πήγαινε µαζί και ο γενικός διευθυντής και ο
γραµµατέας, για να φαίνονται τρεις και να µη γινόµαστε ρεζίλι.
Δεν µπορούν να πιστέψουν οι Ευρωπαίοι ότι το έργο που γίνεται,
γίνεται από έναν. 

Εσείς, όµως, εξακολουθείτε το παραµύθι της αποκρατικοποί-
ησης. Θέλετε να διαλύσουµε τις κρατικές δοµές, να δαιµονοποι-
ούµε τους υπαλλήλους. Πείτε µου, λοιπόν, σε ποιον θα απευθύ-
νονται αυτές οι αγρότισσες και οι αγρότες µας όταν έχουν πρό-
βληµα, όταν θέλουµε τα πάντα να τα κάνουµε ιδιωτικά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Δύο χρόνια είστε στην κυβέρνηση!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Πείτε µου ποια χώρα θα καταφέρει…
Εντάξει, ευχαριστώ πολύ για το αστείο! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Δέκα χιλιάδες προσλήψεις και κανέ-

νας γεωτεχνικός! 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήρεµα, να µην εξελίσσεται

διάλογος!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής

Ανάπτυξης και Τροφίµων): Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, µε το
εργαλείο... 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Όχι, µε την άνεσή σας ολο-
κληρώστε. Μπορείτε να ενσωµατώσετε και τον χρόνο από τη
δευτερολογία σας, για να κλείσει ο Υπουργός στο τέλος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, ξέρετε, είµαι συνε-
πής. Πότε δεν καταχρώµαι του χρόνου µου. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι ένας τεράστιος πυλώνας στην Ευρω-
παϊκή Ένωση σήµερα είναι η κοινωνική οικονοµία. Να θυµίσω,
λοιπόν, ότι το νοµοσχέδιο για την πραγµατική κοινωνική οικονο-
µία, όχι την κρατικοδίαιτη, -γιατί και εσείς είχατε κοινωνική οικο-
νοµία, κρατικοδίαιτη- είναι το δικό µας Υπουργείο και η κ.
Αντωνοπούλου που το ψήφισε προ ηµερών. Είναι τεράστιο ερ-
γαλείο αυτή τη στιγµή η κοινωνική οικονοµία, για να βοηθηθεί ο
αγροτικός κλάδος. Είναι πολύ µεγάλο εργαλείο. 

Να παρακαλέσω κάτι και κλείνω µε αυτό: Μην ασθµαίνοντες,
επειδή δεν έχετε προτάσεις, ξαφνικά ανακαλύπτετε και δανείζε-
στε από τα προγράµµατα των Οικολόγων Πράσινων των δεκαε-
τιών, γιατί άκουσα σήµερα έκπληκτος για οµάδες παραγωγών,
βιολογικά προϊόντα, Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας, βιοµάζα, βι-
οαέριο! Δηλαδή θα κάνουµε εµείς τη βιοµάζα βιοαέριο και επειδή
το είπατε σήµερα ως λεξούλα-τίτλο στη Βουλή, θα βγείτε και θα
πείτε ότι ήταν πρότασή σας. Δεν είναι πρότασή σας! Χωροταξία!
Είναι προτάσεις από τη δεκαετία του 1980 του Πράσινου Κινή-
µατος αυτές, εφαρµόζονται σε όλες τις χώρες, έχουν γίνει πια
καθεστώς. Δεν είναι ροµαντικές, είναι ρεαλιστικές. Απλώς εσείς
δεν τις ξέρατε. Όπως, λοιπόν, κάποιος πάλαι ποτέ πρόεδρος και
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πρωθυπουργός ανακάλυψε τη φράση «πράσινη οικονοµία», για
να πει και αυτός κατιτίς, το οποίο στην Ευρώπη είναι κοινός
τόπος, µη µου βάζετε τώρα τα προγράµµατα των Οικολόγων
Πράσινων και µου τα παρουσιάζετε για προγράµµατα της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, επιτρέπετε ένα διάλειµµα πεντάλεπτο µέχρι να έρθει και ο
Πρωθυπουργός για να ξεκινήσουν οι δευτερολογίες; 

Έχουν πρωτοµιλήσει οι Αρχηγοί, πλην του κ. Καµµένου, που
δεν ήταν παρών, και οι δύο αρµόδιοι Υπουργοί. Υπήρχε µεγάλη
άνεση στον χρόνο για όσους ήθελαν να τον υπερβούν. Κατατέ-
θηκαν προτάσεις από τα κόµµατα και εµπλουτίστηκε η συζήτηση.
Ελπίζω στον κύκλο των δευτερολογιών, στον οποίο δεν θα συµ-
µετέχουν όλοι οι Αρχηγοί, κάποιοι δεν θα δευτεροµιλήσουν -αυτό
θα το δούµε στη διαδικασία- να µπορέσουµε να διεξέλθουµε όλη
την ύλη, η οποία έχει τεθεί και ταυτόχρονα αρκετά σύντοµα –
προσδοκώ κατά τις 17:30’- να έχει κλείσει η σηµερινή συνεδρία-
ση.

Παρακαλώ, εν συνεδριάσει περιµένουµε για να ξεκινήσει η δια-
δικασία των δευτερολογιών.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να κάνουµε
εµείς ερωτήσεις στους Υπουργούς όσο θα περιµένουµε τον
Πρωθυπουργό; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Παπαδόπουλε, ήσα-
σταν και εσείς οµιλητής σήµερα! Μαζί µε όλους τους Αρχηγούς
και τους Υπουργούς η παρουσία σας ήταν συνεχής και επί της
ουσίας! Γνωρίζετε καλά τα θέµατα, όπως και άλλοι βέβαια συνά-
δελφοι.

(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα ο Πρόεδρος της
Κυβέρνησης κ. Αλέξης Τσίπρας)

Παρακαλώ καθίστε στις θέσεις σας, κύριοι συνάδελφοι, για να
ξεκινήσουµε τη διαδικασία των δευτερολογιών.

Στη διαδικασία των δευτερολογιών, εξ όσων γνωρίζω, δύο ή
τρεις πολιτικοί αρχηγοί δεν θα συµµετέχουν. Θα το δούµε βέ-
βαια. Σίγουρα θα µιλήσουν ο κ. Τσίπρας, η κ. Γεννηµατά και ο κ.
Μητσοτάκης, µε τους οποίους ξεκινάµε.

Δίνω στον λόγο στον Πρωθυπουργό και Πρόεδρο της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού της Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς, στον κ. Τσίπρα.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατά τη διάρκεια της σηµερινής
συζήτησης για το αγροτικό ζήτηµα ακούσαµε πολλά. Ακούσαµε
και υποσχέσεις σε σχέση µε τους αγρότες, αλλά και άσφαιρη
κριτική. Φυσικά υπήρξε και µία γενίκευση σε µία σειρά από ζητή-
µατα.

Ας ξεκινήσω, όµως, από το αγροτικό, γιατί αυτό είναι το θέµα
της συζήτησής µας. 

Από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ -που ζήτησε τη σηµε-
ρινή συζήτηση-, τα κόµµατα που όµως έχουν και µεγάλες ευθύ-
νες γιατί διαχειρίστηκαν τις τύχες του τόπου για σαράντα και
πλέον χρόνια και ιδίως µετά την ένταξη της χώρας στην Ευρω-
παϊκή Ένωση ήταν αυτά τα κόµµατα που είχαν την ευθύνη και
της κατανοµής των ενισχύσεων και εξέθρεψαν το θεσµικό πλαί-
σιο που ευνοούσε τις πελατειακές σχέσεις και έκαναν τη µοιρα-
σιά των επιδοτήσεων και δηµιούργησαν κοµµατικούς φίλους και
κατέστρεψαν το συνεταιριστικό κίνηµα, ακούσαµε σήµερα κρι-
τική.

Επιτρέψτε µου, λοιπόν, να προσπαθήσω να στοιχειοθετήσω
και να απαντήσω όσο επιγραµµατικά µπορώ σε κάποια από όλα
όσα ακούστηκαν.

Ξεκινάω από την αλήθεια για τις πληρωµές. Στόχος µας από
την πρώτη στιγµή που αναλάβαµε τη διακυβέρνηση ήταν η επί-
λυση των καταστροφικών προβληµάτων που κληροδότησαν οι
προηγούµενες κυβερνήσεις στον αγροτικό χώρο στον τοµέα των
πληρωµών. Έτσι, από τις αρχές του 2015 µέχρι σήµερα έχουµε
πληρώσει –και αυτό δεν επιδέχεται αµφισβήτηση- κοντά στα 3,7
δισεκατοµµύρια ευρώ -3.689.000.000 ευρώ για την ακρίβεια- για
όλους τους τύπους των ενισχύσεων.

Από αυτά, κύριε Μητσοτάκη και κυρία Γεννηµατά -δεν είναι
στην Αίθουσα- κοντά στο ένα δισεκατοµµύριο αφορούσε πληρω-
µές ενισχύσεων που εκκρεµούσαν από το 2011. Τότε, από όσο
γνωρίζουµε, κυβέρνηση δεν ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ και οι ΑΝΕΛ. Εσείς
ήσασταν τότε κυβέρνηση, είχατε δηµιουργήσει τη φιλολογία περί
success story.

Για ποιον λόγο, λοιπόν, δεν καταφέρνατε τότε να πληρώνετε
τα χρήµατα αυτά στους αγρότες; Για ποιον λόγο παρατήσατε
τους αγρότες στο έλεος του θεού και τώρα έρχεστε και µας εγ-
καλείτε για την αγροτική µας πολιτική;

Μας εγκαλείτε, επειδή δώσαµε -αυτονόητο λέει- εµείς αυτά
που χρωστούσατε εσείς από το 2011. Από αυτά τα 3,7 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ περίπου 1,7 δισεκατοµµύρια ευρώ αφορούν σε
πληρωµές ενισχύσεων του 2016 και όχι παλιές πληρωµές. Για
πρώτη φορά, δηλαδή, µία Κυβέρνηση -καταστροφική, κατά τα
άλλα, κατά τα λεγόµενά σας- κάνει το αυτονόητο, αυτό που δεν
καταφέρατε να κάνετε ποτέ εσείς, όµως: Να δώσει όλα τα λεφτά
στην ώρα τους και να πληρώσει τις ενισχύσεις εντός του έτους,
ενισχύσεις που για τους αγρότες είναι πάρα πολύ σηµαντικές.
Μπορεί να µας εγκαλείτε σήµερα ή να µην το γνωρίζετε, αλλά οι
αγρότες το γνωρίζουν. Εσείς το γνωρίζετε, αλλά το αποσιωπάτε.

Ταυτόχρονα, πληρώθηκαν 650 εκατοµµύρια περίπου που απο-
τελούσαν ανειληµµένες υποχρεώσεις από κοινοτικά κονδύλια για
δηµόσια και ιδιωτικά έργα και επενδύσεις τα οποία εκκρεµούσαν
από το 2008 και το 2009. Ούτε τότε ήµασταν εµείς κυβέρνηση.
Δεν πειράζει, όµως! Το διορθώσαµε και αυτό. Καταστροφείς,
κατά τα άλλα!

Οι επενδυτές και όχι µόνο οι αγρότες το γνωρίζουν και αυτό,
όπως και εσείς θα έπρεπε να το γνωρίζετε, διότι και εκεί είχατε
κηρύξει στάση πληρωµών, αλλά κατ’ τα άλλα, διαφηµίζατε το
success story και την αναπτυξιακή σας πολιτική.

Δεν µείναµε, ωστόσο, εκεί. Για πρώτη φορά καταβάλλονται
στον ίδιο χρόνο αποζηµιώσεις από τον ΕΛΓΑ, που µέσα στο 2016
ανήλθαν σε 144 εκατοµµύρια ευρώ. Να σας θυµίσουµε πόσα
είχαν στην τετραετία αυτή από τον ΕΛΓΑ; Οι αγρότες το γνωρί-
ζουν αυτό, το έχουν δει στις τσέπες τους. Θα έπρεπε να το γνω-
ρίζετε και εσείς.

Μέχρι το τέλος του µήνα, όπως σας είπα και στην πρωτολογία
µου, θα καταβληθούν πάνω από 160 εκατοµµύρια ευρώ, που αν-
τιστοιχούν στην επιστροφή φόρου πετρελαίου. Βεβαίως, να σας
προλάβω, αυτό δεν είστε υποχρεωµένοι να το γνωρίζετε, αλλά
θα το µάθετε, όπως και ο αγροτικός κόσµος, τις επόµενες δεκα-
πέντε µέρες. Υπάρχει και κάτι άλλο, ωστόσο, που η Νέα Δηµο-
κρατία και ο κ. Μητσοτάκης εντέχνως ξεχνά. Από τα 617-620
εκατοµµύρια ευρώ που εδόθησαν στους χαµηλοσυνταξιούχους
εν είδει δέκατης τρίτης σύνταξης σε 1,6 εκατοµµύρια χαµηλο-
συνταξιούχους, περίπου τα 250 εκατοµµύρια -η πλειοψηφία των
χρηµάτων αυτών, δηλαδή- κατευθύνθηκε στους αγρότες, σε
αγροτικές συντάξεις. Το ποσοστό των αγροτών είναι πολύ µεγα-
λύτερο από το 60% του απόλυτου νούµερου που πήγε για αγρο-
τικές συντάξεις, διότι αντιλαµβάνεστε ότι οι άνθρωποι αυτοί
έπαιρναν και παίρνουν συντάξεις πολύ χαµηλότερες και η από-
φασή µας ήταν η κατανοµή να γίνει αντιστρόφως ανάλογα.

Το δεύτερο µέληµά µας ήταν να αµβλύνουµε επιπτώσεις από
τους δεδοµένους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς οι οποίοι προ-
κύπτουν από τη Συµφωνία του 2015, που η µεγάλη πλειοψηφία
σ’ αυτή την Αίθουσα είχε ψηφίσει, αλλά σήµερα σηκώνει την παν-
τιέρα της αντίστασης. Το βάρος µας δόθηκε στις φορολογικές
και ασφαλιστικές συνταξιοδοτήσεις και επιβαρύνσεις, αλλά και
στα οφέλη.

Συγκρατήστε λίγα νούµερα µόνο και µόνο για να µην εκτίθε-
στε. Σε σύνολο πεντακοσίων εβδοµήντα επτά χιλιάδων δηλώ-
σεων αγροτικού εισοδήµατος, οι πεντακόσιες δεκάξι χιλιάδες
δήλωσαν καθαρό εισόδηµα έως 5.000 ευρώ, έχοντας θεσπίσει
κατά µέσο όρο 9.000-9.500 ευρώ ανάλογα µε τα τέκνα το αφο-
ρολόγητο.

Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι η συντριπτικά µεγάλη πλειοψη-
φία του αγροτικού κόσµου -πολύ πιο πάνω από το 85%, κοντά
στο 90%- δεν επιβαρύνεται. 

Όταν η µέση εισφορά για τα εισοδήµατα είναι κατώτερη αυτών
που ίσχυαν ως σήµερα, ελαφρύνεται ή όχι πλειοψηφία του αγρο-
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τικού κόσµου; Η απάντηση, λοιπόν, είναι ότι -ήταν απολύτως
ορθό αυτό που είπα στην πρωτοµιλία µου- το 85% των επαγγελ-
µατιών αγροτών από το συνδυασµό ασφαλιστικού και φορολο-
γικού θα βγουν ωφεληµένοι.

Όµως, βεβαίως, υπάρχει και ένα ποσοστό µικρό, δεν αντιλέγω,
η µειοψηφία, που έχει επιβαρύνσεις. Υπάρχει ένα 5% που δηλώ-
νουν µεγάλα εισοδήµατα. Όλως περιέργως, σε αυτήν τη µειοψη-
φία ανήκουν, όχι µονάχα οι µεγαλο-εισοδηµατίες αγρότες, αλλά
και οι µεγαλο-επιδοτούµενοι αγρότες. Εκεί πράγµατι υπάρχουν
δυσκολίες, διότι για να βγαίνουν τα νούµερα και να υπάρχει ελά-
φρυνση σε µεγάλη πλειοψηφία, υπήρχε επιβάρυνση εκεί. 

Έχω την αίσθηση, λοιπόν, ότι για αυτή τη µικρή µειοψηφία του
αγροτικού κόσµου έρχεστε σήµερα εδώ να µας κουνήσετε το δά-
κτυλο, σε σχέση µε το φορολογικό και το ασφαλιστικό. 

Δεν ισχυρίζοµαι ότι µετά το φορολογικό και το ασφαλιστικό η
µεγάλη πλειοψηφία, αυτό το 85%, δεν έχει πια προβλήµατα να
αντιµετωπίσει ή δεν έχει λόγους για να κινητοποιείται ή δεν έχει
αιτήµατα. Αντίθετα. Όµως, να λέµε «τα σύκα σύκα και τη σκάφη
σκάφη». Ποια ήταν η πολιτική που τους ευνόησε πέρσι και το κο-
ρυφαίο ζήτηµα των κινητοποιήσεών τους, το οποίο λύθηκε, και
οι υποσχέσεις µας που έγιναν δεσµεύσεις και πράξεις; Ποια είναι
µία σειρά από κρίσιµα ζητήµατα που έχουµε και που µαζί τους
και εµείς να σκύψουµε για να τα λύσουµε, δεδοµένων όµως των
συνθηκών; Το λέω γιατί κινούµαστε µέσα σε ένα πλαίσιο, ας µην
το ξεχνάµε αυτό. 

Επίσης, ας µην ξεχνάµε ότι κάποιοι που καµώνονταν τους εκ-
προσώπους των αγροτών, όταν δίναµε τη µεγάλη µάχη της δια-
πραγµάτευσης, ερχόντουσαν εδώ και διαδήλωναν και δήλωναν
τη συµµετοχή τους υπέρ του «ναι» στο δηµοψήφισµα. Μην τα ξε-
χνάµε αυτά. 

Ταυτόχρονα, µην ξεχνάµε ότι µε την παρέµβασή µας στο
ασφαλιστικό διασώζουµε ένα σύστηµα το οποίο ήταν υπό κατάρ-
ρευση -είναι κοινή άποψη αυτό, όλοι είχαµε οµονοήσει-, διότι δεν
θα υπήρχε καν κατώτατη σύνταξη αγροτών σε δέκα χρόνια. Γλι-
τώσαµε, λοιπόν, το ασφαλιστικό των αγροτών από κατάρρευση,
εξαιτίας του γεγονότος ότι κάποιοι σωτήρες ήρθαν να µας σώ-
σουν µε το PSI! Γι’ αυτό οδηγηθήκαµε στην κατάρρευση. Μην τα
ξεχνάµε αυτά. Πάµε παρακάτω. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µην αρχίσουµε να απα-
ριθµούµε όλα τα προϊόντα της χώρας µε συγκριτικά πλεονεκτή-
µατα ανά περιφέρεια και να λαϊκίζουµε µε τοπωνύµια, θα σας πω
ότι µέσα στους επόµενους τέσσερις µήνες προκηρύσσονται προ-
γράµµατα από το Πρόγραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης 2014-2020
άνω του 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ. Κάποια µάλιστα από αυτά
είναι ήδη σε δηµόσια διαβούλευση.

Για τους νέους αγρότες έχει ήδη προκηρυχθεί µε τεράστιο εν-
διαφέρον πρόγραµµα ύψους 241 εκατοµµυρίων ευρώ και τα το-
πικά προγράµµατα Leader ύψους 376 εκατοµµυρίων ευρώ. Για
τη βιολογική γεωργία και κτηνοτροφία πρόγραµµα ύψους 443
εκατοµµυρίων ευρώ. Για τη µεταποίηση και εµπορία πρόγραµµα
ύψους 250 εκατοµµυρίων ευρώ. Για τα σχέδια βελτίωσης για
επενδύσεις στον αγροτικό τοµέα πρόγραµµα ύψους 357 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. Για την παροχή γεωργικών συµβουλών πρόγραµµα
ύψους 120 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Όλα τα υπόλοιπα χρηµατοδοτικά εργαλεία, εργαλεία ρευστό-
τητας έχουν δροµολογηθεί, ενώ ακόµα και όσα σκοντάφτουν σε
δεσµεύσεις συµφωνίας, γίνεται µάχη για να απεγκλωβιστούν. Για
ό,τι είναι εφικτό να γίνει, παλεύουµε να γίνει και πιστεύουµε ότι
θα τα καταφέρουµε να γίνει. 

Επειδή, όµως, ορισµένοι ξεχνούν και στην προσπάθειά τους
να γίνουν αρεστοί για µικροπολιτικούς, ψηφοθηρικούς λόγους
µιλούν για χρηµατοδοτικά εργαλεία και ρευστότητα από τις τρά-
πεζες, θα ήθελα να σας ρωτήσω το εξής: Μήπως εννοείτε για τη
ρευστότητα που θα µπορούσε να παράσχει η Αγροτική Τράπεζα,
την οποία µέσα σε µια νύχτα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ αποφάσισε να περάσει σε µία ιδιωτική, αφού
την είχατε φεσώσει, εκτός των άλλων, µε 240 εκατοµµύρια ευρώ,
δανεικά και αγύριστα, από τα κόµµατά σας.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Aντί, λοιπόν, να πάνε αυτά τα χρήµατα στην ενίσχυση της

αγροτικής παραγωγής, τα κάνατε καπνό στις τσέπες και στα τα-

µεία των χρεοκοπηµένων κοµµάτων και σε προεκλογικές εκδη-
λώσεις.

Οι ίδιοι οι αγρότες γνωρίζουν ότι πάγια αιτήµατα και στρεβλώ-
σεις τριάντα και σαράντα ετών είναι εξαιρετικά δύσκολο να λυ-
θούν µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα και χρειάζεται µια
συνολική συζήτηση για την αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου
και για τις προτεραιότητές µας σε έναν εθνικό σχεδιασµό σε
βάθος χρόνου για την παραγωγική ανασυγκρότηση.

Όµως, κύριε Μητσοτάκη, είναι θράσος και υπερβολή από
πλευρά σας να λέτε ότι είµαστε κρυµµένοι και δεν τολµάµε να
συνοµιλήσουµε µε τους αγρότες. Ήµουν ο πρώτος Πρωθυπουρ-
γός, µετά τη Μεταπολίτευση, που τους κάλεσα στο Μαξίµου -δεν
υπήρξε άλλος- στη µέση αγροτικών κινητοποιήσεων. Ούτε λά-
στιχα σκάσαµε εµείς ούτε κολπάκια κάναµε µε τις αστυνοµικές
δυνάµεις.

Τους κάλεσα στο Μαξίµου, συζητήσαµε δυο φορές, πήγα ξανά
και τους βρήκα, κάποιους από αυτούς, κουβεντιάσαµε. Οργανώ-
σανε κάποιοι δικοί σας κινητοποιήσεις. Καλοδεχούµενες είναι οι
κινητοποιήσεις. Δεν τη φοβόµαστε εµείς την κινητοποίηση και
την πάλη του απλού, λαϊκού κόσµου. Υπάρχουν πάντοτε και εγ-
κάθετοι, αλλά δεν το φοβόµαστε εµείς αυτό. Αυτά βεβαίως
οφείλω να τα επισηµάνω.

Σας χρωστάω, όµως, µερικές ακόµα απαντήσεις, κύριε Μητσο-
τάκη και κυρία Γεννηµατά, γιατί προφανώς η συζήτησή σας δεν
έµεινε µονάχα στα θέµατα της αγροτικής πολιτικής και οφείλω
να δώσω κάποιες απαντήσεις.

Σας άκουσα να µε εγκαλείτε εµένα προσωπικά, πρώτη η κ. Γεν-
νηµατά, αργότερα αµέσως εσείς, για το ζήτηµα του ΔΟΛ. Γιατί
ακριβώς, αγαπητοί µου συνάδελφοι, κύριε Μητσοτάκη και κύρια
Γεννηµατά, µιλάτε; Θέλετε να λογαριαστούµε; Θέλετε να µου
εξηγήσετε γιατί ακριβώς µε εγκαλείτε και τι ακριβώς ζητάτε;
Ποιο ακριβώς είναι το αίτηµά σας; Δεν κατάλαβα ποιο είναι το
αίτηµα σας.

Επί ενάµιση χρόνο τώρα ένα ιστορικό και έγκυρο συγκρότηµα
έχει καταντήσει να είναι στα όρια του κίτρινου τύπου και µε έχει
στοχοποιήσει προσωπικά δεκάδες φορές στην πρώτη σελίδα.
Είναι από αυτές τις σελίδες που άλλες φορές αρέσκεστε, κύριε
Μητσοτάκη, να έρχεστε εδώ και να τις επιδεικνύετε. Ενάµιση
χρόνο τώρα στη Βουλή µια µε τον Αρκά µια µε κανένα στίχο του
Ελύτη και µια µε το editorial των «ΝΕΩΝ» έρχεστε.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Μάλλον χάλασε η συµφωνία.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ενάµιση

χρόνο τώρα έχει µετατραπεί µια εφηµερίδα σοβαρή, αξιόπιστη -
µε τις διαφωνίες που µπορεί να είχαµε- σαν το άλλο αγαπηµένο
σας φύλλο, του άλλου του κοµιστή αυτού που έπιασαν µε τις
«µαύρες» σακούλες στα σύνορα Γαλλίας-Ελβετίας.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Βγάζει κάθε Κυριακή στα πρωτοσέλιδα λίβελλους εναντίον

της Κυβέρνησης, για να κάνετε µετά εσείς δελτία τύπου, και έχει
και ένα σπίτι στην Ελβετία, γιατί εκεί διαµένει µε την οικογένειά
του, µε τα λεφτά που έχει βγάλει έξω. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτού, του κοµιστή, του φίλου σας, του Αναστασιάδη, του

Θέµου Αναστασιάδη. Εγώ δεν θα πω ονόµατα; Με έχετε για αυ-
τούς που δεν λένε ονόµατα;

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και έχετε και το θράσος και έρχεστε και µιλάτε; 
Αυτή, λοιπόν, η εφηµερίδα η ιστορική επί ενάµιση χρόνο µε

προπηλακίζει πολιτικά στα πρωτοσέλιδα ή στις ραδιοφωνικές της
εκποµπές, γιατί είναι συγκρότηµα, ότι τάχα το σπίτι που µένω µε
νοίκι –µένω σε νοίκι, ξέρετε- είναι σπίτι κάποιου που πήρα από
τον πλειστηριασµό, ενός ανθρώπου που δεν είχε να πληρώσει.
Άθλιο ψέµα και κανείς δεν βγήκε να κατηγορήσει τότε. Ή ότι
δήθεν δίνω ψεύτικα πόθεν έσχες. Κανείς δεν βγήκε να κατηγο-
ρήσει τότε. Άθλιο ψέµα. Ή ότι έχω offshore εταιρείες. Στα πρω-
τοσέλιδα. Με ποιο σκοπό αυτό το πολιτικό bullying, ο προπηλα-
κισµός από αυτούς που ερχόσασταν εσείς και µας φέρνατε τα
πρωτοσέλιδά τους;

Για να κάνω το πολύ απλό, κύριε Μητσοτάκη και κυρία Γεννη-
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µατά. Για να κάνω το πολύ απλό. Να κάνω ό,τι έκαναν κι όλοι οι
προηγούµενοι, να σηκώσω ένα τηλέφωνο και να πάρω έναν τρα-
πεζίτη και να πω «Ό,τι έκαναν τόσα χρόνια οι προηγούµενοι που
έδιναν δάνεια µε αέρα, δώστε κι εσείς δάνεια µε αέρα». Δεν το
έκανα, όµως, κι ούτε θα το κάνω!

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και ξέρετε κάτι; Μας λέτε ότι δεν έχει σηµασία που δεν το κά-

νατε, αλλά επειδή ένας πρώην Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ δέχθηκε
να συµµετάσχει στην προσπάθεια των εργαζοµένων για διά-
σωση, θέλουµε να κάνουµε καινούργια διαπλοκή και -πώς το εί-
πατε;- «Βόρεια Κορέα». Όταν δικά σας στελέχη µεταπηδούν από
τον Τύπο και τη δηµοσιογραφία στην πολιτική και από εκεί πίσω,
από την πολιτική στον Τύπο και στη δηµοσιογραφία, είναι ελεύ-
θερη αγορά. Όταν δικοί µας κάνουν κάτι αντίστοιχο, είναι Βόρεια
Κορέα. Αυτά είναι τα µέτρα και τα σταθµά.

Πριν από λίγες µέρες ο πρώην εκπρόσωπος Τύπου της Νέας
Δηµοκρατίας και Υπουργός της Κυβέρνησης Σαµαράς, ο κ. Μι-
χελάκης, έγινε Διευθυντής στον «ΑΝΤ1». Βγήκαµε εµείς να πούµε
ότι µετακόµισε ο «ΑΝΤ1» στη Νέα Δηµοκρατία; Ο υιός του κ. Ψυ-
χάρη ήταν διπλωµατικός σύµβουλος του κ. Σαµαρά, όταν ήταν
Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και αργότερα συνά-
δελφός σας στα έδρανα εδώ. Να σας πω κι άλλα παραδείγµατα;
Η κ. Σπυράκη, ο κ. Καψής. Δεκάδες παραδείγµατα µπορώ να σας
πω. Όµως, δεν έχει νόηµα να µιλήσω για αυτά.

Να µιλήσουµε επί της ουσίας και η ουσία είναι ότι τα Μέσα
Ενηµέρωσης εδώ και χρόνια περνούν µια κρίση δοµική, µια κρίση
που προηγήθηκε, θα έλεγα, της βαριάς οικονοµικής κρίσης σε
µεγάλο βαθµό και εξαιτίας της εξέλιξης της τεχνολογίας -διότι
σήµερα η ενηµέρωση έχει περάσει σε µεγάλο βαθµό στο διαδί-
κτυο- αλλά βεβαίως και εξαιτίας της πολύ κακής, άθλιας διαχεί-
ρισης όλων, όσων ιδιοκτητών εν πάση περιπτώσει, είχαν την
ευθύνη. Η αξιοπιστία του χώρου πλήττεται. Ο χώρος συνολικά
υποβαθµίζεται, λειτουργεί περισσότερο ως προπαγανδιστικός
µηχανισµός και λιγότερο ως πυλώνας αντικειµενικής ενηµέρω-
σης και δηµοκρατίας. Και αυτό είναι έλλειµα και για τη δηµοκρα-
τία µας. Το χειρότερο είναι ότι µε αποκλειστική ευθύνη όσων
διαχειρίστηκαν τα οικονοµικά, µεγάλων και ιστορικών συγκροτη-
µάτων, κινδυνεύουν εκατοντάδες χιλιάδες εργαζόµενοι να οδη-
γηθούν στο γκρεµό.

Ξέρετε, εµένα αλλά και αυτήν την Κυβέρνηση δεν θα µε κα-
τευθύνει στις επιλογές καµµία εκδικητική µανία, διότι είναι προ-
φανές ότι από το συγκεκριµένο συγκρότηµα δεν υπήρξε άλλος
Πρωθυπουργός στον τόπο, που να εδέχθη τόση πολλή και άδικη
κριτική. Δεν µιλάω για την πολιτική κριτική. Μιλάω για το πολιτικό
bullying που αναφέρθηκα πιο πριν. Ωστόσο, τα συγκροτήµατα
µε µια ιστορική αναφορά στον τόπο, οι τίτλοι των εφηµερίδων
και οι εργαζόµενοι είναι κάτι ξέχωρο από όλα αυτά. Και θέλω να
το πω και δηµόσια από αυτό το Βήµα ότι θα είναι αρνητική εξέ-
λιξη, αν κλείσουν και «ΤΑ ΝΕΑ» και «ΤΟ ΒΗΜΑ», όπως και το
«ΕΘΝΟΣ», όπως και ο «ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ», όπως ήταν και αρ-
νητική εξέλιξη που έκλεισε η «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ», αλλά δεν εί-
δαµε πολλά δάκρυα τότε.

Εδώ, όµως, πρέπει να µιλήσουµε ευθέως. Μπορεί η επιθυµία
µας να είναι να µην κλείσουν, αλλά µαγικές λύσεις δεν υπάρχουν.
Αν βρεθούν επενδυτές που θέλουν να στηρίξουν, να συµβάλουµε
στα πλαίσια του νόµου και όπως µπορούµε στα προγράµµατα
που οι ίδιες οι τράπεζες φαντάζοµαι ότι είναι έτοιµες να συζητή-
σουµε. Αλλά µέχρι στιγµής, επενδυτές δεν υπάρχουν. Η ιδιοκτη-
σία, εξ όσων γνωρίζω, δεν θέλει να βάλει χρήµατα. Όµως, οι
τράπεζες δάνεια µε «αέρα» δεν θα δώσουν όσο υπάρχει αυτή η
Κυβέρνηση. Οι εργαζόµενοι, όµως, ζητούν και δικαίως ζητούν λύ-
σεις. Ζητούν να βρεθούν τρόποι, ώστε να µην κλείσουν τα έν-
τυπα, ώστε να έχουν ρευστότητα.

Ζητούν όσο διαρκεί η εκκαθάριση -που απ’ όσο ξέρω στον
ΔΟΛ ξεκινά το επόµενο διάστηµα, µε βάση τις αποφάσεις των δι-
καστηρίων, διότι τα δάνεια έχουν καταγγελθεί- να υπάρχει η δυ-
νατότητα να πληρώνονται, αυτονόητο αίτηµα από την πλευρά
τους, ζητούν να µην απαξιωθούν οι τίτλοι και να µην χαθεί η εµ-
πορική τους αξία.

Εµείς έχουµε διάθεση να βοηθήσουµε. Θέλω, όµως, να το ξε-
καθαρίσω. Αυτό δεν µπορεί να γίνει και δεν θα γίνει κάτω από το

τραπέζι. Δεν θα γίνει µε καµµία συνδιαλλαγή, δεν θα γίνει µε τους
τρόπους που µάθαµε να γίνονται στο παρελθόν. Και γι’ αυτόν τον
λόγο, δεν µπορεί να γίνει µόνο ή φωτογραφικά ή ένα συγκρό-
τηµα. Και δεν µπορεί να γίνει αν δεν βρει τη µεγάλη συναίνεση
των πολιτικών κοµµάτων, αν όχι όλων, της µεγάλης πλειοψηφίας
τους. Αν υπάρχει διακοµµατική βούληση για τη δηµιουργία ενός
τέτοιου θεσµικού πλαισίου, που θα αφορά όλους στον Τύπο,
εµείς είµαστε διατεθειµένοι να το συζητήσουµε. Αλλά, θέλουµε
να συζητήσουµε θεσµικό πλαίσιο ισότητας, που θα αφορά όλες
τις επιχειρήσεις του Τύπου. Καθαρές κουβέντες, όλα ανοιχτά,
όλα στο φως, µόνο µε συναίνεση. Εµείς δεν παίζουµε κάτω από
τις κουρτίνες, δεν κάνουµε συνδιαλλαγές και αυτό το γνωρίζει
όλη η ελληνική κοινωνία.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Και τότε ας αναλάβουν όλοι τις ευθύνες τους και ας πάψουν

ορισµένοι να χύνουν κροκοδείλια δάκρυα, ότι δήθεν ενδιαφέρον-
ται για τους εργαζόµενους, διότι άλλα πράγµατα ειλικρινά τους
ενδιαφέρουν. Τους ενδιαφέρουν τα επικοινωνιακά παιχνίδια.

Θέλω λοιπόν, να κλείσω. Σας είπα στην πρωτοµιλία µου να πά-
ρετε θέση για µια σειρά ζητήµατα. Να πάρετε θέση και για τα θέ-
µατα, που αφορούν την οικονοµία. Δεν πήρατε. Σας ζήτησα να
απαντήσετε για το αν θέλετε περισσότερα µέτρα, όπως ζητάει
το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, αν επιµένετε στην άποψη ότι η
αποκατάσταση των συλλογικών διαπραγµατεύσεων, σύµφωνα
µε την ευρωπαϊκή κανονικότητα είναι µια αριστερή ιδεοληψία.
Δεν απαντήσατε. Ελπίζω να απαντήσετε στη δευτεροµιλία σας.
Έχει ανάγκη ο πολιτικός διάλογος να υπάρχουν θέσεις, συγκε-
κριµένες, καθαρές ανάµεσα στα κόµµατα.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Και άλλες φορές τους προκαλέ-
σατε και δεν απάντησαν.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Μπαλαούρα! Παρα-

καλώ! Τι γίνεται; Έχουµε χαλαρώσει! Σας παρακαλώ!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θέλω σε

αυτό το σηµείο, κύριε Πρόεδρε, να κάνω µια αναφορά και σε κά-
ποια τα οποία είπε η κ. Γεννηµατά. Αναφέρθηκε στην ανάγκη να
υπάρξει µια προοδευτική πολιτική –λέει-, στον τόπο, διότι εµείς
δεν την ασκούµε. Το ερώτηµα, κυρία Γεννηµατά, είναι ποια είναι
αυτή η πολιτική και µε ποιους; Προοδευτική πολιτική ήταν αυτή,
η οποία εφαρµόσατε, συγκυβερνώντας µε τη Νέα Δηµοκρατία
από το 2012 έως το 2014; Ήταν προοδευτική πολιτική; Ήταν
προοδευτική πολιτική η επιλογή του κ. Βενιζέλου µε το PSI να
διαλύσει τα ασφαλιστικά ταµεία και τους οµολογιούχους; Ήταν
προοδευτική πολιτική η απώλεια του 25% του εθνικού µας πλού-
του και η ταύτισή σας µε τις πιο ακραίες νεοφιλελεύθερες και
δεξιές πολιτικές; Το ότι συγκυβερνούσατε στην κυβέρνηση του
κ. Σαµαρά µε τον κ. Βορίδη και τον κ. Γεωργιάδη; Για να δούµε
και το µε ποιους.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Είναι προοδευτική πολιτική ότι ήσασταν στο ίδιο Υπουργικό

Συµβούλιο µε Γραµµατέα τον κ. Μπαλτάκο, που φλέρταρε µε την
Χρυσή Αυγή, η οποία ακόµα και χθες προκάλεσε τον ελληνικό
λαό, την ανθρωπιά του και την αλληλεγγύη του προς τους πρό-
σφυγες και τις αξίες του πηγαίνοντας σε ένα σχολείο στο Πέ-
ραµα να τραµπουκίσει παιδάκια δέκα χρονών; Τι αθλιότητα!
Ήσασταν µαζί µε τον κ. Μπαλτάκο, στο ίδιο Υπουργικό Συµβού-
λιο. Με ποιους, λοιπόν, η προοδευτική πολιτική; 

Αυτά, όµως, θα µου πείτε ανήκουν στο χθες. Η επόµενη µέρα;
Όλα τα έχει κάνει κακά ο ΣΥΡΙΖΑ όσο είναι στην Κυβέρνηση. Δεν
ταυτίζεται µε την ίδια άποψη η ευρωπαϊκή σοσιαλδηµοκρατία.
Είναι δική σας εκτίµηση αυτή. Ανοίγουν δεξιά και αριστερά ζη-
τήµατα, αλλά ξέρετε, εµείς έχουµε µια στάση αρχών και αξιών.
Μιλάγαµε για απλή αναλογική, είκοσι πέντε-τριάντα χρόνια, γί-
ναµε κυβέρνηση και το φέραµε στη Βουλή. Δεν λέγαµε άλλα
χθες και άλλα κάναµε σήµερα.

Όταν ήλθε η απλή αναλογική για να ψηφιστεί στη Βουλή, το
ίδιο νοµοσχέδιο που η κ. Γεννηµατά είχε προτείνει πριν από ένα
χρόνο µε την υπογραφή του κ. Βενιζέλου, τότε στρίψατε διά του
αρραβώνος και ταυτιστήκατε µε τον κ. Μητσοτάκη, γίνατε για
άλλη µια φορά «ουρά» της Νέας Δηµοκρατίας. Άρα, λοιπόν, µη
µιλάτε για προοδευτική πολιτική, διότι έχετε ευθύνες και οι ευ-
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θύνες αυτές δεν παραγράφονται.
Εµείς είµαστε εδώ για να συνεχίσουµε µια µεγάλη ιστορική πα-

ράδοση και της δηµοκρατικής παράταξης και της Αριστεράς που
πολλές φορές βρέθηκαν απέναντι, αλλά πολλές φορές ξεχωρι-
στά, σε παράλληλους δρόµους όµως, είχαν τη δυνατότητα µιας
στοιχειώδους συνεννόησης για την πορεία του τόπου. Εσείς τα
δίνετε όλα στον κ. Μητσοτάκη. Λογαριασµός σας. Ο κόσµος που
ακολουθεί ιστορικά την παράταξή σας, όµως, δεν θα σας ακο-
λουθήσει σ’ αυτή την παράδοση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Κεγκέρογλου, µη

σκέφτεστε δυνατά.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ο κ. Μητσο-

τάκης έρχεται σήµερα εδώ και εµφανίζεται ως ο ιππότης που θα
σώσει την οικονοµία και τη χώρα. Αλήθεια, κύριε Μητσοτάκη,
γιατί κάθε φορά που ανεβαίνετε σ’ αυτό το βήµα αναφέρεστε
στον κ. Καρανίκα; Τι έχετε µαζί του; Εµένα οι συνεργάτες µου
είναι άνθρωποι του λαού. Μπορεί να µην έχουν βγάλει το Χάρ-
βαρντ, όµως δεν είναι ούτε Παπασταύρου, δεν είναι ούτε Χριστο-
φοράκοι, δεν είναι ούτε «αυτοφωράκηδες», ούτε µου έκαναν
ποτέ δώρα τέτοιου είδους.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Είναι βαθιά η ταξική αντιπαλότητα που βγάζετε µέσα από τις

πολιτικές σας αναφορές.
Κλείνοντας, θέλω να σας το πω ευθέως: Έχετε ένα σχέδιο. Το

είχατε και στην πρώτη αξιολόγηση, το επαναλαµβάνετε και στη
δεύτερη. Το µοναδικό σας σχέδιο είναι: «Βάστα Σόιµπλε και
βάστα ΔΝΤ». 

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
Δεν θα σας βγει, όχι γιατί θα µας χαριστούν, αλλά γιατί βρι-

σκόµαστε σε µια κρίσιµη, ευαίσθητη γεωπολιτική συγκυρία στην
Ευρώπη και στον κόσµο και κανείς δεν θα ποντάρει τα λεφτά του
στο «ξήλωµα της κάλτσας» στην Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί όλοι
καθόµαστε πάνω στο ίδιο «κλαρί». Το σχέδιό σας είναι καταστρο-
φή, για να έλθετε να εφαρµόσετε την πιο ακραία νεοφιλελεύθερη
πολιτική µε ξεπούληµα, απολύσεις, κατεδάφιση κοινωνικού κρά-
τους, µειώσεις µισθών και συντάξεων. 

Οι διαχωριστικές γραµµές, όµως, έχουν ήδη χαραχθεί. Εµείς
µε τις ζωντανές δυνάµεις της κοινωνίας, εσείς µε την κρατικοδί-
αιτη επιχειρηµατικότητα και µ’ αυτή την αλαζονική, αντιαισθητική
ελίτ να παλεύετε για την παλινόρθωσή σας, αλλά ο τροχός της
ιστορίας έχει ήδη γυρίσει.

Σας ευχαριστώ.
(Ζωηρά και παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα

του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της

Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινή Γεννη-
µατά.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Τσίπρα, θα ξεκινήσω τη δευτερολογία µου από τα ερω-
τήµατα και τα διλήµµατα που µας θέσατε και θα ολοκληρώσω
και θα κλείσω µε το θέµα το οποίο συζητάµε και για το οποίο
προκαλέσαµε τη συζήτηση.

Μας είπατε, κύριε Τσίπρα, να σας απαντήσουµε για το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο και τον κ. Σόιµπλε. Εσείς µε το δεξί σας χέρι
προσκαλέσατε το ΔΝΤ να έλθει στην Ελλάδα και τώρα έρχεστε
µε το αριστερό και δήθεν το διώχνετε, µέχρι να υποχωρήσετε βέ-
βαια µπροστά στις επιθυµίες του κ. Σόιµπλε και των πιο ακραίων
συντηρητικών κύκλων της Ευρώπης.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, ησυχία.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Δεν έχει, λοιπόν, νόηµα
αυτή η συζήτηση. Ξέρετε γιατί δεν έχει νόηµα αυτή η συζήτηση;
Διότι στην πραγµατικότητα αποδέχεστε, κύριε Πρωθυπουργέ,
όλα τα δυσβάσταχτα µέτρα που το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο
απαιτεί, και τον µόνιµο «κόφτη» και τις οµαδικές απολύσεις και
τη µείωση του αφορολόγητου και την αύξηση του ΦΠΑ και την

κατάργηση της προσωπικής διαφοράς σε συντάξεις. 
Και απλά τι κάνετε; Προσπαθείτε όλα να τα µεταθέσετε για αρ-

γότερα, για µετά το 2018. Για να µείνει τι; Ο φερετζές της δήθεν
ηρωικής διαπραγµάτευσης. Μπράβο σας, κύριε Τσίπρα! Οµο-
λογώ ότι πρέπει να πω ένα «µπράβο».

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σταµατήστε, παρακαλώ!
Κυρία Γεννηµατά, µε συγχωρείτε. 
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Εµείς σεβαστήκαµε τον
Πρωθυπουργό και οφείλετε κι εσείς να σέβεστε τους οµιλητές,
τους Αρχηγούς της Αντιπολίτευσης. Σας παρακαλώ πολύ, λοι-
πόν!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, σταµατήστε!
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Και όχι τίποτα άλλο,
αλλά ήµουν πάνω στη στιγµή που θα έλεγα «µπράβο» στον κύριο
Πρωθυπουργό και δεν κάνετε ησυχία να ακούσετε γιατί.  

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Μην µιλάτε ούτε να σκέ-

φτεστε δυνατά. Το είπα και προηγούµενα.
Προχωράµε.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Έλεγα, λοιπόν, ότι τα
καταφέρατε. Μετά από επτά χρόνια θυσίες του ελληνικού λαού,
το δίληµµα το οποίο µας φέρνετε –και σε όχι µόνο εµάς, που εί-
µαστε στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου, αλλά σε όλους τους Έλ-
ληνες και τις Ελληνίδες που παρακολουθούν- οι επιλογές, δηλα-
δή, που έχουµε είναι ή Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και βαριά
µέτρα ή τέταρτο µνηµόνιο µε τους όρους του κ. Σόιµπλε. Συγχα-
ρητήρια, κύριε Τσίπρα! Και τι µας ρωτάτε τώρα εµάς; Να σας
πούµε µε ποιο σχοινί θέλουµε να κρεµαστούµε; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Θυµίζω ότι είπατε για το PSI. Ρωτήστε καλύτερα τον κ. Τσα-
καλώτο, γιατί στην εισηγητική του προϋπολογισµού λέει ότι ήταν
µία θετική εξέλιξη και ένα θετικό µέτρο. Αποφασίστε να λέτε τα
ίδια, στην Κυβέρνησή σας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Μας κάνετε κριτική γιατί συγκυβερνήσαµε µετά από δύο αλ-
λεπάλληλες εκλογικές αναµετρήσεις, τότε που εσείς δεν θέλατε
να βγάλετε τα κάστανα από τη φωτιά και θέλατε να µείνετε ανέγ-
γιχτος για να έρθετε σε καλύτερες συνθήκες –τότε ακόµα ζού-
σατε στο αντιµνηµονιακό κοµµάτι της ζωής σας. Τότε, λοιπόν,
για να µην βρεθούµε αντιµέτωποι µε την άτακτη χρεοκοπία, συ-
νεργαστήκαµε και µε τη Νέα Δηµοκρατία και µε τη ΔΗΜΑΡ, σας
υπενθυµίζω. Εσείς, επιλέξατε να συνεργαστείτε, ενώ σας λέγαµε:
«µην πάτε σε εκλογές, αξιοποιήστε τη µεγάλη συνεννόηση που
πρώτη φορά υπάρχει στις εποχές της κρίσης όταν ένα κόµµα
έχει πέντε κόµµατα και διακόσιους πενήντα Βουλευτές να το στη-
ρίζουν», το καλοκαίρι του 2015, να συνεργαστείτε ξανά µε την
ακροδεξιά απόφυση και τον κ. Καµµένο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Και νοµίζετε ότι έχετε τώρα εσείς το πρόσωπο να µου κάνετε
εµένα κριτική; 

Για τον εκλογικό νόµο, ακούστε, κύριε Τσίπρα. Την πρόταση
που κατέθεσα ενώπιον του Κοινοβουλίου την κατέθεσα από την
πρώτη µέρα που εκλέχτηκα Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ. Αυτή ήταν η
άποψή µου, αυτή είναι η θέση µου, την στηρίζω γιατί αυτό χρει-
άζεται ο τόπος τη συγκεκριµένη συγκυρία. 

Έρχοµαι στα θέµατα που θέσατε σε σχέση µε τις συλλογικές
διαπραγµατεύσεις. Όχι µόνο, κύριε Τσίπρα, έχουµε απαντήσεις
σε αυτά που ρωτάτε για τις συλλογικές διαπραγµατεύσεις…

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Για τον
εκλογικό νόµο, ποια είναι η άποψή σας; 

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Για τον εκλογικό νόµο,
σας έχω πει και κατ’ ιδίαν την άποψή µου και εδώ την άποψή µου
και σας έχω προκαλέσει να φέρετε την πρότασή µας…
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ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Αφού την
φέραµε!

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Όχι, κύριε Τσίπρα. Δεν
την φέρατε την πρότασή µας. Και αφήστε τώρα αυτού του εί-
δους τις κουτοπονηριές για να κερδίσετε λίγο χρόνο παραπάνω
στην καρέκλα της εξουσίας. Δεν θα βρείτε στήριγµα σε εµάς!
Αρκετά τα παιχνίδια µε τους θεσµούς. Αφήστε τα αυτά.

Λοιπόν, έρχοµαι στα εργασιακά. Όχι µόνο σας έχουµε απαν-
τήσει, αλλά εµείς ανοίξαµε πρώτοι τον διάλογο µε τους κοινωνι-
κούς εταίρους, καταθέσαµε στον δηµόσιο διάλογο πέντε
προτάσεις για τα εργασιακά και σας είπαµε: «Πάρτε τα αυτά,
επειδή συµφωνούν οι κοινωνικοί εταίροι και έχετε ένα ισχυρό
όπλο στη διαπραγµάτευση µε τους εταίρους µας, για να τα υιο-
θετήσετε», αλλά τα πετάξατε στο καλάθι των αχρήστων. Κι έρ-
χεστε τώρα εδώ για λόγους εντυπωσιασµού και µας λέτε: «Πείτε
µας τι λέτε και γι’ αυτό». 

Κι έρχοµαι, τώρα, στα υπόλοιπα. 
Κύριε Τσίπρα, η παράσταση, «εγώ θα κυνηγήσω τη διαπλοκή»

δεν έχει πια θεατές. Έρχεστε κάθε φορά, δεν θυµάµαι πόσες
φορές ζητήσατε συζήτηση για τη διαφάνεια, για τη διαπλοκή, τα
είπαµε, τα ξαναείπαµε, µας κουνήσατε το χέρι, απειλήσατε µε
αποκαλύψεις ότι «τώρα θα σας πω εγώ ποιοι είσαστε όλοι εσείς».
Μας είπατε κάποια νοµοθετήµατα, κάποιους νόµους, τους οποί-
ους σας προκαλέσαµε να τους καταργήσετε µε έναν νόµο κι ένα
άρθρο, αφού δεν το κάνατε µε τα µνηµόνια. Ακόµα περιµένουµε.
Δεν έχετε καταργήσει κανέναν.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Και κάθε φορά που συζητάµε, έρχεστε εδώ και στο τέλος κάθε
συζήτησης λέτε: «Ας πούµε και µια κουβέντα για τη διαπλοκή, να
περάσει η ώρα». Ε, νοµίζω πια ότι δεν πείθετε κανέναν. 

Και επίσης, αφού ο κ. Πανταλάκης δεν έκανε καλά τη δουλειά
του στην Αγροτική µε τα δάνεια που έδωσε, γιατί τον επιλέξατε
και τον βάλατε στην Αττική Τράπεζα σήµερα εσείς; Κάτι δεν πάει
καλά εδώ πέρα, γιατί δεν µπορούµε να σας παρακολουθήσουµε. 

Επιτέλους, αφού κάνατε την εξεταστική για τα δάνεια των κοµ-
µάτων, για πόσο ακόµα καιρό θα µας κουνάτε το χαρτί, γιατί δεν
προέκυψε καµµία ευθύνη για κανένα πολιτικό πρόσωπο. Και από
ό,τι αποδείχθηκε, µάλλον ήσασταν από αυτούς που ζητούσατε
να πάρετε χρηµατοδότηση πέραν από αυτήν που προβλεπόταν
µε βάση τα ποσοστά σας. Και αν δεν είχατε πάρει την αύξηση
αυτών των ποσοστών στη συνέχεια, λόγω της κρίσης µάλλον θα
είχατε χρεοκοπήσει. 

Και µην µας ξαναπείτε τίποτα για τα δάνεια και τα οικονοµικά
των κοµµάτων, γιατί εµείς είµαστε το µοναδικό κόµµα που φέ-
ραµε ανεξάρτητη εταιρεία ορκωτών λογιστών και κάναµε έλεγχο,
νοικοκυρέψαµε τα οικονοµικά µας, µειώσαµε κατά 95% τις δα-
πάνες µας. Όταν θα το κάνετε και εσείς και θα είναι δηµόσιο το
πόρισµα, γιατί το δικό µας είναι και στα χέρια της δικαιοσύνης,
τότε να έρθετε να µας ξαναµιλήσετε και σε εµάς και στο ΠΑΣΟΚ.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Σας παρακαλώ, κάντε ησυ-

χία.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος της Δηµοκρα-

τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ): Προχωράω, λοιπόν, και
έρχοµαι στα ερωτήµατα που έθεσε και ο κ. Μητσοτάκης, γιατί
άκουσα τον κ. Μητσοτάκη να θέτει τα δικά του διλήµµατα και να
ζητά απαντήσεις. Μόνο που θέσατε το λάθος πολιτικό δίληµµα,
κύριε Μητσοτάκη. Το πραγµατικό πολιτικό δίληµµα δεν είναι «λαϊ-
κισµός ή σοβαρές ευρωπαϊκές δυνάµεις». Μην ξεχνάτε, κύριε
Μητσοτάκη, ότι τον λαϊκισµό τον ζήσαµε και στα Ζάππεια και στις
πλατείες των Αγανακτισµένων όπου χοροπηδούσατε µαζί µε τον
ΣΥΡΙΖΑ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

Το στρατηγικό για εµάς δίληµµα ήταν -και θα παραµείνει-
«πρόοδος ή συντήρηση». Όµως, η χώρα βρίσκεται σε τόσο κρί-
σιµο σηµείο που το κυρίαρχο δίληµµα αυτήν τη στιγµή είναι
«εθνική συνεννόηση ή εθνική καταστροφή». Σε αυτό θα πρέπει
να απαντήσουµε όλοι και αυτό περιµένουν οι πολίτες να απαν-

τήσουµε όλοι µας. Το «φύγε εσύ, έλα εσύ» απλώς διατηρεί τα
αδιέξοδα και για το µέλλον. Και σας ενηµερώνω, κύριε Μητσο-
τάκη, ότι η πόλωση που εσείς υπηρετείται όλο αυτό το διάστηµα
είναι νερό στον µύλο του ΣΥΡΙΖΑ. Μόνο αυτό τον συντηρεί, αυτό
επιδιώκει.

Και έρχοµαι κλείνοντας στα θέµατα για τα οποία ήρθαµε να µι-
λήσουµε. Δεν µας απαντήσατε, βέβαια, σήµερα. Ούτε µας πεί-
σατε ότι έχετε σχέδιο για τον πρωτογενή τοµέα. Ολιγωρήσατε
για πολύ κρίσιµα θέµατα που απασχολούν τους αγρότες. Καθυ-
στερήσατε την αξιοποίηση των πόρων της ΚΑΠ και τις αποζηµιώ-
σεις του ΕΛΓΑ. Ευθύνεστε για την οικονοµική και χρηµατοδοτική
ασφυξία τους, την αδυναµία χρηµατοδότησης από τις τράπεζες,
τα capital controls και την µη ρύθµιση των κόκκινων δανείων. Αυ-
ξήσατε το κόστος παραγωγής, την φορολογία και τις ασφαλιστι-
κές εισφορές και προκαλείτε σοκ πραγµατικά στους αγρότες µε
την ταυτόχρονη εφαρµογή των µέτρων από 1-1-2017. Δεν είναι
αλήθεια αυτό που είπατε ότι όσοι είναι κάτω από το όριο του
αφορολόγητου δεν επιβαρύνονται και δεν πληρώνουν. Επειδή
δεν έχω αρκετό χρόνο, καταθέτω δύο παραδείγµατα στα Πρα-
κτικά για του λόγου το αληθές.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινή (Φώφη) Γεννηµατά καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Απουσιάζετε από την εποπτεία της αγοράς. Μειώσατε την αν-
ταγωνιστικότητα του αγροδιατροφικού τοµέα. Στοχοποιήσατε
την παραγωγική προσπάθεια. Συκοφαντήσατε τους αγρότες και
αποστρέφεστε απ’ ό,τι φαίνεται τον αγροτικό κόσµο, γιατί δεν
τον λογαριάζετε ότι βρίσκεται στην εκλογική σας πελατεία. Και
δεν εκτιµάτε ότι αποτελεί ο πρωτογενής τοµέας βασικό πυλώνα
της προσπάθειας της χώρας για την έξοδο από την κρίση.

Όλα αυτά δεν τα λέµε εµείς. Και δεν τα λένε µόνο οι αγρότες
που δεν σας ψήφισαν. Γιατί τα βιώνουν και τα υποστηρίζουν και
αυτοί που σας ψήφισαν και σήµερα δηλώνουν κοψοχέρηδες.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι η µόνη λύση για την χώρα, όπως
είπα πριν, είναι η εθνική γραµµή και η εθνική συνεννόηση. Και
επειδή, όπως φαίνεται, µε τη δύναµη των δύο σηµερινών πρώτων
κοµµάτων αυτό δεν είναι εφικτό, εµείς διεκδικούµε την καθορι-
στική ενίσχυση της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης για να είµαστε
ο καταλύτης των εξελίξεων και να βοηθήσουµε να βγει η χώρα
µας από την κρίση και τα µνηµόνια.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε πολύ, κυρία

Γεννηµατά. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης, Αρχηγός της Αξιω-

µατικής Αντιπολίτευσης, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Κύριε Τσίπρα, άκουσα µε µεγάλη προσοχή την πρώτη σας
οµιλία και πρέπει να πω ότι εξεπλάγην από το ύφος το οποίο υιο-
θετήσατε όταν επιλέξατε να µιλήσετε για τα ζητήµατα της τρέ-
χουσας πολιτικής επικαιρότητας. Φοβάµαι ότι για άλλη µια φορά
η οµιλία σας χαρακτηρίζεται από θράσος και ψεύδος. Διότι θέλει
πάρα πολύ θράσος, κύριε Τσίπρα, εσείς να εγκαλείτε τη Νέα Δη-
µοκρατία ότι υποτάσσεται στους ξένους, όταν εσείς βάλατε την
υπογραφή σας για το σύνολο της δηµόσιας περιουσίας να πάει
στο υπερταµείο για εκατό χρόνια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς ήσασταν αυτός, ο οποίος θα σκίζατε τα µνηµόνια. Υπο-

γράψατε τρίτο πρόγραµµα, έχοντας οδηγήσει τη χώρα στο χεί-
λος του γκρεµού. Ογδόντα έξι δισεκατοµµύρια ευρώ µας
στοίχισε αυτή η ιστορία και η καθυστέρηση στην ολοκλήρωση
της πρώτης αξιολόγησης, κύριε Τσίπρα, ήταν αυτή η οποία οδή-
γησε σε πρόσθετα µέτρα και οδήγησε και στον περιβόητο αυτό-
µατο κόφτη τον οποίο, απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι, σκοπεύετε να
επεκτείνετε και µετά το 2018 ως ένα µόνιµο µέτρο αιώνιας λιτό-
τητας για να δεσµεύσετε τη χώρα και µετά την ολοκλήρωση του
τρίτου προγράµµατος. Εσείς, λοιπόν, που µιλούσατε για µονο-
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µερείς ενέργειες, ήσασταν οι πρώτοι οι οποίοι συµβιβαστήκατε
µε τις πιο σκληρές απαιτήσεις των πιστωτών. 

Και µιας και θέλετε να κάνουµε τη σύγκριση και αναφερθήκατε
µε ειρωνικό τρόπο σε µια αποστροφή του λόγου µου, που πράγ-
µατι είπα ότι εµείς έχουµε τη βούληση να µειώσουµε φορολογι-
κούς συντελεστές, µειώνοντας ταυτόχρονα και στοχευµένες
δαπάνες µε δική µας πρωτοβουλία, να σας θυµίσω ότι πράγµατι
η προηγούµενη κυβέρνηση, κύριε Τσίπρα, έκανε µονοµερείς
ενέργειες. Τις έκανε όµως σωστά και µελετηµένα. Εµείς µει-
ώσαµε τον ΦΠΑ στην εστίαση µε δική µας πρωτοβουλία και πέντε
µήνες µετά το µέτρο αυτό έγινε µόνιµο. Και ξέρετε γιατί έγινε
µόνιµο, κύριε Τσίπρα; Διότι καταφέραµε και πείσαµε τους πιστω-
τές µας ότι οι δικές τους προβλέψεις σχετικά µε τις απώλειες
εσόδων από τη µείωση του ΦΠΑ ήταν υπερβολικές και είχαµε
δίκιο. Και αποδείξαµε έµπρακτα ότι η µείωση των φορολογικών
συντελεστών µπορεί να βοηθήσει στη φορολογική συµµόρφωση
και να έχει τελικά ένα θετικό δηµοσιονοµικό ισοζύγιο. Και εσείς
κάνατε, λοιπόν, µονοµερείς ενέργειες. 

Και τι κάνατε; Μετά από πέντε µέρες, όχι πέντε µήνες, στέλ-
νατε επιστολές µετάνοιας. Και θα ήθελα µε την ευκαιρία αυτή,
επειδή είναι η πρώτη φορά που συναντιόµαστε κοινοβουλευτικά
µετά την αποστολή της επιστολής του κ. Τσακαλώτου στον Πρό-
εδρο του Eurogroup κ. Ντάισελµπλουµ να διαβάσω δυο αποσπά-
σµατα απ’ αυτήν την επιστολή για να τελειώνουν επιτέλους σε
αυτήν εδώ την Αίθουσα τα παραµύθια. 

Λοιπόν, διαβάζω στα αγγλικά. Φαντάζοµαι δεν χρειάζεται µε-
τάφραση. «As regards the pension measure.».

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Φαντάζοµαι ότι τα καταλαβαίνετε, κύριε Τσίπρα. Να σας τα µε-

ταφράσω. Συγγνώµη. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Θα τα µεταφράσω µετά. Διαβάζω στα αγγλικά…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Μεταφράζω, λοιπόν, κατευθείαν στα ελληνικά.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Πείτε τα και για εµάς µε

κατευθείαν µετάφραση. Είστε άψογος χειριστής της γλώσσας.
Παρακαλώ, κάντε ησυχία 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Μεταφράζω λοιπόν: «Όσον αφορά το σχετικό επίδοµα, πα-
ρακαλώ σηµειώστε ότι ο Πρωθυπουργός και εγώ έχουµε δηλώ-
σει δηµόσια και θα εξακολουθούµε να δηλώνουµε δηµόσια ότι
αυτή είναι µια παροχή η οποία δόθηκε µία φορά –one-off pay-
ment- και σε καµµία περίπτωση δεν θα γίνει ένα µόνιµο χαρακτη-
ριστικό της φορολογικής µεταρρύθµισης». 

Για ποια δέκατη τρίτη σύνταξη µιλάτε και σήµερα ακόµα; Ψεύ-
δεστε, κύριε Τσίπρα! Και σήµερα ψεύδεστε!  

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και σήµερα, λοιπόν, ψεύδεστε! Κρατήστε την επιστολή, να την

µοιράσετε εδώ πέρα στους συναδέλφους.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Και βλέπετε, κύριε Τσίπρα, όταν σας επεσήµανα στην πρωτο-
λογία µου ότι άλλα πράγµατα λέτε στο εσωτερικό και άλλα πράγ-
µατα λέτε στο εξωτερικό, γιατί αυτή η παρατήρηση ήταν
απολύτως ακριβής. Και γιατί αυτή η εξοργιστική διγλωσσία είναι
αυτή που σας εµποδίζει, τελικά, να κλείσετε την αξιολόγηση και
να φέρετε πρόσθετα, πιο επώδυνα µέτρα, για τους Έλληνες πο-
λίτες. 

Να έρθω λίγο στα ζητήµατα που αφορούν τους αγρότες. Μι-
λήσατε για κατώτατη σύνταξη 384 ευρώ. Από πότε θα ισχύει
αυτή; 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Εθνική σύνταξη.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Εθνική σύνταξη. Από πότε θα ισχύει αυτή; Θα ισχύει από
το 2031. Αυτό, όµως, δεν το είπατε. Καλό είναι να το επισηµαί-
νετε κι αυτό, για να µην παραπλανάτε το κοινό το οποίο παρακο-
λουθεί αυτή τη συζήτηση. 

Και εν πάση περιπτώσει, γιατί, κύριε Τσίπρα, όλες οι ενώσεις

αγροτών και αυτοί οι οποίοι υπέβαλαν το αίτηµα για τη σηµερινή
ζήτηση ισχυρίζονται ότι σήµερα το κόστος παραγωγής είναι τέ-
τοιο που καθιστά, στην ουσία, µη οικονοµική την ενασχόληση µε
τον πρωτογενή τοµέα; 

Είναι ή δεν είναι αλήθεια, κύριε Τσίπρα, ότι ουσιαστικά αυξή-
θηκαν όλες οι τιµές των πρώτων υλών, επειδή αυξήσατε τον ΦΠΑ
στα αγροτικά εφόδια και επειδή καταργήσατε την επιστροφή του
ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο κίνησης; 

Είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι η ασφαλιστική εισφορά το 2022
θα φτάσει το 27%; Κι όταν κάνατε τους υπολογισµούς σας και
ισχυριστήκατε ψευδώς ότι το 85% των αγροτών θα πληρώσουν
λιγότερους φόρους και εισφορές, γιατί δεν είπατε, κύριε Τσίπρα,
ότι οι εισφορές θα βαίνουν αυξανόµενες από εδώ και στο εξής; 

Για κάντε τον υπολογισµό τι θα πληρώσει το 2020, το 2021,
ένας αγρότης, για παράδειγµα, µε εισόδηµα 9.000 ευρώ. Βε-
βαίως και θα πληρώσει λιγότερο φόρο. Θα πληρώσει, όµως,
τόσες περισσότερες εισφορές που η τελική επιβάρυνση θα είναι
µεγαλύτερη. Γι’ αυτό και η µισή αλήθεια, κύριε Τσίπρα, ισοδυνα-
µεί µε ένα µεγάλο ψέµα στη δική σας την περίπτωση. Για άλλη
µια φορά διαστρεβλώσατε τα στοιχεία.

Ως προς την απορροφητικότητα των κοινοτικών πόρων, ξέ-
ρετε, αυτή είναι και µία συζήτηση η οποία είναι και λίγο άχαρη,
γιατί κάθε φορά προσερχόµαστε σε αυτές τις συζητήσεις και οι
πολίτες αντιλαµβάνονται ότι ο καθένας έχει τη δική του ερµηνεία
για τους αριθµούς. Πλην, όµως, ξέρετε ότι οι αριθµοί θα πρέπει
να λένε τελικά την αλήθεια. Και προφανώς, την αλήθεια µπορεί
να µην την πούµε ούτε εµείς ούτε εσείς, αλλά σίγουρα θα πρέπει
να την πει ο πιο αρµόδιος, ο οποίος είναι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Σε σχετική ερώτηση του Ευρωβουλευτή µας, του κ. Μανώλη
Κεφαλογιάννη, σχετικά µε την απορρόφηση του προγράµµατος
αγροτικής ανάπτυξης, η οποία κατατέθηκε τον Νοέµβριο, ποια
είναι τα στοιχεία τα οποία προσκόµισε, κύριε Υπουργέ, η επι-
τροπή; Τα στοιχεία έλεγαν ότι είµαστε προτελευταίοι. Έγινε κα-
νένα θαύµα τους τελευταίους δύο µήνες; Σταµατήστε να κοροϊ-
δεύετε πια τους πολίτες! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είµαστε προτελευταίοι! Μόνο η Μάλτα έχει χειρότερο αποτέ-

λεσµα από εµάς. Πάρτε τα να τα δείτε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Εκτός αν είστε θαυµατουργός και πετύχατε κάποια τεράστια
µεταµόρφωση αυτούς τους τελευταίους δύο µήνες.

Έρχοµαι τώρα, κύριε Τσίπρα, στο αγαπηµένο σας θέµα, το ζή-
τηµα του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και του ζητήµατος του
κλεισίµατος της αξιολόγησης. Έχω εδώ στα χέρια µου την επι-
στολή που είχε στείλει ο κ. Τσακαλώτος στην κ. Λαγκάρντ στις
23 Ιουλίου 2015, µε την οποία ρητά η ελληνική Κυβέρνηση, δια
του Υπουργού Οικονοµικών, ζητά από το ΔΝΤ µια καινούργια δα-
νειακή σύµβαση, «new loan facility».

Σας ρωτώ, λοιπόν, ευθέως: Έχετε στείλει άλλη επιστολή στο
ΔΝΤ µε την οποία να ακυρώνετε αυτή την επιστολή, ναι ή όχι;
Διότι όσο δεν στέλνετε άλλη επιστολή, η επιστολή η οποία ισχύει
είναι αυτή. Έχετε ζητήσει εσείς οι ίδιοι τη συµµετοχή του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου, δεν έχετε αλλάξει θέση και στα-
µατήστε επιτέλους να κοροϊδεύετε τους Έλληνες πολίτες!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κυ-

ριάκος Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερ-
θείσα επιστολή, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Κλείσιµο της αξιολόγησης. Γιατί λέγατε, κύριε Τσίπρα, τον Σε-
πτέµβριο ότι η αξιολόγηση θα κλείσει σε λίγες εβδοµάδες; Τι άλ-
λαξε ακριβώς; Ποια δυναµική έχει διαµορφωθεί διαφορετικά
όλους αυτούς τους µήνες; Έχει υποχωρήσει κάποιος από τις θέ-
σεις του; Είδατε κάποια διαφοροποίηση στις θέσεις των πιστω-
τών; 

Εγώ δεν έχω δει να συµβαίνει κάτι τέτοιο. Άρα, που εστιάζατε
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την προηγούµενη αισιοδοξία σας; Γιατί έρχεστε τώρα να λέτε ότι
κάποιοι ζητούν παράλογα πράγµατα; Δεν σας τα ζητούσαν πριν,
κύριε Τσίπρα; Λέγατε την αλήθεια τον Σεπτέµβριο, όταν ισχυρι-
ζόσασταν ότι η αξιολόγηση θα κλείσει σύντοµα; 

Η πραγµατικότητα, κύριε Τσίπρα, είναι ότι εδώ παίζετε για
άλλη µια φορά ένα θέατρο. Προσπαθείτε να διαφυλάξετε κάποιο
πολιτικό κεφάλαιο µέσα από τεχνητές συγκρούσεις που αποβαί-
νουν σε βάρος της χώρας. Κάθε φορά επαναλαµβάνετε το ίδιο
σκηνοθετηµένο παιχνίδι και κάθε φορά η κατάληξη είναι η ίδια. 

Την πρώτη φορά που το κάνατε, πληρώσαµε πολύ ακριβά τον
κ. Βαρουφάκη. Μας φορτώθηκε ένα τρίτο µνηµόνιο. Τη δεύτερη
φορά που το κάνατε στη δεύτερη αξιολόγηση, η οποία έπρεπε
να κλείσει εντός δύο µηνών και τελικά έκλεισε µετά από δεκα-
τέσσερις µήνες, όπως σας είπα µάς προέκυψε ο κόφτης.

Για θυµηθείτε, κύριε Τσίπρα, η συζήτηση για τον κόφτη είχε
µπει στο τραπέζι στην αρχή της πρώτης αξιολόγησης ή µας προ-
έκυψε ξαφνικά τον Απρίλιο του περασµένου έτους; Ήταν δηλαδή
το τίµηµα της µεγάλης καθυστέρησης και αυτού του ιδιότυπου
θεάτρου το οποίο επιλέγετε κάθε φορά να παίζετε µε τους πι-
στωτές; 

Η πραγµατικότητα είναι ότι δεν έχετε κανένα σχέδιο για την
έξοδο της Ελλάδας από την κρίση. Δεν έχετε κανένα σχέδιο για
το πώς η παραγωγική οικονοµία θα µπορέσει να ανασυγκροτηθεί
και νοµίζω ότι αυτό φάνηκε ξεκάθαρα και στη σηµερινή συζή-
τηση. 

Δεν άκουσα τίποτα οραµατικό, τίποτα πραγµατικά θετικό για
το πώς θα απελευθερώσουµε την επιχειρηµατικότητα των νέων
αγροτών, για το πώς θα µπορέσουµε να δώσουµε µια ελπίδα σε
όλους αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι κόντρα στις δυσκολίες
παλεύουν σήµερα να παράγουν, να πουλούν και να εξάγουν
ωραία ποιοτικά ελληνικά προϊόντα.

Έρχοµαι τώρα σε ένα ζήτηµα, το οποίο πραγµατικά, εάν ήµουν
στη θέση σας, θα είχα προσπαθήσει µε έντεχνο τρόπο να απο-
φύγω. Είναι το ζήτηµα του ΔΟΛ. Δεν µου λέτε, κύριε Τσίπρα, και
διορθώστε µε εάν κάνω λάθος, εσείς δεν κάνατε µυστικές συ-
ναντήσεις µε τον κ. Ψυχάρη, τέσσερις τον αριθµό, παρέα µε µία
γάτα πριν από τις εκλογές; Δεν τις έκανα εγώ. Εσείς τις κάνατε.
Εάν κάτι χάλασε στη µοιρασιά, αυτό είναι δικό σας πρόβληµα.
Δεν είναι δικό µου, κύριε Τσίπρα. 

Εσείς, λοιπόν, συναντιόσασταν µυστικά µε µεγάλους εκδότες.
Δεν είναι κακό να συναντάει κανείς κάποιον εκδότη, αλλά το να
συναντιέται µυστικά και να αφήνονται υπονοούµενα για διάφο-
ρες µεθοδεύσεις, τότε, ναι, νοµίζω ότι αυτό γεννά κάποια ουσια-
στικά ζητήµατα.

Εν πάση περιπτώσει, ο κ. Μουλόπουλος -ο οποίος εµφανί-
στηκε ξαφνικά στο προσκήνιο- ως τι εµφανίζεται; Τι ρόλο ακρι-
βώς έχει να παίξει ο κ. Μουλόπουλος σε αυτή την υπόθεση; Μή-
πως ο ίδιος εκπροσωπεί κάποια µεγάλα επενδυτικά κεφάλαια;
Μήπως έχει ο ίδιος κάποια µεγάλη περιουσία, την οποία θέλει να
επενδύσει στον οργανισµό για να τον σώσει; 

Εν πάση περιπτώσει, να ρωτήσω και αυτό. Υπήρξε µυστική συ-
νάντηση, κύριε Τσίπρα, του κ. Παππά, του κ. Μουλόπουλου και
του κ. Ψυχάρη την περασµένη εβδοµάδα; Για απαντήστε και σε
αυτό το ερώτηµα. Δεν βλέπω εδώ τον κ. Παππά, αλλά θα ήθελα
µια απάντηση. Δεν το γνωρίζω, αλλά γράφτηκε, και, επειδή από
µυστικές συναντήσεις έχουµε µάθει µπόλικες, καλό είναι να ξε-
καθαρίσετε ποιο είναι το πλαίσιο της κυβερνητικής ανάµειξης
στην ενδεχόµενη σωτηρία ενός εκδοτικού συγκροτήµατος.

Διότι, πράγµατι, έχετε δίκιο να λέτε ότι αυτή η επιχείρηση έχει
µεγάλα οικονοµικά προβλήµατα και, προφανώς, εάν δεν βρεθεί
κάποιος επενδυτής ο οποίος θα επενδύσει πολλά χρήµατα, κατά
πάσα πιθανότητα αυτή η επιχείρηση δεν θα επιβιώσει. Αυτό σί-
γουρα είναι κάτι επώδυνο και τραυµατικό για τους εργαζόµε-
νους.

Όµως, δεν κατάλαβα αυτά τα οποία είπατε εδώ πέρα, ότι, εάν
υπάρχει κάποιου είδους διακοµµατική συναίνεση, µπορούµε να
βρούµε ένα πλαίσιο το οποίο να ισχύει για όλες τις εταιρείες που
έχουν αντίστοιχα προβλήµατα. Θα ήθελα να µου το εξηγήσετε
λίγο περισσότερο αυτό. Διότι, εάν είναι να φορτώσουµε πάλι τα
χρέη των επιχειρήσεων στις πλάτες των Ελλήνων φορολογούµε-
νων, εµείς σε τέτοιες λογικές δεν πρόκειται να συµµετέχουµε,

κύριε Τσίπρα. Αυτά να τα ξεχάσετε!
(Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ήσυχα, παρακαλώ! Ακού-
στε µε προσοχή.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Μου έκανε εντύπωση και πρέπει να πω ότι αισθάνθηκα,
κύριε Τσίπρα, ένα µικρό συναισθηµατικό σκίρτηµα, όταν µιλή-
σατε µε τρεµάµενη φωνή για τους εργαζόµενους στον ΔΟΛ. 

Τους εργαζόµενους στα κανάλια, όταν τα κλείνατε, δεν τους
σκεφθήκατε, κύριε Τσίπρα! Τότε δεν είδα το ίδιο συναισθηµατικό
ενδιαφέρον, όταν θέλατε να κλείσετε τα κανάλια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Κανάλι εσείς κλεί-
σατε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Εσείς κλείσατε την ΕΡΤ.
Απολύσατε τρεις χιλιάδες εργαζόµενους. Ποιος τα έκανε αυτά;
Η µετεµψύχωσή σας; 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-
τίας): Σε παρακαλώ πολύ! Κατέβασε τον τόνο της φωνής σου!

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κύριε Τριαντα-
φυλλίδη, δεν έχετε τον λόγο.

Κύριε Πρόεδρε, συνεχίστε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Κλείνω, κύριε Τσίπρα, µε το αγαπηµένο σας θέµα, το οποίο
θέλετε κάθε φορά που βρισκόµαστε να το επαναφέρετε στον δη-
µόσιο διάλογο. Επαναλάβατε για άλλη µια φορά ένα µεγάλο
ψέµα, ότι η Νέα Δηµοκρατία, όταν έρθει στην εξουσία, θα κάνει
απολύσεις στο δηµόσιο.

Θα κάνουµε κάποια στιγµή µια αναλυτική συζήτηση -γιατί
έχουµε καταθέσει και µια επίκαιρη ερώτηση- για το τεράστιο
όργιο παράνοµων µονιµοποιήσεων συµβασιούχων, το οποίο δρο-
µολογεί η δική σας Κυβέρνηση και για το οποίο υπάρχουν ευθύ-
νες, κύριε Τσίπρα. Και αυτές οι ευθύνες θα αποδοθούν, όταν
έρθει η ώρα. Μην έχετε καµία αµφιβολία γι’ αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προσέξτε καλά, σας προειδοποιώ να µην αγνοείτε αποφάσεις

του Αρείου Πάγου, να µην παρεµβαίνετε στο Ελεγκτικό Συνέ-
δριο, όπως κάνουν οι Υπουργοί σας, δίνοντας κατευθύνσεις οι
οποίες δεν συνάδουν µε το άρθρο 103 του Συντάγµατος, το
οποίο ρητά απαγορεύει τις µονιµοποιήσεις συµβασιούχων στο
δηµόσιο. 

Επαναλαµβάνω…
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Κάνατε το ίδιο…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Παρακαλώ, κυρία Γκαρά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Εσείς ήσασταν Υπουργός…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κυρία Γκαρά, παρακαλώ

πολύ, µη µε αναγκάζετε να ονοµατίζω. Σας παρακαλώ.  
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Επαναλαµβάνω, λοιπόν, και κλείνω µε αυτό. Απολύσεις δεν
θα κάνει η Νέα Δηµοκρατία. Όµως…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κάντε ησυχία.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρα-

τίας): Θα γίνει, κύριε Τσίπρα, µια απόλυση. Και αυτή θα είναι η
δική σας από τον εντολοδόχο ελληνικό λαό! Αυτή η απόλυση θα
γίνει και θα γίνει και πολύ σύντοµα!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε. 
Ο κ. Βασίλης Λεβέντης, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας της Ένωσης Κεντρώων, έχει τον λόγο. 
Ο κ. Κουτσούµπας και ο κ. Μιχαλολιάκος δεν θα δευτερολο-

γήσουν. Ο κ. Καµµένος δεν είχε πρωτολογήσει κιόλας, διότι είναι
στην Αµερική µε κυβερνητική αποστολή. Ύστερα, ενδεχοµένως,
θα µιλήσει και ο κ. Θεοδωράκης και θα κλείσουµε µε τον Υπουρ-
γό.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ο Πρωθυπουργός; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Έχει τριτολογία ο Πρωθυ-
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πουργός στο τέλος. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Θα τριτολογήσει ο Πρωθυπουρ-

γός;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Εξ όσων γνωρίζω, ναι. Τι

να σας πω, αυτό λέει το τυπικό. 
Ο κ. Λεβέντης έχει τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι Βου-

λευτές, βλέπω τη θέρµη µε την οποία χειροκροτούσαν οι συρι-
ζαίοι τον κ. Τσίπρα και οι νεοδηµοκράτες τον κ. Μητσοτάκη ως
λαϊκούς ήρωες, οι οποίοι την ώρα που τους χειροκροτούσατε -
όσοι τούς χειροκροτούσατε- έλεγαν τα τρωτά της άλλης πλευ-
ράς, δηλαδή ποιος έκλεψε από εκεί, ποιος έκανε από εκεί και
έπεφτε χειροκρότηµα. 

Φαίνεται ότι ξεχάσατε ότι υπάρχουν κάµερες και βλέπει κι ο
λαός πως τα χειροκροτήµατα δεν αφορούν τη λύση κάποιου
προβλήµατος, αλλά το αν έχει κλέφτες ο από εκεί ή διεφθαρµέ-
νους ο από εδώ. 

Σε κάποιο σηµείο της πρωτολογίας του ο κ. Τσίπρας είπε: «Τι
θέλετε να έρθετε, κύριε Μητσοτάκη, όταν θα έχει γίνει νεκροτα-
φείο, όταν θα έχουν διαλυθεί όλα, να κάνετε τι;». Αυτό δεν το κα-
τάλαβα. Είναι οµολογία του κ. Τσίπρα ότι τα κάνει όλα νεκρο-
ταφείο; Γιατί αυτό που είπε ήταν: «Όταν θα έρθετε, κύριε Μη-
τσοτάκη, σε µία τέτοια εικόνα που θα έρθετε να κυβερνήσετε, να
κάνετε τι, αφού θα τα έχω κάνει εγώ όλα ίσωµα;». 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Εν πάση περιπτώσει, εντάξει, κύριε Μπαλαούρα, δεν είναι ωραία
πράγµατα αυτά να λέγονται στην Αίθουσα και να ακούει ο κό-
σµος «θα έρθετε, όταν θα τα έχω καταστρέψει όλα». Δεν είναι
ωραίο πράγµα αυτό.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ (ΜΑΚΗΣ) ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ίσα, ίσα. Το αντίθετο
είπε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Κύριε Μπαλαούρα, σας πα-
ρακαλώ.

ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):
Ο κ. Μητσοτάκης θέλει να κάνει τον µεταρρυθµιστή. Ουδεµία αν-
τίρρηση. Ο καθένας µπορεί να κάνει ό,τι θέλει. Όµως, όταν ήταν
στο Υπουργείο Διοικητικής Μεταρρύθµισης ούτε τη γραφειοκρα-
τία πάταξε ούτε ηλεκτρονική διασύνδεση έκανε στα Υπουργεία
ούτε τους αργοµίσθους εντόπισε. 

Απλά, µερικές χιλιάδες άτοµα τα ώθησε σε διάφορες υπηρε-
σίες και ήταν και αυτοί αργόµισθοι. Μπορεί στην παλαιότερη
θέση κάποιοι να δούλευαν, να προσέφεραν κάποιο αποτέλεσµα.
Συνάντησα κάποιους στα µουσεία –σας το έχω ξαναπεί- σε διά-
φορες υπηρεσίες και τους ρωτούσα: «Τι κάνετε εδώ;». Και µου
έλεγαν: «Έχω τρία χρόνια ακόµη για να τελειώσω, γιατί µας έφε-
ραν εδώ από τον ΟΣΕ, κύριε Λεβέντη.». Δεν µιλάµε για έναν, δύο
και πέντε. Διάβαζαν εφηµερίδες και κάπνιζαν τσιγάρο εκατοντά-
δες άτοµα σε µία υπηρεσία. 

Άρα πώς είναι ένας να είναι µεταρρυθµιστής, όταν ούτε τη
γραφειοκρατία πάταξε ούτε την ηλεκτρονική διασύνδεση των
Υπουργείων πέτυχε ούτε την αργοµισθία εκτόπισε; Να πει δη-
λαδή «εγώ, κύριε Λεβέντη µου, πήγα εκεί, στο τάδε µέρος του
δηµοσίου, στις ΔΕΚΟ, σε τρεις δήµους και έδιωξα αυτούς που
καθόντουσαν και πληρωνόντουσαν εις βάρος της κοινωνίας».

Βλέπω στην Αίθουσα αυτή να υπάρχει ένας άξονας κατά της
Κυβέρνησης, για να πω την αλήθεια. Και η κ. Γεννηµατά, δηλαδή
µε την οµιλία της, είδα ότι στράφηκε µόνο κατά του κ. Τσίπρα.
Μόνο αυτός φταίει; Όταν η ίδια έκανε µνηµόνιο µε τον Σαµαρά,
εκείνα τα µνηµόνια ήταν καλά; Δεν έκοβαν συντάξεις; Γιατί σας
είπα ότι µε επισκέφθηκε ένας στρατηγός στο γραφείο µου και
µου είπε ότι έπαιρνε 2.800 ευρώ. Ο Σαµαράς µε τον Βενιζέλο και
τον Γιωργάκη, τα πήγαν στα 1.300 ευρώ και ο Τσίπρας στα 1.050
ευρώ. Βέβαια και οι δύο προς στην ίδια κατεύθυνση, να «ξεβρα-
κώνουν».

Ήταν δηλαδή ωραία τα παλαιότερα µνηµόνια και τούτα εδώ
χάλασαν και βρωµάνε; Με ευκολία ο κ. Μητσοτάκης είπε κάποια
στιγµή ότι θα κόψει από το κρασί τον φόρο, θα κόψει από τα
νησιά τον ΦΠΑ, θα κόψει, θα κόψει και λοιπά. Πώς θα το κάνει;

Τι θα πει στους ξένους; Και αυτοί θα του πουν «περάστε»; 
Αυτά είναι γελοία πράγµατα, που µειώνουν την αξιοπιστία ολό-

κληρης της πολιτικής ζωής. Αν πρέπει, δηλαδή, για να πάρετε
την εξουσία να πείτε ψέµατα, να είστε προεξοφληµένα ψεύτες,
είναι κακό. Γι’ αυτό οι νέοι δεν ασχολούνται καθόλου µε τα κοινά.
Προχθές που ήµουν στα Γρεβενά, έβλεπα τους νέους να είναι
στις καφετέριες και ν’ ασχολούνται µόνο µε ποδόσφαιρο. Αυτό
πετύχατε, να ασχολούνται µόνο µε ποδόσφαιρο.

Αν πιστεύει ο κ. Μητσοτάκης ότι τον άκουσε ο κόσµος… Και
τώρα αυτές τις οµιλίες, να έχετε υπ’ όψιν σας, δεν τις ακούνε.
Μου είπαν κάποιοι άνθρωποι: «Μόνο εσένα, κύριε Λεβέντη, βάζω.
Τον έχω χαµηλωµένο τον ήχο και όταν µιλάς εσύ, σε ακούω.
Όταν µιλάνε οι άλλοι, κλείνω τον ήχο.». Αυτό το λέω, απλά, επει-
δή δεν µου το έχει πει ένας. Αν µου το είχε πει ένας µόνο, δεν θα
το έλεγα. 

Οι νέοι φεύγουν από την πολιτική και φεύγουν και από την Ελ-
λάδα µε αυτά που κάνετε, µε το να λέει ο Μητσοτάκης ότι θα µει-
ώσει τον φόρο εδώ, θα µειώσει τον φόρο εκεί. Από πού; Αφού
εσείς, η Νέα Δηµοκρατία, είστε κόµµα που θα υπηρετήσετε το
µεγάλο κεφάλαιο. Τον φτωχό θα κοιτάξετε; Θα κοιτάξετε, δη-
λαδή, αυτόν που παίρνει 300 ευρώ, τον αγρότη; Αυτόν θα κοιτά-
ξετε; 

Και ο Τσίπρας δεν νοµιµοποιείται να λέει αυτά που λέει. Και ο
Τσίπρας ψεύδεται. Και στον Τσίπρα τα είπα, ότι θα έχει τεράστιες
ευθύνες, γιατί ξεκίνησε από το να σκίζει µνηµόνια και να επιστρέ-
φει µισθούς και έχει γίνει και αυτός «δήµιος» των συνταξιούχων,
«δήµιος» των µισθωτών, έχει προξενήσει στρατιές ανέργων.

Σχετικά µε αυτό που λένε και διαφηµίζουν οι τηλεοράσεις, ότι
έχει περίσσευµα η Ελλάδα και ότι έβγαλε πλεόνασµα. Βέβαια,
άµα δεν κινείται τίποτα και υπάρχει φοβία και πάνε όλοι και πλη-
ρώνουν τα τέλη κυκλοφορίας, πληρώνουν το ένα, πληρώνουν το
άλλο, θα µείνει περίσσευµα. Όµως, περίσσευµα µε τι ΑΕΠ; Με τι
ΑΕΠ είναι; Έχετε µετρήσει το ΑΕΠ επί του οποίου υπάρχει πε-
ρίσσευµα, για να δείτε το κατόρθωµα που κρύβεται κάτω από
αυτή τη δήθεν επιτυχία; 

Εδώ υπάρχει και ένα άλλο ζήτηµα –και για αυτό δευτερολό-
γησα– το θέµα του ευρώ. Έχετε καταφέρει το εξής. Βγήκε µια
δηµοσκόπηση ότι το 58% είναι κατά του ευρώ. Έτσι, οι τρελοί
που πρεσβεύουν τη δραχµή χαίρονται, διότι -σου λέει- λίγα
ακόµη λάθη να κάνει η Κυβέρνηση ή αυτή ή η επόµενη και ο κό-
σµος θα θέλει να φύγει από το ευρώ. Γιατί ο καθένας θεωρεί λαν-
θασµένα ότι η κρίση οφείλεται στο ευρώ. 

Διότι και οι δηµοσιογράφοι κάνουν το έγκληµα και βρίζουν τη
Μέρκελ και το ευρώ και όχι τους Πρωθυπουργούς που διόριζαν,
που έτρωγαν, που έπιναν, που έκαναν φαγοπότι. Όταν, δηλαδή,
εδώ και επτά χρόνια φτιάχτηκαν δηµοσιογραφικές καριέρες µε
το βρίσιµο των ξένων, βεβαίως ο κάθε απλός πολίτης θα πει ότι
το ευρώ φταίει. Ποιος άλλος; 

Θα έρθει η ώρα να φύγουµε από το ευρώ και, ξέρετε, αυτή η
ώρα είναι που περιµένει η Τουρκία, για να µας βάλει στο «καβα-
τζέ» –πώς λέγεται– να µας βάλει το τυράκι και να µας έχει σαν
ποντίκια. Η Τουρκία αυτό θέλει, να παίξει µε την Ελλάδα, χωρίς
να υπάρχει η ευρωπαϊκή αλληλεγγύη. 

Αυτό γιατί έγινε; Γιατί, όταν το 2009 ξέσπασε η κρίση, δεν
υπήρξε το σθένος να κάνουµε τις µεταρρυθµίσεις και να πά-
ρουµε σκληρά µέτρα. Δεν υπήρξε αυτό το σθένος. Άρχιζε ο Σα-
µαράς µε το Ζάππειο 1 και το Ζάππειο 2, ο Τσίπρας έσκιζε µνη-
µόνια και ο κάθε πολίτης έλεγε ότι φταίνε οι ξένοι. Βγήκαν και
κάτι άλλοι τρελοί και έλεγαν ότι ήρθαν να µας πάρουν τα πετρέ-
λαια, ότι ήρθαν εδώ οι ξένοι να µας πάρουν τις περιουσίες και
τα πετρέλαια. Τα ακούει αυτά ο φτωχός, που του κόβουν τη σύν-
ταξη, και άντε να βγάλει συµπέρασµα. 

Αν πετύχουµε µε αυτές τις ηλίθιες τακτικές να φύγουµε από
το ευρώ και να πάµε σε Grexit, θα έχουµε κάνει το µεγαλύτερο
έγκληµα. Θα ήµασταν η χώρα που πέτυχε κάτι, ακούµπησε λίγο
την τύχη της, και µόνη της, από την τρέλα της πολιτικής, τα
έχασε όλα. Αυτή η χώρα θα είµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Είπε η κ. Γεννηµατά ότι, όταν έφερε την απλή αναλογική η ίδια,
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εκείνη την εποχή την πίστευε. Μετέπειτα, τώρα, προ τριµήνου,
που τέθηκε θέµα ψηφοφορίας, δεν την ψήφισε. Ψήφισε την ενι-
σχυµένη, για να έχει πενήντα έδρες ο Μητσοτάκης δώρο. Λέει
ότι την εποχή εκείνη την πίστευε. 

Μα, το θέµα του εκλογικού νόµου είναι θέµα για το οποίο µπο-
ρούµε κάθε έξι µήνες, κάθε έναν χρόνο, να έχουµε άλλη άποψη;
Είναι σοβαρό θέµα. Πρέπει να βάλουµε στο Σύνταγµα την απλή
αναλογική, αν θέλουµε να γίνουµε σοβαρή χώρα. Τώρα, γιατί γε-
λούν οι δεξιοί; Γελούν γιατί χάνουν την εξουσία. 

Ξέρετε, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, εγώ σας εκτιµώ. Είναι πολιτική η
διαφωνία µου. Εγώ δεν έχω τίποτα µαζί σας, αλλά δώσατε την
ευκαιρία να κάνει τον γύρο του θριάµβου η Δεξιά. Και όταν κάνει
τον γύρο του θριάµβου η Δεξιά, θα είναι κάποιοι υπεύθυνοι για
τον γύρο του θριάµβου και θα είστε εσείς, του ΠΑΣΟΚ, που θα
κάνετε συνεταιρισµό µαζί τους. Δεν θα υπάρχει άλλο κόµµα. Η
Ένωση Κεντρώων, µε αποστάτες που έριξαν τον Γεώργιο Παπαν-
δρέου –η οικογένειά τους– δεν µπορεί να κάνει συνεταιρισµό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Λεβέντη. 

Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Ποταµιού κ. Θεοδωράκης για τη δευτερολογία του. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-
τάµι): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι επιγραµµατικός. Δεν
θα χρειαστώ τα δέκα λεπτά. 

Δεν θέλω, κύριοι συνάδελφοι, να υπερασπιστώ τους προηγού-
µενους κυβερνώντες. Διακρίνω, όµως, κάτι οξύµωρο σε αυτά
που συνήθως λέει ο κ. Τσίπρας. Διαµαρτύρεται συνέχεια για τη
συνεργασία του ΠΑΣΟΚ µε τη Νέα Δηµοκρατία. Θα τον ακούσει
κάποιος απ’ έξω και θα πιστέψει ότι δεν κυβερνάει µε έναν ακρο-
δεξιό.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι είναι τουλάχιστον ανειλικρινές να αναφέ-
ρεσαι στο προηγούµενο καθεστώς, λέγοντας ότι είναι η Δεξιά µε
το Κέντρο που κυβερνούσε και σήµερα που κυβερνάς εσύ µε την
ακροδεξιά, µε έναν ακροδεξιό πολιτικό να µη λες κουβέντα.
Έλεος και λίγη αυτογνωσία!  

Κάλεσα τον κ. Τσίπρα να απαντήσει αν συµφωνεί µε τις αγω-
γές και τα αυτόφωρα του κ. Καµµένου απέναντι στους δηµοσιο-
γράφους. Δεν πήρα καµµία απάντηση. Το ερώτηµά µας θα παρα-
µείνει. 

Άλλο θέµα. Υποβίβασε ο κ. Τσίπρας τον κ. Μουλόπουλο –δεν
ξέρω αν το προσέξατε- στη θέση του πρώην Βουλευτή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Ο κ. Μουλόπουλος έχει µια άλλη ιδιότητα, κύριοι συνάδελ-
φοι. Είναι Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου της «Αυγής»
σήµερα. 

Τέλος πάντων, όντως πρέπει να σώσουµε τον ΔΟΛ και τους
εργαζόµενους και να βρούµε µια επιχειρηµατική λύση χωρίς θα-
λασσοδάνεια. Και τον Μαρινόπουλο δεν έπρεπε να σώσουµε;
Έπρεπε. Έστειλε ο κ. Τσίπρας τον κ. Σκουρλέτη να αναλάβει τον
Μαρινόπουλο; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Έτσι λειτουργούν τα ιδιωτικά... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΘΕΟΔΩΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος του κόµµατος Το Πο-

τάµι): Στέλνει δηλαδή το κυβερνητικό κόµµα σε κάθε επιχείρηση,
που πρέπει να σωθεί, έναν κοµµατικό έµπιστο, ανώτερο στέλε-
χος, για να τη σώσει; Αστειότητες. Είναι σαφές ότι προσπαθεί το
µακρύ χέρι του ΣΥΡΙΖΑ, µετά την αποτυχία στα κανάλια, να ελέγ-
ξει τις εξελίξεις στον ΔΟΛ και διά αυτού, πιστεύω, το «MEGA». 

Σας είπα πριν ότι η συµφωνία στρώνεται. Και είναι συγκεκρι-
µένο το ενδιαφέρον του εργολάβου, του κ. Μπόµπολα. Έκανε
και τις συναντήσεις µε τους Υπουργούς, για να σώσει –υποτίθε-
ται- τον ΔΟΛ, όπως έχει σώσει και τον «Πήγασο». 

Επί της ουσίας, ο κ. Τσίπρας είπε κάτι σωστό, που εγώ δεν θα
το απορρίψω. Είµαστε σύµφωνοι ότι πρέπει να γίνει µια προσπά-
θεια διάσωσης των εντύπων και όχι διάσωσης των ιδιοκτητών των
εντύπων. Και αυτή η προσπάθεια έχει γίνει στο εξωτερικό. Αυτή
η προσπάθεια έχει γίνει στη Γαλλία επί Σαρκοζί, έχει γίνει στην
Ιταλία επί Ρέντσι. Πρέπει να το κάνουµε. 

Δεν πρέπει να µείνει η χώρα χωρίς έντυπα, ανεξαρτήτως τις
διαφορές που έχουµε εµείς ή εσείς ή οι άλλοι µε κάποιο από
αυτά. Υπάρχουν αποφάσεις, που έχουν παρθεί στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Νοµίζω ότι, µακριά από λαϊκισµούς και δηµαγωγίες, θα
πρέπει να πάρουµε την ευθύνη και να αποφασίσουµε να σώ-
σουµε τους δηµοσιογράφους των εντύπων και να µην παραδώ-
σουµε την ενηµέρωση µόνο στον χαοτικό κόσµο του διαδικτύου. 

Θα αναφερθώ σύντοµα στο θέµα του εκλογικού νόµου. Η
άποψή µας είναι ότι υπήρξατε δειλοί και συντηρητικοί. Σας εί-
χαµε προτείνει τρία πράγµατα, τα οποία ζητάει όλη η ελληνική
κοινωνία και δεν τολµήσατε να τα κάνετε. 

Πρώτον, η ψήφος των ανθρώπων που είναι στο εξωτερικό, των
παιδιών µας που έφυγαν. Γιατί δεν ψηφίζουν; Γιατί αποφασίζετε
να ρίξετε «µαύρο» σε αυτή την επιλογή που θα µπορούσαν να
κάνουν; Γιατί λέτε από τώρα ότι αυτοί οι άνθρωποι, όποτε και να
γίνουν εκλογές, δεν θα ψηφίσουν, δεν θα πάρουν απόφαση για
τη χώρα τους; Είναι µια συντηρητική, δειλή επιλογή. Και δεν
έχετε απάντηση γιατί το κάνετε, διότι τεχνικά πια είναι πάρα πολύ
εύκολο. 

Σας προτείναµε επίσης το σπάσιµο των µεγάλων περιφερειών,
που παλαιότερα λέγατε ότι είναι τα εκκολαπτήρια της διαφθο-
ράς. Ούτε αυτό δεχθήκατε να το κάνετε. Δεν το ήθελε και ο κ.
Λεβέντης και ο κ. Τσίπρας υποχώρησε. 

Το τρίτο που προτείναµε είναι ένα αναλογικό µπόνους. Το
πρώτο κόµµα να παίρνει ένα µπόνους, ανάλογα µε τη δύναµή
του. Όταν δηλαδή ένα κόµµα έχει 40%, να παίρνει είκοσι έδρες,
όταν έχει 50%, να παίρνει είκοσι πέντε έδρες. Ούτε αυτό δεχθή-
κατε να το συζητήσετε. 

Άρα και στον εκλογικό νόµο κάνετε τυχοδιωκτικές επιλογές,
ανάλογα µε το τι σας συµφέρει κάθε φορά. Όπως αντιλαµβάνε-
στε, εάν κάποιος κάνει ευκαιριακές επιλογές και τυχοδιωκτικές
πολιτικές, στο τέλος µένει µόνος του χωρίς συµµάχους σε κα-
νένα θέµα. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά τη µεγάλη εικόνα, την οικονοµία και την
αξιολόγηση, εγώ δεν έχω καταλάβει ειλικρινά -και θα ήθελα στην
τριτολογία του ο κ. Τσίπρας να το ξεκαθαρίσει- αν πρέπει να
φύγει το ΔΝΤ. Πρέπει να φύγει το ΔΝΤ; Αυτή είναι η άποψη; Γιατί
ακούω από Υπουργούς και το ένα και το άλλο. 

Θέλετε να φύγει, λοιπόν, το ΔΝΤ και να µείνετε µόνοι µε τον κ.
Σόιµπλε; Αυτή τη στιγµή είναι προς όφελος της χώρας να φύγει
το ΔΝΤ και να µείνει χωρίς αντίπαλο η απαίτηση του κ. Σόιµπλε
για µεγάλα πλεονάσµατα; Στην υπόθεση του χρέους το ΔΝΤ έχει
αρνητική θέση; Θέλουµε µια συγκεκριµένη απάντηση από την
Κυβέρνηση, πέρα από τις γενικές, στερεότυπες ιδεολογικές ανα-
φορές. 

Για µας, κυρίες και κύριοι, η αναβολή δεν είναι ο δρόµος. Πρέ-
πει να προχωρήσουµε. Οι ξεχασµένοι Έλληνες δεν έχουν άλλη
υποµονή. Και αυτό αφορά τους αγρότες, αφορά τους ανέργους,
αφορά τους δηµιουργικούς Έλληνες. Αυτή είναι η σκέψη µας.
Πρέπει, λοιπόν, να βρούµε το θάρρος να στρέψουµε το βλέµµα
µας στην κοινωνία, να ζήσουµε µέσα σε αυτή και να µη ζει ο κα-
θένας στον µικρόκοσµο που δηµιουργεί ο κοµµατικός του µηχα-
νισµός.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Θεοδωράκη. 

Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων κ. Αποστόλου για τη δευτερολογία του.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε. 
Επειδή ακούστηκαν ανακρίβειες σχετικά µε το Πρόγραµµα

Αγροτικής Ανάπτυξης, θέλω να σταθώ µόνο σε αυτό. Είπε ο κ.
Μητσοτάκης ότι τον Νοέµβριο µε δελτίο Τύπου ο κ. Κεφαλογιάν-
νης, ο Ευρωβουλευτής, αναφέρθηκε σε µια χαµηλή απορροφη-
τικότητα. 

Κατ’ αρχάς, δεν είναι τον Νοέµβριο, είναι στις 6 Οκτωβρίου.
Άρα δεν είναι οπωσδήποτε ενήµερος για το τι έχει συµβεί µέχρι
31-12-2016. Τα στοιχεία, λοιπόν, τα δικά µας δείχνουν ακριβώς
ότι έχουµε µια απορροφητικότητα 17% κι έχουµε το συνολικό
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ποσό 656 εκατοµµύρια ευρώ. 
Τα καταθέτω, γιατί πραγµατικά η παραπληροφόρηση σήµερα

ειδικά αλλά και για άλλα θέµατα ήταν φοβερή.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Ευάγγελος Αποστόλου κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ποια µέτρα είναι, κύριε Υπουργέ,
αυτά που είπατε;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Μισό λεπτό. Μην παίρνετε την κουβέντα από το
στόµα µου. 

Επειδή επαναλαµβάνετε σχετικά µε τις προκηρύξεις των µέ-
τρων, σας είπα, λοιπόν, προηγουµένως, µέσα στον έναν χρόνο
τι διαδικασίες έγιναν για να εγκριθεί το πρόγραµµα και ξέρετε οι
ίδιοι ότι αυτό που είχατε καταθέσει τον Ιούλιο απορρίφθηκε, µε
τις γνωστές διαδικασίες. Εµείς, λοιπόν, και επικαιροποιήσαµε και
αρχίσαµε να υλοποιούµε, θα έλεγα, την εφαρµογή. 

Ήδη, λοιπόν, αυτές τις µέρες έχουµε προκηρύξει ή βρίσκονται
σε διαδικασία προκήρυξης σε δύο ή τρεις µέρες, πέντε µέτρα
1,5 δισ. ευρώ. Αν θέλετε, να σας πω τα µέτρα. Ήδη το ένα µέτρο,
που αφορά τις ενισχύσεις των παραγωγών σε ορεινές, µειονε-
κτικές περιοχές, έχει πληρωθεί κιόλας και αφορά τα 244 εκατοµ-
µύρια στην εξισωτική, τα οποία ούτε καν έλαβε υπ’ όψιν του ο κ.
Μητσοτάκης, όταν κατέθεσε το συγκεκριµένο έντυπο. 

Υπάρχει και το άλλο το µέτρο, που αφορά τους νέους αγρό-
τες, το οποίο ξέρετε όλοι. Απλώς οι παρατάσεις που κάνουµε
είναι γιατί το πληροφορικό σύστηµα -και δεν εξαρτάται από µας
αυτό- δεν µπορεί να κλείσει τη συγκεκριµένη διαδικασία. Όµως
έχει ολοκληρωθεί η υποβολή των συγκεκριµένων αιτηµάτων και
αφορά δώδεκα χιλιάδες νέους αγρότες. Είναι 241 εκατοµµύρια
ευρώ. 

Έχει ήδη προκηρυχθεί η πρόσκληση για την επιλογή τοπικών
οµάδων δράσης του προγράµµατος «LEADER». Το ξέρετε αυτό
το πρόγραµµα. Μιλάµε για ένα επιχειρησιακό πρόγραµµα µε 322
εκατοµµύρια ευρώ δαπάνη.

Ήδη έγινε συνέντευξη και δηµοσιοποιήθηκε το µέτρο που
αφορά στη βιολογική γεωργία, που έχουµε 443 εκατοµµύρια
ευρώ δαπάνη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Δεν προκηρύχθηκε αυτό!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σας λέω ότι είναι θέµα µιας µε δύο ηµερών. Είναι
τεχνικά ζητήµατα, τα οποία έχουν ήδη ολοκληρωθεί. Δώσαµε και
συνέντευξη Τύπου προχθές και παρουσιάσαµε το θέµα. Υπάρχει
µια διαδικασία. Τουλάχιστον όσοι έχουν σχέση µε τον χώρο ξέ-
ρουν ότι είναι τεχνικές λεπτοµέρειες και τίποτε άλλο. 

Επίσης, έχουµε το πρόγραµµα που αφορά την κατάρτιση των
νέων γεωργών, που σε πρώτη φάση θα έχουµε τα 11 εκατοµµύ-
ρια. Είναι ένα πρόγραµµα το οποίο διαχειρίζεται ο «ΕΛΓΟ – ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ». 

Προγραµµατίζεται εντός του πρώτου τριµήνου του 2017 η µε-
ταποίηση και εµπορία των γεωργικών προϊόντων, ύψους 250 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Ήδη η σχετική υπουργική απόφαση έχει δοθεί
για διαβούλευση. 

Επίσης, το µέτρο που αφορά την ενίσχυση και την ενθάρρυνση
των επενδύσεων για την αυτοπαραγωγή ενέργειας µέσα από
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και εννοούµε ιδιαίτερα τα φωτο-
βολταϊκά τόξα, που µέσα και από συµπράξεις απαντάµε και σε
ένα µεγάλο πρόβληµα που έχει ο αγροτικός χώρος, ειδικά στη
φυτική παραγωγή, το κόστος ενέργειας. Θα έχουµε παραγωγή
ενέργειας µέσα από συµπράξεις για ίδια κατανάλωση και βε-
βαίως ό,τι περισσεύει θα µπει στο δίκτυο της ΔΕΗ. Αυτή είναι µε-
γάλη παρέµβαση στο κόστος παραγωγής. 

Βεβαίως, ήδη ετοιµάζουµε αυτό που είπα προηγουµένως, που
αφορά στους συµβούλους και είναι ένα µέτρο που πραγµατικά
θα µας βοηθήσει ιδιαίτερα, για να έχουµε γεωτεχνικούς εφαρ-
µογών σε όλη την Ελλάδα. 

Κλείνω µε το µέτρο 5.2. Είναι το γνωστό µέτρο που θέλουµε
να χρησιµοποιήσουµε για την αποκατάσταση ζηµιών σε πάγιες
εγκαταστάσεις της φυτικής και της ζωικής παραγωγής. Επειδή
είδα εδώ τον κ. Μπαλαούρα, έχουµε ζητήµατα που αφορούν στις

θερµοκηπιακές µονάδες Ηλείας, που πρόκειται για καινοτόµες
επενδύσεις, τις οποίες έχουµε ανάγκη ως χώρα. Μέσα από το
συγκεκριµένο µέτρο, το 5.2, θα αποκαταστήσουµε τις ζηµιές.
Υπάρχει περίπτωση να φτάσουµε µέχρι την κάλυψη του 100%
των ζηµιών. 

Άρα, όσον αφορά στην αξιοποίηση του Προγράµµατος Αγρο-
τικής Ανάπτυξης, έχουµε µπει σε έναν δρόµο. Θέλουµε αυτά τα
συγκεκριµένα χρήµατα να έχουν πραγµατικό στόχο την υπηρέ-
τηση της αγροτικής δραστηριότητας. Μην ξεχνάτε ότι είχαµε
προηγούµενα Προγράµµατα Αγροτικής Ανάπτυξης και ψάχνατε
να βρείτε καµπαναριά, πλατείες και δρόµους, για να απορροφή-
σετε και να διαθέσετε τα συγκεκριµένα χρήµατα. 

Αυτά, λοιπόν, τα χρήµατα που έχουµε θα τα διαχειριστούµε µε
τρόπο που θα υπηρετήσουν την αγροτική δραστηριότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 11ο Δηµοτικό Σχολείο
Νέας Ιωνίας Μαγνησίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει για τη δευτερολογία του ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Τσιρώνης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΡΩΝΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Θα αναγκαστώ και εγώ να µιλήσω δύο λεπτά για θέµατα που
δεν είναι του αγροτικού τοµέα, τα οποία δυστυχώς µονοπώλησαν
σε κάποιες τοποθετήσεις. Ειλικρινά σας λέω ότι δεν µε ενδιαφέ-
ρει καθόλου εάν αυτός που διοικεί τον ΔΟΛ ή οποιονδήποτε ΔΟΛ
λέγεται Μουλόπουλος ή Ψυχάρης. Αυτό που ενδιαφέρει τον πο-
λίτη είναι ότι επί δεκαετίες απόψεις πολύ σηµαντικές για την ελ-
ληνική κοινωνία κόπηκαν από τα ΜΜΕ. 

Αναφέροµαι και θα το λέω συνέχεια, ότι το µέγα σκάνδαλο της
Ολυµπιάδας και οι άνθρωποι που το κατήγγειλαν και έλεγαν ότι
οδηγούµαστε στην οικονοµική καταστροφή, ουδέποτε προβλή-
θηκε από τα ΜΜΕ του καθεστώτος. Θάφτηκε!

Αυτό, λοιπόν, που εσείς αποκαλείτε δήθεν πολυφωνία είναι η
δυνατότητα µιας µονοφωνίας καθεστωτικής που ίσχυσε επί δε-
καετίες. Ακόµη και σήµερα, κοµβικά ζητήµατα της πολιτικής σκη-
νής, όπως το θέµα της TTIP, δεν έχουν περάσει στα ελληνικά
ΜΜΕ. 

Ενηµερώνονται οι Ευρωπαίοι πολίτες, οι Γερµανοί, οι Γάλλοι,
αλλά εµείς τίποτα, µηδέν! Αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα στα
ΜΜΕ της Ελλάδας και όχι το αν είναι ο κ. Ψυχάρης ή ο κ. Μου-
λόπουλος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ)

Λυπήθηκα πάρα πολύ που άκουσα ότι έδωσε, λέει, η κ. Δούρου
το έργο του Φαληρικού Όρµου στην «ΑΚΤΩΡ». Μα, ειλικρινά,
είναι αυτός τρόπος να µιλάµε στη Βουλή; Ήταν δηµόσιος διε-
θνής διαγωνισµός µε τα πάντα, απόλυτα σωστός. Συµµετείχαν
οκτώ εταιρείες, εκ των οποίων οι δυο είναι ξένες εταιρείες –και
έχω τα στοιχεία µπροστά µου- και την πήρε ο ανάδοχος µε έκ-
πτωση 54%. Δηλαδή, τι έπρεπε να γίνει; 

Πρέπει καθετί που γίνεται στην Ελλάδα επί των ηµερών µας
να το κάνετε και αυτό σκάνδαλο; Κρίνετε, λοιπόν, εξ ιδίων. Λυ-
πάµαι που το λέω. Δεν µπορούµε να συζητάµε σε αυτή τη βάση,
σε µια βάση διαρκούς σκανδαλολογίας, χωρίς στοιχεία. Να
ακούσω πώς είναι δυνατόν αυτό το πράγµα να θεωρείται σκάν-
δαλο ή να εγκαλείται στη Βουλή -και µάλιστα, απούσα- η περι-
φερειάρχης. 

Θα γυρίσω τώρα στον αγροτικό τοµέα και θα κλείσω µε αυτόν.
Όταν µιλάµε για επιχειρηµατικότητα στον αγροτικό τοµέα και
λέµε -έτσι ευχολογικά- ότι πρέπει να πάει το ελληνικό προϊόν στο
ευρωπαϊκό ράφι, πρέπει να ξέρουµε, πρώτα από όλα, για τι µι-
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λάµε. 
Η ελληνική παραγωγή πάσχει σήµερα -αν µιλήσετε µε τους πα-

ραγωγούς και ξεχάσετε τις κοµµατικές παρωπίδες, θα το διαπι-
στώσετε- γιατί δεν µπορεί να εγγυηθεί στο ευρωπαϊκό σουπερ-
µάρκετ σταθερή ποσότητα. Ρωτήστε οποιονδήποτε Γερµανό
βουλευτή, ρωτήστε οποιονδήποτε παραγωγό. Δεν µπορούµε να
µπούµε, γιατί δεν έχουµε σταθερές ποσότητες. Και δεν έχουµε
σταθερές ποσότητες, γιατί δεν έχουµε ελληνικά logistics. 

Άρα δεν είναι ότι επειδή πετάµε στον αέρα µια φράση και πα-
ριστάνουµε και λέµε «ζήτω η επιχειρηµατικότητα», λύσαµε το
πρόβληµα. 

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό ότι ο Έλληνας παραγωγός ή θα
πάει µέσω µεσαζόντων –θα πουλήσει στον Ιταλό, για να το πω
πολύ απλά, το λάδι των 4 ευρώ για να το πακετάρει ο Ιταλός και
να το στείλει µε τα δικά του logistics µε 17 και 18 και 20 ευρώ το
λάδι το αγνό παρθένο στην ευρωπαϊκή αγορά- ή θα πρέπει να
αυτοοργανωθεί ο ίδιος. 

Αυτό ξέρετε πάρα πολύ καλά, µιας και δεν είναι όλα ευχολόγια
για να τα κάνει όλα το κράτος από πάνω, ότι πρέπει να γίνει µε
συνεργασία των αγροτών µε την πολιτεία. 

Το δεύτερο ζήτηµα που αναφέρθηκε –και τελειώνω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε- είναι το ζήτηµα της χρηµατοδότησης. Πάρα πολ-
λοί είπαν, επιτέλους, για την Αγροτική Τράπεζα και τον τρόπο µε
τον οποίο την εξαχρείωσαν, την εκµηδένισαν και την κατέστρε-
ψαν. Είναι τεράστιο εργαλείο. 

Ξέρετε, λοιπόν –όσοι τουλάχιστον ακούτε και διαβάζετε και
ασχολείστε ουσιαστικά και όχι για να κάνουµε εδώ µια φθηνή αν-
τιπολίτευση- ότι το παγκόσµιο εργαλείο, το οποίο µπορεί να
λύσει το πρόβληµα αυτό είναι οι λεγόµενες «ηθικές τράπεζες»,
είναι ένα εργαλείο τραπεζών, δηλαδή –γιατί δεν είναι ηθικολογι-
κός ο όρος, για να το καταλάβουν και οι τηλεθεάτριες και οι τη-
λεθεατές που τυχόν µας παρακολουθούν- που υπάρχει σε όλον
τον κόσµο, το οποίο χρηµατοδοτεί µονάδες χωρίς πιστοληπτική
ικανότητα, όχι µε κριτήριο το τι µπορούν να βάλουν εγγύηση,
αλλά το πόσο καλή και βιώσιµη είναι η ιδέα που καταθέτουν στην
τράπεζα από επιχειρηµατική, οικολογική και κοινωνική άποψη.

Τέτοιες προτάσεις είναι που χρηµατοδοτούν οι λεγόµενες «ηθι-
κές τράπεζες». 

Η δεύτερη διευκόλυνση της «ηθικής τράπεζας» είναι ότι χρη-
µατοδοτεί το τοκοχρεολύσιο που εξαρτάται από την απόδοση
της χρονιάς. Δηλαδή, αν µια χρονιά κάποιος αγρότης έχει κακή
απόδοση, δεν του «βάζουν το µαχαίρι στον λαιµό». 

Με αυτά τα δυο κριτήρια, λοιπόν, λειτουργούν οι «ηθικές τρά-
πεζες» σε όλον τον κόσµο. 

Όµως, σας λέω ότι, όταν προσπαθήσαµε επί των ηµερών σας
να φτιάξουµε τέτοιες τράπεζες –και πρέπει να έχουµε τέτοιες
τράπεζες- κολλήσαµε στον τοίχο του καρτέλ που εσείς υποστη-
ρίζατε και δεν µπόρεσαν να γίνουν. 

Σήµερα, λοιπόν, σας ενηµερώνω –και κλείνω µε αυτό- ότι έχου-
µε ξεκινήσει διερεύνηση για να αποκτήσει και η Ελλάδα, όπως
και άλλες χώρες, «ηθική τράπεζα», για να λύσουµε αυτό το πρό-
βληµα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Ευχαριστούµε, κύριε Υ-
πουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση προ
ηµερησίας διατάξεως, σύµφωνα µε το άρθρο 143 του Κανονι-
σµού της Βουλής, που διεξήχθη µε πρωτοβουλία της Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Φωτεινής Γεννηµατά, σε επίπεδο Αρχηγών
Κοµµάτων, σχετικά µε τον πρωτογενή τοµέα και τους αγρότες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Νικόλαος Βούτσης): Με τη συναίνεση του Σώ-

µατος και ώρα 17.14’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα Πέµ-
πτη 19 Ιανουαρίου 2017 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργασιών
του Σώµατος α) κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία: σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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